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Franc Fale, predsednik poslovodnega sveta Železarne Ravne

OB DNEVU REPUBLIKE
Vsakoletna obletnica rojstva naše re

publike je naš največji praznik — praznik 
svobodne socialistične domovine. Pred 
34 leti, 29. novem bra 1943, se je  med 
naj huj šo vojno vihro v malem bosanskem 
m estu rodila naša socialistična federativna 
republika Jugoslavija. In njeno rojstvo ob 
vsakoletni obletnioi praznujem o vsi jugo
slovanski narodi kot dan republike.

Boj za osvoboditev izpod fašističnega 
jarm a naših narodov med drugo svetovno 
vojno ni bil samo boj za osvoboditev, 
temveč tudi boj za drugačen, bolj pošten 
družbeni red, kakor ga je imela stara 
Jugoslavija. Zgodovina je  že tolikokrat 
potrdila, da je  resnično jsvofooden le tisti 
narod, ki za svobodo plača največje žrtve. 
Jugoslovanski narodi so svojo svobodo in 
svoj naprednejši družbeni red zelo drago 
plačali z več kot 1,700.000 življenji ter z 
velikim  trp ljenjem  in samopremagovanjem 
med vojno in po njej.

Naša domovina se je  rodila drugačna, 
kakor so želeli naši m edvojni zavezniki. 
Nismo še pozabili baran tan ja  velesil zma
govalk, kako so si nas hotele interesno 
razdeliti: polovico eni, drugo polovico pa 
drugi. Šele danes lahko naši narodi m a
sovno doumejo genialno politiko naše ko
munistične partije  pod vodstvom tovariša 
T ita v tistih  težkih dneh, ko je šlo za 
vpliv nad novo Jugoslavijo. Vzhodnim in 
zahodnim zaveznikom smo jasno in  od
ločno rekli NE. Z vsemi bomo prijatelji 
in z vsemi sodelovali, toda nikom ur se ne 
bomo podrejali. In v tem  je  naj večja in 
resnična svoboda naše nove Jugoslavije.

Spričo takih, za naše narode edino spre
jem ljivih stališč, da si ustvarim o sami brez 
tu jih  receptov družbeni red, ki nam  naj
bolj ustreza, smo si nakopali jezo velikih 
bogov. Spomnimo se samo inform biroja in 
Stalina, ki je  hotel z zvito in brutalno po
litiko Jugoslavijo prik ljučiti svojemu blo
ku.

Tudi na drugi stran i niso bili nič bolj
ši. Zlasti so se odlikovali pri podpiranju 
m edvojnih zločincev iz v rst belogardistov, 
ustašev in četnikov. Pričakovali so, da 
pride trenutek, ko naj bi se kolo zgodovine 
v Jugoslaviji zasukalo nazaj. Želeli so, da 
bi se ohranil kapitalistični družbeni red in 
sistem, ki je  našim narodom povzročil v 
stari Jugoslaviji toliko krivic.

Političnim pritiskom  so v povojnih le
tih sledile še naravne katastrofe — po
vodnji in potresi. Težka so bila m lada le
ta republike, toda ponos in zavest, da smo 
narodi Jugoslavije resnično svobodni dr
žavljani na evropski celini in v svetovnem 
merilu, sta nas pogumno držala pokonci. 
Še posebej pa globoka vera v našo pravil
no pot in vsega zaupanja vredno vodstvo 
s tovarišem Titom na čelu.

P repluli smo viharni ocean m ednarodnih 
dogodkov v obdobju 34 let. In naša repu
blika je prebrodila otroška leta in rano 
mladost. Postala je pomembna in upošte
vanja vredna država v Evropi in v svetu.

Ohranili smo pridobitve narodno-osvo- 
bodilne vojske in ljudske revolucije. Do

sledno smo spoštovali vse, kar je bilo po
stavljeno kot temelj naše republike pred 
34 leti — 29. novembra 1943 ob njenem  
rojstvu.

Obdobje 34 lat naše dežele je v zuna
njepolitičnem smislu doba prizadevanja za 
enakopravnost vseh narodov, za osnovne 
človeške pravice vseh ljudi in goreče želje 
— ohraniti m ir v svetu. Naša pot je na
vzven trasirana z neuvrščeno politiko in 
m iroljubno koeksistenco doma pa na na
daljnji razvoj samoupravnega socializma. 
Druge poti ni in je svobodni narodi Jugo
slavije ne morejo priznati, ker pač hočemo 
resnično svobodo in neodvisnost.

Franc Fale

Neuvrščenost, sodelovanje in sporazu
mevanje z narodi vsega sveta, da bi ohra
nili mir, to je glavni sm oter naše zunanje 
politike. Sam oupravna organiziranost in 
pravica sodelovanja in odločanja v vseh 
zadevah, to je cilj naše notranje politike 
in že postaja tudi sm oter vseh delovnih 
ljudi.

Naša domovina ni več osamljeni jezdec 
neke samosvoje in  lastne politike v areni 
svetovnih dogodkov. Postala je vzor in 
ideal mnogih dežel tretjega sveta. Tistih, ki 
se nočejo podrejati blokovski politiki ve
lesil in si želijo lastno pot razvoja. In ko
liko si danes prizadevajo, da bi tudi te de
žele prišle do tja, k jer smo danes mi.

Lanskoletna konferenca neuvrščenih v 
Colombu je  pomenila veličastno srečanje 
vseh predstavnikov tretjega sveta. Začrta
na je bila strategija za naprej, ki m ora te
m eljiti na novih političnih in ekonomskih 
odnosih. V tem m ora naša domovina biti 
vzor drugim, pomagati jim  mora pri u ti
ran ju  pravičnejšega m ednarodnega sodelo
vanja in razum evanja med narodi in ljud
mi vsega sveta.

Živimo v času velikih dogodkov. Kolo
nialni sistemi so skoraj do ta l porušeni.

Im periji so postali preživela družbena ob
lika. Nastale so in še nastajajo  številne no 
ve države, ki težijo za svojo neodvisnostjo 
od velesil. K repi se tre tji svet neblokov 
skih držav.

Rasizem na jugu A frike noče dati Pra' 
vic, ki gredo črnim  domačinom. Cils® 
protiljudski režim  hoče za vsako ceno 
ohraniti družbene privilegije meščanške 
ga razreda. In v Evropi dvigajo glave me 
vojno poraženi nacisti. Vse to zahteva bu 
dnost in zavzetost dem okratične javnos1 
vsega sveta. Ne sme se ponoviti, kar je b1
lo. Borba za dem okratične pravice vse 
ljudi na svetu je današnji veliki ideal, 
iz dneva v dan postaja stvarnost. In tu Je 
naša republika s predsednikom  Titom na 
čelu vseh prizadevanj.

Nedavna velika pot m iru v Sovjetsko

zvezo, v Ljudsko republiko Korejo in 
Ljudsko republiko Kitajsko, ki jo je 0Pra' 
vil s svojimi tovariši predsednik Tito, J 
portdila ugled našega voditelja in naše d1" 
žave v svetu. Povsod so naše predstavnik 
navdušeno sprejeli. Mi pa lahko ugotavlj3' 
mo, da se v ogromnih m asah človeštva na 
daljnem  vzhodu nekaj dogaja, kar nas b° 
zbližalo in čvrsteje povezalo.

Tovariš Kardelj in drugi naši najP° 
m em bnejši predstavniki so obiskali 
Sam tovariš Tito pa še Francijo, Portu' 
galsko in Alžirijo. To je velika politični 
dejavnost za m ir in enakopravnost mc 
narodi. Tako plemenito diplomacijo pa 
ko opravlja le resnično svobodna dežel°> 
kakršna je naša nova Jugoslavija. To labk 
dela samo tovariš Tito, ki nikoli ni odsto
pal od stališč, določenih pred 34 leti, k° 
se je rojevala naša republika.

Ko letos praznujem o dan republike, 
prav, da pogledamo, kako utrjujem o nje°° 
m aterialno osnovo, kako gospodarim« Jl1 
kako se prilagajam o zakonu o združene10 
delu.

Na splošno bi lahko rekli, da se je 
vsej Jugoslaviji v letošnjem letu poved
la gospodarska dejavnost. Lani nam je __ 
Železarni Ravne prim anjkovalo naročil, '■ei 
tos pa smo v glavnem kar dobro zaseden0 
To velja tudi za druge gospodarske dej°v  ̂
nosti in za vse delovne organizacije S*° 
venskih železarn.

Z investicijskimi naložbami zaostaja100 
in ne dosegamo načrtov ne v jugoslova0' 
skem ne v slovenskem merilu. To velja 
di za Železarno Ravne. Vendar pa labk0 
trdimo, da so pred nam i leta večjih inve 
sticijskih naložb v našo delovno organi20 
cijo.

Planske naloge naše delovne organiz°cl 
je  v glavnem  zadovoljivo izpolnjuje*10?' 
Zaostajamo p ri izvozu. Pa tu d i izmečka r  
preveč, kar bistveno škoduje našemu ugle 
du pri kupcih in naši poslovni politiki 
sploh. Delovna in tehnološka disciplina 
m orata zboljšati, tu  so še dokajšnje r° 
zerve.

Nova sam oupravna organiziranost s° 
delno že pozna po rezultatih  dela. Upra 
vičeno pričakujemo, da bo dala nov vzg011
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hidi pri naših proizvodnih prizadevanjih v
Prihodnje. P rip rav iti m orajo proizvodne
aačrte za leto 1978 dn to v n jih  upošte
vati.

Razne sestanke moramo bolje priprav- 
jati ter jih napraviti učinkovite in  racio- 
alne. Če ugotavljamo, da smo za samou- 

P avljanje m arsikaj napravili, pa ne 
®temo misliti, da je to dovolj. Še veliko 

a nas čaka. In bolj si ga moramo soraz- 
srno porazdeliti tako, da bo vsak dal svoj 
e*ež in lastni prispevek, 

j ^aša delovna organizacija je  že doseg- 
stopnjo proizvodnega, tehnološkega in 

^o u p rav n eg a  razvoja, da m ora v boj za 
2°®la'či in tu ji trg. Povezovati se moramo 

iTjgirni delovnimi organizacijam i in te
tin im i organizacijami združenega dela.

Nekaj smo že začeli, vendar gre prepo
časi.

Če hočemo širiti in  večati našo delov
no skupnost ter krepiti m aterialno bazo 
naše sam oupravne socialistične domovine, 
se moramo strokovno in pogumno samou
pravno odločiti, četudi kdaj kaj spodleti. 
Tam kjer m anjka poguma in odločnosti, 
tam  ne m ore biti h itrega napredka.

Ko letos praznujem o dan republike in 
se oziramo nazaj, kaj vse je bilo storjeno, 
da bi laže in lepše živeli svobodni in od 
nikogar odvisni, Obenem ugotavljamo svoj 
prispevek in naš delež k  napredku in  ugle
du domovine. Vsak naš pošten državljan 
je dal, kar je  mogel in na to smo lahko 
vsi ponosni. Jugoslovanski narodi ljubimo 
svojo republiko z vsem žarom ljubezni in

jii zvesto stojimo ob strani. P riprav ljen i 
smo zanjo dati vse, kar imamo. In z ena
ko ljubeznijo živi v srcih naših ljudi njen 
voditelj tovariš Tito.

Ob letošnjem dnevu republike hkra ti 
praznujem o 40-letnico, ko je  prevzel vod
stvo jugoslovanskih komunistov tovariš 
Tito in  jih  vodil na čelu ljudskih množic 
p ri ustvarjan ju  sam oupravne socialistične 
republike Jugoslavije. Iz vsega srca si želi
mo, da bi bili srečni tudi v prihodnje, da 
bi živeli v miru, zato svoji domovini za 
njen praznik — dan republike kličemo: 
»Naj živi in se nadalje razvija Socialistična 
federativna republika Jugoslavija!«

»Naj živi naš dragi predsednik tovariš 
Tito!«

°Sdan Žolnir

NAŠI AKTIVISTI OF
o; hočemo spoznati politične aktiviste 
svobodilne fronte, ki so ob zlomu nad,- 
>one Nemčije vzpostavili v okrožju Dra- 
°grad krajevne odbore OF kot nosilce 
Jtdske oblasti, potem se pač moramo 
/7re,ti na predhodno revolucionarno giba
jte v Mežiški dolini, da bi spoznali, kako 
® KPJ na predvečer II. svetovne vojne 
hhla tud i tukajšnje levičarje in napred
k e  dem okrate v protiimperialistično 
k to , ki je krenila že v prvih mesecih

■Paeije v boj proti fašizmu.

Že pred petdesetim i leti so bile Ravne 
Koroškem sedež OK KPJ — sever

j Skupina ravenskih železarjev je že 
‘ biaja 1920 pristopila h komunistični 
"anki. Zaradi izredne delavnosti so po- 

j ,^  člana Antona M etarnika jun ija  1920 
v0t svojega zastopnika na  II. kongres K PJ 
, / Ukovar. Po zahtevi CK K P J so raven- 

, 1 komunisti vzdrževali v dobi ilegale 
prehode čez državno mejo. V času 

‘ '-'odvisne delavske stranke Jugoslavije so 
jhanovili na širšem področju šest p a rtij
a h  celic, na Ravnah na Koroškem tudi 

ganizaeijo Zveze komunistične m ladine
' SKOJ. Še več! Navkljub socialni demo- 
fd ji, ki je še tedaj dom inirala v Meži-

i i l t '>!d dolini, so ravenski kom unisti omogo-
j v  p o g o jih  n a js tro ž je  ilegale , da je  or-
^kizacija SKOJ izvedla v Kefrovem mli-

’ v bližini Raven, jun ija  1923 II. kon-
tes SKOJ, jun ija  1926 pa še III. kongres

...OJ. Član ravenske partijske organiza-
I L ovro  K uhar se je  v  skupini štirih  de-
e§atov iz Slovenije leta 1926 udeležil III.
/tegresa K PJ na Dunaju. Te navedbe in
1̂ Rrugi politični vzponi pojasnjujejo, za-

so bile Ravne na Koroškem od leta
26 do 1930 sedež partijskega okrožja

h ever«, ki s ta  ga vodila kot sekretarja
j Prej Lovro Kuhar, zatem Ignac Teršek.

je m aja 1930 policija odkrila delova-
te ravenskega okrožnega komiteja, so se
dilni kom unisti in skojevci umaknili 

!>r<

K

pretečo aretacijo čez mejo v politič- 
1 emigracijo, saj je znano, da so stare  ju - 
slovanske oblasti vso dobo preganjale 

0lhuniste.

II — Oktobra 1940 je Miloš Zidanšek 
ustanovil okrožni komite KPS »Mežica«

Po ustanovitvi KP Slovenije, še poseb
no po prik ljučitv i A vstrije k tretjem u ra j- 
hu ter po razkosanju Češkoslovaške leta 
1939, so osnovali močnejšo protifašistično 
fronto tudi v Mežiški dolini. P ri obnavlja
n ju  in  ustanavljanju  novih partijsk ih  ce
lic na Prevaljah, Ravnah, v Podkraju, Me-

r
K *

Lovro Kuhar

žici, Lešah in Holmcu so imeli organizacij
ske zasluge člani oblastnega kom iteja 
KPS Maribor, predvsem  Miloš Zidanšek, 
Branko Babič, Leon Novak te r Maks Ga
sparič. Ob vse večji nacistični nevarnosti, 
ki je  ogrožala obstoj Slovencev, so p rire
jali m ariborski visokošolci narodnoob
ram bne tabore: poleti 1938 pri Šentanelu 
in v Kotljah, leta 1939 na Lešah in leta 
1940 na Ojstrici nad Dravogradom. V ti
stih časih so se pojavili na znanem ljud- 
skofrontnem  program u, na  m anifestu vse

m u delovnemu ljudstvu Slovenije, tudi 
podpisi ravenskega železarja Matevža 
Vaučeta, km eta Bena K otnika iz Podkra
ja  te r  prevaljskega učitelja K arla Dober- 
ška. Oktobra 1940 je sekretar oblastnega 
kom iteja KPS M aribor Miloš Zidanšek v 
želji, da bi povezal vse partijce Mežiške 
doline, ustanovil okrožni komite KPS Me
žica. Sestanek je  bil na Lešah. OK KPS 
Mežica so vodili Ivo Levstik, učitelj iz Me
žice — sekretar, člani pa  so bili — Pre- 
valjčani Franc Štern, tovarniški delavec, 
H enrik Zagernik, urar, K arel Doberšek, 
učitelj, A ndrina Kovačič-Levstik, učitelji
ca iz Mežice te r (inž. Branko Diehl iz Žer
java. Da bi to partijsko okrožje še bolj 
okrepili, je  prišel 23. m arca 1941 v Meži
ško dolino organizacijski sekretar KPS 
Tone Tomšič, toda v Črni so ga orožniki 
na osnovi policijske tiralice spoznali in 
aretirali te r odvedli v  Ljubljano, kar se je 
pripetilo le petnajst dni pred fašističnim 
napadom na Jugoslavijo.

Katastrofa prvih uporniških skupin OF

Poleti 1941 sta se pojavili na P revaljah  
in v Dravogradu uporniški skupini, ki so 
ju  nacisti takoj zaznali in uničili. P revalj
ski komunisti, pod vodstvom članov 
okrožnega kom iteja KPS Mežica, Franca 
Š terna in Henrika Zagernika, so že bili 
pripravljeni za odhod v sestav partizanske 
čete na Pohorju, pa so zaradi izdaje padli 
Nemcem v roke. Prve aktiviste Osvobodil
ne fronte so aretirali 1. avgusta 1941, že 
19. avgusta 1941 pa je  izredno vojaško so
dišče obsodilo šest prevaljskih prvoborcev, 
ki so kot člani K PJ širili letake Osvobo
dilne fronte, na  smrt; tedaj so padli kot 
talci Franc Štern, H enrik Zagernik, Jurij 
Mesner, Rafael Pavlin, Mihael Špacapan 
te r Anton Jerič; pomemben je tudi poda
tek iz nem ških virov, da so Nemci avgu
sta in septem bra 1941 zaradi uporniške 
dejavnosti odvedli s Prevalj in okolice tr i
intrideset pripadnikov OF, izmed katerih  
je  preživelo nacistične grozote le pet oseb.

Enako usodo je  doživela tudi skupina 
komunistov in skojevcev v Dravogradu 
pod vodstvom akademskega slikarja  in 
velikega rodoljuba Francija Goloba. Na
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politične sestanke Osvobodilne fronte k 
Franciju  Golobu so prišli v Dravograd po 
znanii junijski konferenci CK KPS Miloš 
Zidanšek, inž. Rado Iršič iz M islinja ter 
Božo M ravljak iz Šoštanja. Dravograjsko 
uporniško skupino so Nemci aretirali 22. 
avgusta 1941, le tri dni potem, ko so ustre
lili uporne Slovence s Prevalj. 1. septem 
bra 1941 so Nemci prepeljali iz ječe na 
P revaljah  v Begunje sestnajst članov dra
vograjske uporniške skupine, ki so že iska
li po Pohorju takratno Pohorsko četo, ven
dar je niso našli. 3. septem bra 1941 so pa
dli, ustreljeni kot talci, Franci Golob, 
Oskar Slemnik, Ferdinand Hrovat, Pavel 
Korošec, Mirko P irn a t te r Ludvik Vert- 
nik. Kot zadnji iz prve skupine dravo
grajskih aktivistov OF je padel 23. junija 
1942 naj ožji sodelavec Francija Goloba, 
akademski slikar Lojze Šušmelj, ki je ži
vel leta 1941 v ilegali na Ojstrici nad 
Dravogradom.

K er je bila z uničenjem  prevaljske in 
dravograjske uporniške skupine razbita 
tedanja partijska dejavnost, je prišel ko
nec septem bra 1941 v Dravograd in v Me
žiško dolino inštruktor CK KPS Dušan 
Kveder, ki je znova začel ljudstvo sezna
n ja ti s cilji Osvobodilne fronte, vendar 
mu ni uspelo obnoviti osvobodilnega giba
nja. Najmočnejši partijsk i kadri so bili 
pobiti, oziroma in ternirani v koncentra
cijskem taborišču. Decembra 1941 je  pri
šel v D ravograd še aktivist KPS Franc 
Farčnik-Dušica, ki je  seznanil z osvobo
dilnim gibanjem nekega železničarja. Tu
di Rudi Janhuba, ki ga je CK KPS po
slal februarja  1942 v Mežiško dolino kot 
novoimenovanega sekretarja  mežiškega 
okrožja, m orda že koroškega okrožja, ni 
mogel vzpostaviti novega gibanja, zato se 
je vrnil iz Črne v Ljubljano. P rav  tedaj 
12. februarja  1942 so Nemci ustrelili J a 
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koba Logarja, sekretarja poslednje p artij
ske celice, ki je delovala v železarni na 
Ravnah, p ri katerem  je bila najm anj dve 
leti javka za ilegalce oblastnega in pokra
jinskega kom iteja KPS. S tem dogodkom 
je bilo tudi konec okrožnega komiteja 
KPS Mežica. Nemci so do konca leta 1941 
uničili tudi prvi PK KPS za severno Slo
venijo. Že decembra 1941 pa je CK KPS 
postavil nov začasni pokrajinski komite 
za severno Slovenijo, ki sta ga sestavljala 
Sergej K raigher-A ndrej te r Tone Znidar- 
šič-Štefan, toda sekretar Sergej Kraigher- 
Andrej se je pojavil na vzhodnem Koro
škem komaj v začetku avgusta 1943.

III — Okrožni komite KPS za Koroško
(od novembra 1942 do avgusta 1943)

Ko so se avgusta 1942 v Mežiški dolini 
pojavili partizani 1. štajerskega in K ranj
čevega bataljona II. grupe odredov, še ni
so našli nobenih odborov OF, ki bi jim  po
magali s prehrano in raznimi podatki o 
sovražniku. Omembe vreden pa je edin
stven primer, ko je slovenski km et Beno 
Kotnik iz Podkraja vendarle ustanovil 
oktobra 1942 prvi odbor OF za Kotlje in 
Guštanj, ki pa je ostal do prihoda prvih 
aktivistov aprila 1943 v Kotlje, le zaupni- 
ške narave.

V začetku novem bra 1942 je prišel v 
Mežiško dolino iz poveljstva II. grupe od
redov inž. Pavle Zaucer kot sekretar no
voustanovljenega okrožja KPS za Koro
ško. Kmalu za njim  je prišla sredi novem
bra 1942 v Bistro tudi četa Savinjskega 
bataljona, ki je spomladi 1943 prerasla v
1. koroški bataljon. Sekretar koroškega 
okrožja je čez zimo seznanjal domače 
ljudstvo z načeli Osvobodilne fronte, ven
d a r še ni ustanavljal odborov OF, saj je 
bil takšnega m nenja v štabu cone Dušan 
K raigher-Jug. K ljub tem u pa je bilo po 
širnem  koroškem terenu vse več zaupni
kov Osvobodilne fronte in Delavske enot
nosti. 28. m arca 1943 je prišel iz štaba co
ne koroškemu okrožju na pomoč Lavoslav 
Eberle-Jam ski Polde. Na konferenci 
okrožnega kom iteja KPS za Koroško 12. 
in 13. m aja 1943 pa so že sprejeli sklepe 
o h itrejši razširitvi osvobodilnega gibanja, 
o nujnem  usposabljanju kadrov za partijo  
in Osvobodilno fronto, sprejeli so sklepe o 
ustanavljanju  odborov OF, DE, SPZZ (Slo
venske protifašistične ženske zveze), Na
rodne zaščite (NZ), Narodne pomoči (NP), 
kakor tudi o prepotrebni ustanovitvi 
okrajnih in okrožnih odborov Osvobodilne 
fronte, tako da bi imela vsaka vas svoj 
odbor OF, vsaka tovarna več odborov DE, 
ki bi predstavljali ljudsko oblast. Iz teh 
razlogov je bil določen Jam ski Polde za 
organizacijo Delavske enotnosti v indu
strijskih kra jih  Mežiške doline, Jože No
vak-Jager je odšel kot aktivist na področ
je Šentanela in Strojne, Franjo Kastelic- 
Džon v Kotlje in Sele. Ze v začetku jun i
ja 1943 je  bilo v Mežiški dolini enajst od
borov Delavske enotnosti, eden v Mežici, 
trije  v Črni, pet v Žerjavu, dva v Gušta- 
nju; prodor v  industrijske obrate je bil 
uresničen. Koroško okrožje pa je  km alu 
utrpelo hude izgube; na Selah je bil ra 
njen aktivist Džon, 13. junija je padel v 
Spodnji Jam nici kom isar čete Mile, 8. ju 
lija 1943 pa na Strojni partijsk i aktivist 
»Jager«.

V tistih poletnih mesecih leta 1943 Pa 
sta CK KPS in PK KPS za severno Slo
venijo zahtevala vse več storitev 
okrožnega komiteja, povod za to je “ 
tudi zavezniško izkrcanje sredi julija l 
na Siciliji, ko je izvršni odbor Osvobo 
ne fronte zahteval hitrejši polet našeg^ 
osvobodilnega gibanja, ko bi morala P° 
stati Osvobodilna fronta narodna oblas > 
četudi je bil še velik dol Slovenije P® 
okupatorjem. V tej zvezi je prišel avfiup^ 
1943 na vzhodno Koroško sekretar 
KPS za severno Slovenijo Segej K r^  
gher-Andrej, ki je s sekretarjem  koroš 
ga okrožja KPS ocenil dotedanje delo kor<̂  
škega okrožja. Oba om enjena predstavni 
ka partije  sta tedaj razdelila dotedaW 
koroško okrožje na dva dela; Mežiška  ̂
lina in Dravograd sta postala novo 
je, imenovano »Okrožni komite KPS " 
žica«, k ra ji onstran nekdanje državne m® 
je od Železne Kaple proti Velikovcu 1 
Dravi so spadali pod »Okrožni komite K ^  
Podjuna«. Ti dve novi okrožji sta bili p  ̂
rejeni Pokrajinskem u kom iteju KPS

ko
bil

severno Slovenijo. Dotedanji sekretar 
roškega okrožja inž. Pavle Zaucer Je 
tedaj im enovan za člana PK KPS za se 
verno Slovenijo, sicer pa so se kmalu
tem, konec avgusta 1943 razšli vsi dote'

danji člani okrožnega kom iteja za Ker
ško, sekretar je odšel na delo v PK

KPS

za severno Slovenijo, kom andant 1.
škega bataljona Tomaž Slapar-Tug°
politični komisar istega bataljona
Čižmek-Bor sta bila z bataljonom  ° ^ °

Ttal .
ital

v Mežiški dolini, ker je bil imenovan 
sekretarja  okrožnega kom iteja KPS

klicana pred bližnjo kapitulacijo Itali^ 
na Dolenjsko, le Lavoslav Eberle je 09

'M

PP.iSd

Ignac Teršck
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Ivo L evstik

, IV — Okrožni komite KPS Mežica 
'°d avgusta 1943 do konca septembra 1944)

. Ta okrožni komite so vodili sekretarji: 
^voslav Eberle-Jam ski Polde do sm rti 
■ novembra 1943, Jože Gutovnik-Aga do 

j^četka februarja 1944, Franc Kastelic- 
. 2°n do konca avgusta 1944, zatem pa 
,̂ ajda Irhovnik-Lojzka, ki je  bila odpo- 

lcana v posebni nalogi na celovško pod
a je .  To je  bil čas velikih dogodkov v 
Svetu, prišlo je do kapitulacije Italije, do 
p adan ja  AVNOJA 29. novem bra 1943, do 
eheranske konference, invazije v zahod
ih Evropo, tudi do zmagovitih ofenziv 
«eče armade, tudi do priznanja naše na- 

°dnoosvobodilne vojske od strani velikih 
Beznikov. Že v jeseni 1943 je bil usta

v l j e n  pokrajinski komite KPS za sio
n s k o  Koroško, ki ga je  vodil sekretar 
Usan Pirjevec-Ahac. Ta podatek je po- 

/^nrben zato, ker je bilo od 16. oktobra 
.^3, oziroma dejansko od 6. novembra 

13, okrožje KPS Mežica pridruženo no- 
^Ustanovljenemu pokrajinskem u komi te
to KPS za Koroško, se pravi, da sta Me
jaka dolina in  Dravograd prešla iz kom- 
™tence pokrajinskega komiteja za sever- 
1° Slovenijo. Marca 1944 pa je začel de- 
l?vati oblastni komite KPS za slovensko 
^Toško, ki ga je vodil inž. Pavle Zaucer- 
Tatjaž. Maja 1944 je dobila tudi organi- 
, °ija Osvobodilne fronte svoj samostojni 
^ rUm, ko je bil ustanovljen pokrajinski 
flbor OF za slovensko Koroško, ki ga je 
°dil sekretar Karel Prišnik-Gašper.

,. Ka Koroškem se je  razvijala tudi par- 
zanska vojska; 5. februarja  1944 je bil 
stanovljen Vzhodni koroški odred, od 24. 
&rila 1944 do 12. septem bra 1944 pa je 

V egla mnoge zmage nad Nemci Koroška 
Upa odredov, 

i Politično delo na področju okrožnega 
jokate j a Mežica pa je bilo od vsega za- 

zelo oteženo, čeravno je  organizaoij- 
V  uspevalo. Sekretar okrožja je imel za 
je n s k e  naloge le aktiviste Džona, Grega, 

atra, Ago in M arjetko; pomagali so si 
l^dvsem  z glasilom pokrajinskega komi- 
la> s »Samoodločbo«, katere vsebina jim

je bila glavni mobilizator osvobodilne bor
be. Od septem bra 1943 je  bil Džon sekre
ta r rajona Strojna — Tolsti vrh, z njim  je 
bil tudi Aga. Aktivist Grega je bil na te
renu Kotlje—Sele, K ater proti D ravogra
du in Črnečam.

Konec septem bra 1943 je pokrajinsko 
vodstvo upora v severni Sloveniji zahte
valo od okrožja hitrejšo mobilizacijo m no
žic, ko bi m orali organizirati žene v Slo
vensko protifašistično žensko zvezo — 
SPŽZ, vso mladino v Zvezo slovenske 
mladine — ZSM, ustanavljali -bi naj Na
rodno zaščito — NZ te r Slovensko narod
no pomoč — SNP. Od tedaj dalje so sicer 
nastajali številni tovr-stni aktivi in odbori 
OF, DE, SPŽZ, ZSM, NZ, SNP, tudi p ar
tijske in -skojevske skupine, vendar vse te 
skupine niso bile dovolj razgledane za za
htevne naloge, vzrok temu je bilo pom anj
kanje političnih kadrov, ki bi m orali uspo
sabljati vse novince.

Naj hujša prepreka poglobljenemu par
tijskem u delu pa so bile okupatorjeve 
protipartizanske postojanke, ki so podnevi 
in ponoči nadzirale vso Mežiško dolino ter 
preprečevale okrožnim in okrajnim  aktivi
stom premike, tudi pristope v dolinska 
središča. V jeseni 1943 so Nemci ustano
vili iz strahu  pred partizani »udarno sku
pino Mežiška dolina«. P revaljski orožniki 
so 2. decembra 1943 zapisali v poročilu, da 
je razpoloženje prebivalstva slabo, ker so 
slovenski nacionalni, k lerikalni in komu
nistični vplivi ter partizanska propaganda 
zelo močni, zaradi česar se je začelo ljud
stvo um ikati iz nacistične stranke in 
iz SA.

Ob nenadni sm rti okrožnega sekretarja 
»Jamskega Poldeta« se je samoiniciativno 
vrinil na to mesto Jože Gutovnik-Aga, ki 
ga je do tedaj okrožni sekretar najbolj 
upošteval. Ko pa je vodstvo novega po
krajinskega kom iteja KPS za Koroško v 
začetku januarja  1944 ugotovilo, da delo 
Okrožnega sekretarja KPS Mežica ni za
dovoljivo, saj v Osvobodilni fronti do te
daj niso združili vsega, kar je bilo sloven
skega (in protifašističnega, da Osvobodilna 
fronta še nima širšega značaja, s čim er bi 
edino lahko »odstranili pojave plave gar
de v Mežici«, se je vršilec dolžnosti sekre
ta rja  okrožnega kom iteja Jože Gutovnik- 
Aga odločil za pobeg v varstvo gestapa; 
pokrajinski odbor za Koroško je namreč 
zahteval od Age takojšnjo organizacijo 
terenskih, okrajnih in okrožnih odborov 
OF, ki bi bili organi narodne oblasti, ne le 
zaupniki, zahteval je tudi takojšnjo likvi
dacijo plavogardistov, izrekli so tud i za
htevo, po kateri bi morali postati centri 
Mežiške doline središča osvobodilnega gi
banja in trdnjave naše partije, k ar do te
daj še niso bili. Namesto, da bi se Aga lo
til nakazanih nalog, se je  predal Nemcem, 
začel je delati proti našemu osvobodilne
mu gibanju, bival pa je na sedežu gestapa 
za Koroško v Celovcu. Sredi februarja 
1944 je  prevzel posle sekretarja okrožne
ga kom iteja Franjo Kastelic-Džon. OK 
KPS Mežica je imel tr i okraje: 1 — Čr
na—Mežica, 2 — Guštanj—Prevalje, 3 — 
Dravograd. Vodstvo okrožnega kom iteja 
se je  sredi poletja 1944 znašlo v nemogo
čih razm erah; okrožni komite so tvorili le 
trije  člani, Džon, M arjetka te r Avgust 
Razgoršek-Peter, ki pa je bil že 28. apri
la 1944 poklican v partijsko šolo na Do
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lenjsko. 15. jun ija  1944 je bilo v mežiškem 
okrožju le 23 članov partije. Okrožje je 
tedaj dobilo partizansko tehniko, vendar so 
Nemci odgovorili proti partizanskem u ti
sku s silovito belogardistično propagando, 
pri kateri je sodeloval za potrebe Mežiške 
doline ubegli izdajalec, gestapovski agent 
Aga.

Ob triletnici napada Nemčije na Sov
jetsko zvezo je okrožni komite razširil po 
Mežiški dolini protinem ške letake, zato so 
Nemci takoj odgovorili te r  posredovali 
ljudstvu Mežiške doline zraven živil
skih nakaznic belogardistično brošuro 
»SOF« (beri: Sm rt Osvobodilni fronti). Ko 
so partizani km alu zatem izdali letak  
nemškim vojakom, so Nemci poslali svoj
cem partizanov dovolilnice za vrnitev  nji
hovih sinov in mož, s katerim i jim  je  ge- 
stapo jamčila, da  jih  ne bo preganjala in 
da bodo zopet dobili službo. Nemci pa so 
v tisti dobi vseeno načrtno trebili sloven
sko prebivalstvo, povezano z osvobodilnim 
gibanjem, kar je bila tudi zahteva njiho
vega ponemčevalnega aparata. Tako so 
Nemci odgovarjali na vsako partizansko 
akcijo z nasprotnim i ukrepi, ki so največ
k ra t hudo prizadeli naše ljudstvo. P roti 
partizanom  in za zaščito nem ške uprave 
in vojne industrije so imeli Nemci v Me
žiški dolini razen močnih orožniških po
sadk jun ija  1944 še 2100 nemških voja
kov, ki so jiih naselili od D ravograda do 
Črne, bili .so tudi v K otljah in na Lešah; 
nemške zasede so prežale na partizane in 
tedanje aktiviste po vseh križiščih, tudi v 
samotnih km etijah, zato je bil prvotni po
gum naših ljudi pogosto potlačen. Vsako
m ur je  grozilo nacistično taborišče! L jud
stvo še ni pozabilo, kako so nacisti zve
deli, da sodelujejo s partizani in  Osvobo
dilno fronto, pa so zato 4. novem bra 1943 
aretirali 52 oseb iz Mežice in njene okoli
ce ter jih  in ternirali v Dachau. Iz ohranje
nih poročil OK KPS Mežica je razvidno, 
da so javili oblastnem u kom iteju KPS za 
Koroško, da se zaradi stalnih nemških za
sed niso mogli podati na politično delo v 
dolinska središča, v tem je tudi razlog, da

Franc Štern — talec 19. 8. 1941
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so z veliko zamudo ustanovili »okrožni 
odbor Osvobodilne fronte Mežica« — ko
maj 27. avgusta 1944, ko sta bila izvoljena 
za predsednika inž. Mahorčič, za pod
predsednika Štefan Trbovšek-Zdravko. V 
listini s tega ustanovnega zbora so ak tiv i
sti Osvobodilne fronte zapisali, da se je s 
tem dogodkom vključilo ljudstvo Mežiške 
doline v novo, federativno Jugoslavijo.

V okrožni odbor OF Mežica je bilo iz
voljenih 14 oseb. Okrožje je bilo glede ka
drov še šibko. Ko so Nemci ujeli sekretar
ja  okrajnega kom iteja KPS Črna—Mežica 
Gorkega, ki je zamenjal Uniona, zanj ni
so imeli namestnika. Nekoliko pozneje je 
prevzel mesto okrajnega sekretarja Ivan 
Herzog-Tim. Mnogo težav je bilo tedaj s 
kadri v okraju Dravograd; sekretarja  
Okrajnega kom iteja K atra je nasledil Ga
leb, enako je bilo spomladi 1944 tudi v 
okraju Guštamj—Prevalje, odkoder so po
klicali v partijsko šolo sekretarja Karla 
Aberška-Pera, ki ga je zatem zastopal Šte
fan Trbovšek-Zdravko. Ko je bil okrožni 
sekretar Franjo Kastelic-Džon premeščen 
konec avgusta 1944 v Podjuno, je poslal 
oblastni komite za novega sekretarja OK 
KPS Mežica znano partijsko aktivistko 
Majdo Vrhovnik-Lajzko, da je pomagala 
pri ustanavljanju odborov Osvobodilne 
fronte ter vseh ostalih množičnih organi
zacij. Okrožni odbor Osvobodilne fronte 
Mežica (OOOF) je kmalu razposlal vsem 
trem  okrajnim  odborom OF okrožnico 
glede organizacije, ustanovitve, oziroma 
utrditve okrajnih odborov OF, v katerih  
bi morali biti referati za mobilizacijo, sa
niteto, narodno zaščito, varnostno obve
ščevalno službo, slovensko narodno po
moč, za ugotavljanje vojnih zločinov, tudi 
referat za agitacijo in propagando za po
svetno službo, delovanje DE, SPŽZ in 
ZSM. Okrožna sekretarka Majda Vrhov
nik je vodila po gozdovih in naseljih več 
konferenc Osvobodilne fronte. Z okrajnim  
sekretarjem  Timom je prišla v središče Čr
ne, k jer je povezala več ljudi z našim bo
jem, pridobila pa je tudi mladino za SKOJ 
in ZSM. Toda v tistem  času partija  v me
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žiškem okrožju še ni bila dovolj močna, 
da bi zajezila kontrarevolucionarno delo
vanje gestapovskega agenta Age; zato je 
Oblastni komite KPS za Koroško zahteval, 
da so pričeli v  okrožju Mežica z rednim  
študijem  u trjevati partijske organizacije, 
da so morali na  isti način u trjeva ti teren
ske in  okrajne odbore OF kot nosilce na
rodne oblasti, da bi na tak  način zajezili 
delovanje bele garde. K temu razvoju je 
začel v mnogočem pomagati tudi partizan
ski tisk  koroške tehnike Mežica—Netopir, 
saj je stalno ponatiskovala avnojska ge
sla o novi federativni Jugoslaviji, o b ra t
stvu in  enotnosti jugoslovanskih narodov, 
o združeni Sloveniji, o prvem  slovenskem 
parlam entu SNOS, o m aršalu Titu — 
ustvaritelju  nove Jugoslavije itd. L jud
stvo je mnogo prispevalo za partizansko 
saniteto, za partizansko bolnišnico v Bi
stri. V mežiškem okrožju so se od jeseni 
1943 stalno prem ikale kurirske postaje: 
TV-K-10 v Koprivni, k jer je bila p ri Sv. 
Jakobu tudi TV-K-6; TV-K-11 je bila na 
Smrekovcu, TV-K-12 v Jazbini, TV-k-15 
v Javorju, TV-K-16 v Kotu in TV-K-17 
pri Šentanelu.

Tik pred ukinitvijo mežiškega okrožja 
so vodili okrajne kom iteje sledeči sekre
tarji: okraj Črna—Mežica Tim, okraj Gu- 
štanj—Prevalje Nesti, okraj Dravograd 
Galeb. Okrajni komite KPS Črna—Mežica 
so tvorili Tim, Žagar, Ida, Pisatelj in 
Adolf; okrajni komite KPS Guštanj—P re
valje po stanju 9. septem bra 1944 pa Ne
sti, Joško, Maček, Hostnica in Telin.

Tedaj je bilo v mežiškem okrožju se
dem najst krajevnih odborov OF, ki so jih 
vodili domačini z ilegalnimi, partizanskim i 
imeni; v  Črni Rdeči cvet, v Mežici Pisa
telj, na Javorju  Gozdar, v Guštanj u Viso
ki, na P revaljah  Spodnji, na Lešah Klanc, 
v Podgori Lužar, v Šentanelu Livadar in 
v K otljah Previdni.

V — OKROŽNI KOMITE KPS 
DRAVOGRAD 

(od 27. septembra 1944 do 15. maja 1945)
Jeseni 1944 je SNOS razpustil vsa dote

danja okrožja na Štajerskem . 27. septem 
bra 1944 je bilo ustanovljeno novo okrož
je Dravograd, ki je bilo sestavljeno iz 
okrajev 1. Črna—Mežica, 2. Guštanj— 
Prevalje, 3. Dravograd in  4. Slovenj G ra
dec; s tem je bilo celotno bivše okrožje 
Mežice iz oblastnega kom iteja KPS za Ko
roško vrnjeno OB KOM za Štajersko. 
OB KOM za Š tajersko je tedaj predlagal 
CK KPS za člane OK KPS Dravograd 
Maksa Gašpariča (sekretar), Lojzeta Ribi- 
ča-Toneta, Avgusta Razgorška-Petra, K ar
la Aberška-Pera, Nado Praprotnikovo in 
Danico Badovinčevo.

Sekretar OK KPS Dravograd Maks Gas
parič, ki je prišel 2. oktobra 1944 na pod
ročje nekdanjega okrožja Mežica, si je 
uredil bazo na Naravskih ledinah, to je 
v hribih med Žerjavom in Kotljami, zve
zo pa je imel preko kurirskih  postaj K-17 
in K-12. Ko ga je 13. oktobra 1944 pove
zal član okrožnega kom iteja Peter s pred
stavniki dotedanjih okrajev, je ugotovil, 
da so dolinski centri čakali aktiviste, ki jih 
enostavno ni bilo, zato n ik jer ni bilo čutiti 
avtoritete OF kot nove oblasti. Pokrajina 
je  do tedaj težko ječala pod nadzorstvom 
nacistične oblasti. Vsi razni odbori m no

žičnih organizacij so b ili sicer postavlje111’ 
ne pa izvoljeni. Da bi stanje izboljšal, J 
novi sekretar OK KPS Dravograd s ĉ e 
in vodil večdnevne okrajne konferenc 
OF, na katerih  je prikazal potrebe po 
trejšem  političnem dvigu kadrov, da 
lahko opravili vse trenutne politične in °r 
ganizacijske naloge. V tem  poslanstvu 
je pomagala okrožna tehnika Netopir, Ki J 
razposlala v oktobru 1944 okrajnim korni  ̂
tejem  okoli 25 različnih tiskov v skupn 
1700 izvodih, ob katerih  so se aktivist' i 
borci vsestransko politično usposablja 1 z 
gradnjo nove ljudske oblasti. Na teh °Kraĵ  
nih konferencah so bili izvoljeni tudi p° 
noštevilni okrajni odbori OF.

V času nemške decembrske ofenzive P® 
so m orali člani okrožja zapustiti svojo 
zo, odšli so n a  Razbor in v Šmiklavz, - 
januarja  1945 pa so se naselili v K o z a r i  
na pobočju Uršlje gore nad Kotljami-

Ob nem ški ofenzivi so se zatekli v L 
je Dravograd tudi člani OB KOM in PO  ̂
za Štajersko, ki so januarja  1945 bival 
zemljanki agitprop komisije OK KPS P 
vograd, v točki »Bojan-33«, v bližini 
ta Lenasija, p. d. Pečovnika v Suhem 
lu, odkoder so se februarja 1945 PreseQj 
v brunarice na Vernerci (1128 m) P . 
Plešivčko Kopo, k jer je bilo v gosteh P 
dravograjskem  okrožju celotno P - l p g  
vodstvo Štajerske. OB KOM in OK b  
Dravograd sta imela tedaj zvezo Pre^e 
T V -ll-K  in preko vojaške stanice 1-1- 
pri 1. seji OK KPS D ravograd so 26. n^  
vemibra 1944 znova ustanovili okrožni 
bor Osvobodilne fronte Dravograd, ka 
rega člani so bili sekretar Maks Ga-sP 
rič, Lojze Ribič-Tone, Danica Radovi*1 
va, Nada Praprotnikova, Avgust Razg 
šek-Peter, K arel Aberšek-Pero, Beno b° 
nik-Hostnik, Flora Kotnik-Cveta, Julij311 
K rištof-Julka, Štefan Goršek-Čaki, 
Šorn-Bojan in Micka Tratnik. Po sklop^ 
te seje sta odšla okrožni sekretar in 
da Praprotnikova organizirat okrajne K 
ference OF, SPŽZ in ZSM, m orala si

Franci Golob — talec 3. 9. 1941
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Jakob Logar — talec 12. 2. 1942

družiti okraja Črna—Možica in Guštanj 
""Prevalje v novi okraj Prevalje, da so 
*atem izvolili nov okrajni komite KPS 
^revalje. Delo okrožnega kom iteja je  bilo 
jedaj oteženo, saj so Nemci ubili v 14 dneh 
_ terencev in kurirjev, sedem pa so jih  

^ eli. Okrožni komite je  tedaj zahteval od 
°krajev, da so mobilizirali vse moške, ro- 
jfiOe od 1899 do 1927, potrebovali so tudi 
^rokovnjake, ki bi lahko postali aktivisti 

P- Do konca novem bra 1944 so partizani 
^°bilizirali na podeželju 80 odst., v centrih 
0 60 odst., nikogar pa ne od Dravograda 

110 Mute!
Pri 2. seji OK, 3. januarja  1945, so skle

c i  da je odšel član OK Avgust Razgor- 
,ek-Peter za sekretarja  okrajnega komite- 
”  KPS Dravograd, istočasno pa je začel 
krožni sekretar p rire ja ti po okrajih  de
setdnevne tečaje za vzgojo partijsk ih  ka- 
j^ov; OK je tudi sklenil, da bodo nada- 
kvali neizprosen boj proti skrivačem in 
Proti delovanju »bivšega oficirja jugoslo- 
Stiske vojske in bivšega sekretarja  meži- 
kega okrožja« Jožeta Gutovnika-Age, ker 
^  izdajal sovražno literaturo  (SOF) in bil 
^ d  uredniki K rawanken Botte.

i5. februarja 1945 je  CK KPS postavil 
°vi oblastni komite KPS za Štajersko, ki 

s° ga sestavljali sekretar Sergej K raigher 
6r člani Dušan Bole, Nada Praprotniko- 

^a in Maks Gasparič, dotedanji sekretar 
K KPS Dravograd. V novem pokrajin

skem odboru OF za Štajersko pa so bili 
*ani Sergej K raigher kot sekretar, Dušan 
. 1Me, Nada Praprotnikova, Jože Kocbek 
‘n verski referent IV. operativne cone 
kpnik Franc Šmon. Novi sekretar OB KOM 

POOF Sergej K raigher je prišel na za- 
asni sedež OB KOM, to je na Vernerco, na 

kabočje Uršlje gore 10. m arca 1945. Zara
di novih nalog in odpoklica nekaterih  
*anov okrožnega kom iteja sta bila v OK 

*°optirana 2. januarja  1945 Ivan Šorn-Bo-

jan  in Beno Kotnik-Hostnik, 3. februarja 
1945 pa še Ju lijana K rištof-Julka ter se
kre tar OK SKOJ Pepca Kordiš. 1. m arca 
1945 sta bila imenovana za člana OK KPS 
Dravograd še Tone Rader-Jasko in Jože 
Kavčič-Kater, tedaj se je nam reč to okrož
je razširilo n a  okraj Šoštanj, ki je segal do 
Konjic, Žalca in Vranskega.

V tej zvezi je  predlagal OOOF Dravo
grad 5. m arca 1945 POOF za Štajersko, da 
bi kooptirali v OOOF Dravograd sledeče 
aktiviste OF iz okrajnih odborov: Toneta 
Rogina-Jagra, km eta iz Podgorja, Toneta 
Britovška-Propagando, km eta iz Slovenj 
Gradca, Jožeta Kavčiča-Katra, delavca iz 
Guštanja, Zoro Valenčak, urednico iz Ve
lenja, Heleno Polenik-Jelko, oskrbnico ko
če na Krem žarjevem  vrhu, Slavka Verde- 
va, kmečkega sina iz Dobrne, Avgusta 
K ranjca-M arjana, kmečkega sina iz Brd, 
Lipija Potočnika-Negrina iz Mežice, Ivana 
Herzoga-Tima, elektrotehnika iz Črne, 
Metko s Prevalj te r Plaznika.

OK KPS Dravograd je začel februarja 
1945 pobirati prostovoljne prispevke za 
vojsko, tudi za »posojilo svobode«, uvedli 
so pobiranje 10 odst. narodnega davka od 
čistega letnega dohodka. OK je  vneto so
deloval z vsemi vojaškimi enotami, ki so 
prišle na  področje okraja, enako tudi okraj
ni komiteji, nudili so vso pomoč p ri idejni 
vzgoji borcev ter prehrani, za kar sta 
skrbela člana okrožnega prehranjevalnega 
odseka Maček in Propaganda; bila sta od
lična aktivista, ki sta vselej oskrbela za
dostno količino hrane za vse brigade, za 
vse forume, tehnike, bolnišnice in ku rir
ske postaje OK KPS Dravograd je zahte
val od vsakega aktivista, da se je  izobra
ževal, da je sistematično pridobival poli
tično vzgojo, da je lahko s časom uspeš
neje pojasnjeval ljudstvu vsakdanje do
godke, da je znal razkrinkavati sovražno 
propagando. Člani okrožnega kom iteja so 
bili kot partijsk i svetovalci vsak mesec raz
porejeni na delo v enega izmed podreje
nih okrajev, oziroma so bili določeni v po
samezna naselja, v katerih  so morali usta
navljati nove partijske celice, katerih  čla
ni so postali tudi sami.

K om isar 1. koroškega bataljona B oris Ciž- 
m ek-B or in  vodja tehnike Olga K astelic-M ar- 

jetka

Po odpoklicu Maksa Gaspariča je postal 
m arca 1945 novi okrožni sekretar OK KPS 
Dravograd Ivan Šorn-Bojan in ko je  bil 
tudi on odpoklican v celjsko okrožje je 
prevzel v aprilu  1945 sekretarske posle

predvojni komunist iz leta 1934 Tone Ra- 
der-Jasko, ki je  s svojimi kadri iz OK in 
OOOF ter s kadri okrajn ih  kom itejev in 
okrajnih odborov OF prevzel ob osvobo
ditvi ljudsko oblast. V tedanjem  obdobju 
so okrožnemu kom iteju mnogo pomagali 
skojevski in m ladinski aktivi. Okrožni ko
mite SKOJ so tvorile sekretarka Pepca te r 
članice Cvetka, Majda, Maja in Ida.

Bolj kot se je bližal konec vojne in 
okupacije, bolj se je čutila potreba po 
aktivizaciji kadrov za KP, OF, DE, NZ, 
ZSM in SPŽZ; n a  6. seji OK KPS D ra
vograd je bil 23. m arca 1945 navzoč tudi 
sekretar OB KOM Sergej K raigher, ko so 
sprejeli obvezo za prodor v dolinske cen
tre: na Prevalje, so m orali Anica, Ju lka 
in Plaznik; v jeklarno na Ravne Cvetka, 
v okraj Črna—Mežica za mesec dni član 
OK Peter, ki je bil do tedaj sekretar OK 
KPS Dravograd. P ri om enjeni seji OK so 
tudi ugotovili, da je ljudstvo v okrožju, ra 
zen v okraju Dravograd, na deželi 80 odst. 
za OF in za novo Jugoslavijo, predvsem  
mali kmečki p ro letariat in srednji kmetje, 
tudi vsi obrtniki, medtem  ko so bili še 
mnogi tovarniški delavci v večini oportuni
sti ali vsaj preveski okupatorja. Iz teh 
razlogov je  bila izvedena mobilizacija 75 
odst., toliko je  bilo zajete tud i mladine, 
SPŽZ pa je zajela le 35 odst. žena. 8. apri
la 1945 je  bil na U ršlji gori, nad Lesni
kom na G ornjih Selah, okrožni zbor 150 
aktivistov OF, ki so prišli iz vseh štirih  
okrajev, m anjkal je samo zastopnik okra
ja  Črna—Mežica! To znamenito konferen
co je vodil sekretar POOF za Štajersko 
Sergej Kraigher, govoril je tudi POOF To
ne Bole te r sekretar OK Tone R ader-Ja- 
sko; aktiviste so seznanili z rezultati krim 
ske konference in z usodo Nemčije, raz
pravljali so o sporazumu Tito-Šubašič in 
o enotni vladi derookratične-federativne 
Jugoslavije te r o s truk tu ri narodne obla
sti, o narodnoosvobodilnih odborih. Tudi 
p ri zadnji seji OK KPS Dravograd so naj
več razpravljali o širjenju  OF in o p re
vzemu oblasti. V okrožju je  bilo 57 odbo
rov OF, 27 celic te r 6 kom itejev s skup
no 165 organiziranim i komunisti; aktivov 
SKOJ je  bilo 57 z 278 člani. Tedaj so na 
seji razpravljali tudi o svetovni reakciji 
proti združeni Sloveniji, govorili so o Ti
tovi izjavi, da »svojega ne damo«. Vsi so 
spoznali, da je  treba do k ra ja  razgibati 
OF nositeljico oblasti nove demokratične 
Jugoslavije. Še zadnje dni pred osvobodit
vijo so aktivisti sprejem ali v OF vse po
šte. Slovence razen špekulantov in  okupa
torjevih sodelavcev.

V času delovanja okrožnih komitejev 
KPS Mežica in KPS D ravograd so odigra
le pomembno aktivistično vlogo področne 
okrožne tehnike »Mežica—Netopir«, »Ka
juh« in »Drava«. Razmnoževale so tekste, 
ki so jih  prejem ali od okrožne komisije 
za agitacijo in propagando, katere člani so 
bili Ivan Šorn-Bojan, Tine Lah — urednik 
Novega časa te r M arjan Britovšek-Gorki 
— urednik Mladega tovariša. Ko so na po
mlad 1945 ukinili agitprop komisijo, so 
Skrbeli za razširjanje partizanske lite ra tu 
re Nada, Danica in Gorki, Jasko je odgo
v arja l za izdajo Radiovestmika, Hostnik za 
Tanjug te r za izdajo »Žepni časopis m la
dine Mežiške doline«, sekretarka OK 
SKOJ Pepca pa za vso kolportažo. Iz 
okrožja so okrajnim  komitejem sproti do
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stavljali doma izdelane tiske omenjenih 
tehnik, pa tudi publikacije, ki so jih  ku
rirji tovorili po kurirskih poteh iz Dolenj
ske iin ostale okupirane Slovenije. V letih 
1944—45 so imeli skoraj v vsaki domačiji 
Slovenskega poročevalca, Ljudsko pravico, 
Delavsko enotnost, Kmečki glas, Novo Ju 
goslavijo, Mladino, Našo ženo, Slovenske
ga partizana, Našo vojsko, Š tajerskega ku
rirja, Koroško v borbi, Borbeno Slovenko, 
Novo besedo, Novi čas, Mladino itd. Za 
politične aktiviste so tehniko razmnoževa
le njim  potrebno literaturo  za vzgojo ka
drov, tudi Temeljne točke OF. Izjavo treh 
osnovnih skupin v OF, Smoter naše borbe, 
brošuro »O kadrih« te r izvlečke iz VKPB 
in Markovega Kapitala.

Razmere v okrajih okrožja Dravograd

1. OKRAJNI KOMITE KPS DRAVO
GRAD

Ta okraj je  zajemal ozemlje severno od 
Koroške železniške proge in reke Meže, na 
vzhodu do Mute, na zahodu preko S troj
ne in Jam nice do Libuč in Pliberka, na 
severu do Libelič in Drave. Huda ovira 
narodnoosvobodilnemu gibanju so bile 
nemške orožniške enote, posebno v Libeli
čah, kakor tudi izpostava gestapa v D ra
vogradu, kamor naši aktivisti n ikdar niso 
mogli prodreti n iti s  propagandno litera
turo; nasproti tem u so bili km etje na za
hodnem področju tega okraja od pomladi 
1943, ko so se tam kaj pojavili prvi parti
zani, zelo naklonjeni OF. Razen tega so 
nastale zelo hude ovire v poletu OF po
sebno na Tolstem vrhu in  Šelenbergu, 
k jer je gestapovski agent Aga, domačin iz 
črneške okolice, razširil močno belogardi
stično dejavnost.

OK KPS Dravograd je  takoj po ustano
vitvi določil člana OK Karla Aberška-Pe- 
ra  za svetovalca p ri okrajnem  kom iteju 
KPS Dravograd. 17. novem bra 1944 so ime
li konferenco vseh aktivistov OF. V okra
ju  so bili do tedaj v zasnovi le trije  od
bori OF, tudi tr ije  odbori ZSM s 17 člani, 
deset odborov SPZZ z 39 članicami, teren
ska četa pa je  že m obilizirala 42 mož, 20 
jih je imela še na spisku. Tedaj so bili 
člani okrajnega kom iteja sekretar v. d. 
Črto, člani pa Žnidaršič, Pepi za mobili
zacijo, Aleš za NZ Pavla in Terezija za 
SPŽZ, Korošec za delo preko Drave, za 
mladinsko organizacijo pa Zmaga, D arin
ka in Mitja. Žnidaršič in Črto sta zgradi
la center tega okraja  v gozdovih nad Jam 
nico. Domen je odšel na Strojno, k jer je 
obvestil izvoljene, da so prišli na ustanov
no sejo okrajnega odbora OF Dravograd, 
spotoma je pri km etih zapisoval kolikšno 
pomoč v hran i so bili voljni dati naši 
vojski.

Zaradi neugodnih razm er v okraju  D ra
vograd je OK sklenil 3. januarja  1945, da 
je prevzel mesto sekretarja OkKPS D ra
vograd njen član Avgust Razgoršek-Peter. 
Ob nemški zimski ofenzivi v Zgornjo Sa
vinjsko dolino se je nam reč večina naših 
mobilizirancev vrnila v domače k ra je  in 
se zabila, to pa so izrabili Nemci in belo
gardistični agitator Aga, ki je večino teh 
partizanskih ubežnikov in skrivačev s Tol
stega vrha in Šelenberga povezal v proti- 
partizansko gibanje. Že p ri 2. seji OK 
KPS, ko se je zbralo vseh 18 članov, je

novi sekretar prikazal dejansko stanje, 
sklenili so, da bodo vse postojanke bele 
garde razkrili in razbili, skrivače znova 
mobilizirali v naše brigade; aktivisti so 
ljudem  obrazložili cilje bele garde, pa tudi 
program  OF ter sm oter našega boja. 12. 
januarja  1945 je štel okrajni komite 8 čla
nov, novosprejetih je  bilo 11. Člani okraj
nega komiteja so bili Peter, Črt, Žnidaršič, 
Korošec, Jože, Ida, Pavla in  Vera za 
SKOJ: tedaj so ustanovili pet celic, v ka
terih  je po en član OK odgovarjal za nje
no delovanje, č lan i teh celic so bili: celi
ca I: sekretar Bojko, Vanč in Domin; ce
lica II: Silvo, Mitja, Darinka, Trezika, Ko
rošec, Julka; celica III: Vera, Lojze, Jaka, 
Svetnik, Jože, Žnidaršič, Ida; celica IV: 
Brzi, Pepi, Tonč, Peter te r  kandidata Franc 
in Rastko; celica V: Ljubo, Črto, Janja, 
Čaki. Tedaj so proučevali brošuro Za m a
sovno partijo na Štajerskem . Zatem so pa 
izvolili okrajni odbor OF Dravograd, kate
rega člani so bili vsi člani okrajnega ko
miteja, zraven n jih  še Tine in Domen.

Ing. P avle  Zaucer — M atjaž

Gospodarski odsek je  vodil Domen ob po
moči Vanča in Bojka. Razdelili so si tudi 
področja: proti Muti: č r to  in Ljubo,
Tolsti vrh — Črneče: Žnidaršič, Domen, 
Vera, Šelenber — Libeliče: Korošec, Mit
ja, Darinka in Pavla, Strojna — Jamnica: 
Jože, Silvo, Ida. Vsi kot celota so imeli 
nalogo izgrajevanja vseh množičnih orga
nizacij ter odstranjevanje skrivaštva in 
bele garde.

Na seji okrajnega odbora OF 27. janu
arja 1945 so odločili, da je m oral Črto čez 
Dravo proti Muti. V Jam nici sta bila te 
daj odbora OF s štirim i člani te r odbor 
SPŽZ s šestimi članicami; na Šelenbergu 
odbor SPŽZ — 5 članic, na Tolstem vrhu 
tudi odbor SPŽZ s pet članicami, v vsem 
okraju že šest odborov ZSM s 35 člani.

P ri seji okrajnega kom iteja dne 3. fe
b ruarja  1945 so znova ugotovili, da pred
stavlja delo Age pravi upor proti NOV in

OF, ker so pribežali razen dveh mobilb1 
ranih  domačinov vsi nazaj in se JaV 
Nemcem. Ljudstvo je  tedaj sicer pomaga 
lo po prepričanju pa še ni bilo povsem 
naše. Politično je bil najbolj zaostal To 
sti vrh, popolnoma v nemških rokah so 
bili še Libeliče, Črneče in Dravograd, kjer 
je bil gestapo, v Libeličah pa 6 ž a n d a r j e v  
te r 15 vaških stražarjev  slovenskega ro u> 
ki so varovali Nemce. Prehod čez Dravo 
je bil še nemogoč!

24. aprila 1945 je  bila zadnja seja 
nega odbora OF Dravograd. Ko je u
23. m arca odpoklicala sekretarja  Petra, Je 
prevzel mesto sekretarja  Jože, člani Pa s° 
bili Silvo, Korošec, Ida, M itja in Darink^ 
v okraju je  bilo tedaj 20 partijcev hi 
skojevcev. Še vedno je bilo pet partijsK 
celic, v katerih  so delovali tudi vsi član 
okrajnega kom iteja in aktivisti. V celici 
so bili člani: BRZI, Rastko, Pavla, J°ze’ 
celica II: DOMEN, Roki, Korošec; celic3 
III — LOJZE, Jaka, Gašper, Darinka, Mit
ja  in Katra? Celica IV — IDA, Silv°' 
Gašper, Sestra, Olga, Lekš; celica V 
MILAN Hanza, Ju rij te r kandidati R3^.1?! 
Štefan in Janez? (Jana?). V okraju so n1 
tedaj štirje  odbori OF, dva že predviden3' 
Aktiv SKOJ je  vodila sekretarka Darin 
ka, članice so bile Zorka, Breda, Slavk3' 
Črnolaska in Olga.

cOV zadnjih tednih pred osvoboditvijo 
terenski aktivisti paralizirali sovražno pt° 
pagando Age, ki pa še ni prenehal z o 
lom. A ktivist Sever še ni mogel uspesrl 
p rodreti v Dravograd. V pripravah na Pre 
vzem oblasti so bili ustanovljeni odbo 
OF, aktivisti so si znova razdelili _ 
ren  in sicer Tolsti vrh — Črnccc- 
Silvo, Korošec, Pavla; Šelenberg —■ R. 
liče: Jože in Darinka; Šentanel, Stroj*1®’ 
Breznico, Suhi vrh, Belšak, Šmarjeto: Mi 
ja, Ida, Zmaga. Im ena teh aktivistov: P 
TER-Avgust Razgoršek, JOŽE — Jože PeT 
še, MITJA — Matevž Šipek, SILVO — I*?" 
Žunko, IDA — Ida Vodopivec, DARI^R
— Jožica Nabernik, PAVLA — f>aVl7r 
Tratnik, BOJKO — Franc Mager, BR^1
— Ferdo Šumnik, KOROŠEC — Ivan J**' 
nej, DOMIN — Rudolf Hudopisk, Z * 1' 
DARŠIČ — Alojz Kompan, JAKA — ^  
kob Svetina, LOJZ — obveščevalec. Vsi n3 
vedeni so plačevali partijsko članarino.

2. OKRAJNI KOMITE KPS PREVALJ®

Ob ustanovitvi okrožja Dravograd sta 
bila v Mežiški dolini dva okraja, 1. 0*r  ̂
Č rna—Mežica in 2. okraj Guštanj—Rre^3jj 
lje. Ta dva okraja pa so km alu zdruz 
v enotni okraj Prevalje, vendar so ga 1113 
rali zaradi sovražnih silnic znova razde 
ti na dva dela, vseeno pa je  bil v f u n k c  J 
še naprej okrajni komite in okrajni odb 
OF Prevalje.

1. Okrajni komite KPS in okrajni odbor 
OF Črna—Mežica:

Na seji okrajnega kom iteja 31. oktolV3 
1944 je bil navzoč tudi sekretar OK K .. 
D ravograd Maks Gašparič, ki je  poud;irl! 
da brez močne partije  ne bodo s p o s o b   ̂

ustanoviti narodne oblasti. K er so se z 
čeli tedaj vrivati v naše vrste nasprotni  ̂
da bi zrušili naše delo, je  OK zahteval 
m eljito preučevanje vseh okrožnic 
KPS, IOOF, OBKOM, POOF, naloge si ^  
bilo treba  razdeliti te r na tak  način ustva



1<U za Koroško je  sk lical 12. in 13. m aja
konferenco glede h itrejšega razvoja NOB  

a Vzhodnem Koroškem . Od leve zadaj: Karel 
fUšnik-Gašper, ing. P av le  Zaucer-M atjaž, 

.a5°žni komisar, pol. kom. 1 kor. bat. Boris 
•zniek-BOR, K ostja-M ilovan Ilich, P olde-L a- 
oslav Eberle; spodaj: leži D žon-Franc K astc- 
*■ Tugo-Tom až Slapar novi kom andant 1. ko
šk eg a  bataljona, Janez-V ladim ir Letonja in 

Johan-Ivan  Zupanc

močne celice in odbore OF! Člani 
^ ra jnega kom iteja so bili: Tim, Majda za 

Cveta za OF, Jeni za SPŽZ, Jože 
?a mobilizacijo, Negrin za prosveto te r 
agar in Union. O bstajal je  tud i 14-član- 

okrajni odbor OF, ustanovljen 11. sep- 
ettibra, še v dobi okrožja Mežica; vodili 

1° ga predsednica Črnska, podpredsednik 
Žnidaršič, tajnik Tim. Od 28. septem bra 
, 44 so delovali tudi krajevni odbor OF 
rna, ki ga je  vodil Rdeči cvet, krajevni 

adbor Mežica je vodil predsednik Pisatelj, 
rajevni odbor OF v Javorju  pa predsed- 

tl’k Gozdar.

•)
• Okrajni komite KPS in okrajni odbor 

OF Guštanj — Prevalje

Na seji okrajnega kom iteja G uštanj— 
revalje dne 6. oktobra 1944 so bili na- 

^oči člana OK Maks Gašparič in Peter 
6r člani Ok Nesti, Zdravko, Pepca, Tomi, 
^lka, Cvetka, Gams in Maček. Sekretar 

jesti je poročal o pojavu »Črne roke« in 
elo garde pri Šentanelu. Maček je posta- 
'1 krajevne odbore OF na Prevaljah, Bri- 

aievi gori, Holmcu, Šentanelu in Suhem 
Vrhu; po trije  člani so delali v gospodar
j i h  komisijah v Šentanelu, na Holmcu in 

Prevaljah. P ri vseh krajevnih odborih 
..F so tedaj že delale komisije za ugotav- 
.tahje zločinov. Ob koncu septem bra 1944 
j6 okupator uničil pet posestev: Zupančevo, 
.Uričevo, Potočnikovo, Zažetovo in Flajm i- 
,evo, k jer je policija gnusno ropala. Za 
elo v SKOJ in ZSM je bila Cvetka sa-

BOZO je padel. Odbore ZSM so osno
v i  na Navrškem vrhu, štel je 7 članov, 
'! Fodgori 8 članov, v Kotu 5 članov, na 
ošah trije  odbori — 9 članov, na P re 

mijah deset članov v Guštanj u dva odbo- 
, J s 7  člani in SKOJ — 10 članov, SKOJ 

bil tudi v Podkraju — 4 člani. 'V vseh 
Oborih so se veselili lista Mladina. Mla- 
'ha je bila zares delavna in revolucionar- 

?a- Ju lka je poročala o prvem  sestanku 
^ŽZ v K otljah 18. septem bra 1944, ko je 

?r&brala 1. številko časopisa »Mladina Me- 
lske doline tekmuje«, dala je  smernice za 
ekmovanje zmage v odboru SPZZ so bi-
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le 4 članice. Zenska organizacija je imela 
tedaj tudi zaupnice, vse so imele ilegalna 
imena, bile so zelo prizadevne, posebno 
Mimika, Mlinska kača, Bela garda in  P ri 
potoku.

Sekretar OK je prikazal odgovorne na
loge, ki so čakale vse aktiviste, predvsem 
glede prevzema oblasti in obnove poruše
ne .domovine. Za prevzem oblasti so že te
daj mobilizirali vsakega za orožje sposob
nega moškega, prodirali so v centre ter 
dvigali zavest zaledja, nikakor pa niso usta
navljali celic in raznih odborov iz oseb, ki 
so še tedaj delale za okupatorja. Od tedaj 
dalje niso smeli postavljati ljudi v  razne 
odbore, morali so jih voliti, torej so od
pravljali sistem zaupniških odborov OF. 
Ljudi so pripravljali na vodenje oblasti.
24. 10. 1944 je  bila seja novoizvoljenega 
okrajnega kom iteja KPS Guštanj—Preva
lje, ki so .se je udeležili tudi člani OK Ga
šparič, Peter in Pero; člani OK Prevalje— 
Guštanj so bili: K ater — sekretar, člani: 
Telin za zveze, Cvetka za SKOJ in ZSM, 
M irta za SPZZ, Maček za agitprop, F rank 
za delo v vojski, Julka, Joško za gozdar
stvo — odsoten, ker je tistega dne reše
val imovino požgane km etije »pri Tončki« 
(Lesnik). Premeščena sta bila Zdravko in 
Gams. P ri seji okrajnega odbora KPS Gu
štanj—Prevalje, dne 25. aprila 1945 sta bi
la navzoča tudi člana OK P eter in Pero 
te r člana okrajnega kom iteja sekretar Rast
ko, Maček, Lijana, Štefka dn Rigo. Član 
OK P eter je v političnem  pregledu govo
ril o trdnosti zavezniškega bloka. O krajni 
komite Guštanj—Prevalje je petčlanski, 
okrajni komite SKOJ 9-članski in še dva 
aktiva, vseh je  bilo 16; s kurirji vred je 
štel okrajni partijsk i kader 22 članov.

Po celicah je bilo stanje sledeče: I — 
RASTKO, Rigo, Cvetko, Dušan; II — LI
JANA, Vislava, Jelka (17. 4. 1945 are tira
na), Jože, Lenka; III — TONČI, Maček, 
Lojze, Miha, Srečko, Silvo; IV — FRANK, 
ki je 23. 4. 1945 umrl, Anica, Štefka, 
Blisk; V — CVETAČ (člani nepoznani), 
VI — celica obveščevalcev NIKO, Zmago, 
Gašper (18. 4. padel); VII —- celica k u rir
jev. Ves omenjeni partijsk i kader je bil se
stavljen iz 14 ilegalcev in 8 legalcev. Člani 
ok. kom iteja so imeli funkcije: sekretar 
Rastko povezan z vojsko, Maček — agi
tacija in propaganda, Rigo DE, Lijana z 
okrajnim  komitejem KPS in SKOJ, Štef
ka za SPŽZ in ZSM. Tedaj je ves p artij
ski aparat začel kam panjo za še večjo akti- 
vizacijo odborov OF kakor tudi za obde
lavo plodne zemlje, tudi za načrtne študij
ske sestanke, v katere so pritegnili vse 
partijce, skojevce in sim patizerje partije. 
Potekale so že priprave za proslavo 27. 
aprila in 1. maja, zanje so pripravljali 
kresove, napisane akcije, sestanke.

3. Okrajni komite KPS in okrajni odbor 
OF PREVALJE

Km alu po združitvi okrajev Črna—Me
žica in G uštanj—Prevalje za dobo dveh 
mesecev v enotni okraj PREVALJE je za
radi stalnih nemških hajk in zased, tudi 
zaradi pom anjkanja političnih kadrov, za
čela dejavnost okrajnega kom iteja pešati. 
Ob združitvi omenjenih okrajev je OK 
KPS Dravograd imenoval novi okrajni ko
mite Prevalje, ki se je  sestal na seji 3. de
cembra 1944, in sicer: Ivan Herzog-Tim,
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sekretar, Filip Potočnik — Negrin za agit
prop, Anton Jerak  — Union, Jože Ledinek 
— Jože, Ivan P ratneker — Joško za go
spodarski odsek, E rnest P lesnik — Nesti 
za mobilizacijo, Jože Knez — Telin za 
DE, Pavla Potočnik, F lorijana K otnik —■ 
Cvetka za SKOJ.

Člani okrajnega kom iteja SKOJ so bili: 
Cvetka, sekretar te r  Janja, Miša, Staško, 
Radovan, M ajda in Boris.

Ti člani okrajnega kom iteja so imeli v 
okrajnem  odboru OF sledeče funkcije: 
Tim: sekretar, odgovoren tudi za NZ iin 
OZNO, Negrin za agitprop, prosveto, obno
vo in narodno imovino, Joško za p reh ra
no, Jože za gospodarstvo in kmetijstvo, Te
lin za finance in trgovino, Nesti — vojni 
referent in za obveščevalno službo. Blisk 
za kurirske zveze, Union za socialno skrb
stvo.

V okrajni plenum  OF so prišli vsi čla
ni okrajnega kom iteja te r  še novi člani: 
F rank — delavec z Raven, Plaznik, pre- 
užitkar iz Kotelj, Blisk — km et iz Ko
telj, Polde — kmečki sin s P revalj, Bor — 
rudar iz Helene, M arjeta — uradnica iz 
č rn e  te r  Jeni, žena delavca iz Podgore.

Člani Ok KPS P revalje so si tedaj raz
delili delo tako: 1 — Črna — center: Ne
grin, Majida in France; 2 — Mežica: Jože, 
Staško, Mira in Palčkova; 3 — Žerjav: Ra
dovan, Pavla in Betka; 4 — Javorje: Union 
in Erna; 5 — Koprivna: Bor, Boris in Mi
ha; 6 — K otlje z okolico: Joško, Frank, 
Cvetka in Fiki; 7 — Prevalje z okolico: 
Telin, Danica in Polda te r 8 — Guštanj: 
Miloš, Nesti, Henrik, Blisk in Jan ja. Spre
je t je  bil tudi sklep, da se je  sestavila 
okrajna mobilizacijska patrola, tudi p re
hranjevalni odsek, ki je  m oral skrbeti za 
prehrano treh  kurirskih  postaj, za tehni
ko in  partizansko bolnišnico, zato je  mo
ra la  .sproti potekati nabiralna akcija »vse 
za našo vojsko!«

L avoslav E berle-Jam ski



Franjo K astelic-D žon

V začetku decembra 1944 je bilo razpo
loženje v okraju Prevalje sledeče:
1. — Črna — center za OF 80 %>, sredin

cev 15 %, za Nemce 5 %
2. — Mežica — center za OF 60 °/o, sre

dincev 15 %, za Nemce 20 °/o
3. — Žerjav — center za OF 70 %>, sre

dincev 20 %>, za Nemce 10 %
4. — Javorje — center za OF 100 %, sre

dincev —, za Nemce —
5. — K oprivna — center za OF 100 %, 

sredincev —, za Nemce —
6. — kraji pod Uršljo — center za OF 

90 °/o, sredincev 10 %>, za Nemce —
7. — Guštanj — center za OF 65 °/o, sre

dincev 15 °/o, za Nemce 20 %>, Bela gar
da z odbori

8. — PREVALJE — center za OF 55 %, 
sredincev 25 %>, za Nemce 20 %

P rav  ti podatki prikazujejo uspešnost, 
oziroma nedejavnost aktivistov OF! Strah 
naših aktivistov pred nemškimi zasedami 
in tudi pred domačimi izdajalci, prem ajhna 
skrb za nove kadre, vse to je na terenu 
povzročalo pasivizacijo in našo defenziv- 
nost, ki je koristila le sovražnikom, tež
njam  KP, OF in NO pa hudo škodovala, 
zato so proti takim  pojavom ostro nasto
pali vsi sekretarji okrožnega komiteja 
KPS Dravograd, tudi zato, da bi bila iz
guba številnih aktivistov zmanjšana.

Na osnovi tega dokum enta je razvidno, 
da so bili 3. aprila 1945 člani Ok KPS 
P revalje Ivan Herzog — Tim — sekretar, 
Negrin za agitprop, Joško za gospodarske 
zadeve, Nesti za mobilizacijo, Telin za 
DE, Cvetka za SKOJ ter člani Pavla, jo- 
že in Union.

Ok KPS in okrajni odbor OF Prevalje 
Sta bivala proti koncu leta 1944 nad Lo
gom pri Lubasu v Podkraju, nato v jaz- 
binskih hrib ih  p ri »Vodnem možu«, odko
der je Union odvedel vse člane obeh foru
mov v senčno Javorje, to je Lukežev gozd 
v Jeklovoki planini. 12. februarja  1945 je 
to bazo napadlo 120 Nemcev, padlo je 
šest partizanov, toliko so jih tudi ujeli in 
le pet se jih  je rešilo; sekretar Tim je  bil 
slučajno odsoten.

10. m aja 1945 je  izdal tud i naš okrožni 
komite KPS Dravograd ukaz članom okro

žnega komiteja, ki so morali takoj vzpo
staviti komande mest v Guštanju, P reva
ljah, v Mežici, Črni, D ravogradu in Slove
njem  Gradcu, potrebne kadre so morali 
vzeti iz dotedanjih okrajnih odborov OF 
ter najti referente za prehrano, obnovo, 
gradnje, kmetijstvo, finance in gozdar
stvo.

V dneh nacistične kapitulacije je bil 10. 
m aja 1945 osvobojen Dravograd, 11. m aja 
1945 je  hodil skozi Mežiško dolino v Ve
likovec štab IV. operativne cone, 13. m aja 
1945 so enote Tomšičeve brigade prem aga
le na Poljani glavnino zadnje nemške di
vizije, ki se je um ikala z Balkana, 14. m a
ja  1945 so potekali zadnji boji Tomšičeve 
in Šlandrove brigade z ustaši na Poljani, 
15. m aja je  sledila kapitulacija na p liber- 
škem polju.

KOMUNISTIČNA PARTIJA JUGOSLA
VIJE, ki je v ilegali skozi dve desetletji

in še med najhujšo okupacijo 1941 1945 
VZGAJALA kadre proti nasilju in za 
boljši družbeni red, je  ob zlomu nacizma 
tudi v okrožju Dravograd predala ob as 
ljudstvu, kadre je našla v okrajnih odbo 
rih OF, ki jih  je  p ripravljala na ta ve t
ki dogodek med narodnoosvobodilno vojno- 

Pripom ba: K ontrarevolucionarna pubh
kacija SOF (Smrt Osvobodilni fronti) je >z 
šla prvič 10. ju lija  1944, 9. številka 25. Ja 
n uarja  1945; razširjena je bila v okrožju 
Dravograd.

Viri: 1 A rhiv m uzeja revolucije Slovenj 
Gradec

2 A rhiv Inštitu ta  zgodovine delavskega 
gibanja SRS

3 NUK — Narodna univerzitetna knj>z 
nica (kontrarevoluc. tisk »AGE«)

NOB V MEŽIŠKI DOLINI DO 
BELOPEŠKE KONFERENCE

Ta zapis so pripravili člani zgodovin
skega krožka gimnazije Ravne na Koro
škem. Vsi člani krožka, teh  je  približno 
10, so zbirali gradivo in p riprav ljali raz
na poročila. Na osnovi tega je najbolj de
javni član M arjan Linasi napisal pričujo
či sestavek, s katerim  je krožek nastopil 
letos pomladi na republiškem  tekm ovanju 
srednješolskih zgodovinskih krožkov, ki 
se ukvarjajo z NOB in delavskim giba
njem. Strokovna žirija ga je  ocenila kot 
dober prispevek, ki ustreza kriterijem  za 
to šolsko stopnjo.

M entor in  člani krožka se zavedajo, da 
je  iz obdobja NOB v Mežiški dolini še 
veliko nepojasnjenih dejstev in nerešenih 
vprašanj. Za globlje razum evanje dogod
kov v tem  času v naši dolini bo potrebno 
še mnogo trdega dela, toda ne toliko krož
kov na tej ali oni šoli, ampak predvsem 
strokovnih raziskovalcev.

Takšni zgodovinski krožki imajo pred
vsem vzgojni namen, da približajo m la
dim ljubem  problem atiko stroke, posebno 
pa še problem atiko NOB in delavskega gi
banja. Glavni smoter pa je, da si mladi 
zgradijo pozitiven odnos do našega osvo
bodilnega boja in revolucije in da se bo 
m orebiti kdo izmed njiih pozneje tudi 
strokovno ukvarjal z revolucionarno p re
teklostjo naših krajev.

Leto 1941 v Mežiški dolini

V Mežiško dolino je  vdrl celovški polk, 
v katerem  so bili izključno Avstrijci, ter 
je 9. in 10. aprila 1941 skoraj brez odpo
ra zasedel. Takoj po prihodu okupatorja 
je bila Mežiška dolina podrejena šefu ci
vilne uprave s sedežem na Bledu. Blejska 
varnostna služba je organizirala na P re
valjah svojo izpostavo. Ta je  takoj začela 
popisovati ljudi, ki jih  je nam eravala iz
seliti. Tako so okupatorji na podlagi spi
skov, ki so jih  sestavljali kulturbundovci 
že pred vojno, zelo zgodaj začeli z areta
cijami in selitvami. Ze 8. ju lija  so Nem
ci odpeljali iz naše doline prvi transport 
izseljencev, njihovo premoženje pa zaple
nili v korist Reicha. Naši k ra ji so zaradi

inprisotnosti številne nemške vojske 
uradništva dobili povsem tuj videz. ^ CI£e 
ški učitelji so zbirali po šolah slovens 
knjige te r jih  sežigali. Slovenskemu lj . 
stvu je grozila popolna iztrebitev. Ne 
so pozivali ljudi, naj govore nemške 
naj se vpišejo v K arntnervolksbund. . 
tem u pritisku  niso podlegli vsi. NaljD 
uporni so se takoj začeli o rgan iz ira l’ ^  
prvi vrsti kom unisti. V Mežiški dol m1 
že pred vojno delovale močne partij ^ 
celice (na Ravnah, Prevaljah, odkrajU 
drugod), ki so uživale velik ugled med 
lovnim ljudstvom, čeprav so m orale de 
ilegalno. Ob nemškem napadu na JugoS 
vij o so mnogi kom unisti m orali v  vojs 
Ko so se po kapitulaciji Jugoslavije vr in

od'li domov, so kom unisti s Prevalj, Les 
Holmca začeli iz opuščenih bunkerjev 1 
našati orožje ter ga skrivati v Brančurni 
kovem grabnu in na Lešah pri P°P • 
bajti. Od CK KPS so dobili nalogo, ^  
ljudi politično pripravljajo  na vstajo. ^ 
nemško zasedbo je bila začasno prekinje 
zveza mod OK KPS v M ariboru in 'rne^0 
škodolinskimii partijsk im i celicami-  ̂
zvezo je  znova vzpostavil Miloš Zidans4-̂ . 
ki je  prišel na P revalje ju lija  4941- 
urarsk i delavnioi znanega kom unista Be 
rika Zagernika je naročil k o m u n is t^  
naj zbirajo orožje, municijo in hrano 
pridobijo čimveč ljudi za osvobodilni o 
Obljubil je tudi, da  bo poslal letake, 
naj bi jih raztrosili po vsej Mežiški dot 
Po tem sestanku so se zbrali pri KaJz 
jevi bajti na Lešah člani domačih Par 
skih celic na posvet. V prisotnosti nek 
tovariša, ki je bil menda iz Trbovelji 
sklenili, da bodo m inirali Š toparjev v
dukt in nove naprave za črpanje vode 
rudniku na Holmcu. Razstrelivo bi alt

bi
d o '

dobiti iz Trbovelj, vžigalnike pa naj 
priskrbel Rafael Pavlin. Razstrelivo so ' 
bili teden dni pozneje, kot je bila pred 
dena akcija.

K viaduktu so šli konec ju lija  1941 ^  
m unisti Marko Prosen, Henrik Zagern _ 
Alojz Brunker, Rafael Pavlin  in Vili Tr ,g 
kaus. Začeli so v rta ti luknje, da bi va
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Položili razstrelivo, vendar jih  je opazila 
Oomška patrola in so se razbežali, š e  to 
«°o pa so poškodovali naprave v holm
cem rudniku.1

N aslednji večer je  prišla iz M aribora 
P re v a lje  neka kurirka  Nada te r prine- 

a kovček letakov od OK KPS. Ti letaki 
So Pozivali ljudstvo v boj. Henrik Zager- 
aik in Marko Prosen sta jih ponoči z av- 
ornobilom raztrosila po vsej Mežiški do
lini.

Tudi ravenski kom unisti so bili v tem  
Casu aktivni, posebno sekretar partijske 
^lice Jakob Logar in Ivan Pangrac. Ta 

a sta nekaj tednov po nem ški zasedbi 
pobesila n a  drevo v  bližini Pangračeve 
1Se jugoslovansko zastavo. To je Nemce 

z®lo razburilo in  si je sprva niso upali 
Sn®ti, ker so mislili, da je  ob njej peklen- 
slli stroj.

Pri zbiranju pristašev je  prevaljski 
, 0rrunist Franc Š tern zagrešil napako, da 
j® sprejel za kandidata partije  sorodnika 
vana Petriča, ki se je  ravno tedaj vrnil 

12 nemškega ujetništva. Potem, ko so
ki®niunisti s Prevalj raztrosili letake po
^ ž išk i dolini, jih  je  Petrič izdal, prav ta- 
0 Pa tud i skladišče orožja v B rančurniko- 

Vetn grabnu. Začele so se množične areta- 
ckle komunistov. Prvega avgusta so  Nem- 
^ aretirali Franca in Ernesta Šterna, Ma
lo Štebiha in Alojza K rajgerja. Naslednji 
ar> so aretirali Henrika Zagernika, Avgu- 

ŝ a Božiča, Franca Lepka, Ivana Kristana, 
arija Messnerja, Jakob Pečnika, Alojza 
rUnkerja, Dušana Millerja, Lovra Pač- 

aika, Vilija Trinkausa, Avgusta Koprna- 
Nrja, Stanka Čopa, Franca Podgorška,
°Zeta Rozmana, M ihaela Špacapana in

Rafaela Pavlina. Devetega avgusta so vse 
6 aretirance odpeljali v Begunje, 19. av- 

^ata ipa iso jih  obsodili na sm rt in  20. av- 
?Usta ustrelili: Henrika Zagernika, Rafae-

tr;

Pavlina, Ju rija  Messnerja, Mihaela 
Špacapana, Antona Jeriča. 13. septem bra 

41 so Nemci aretirali še M arka Prose- 
f'a> Franca Jelenka, Rudolfa Žaka in F ran 
ji  M ravljaka ter jih  odpeljali najprej v 
6gunje, nato pa skupaj s preostalim i čla- 

uporniške skupine v Auschwitz, k jer 
je večina pomrla. Preživeli so samo 

M>vro Pačnik, Avgust Božič, Dušan Mil- 
lT> Alojz K rajger, Rudi Žak in Marko 
rosen.
Leta 1941 iso Nemci začeli graditi elek- 
arno v Dravogradu. Med delavci na 

?radbišču je bila zelo aktivna skojevska 
lu p in a , ki jo je  vodil slikar Franci Go- 

s P revalj, č lan i te  skupine so se se- 
^ajali v gozdovih na Dobravi in v Pod- 
. lancu. Zbirali so orožje za Pohorsko četo 
JP se pripravljali, da bi m inirali Železni
ki most čez Dravo in elek trarno  na Me- 
l- Po tej akciji naj bi odšli k partizanom, 

pednje se je  vrinil Rus Postnikov. Izda
j i  se je za organizatorja vstaje, v resni-

r| '  V vseh dokum entih, ki smo jih  prebrali, piše, 
v?.s°  kom unisti s P revalj, Leš in Holmca poškodo- 

(m inirali) nove naprave za č rpan je  vode v 
jjuhnškem  rudniku. Oglasil se Je tov. A ndrej Arko 
u Kočevja, ki Je v tem  času stanoval na Holmcu in 
D dobro poznal tam k a jšn je  razm ere. P ravi, da na- 
Lav za črpanje  vode v holm škem  rudn iku  sploh ni 
jjdo, posebno pa ne novih. Bila Je le m ajhna črpal- 
lu /;i p itno  vodo z rezervoarjem  10 m ’. Rudniške 
ilh 'rave so bile večkra t poškodovane šele v poznej- 
K1 letih. Te akcije  je  izvedla sam a posadka rudnika, 
iglavci so povzročili le lažje poškodbe, k i lahko 
^s tan e jo  na vsakem  rudn iku  tud i p ri norm alnem  
 ̂ ratovanju . Zastoji so tra ja li v ru dn iku  2 do 3 dni, 

(L*® že to imelo velike posledice za nem ško gospo
s t v o .

oi pa je  bil okupatorjev agent. Izdal je 
skupino; Nemci so jo 23. avgusta aretirali 
in 3. septem bra odpeljali v Begunje ter 
na poti ustrelili: Franca Goloba, Oskarja 
Slemenika, Ervina Mlekuža in Nanta Ja- 
nuška.

S temi ukrepi je okupator uničil glav
no organizacijsko jedro upora v Mežiški 
dolini in s tem za dolgo časa zavrl raz
voj NOB na tem območju.

Po teh dogodkih je PK KPS iz Maribo
ra poslal v Mežiško dolino Dušana Kve- 
dra-Tomaža z nalogo, da znova poveže 
preostale komuniste in  u trd i OF. Ta je 
prišel septem bra 1941. leta. Z njim  je  bi
la Štefka Štiblerjeva, ki je že prej vzdr
ževala zvezo z mežiškodolinskimi p a rtij
skimi celicami. Najprej sta se oglasila na 
Ravnah pri sekretarju  Jakobu Logarju. 
Ta je sklical partijsk i sestanek, ki je  bil 
v gozdu n ajd sedanjo gimnazijo. Kveder je 
obrazložil komunistom politično situacijo 
in jih  zadolžil, naj zbirajo orožje, m uni- 
cijo te r sanitetn i m aterial. Deset naj bi 
jih takoj odšlo v Pohorsko četo, vendar do 
odhoda ni prišlo.

V sredini spredaj narodni heroj M ajda V rhov- 
nik-Lojzka, septem bra 1944 sekretarka OK 
KPS M ežica; zraven nje Olga K astelic-M ar- 
jetka. Zadaj od leve: Štefan T rbovšek-Z drav- 
ko, A vgust R azgoršek-Petcr, član OK KPS  

M ežica ter Tomi, pooblaščenec OZNE

Z Raven sta Kveder in Štiblerjeva od
šla v  Podkraj h kom unistu Benu Kotniku 
ter m u povedala, kaj so se zmenili na se
stanku na Ravnah. K renila sta  še h kme
tu P ratnekerju  nad Mežico, nato pa v Čr
no, k jer sta se sestala z zaupniki, s Kne
zom in njegovim sinom Jožetom, ki je 
med prvim i začel sodelovati s partijo  in 
OF. Navezala sta stike z nekdanjo skavt
sko organizacijo in njenim  predsednikom 
Jožetom Prislanom. Obiskala sta še akti
vista Zdravka Pavliča iz Žerjava, nato 
pa sta šla v Mislinjsko dolino. Kveder je 
v oktobru ponovno obiskal vse kom uniste 
v Mežiški dolini.

S tem je bilo končano prvo obdobje 
osvobodilnega boja v Mežiški dolini. Zanj 
je značilno, d a  je bila okupatorjeva pro
paganda p ri nas tak ra t in še dolgo potem 
zelo učinkovita in je  negativno vplivala 
na ljudi. Že pred vojno so tu  delovale raz
ne nacistično usm erjene skupine (kultur- 
bundovci), ki so delale za Nemce sezname 
zavednih ljudi. Zaradi izdaje je  okupator
ju  že zelo zgodaj uspelo uničiti organiza
torje in  tako je  bila vstaja že v kali za
trta . č e  .se to ne bi zgodilo, bi bila še le
ta  1941 nastala v Mežiški dolini vsaj ena 
razm erom a močna partizanska enota, ali 
pa bi se vsaj tiste, k i so že obstajale v 
bližini (na Pohorju), povečale s prihodom 
komunistov in zavednih ljudi iz Mežiške 
doline. Tako pa je razvoj šel v drugačno 
sm er in je bilo treba kasneje začeti vse 
znova.

Prihod II. grupe odredov na Koroško

II. grupa odredov je bila ustanovljena 
na Dolenjskem spomladi 1942. N jen ko
m andant je  postal Franc Rozman-Stane, 
kom isar pa Dušan Kveder-Tomaž. Ta 
enota je  krenila po navodilih Glavnega 
štaba Slovenije ina Štajersko. Hodili so 
preko Dolomitov in doživeli na Gorenj
skem silovito nemško ofenzivo. Š tab grupe 
se je nato s Simonovim bataljonom  p re
bil čez Savo in Kamniške planine v Sa
vinjsko dolino, m edtem  ko je Kranjčev ba
taljon šel čez K aravanke in se pojavil med 
koroškimi Slovenci; 24. avgusta so p rodr
li p ri O birju do Drave, 27. avgusta 1942 
pa so prišli partizani te enote v Koprivno, 
torej v zgornji del Mežiške doline. Tu se 
bataljon ni zadrževal dolgo, pač pa je šel 
na Pohorje, k jer se je del teh borcev 
vključil v 1. pohorski bataljon, ki je  na
stal po reorganizaciji štajerske partizanske 
vojske septem bra 1942.

Štajerski bataljon, k i so ga Nemci stal
no zasledovali, je poleti 1942 požgal nekaj 
hiš v B istri in  na  Ludranskem  vrhu, ker 
so ga posamezni domačini izdajali Nem
cem. P ri Beli peči pa je  obračunal s sku
pino raztrgancev, ki so jih Nemci poslali 
za njim . 29. avgusta je  skupinica p arti
zanov 1. štajerskega bataljona, ki jo je 
vodil Vlado Letonj a-Janez, požgala koče 
na U ršlji gori. Požar je  bil tako velik, da 
je  bil viden do Slovenjega Gradca in še 
dlje. Goste, kolikor jih  je bilo tak ra t na 
gori, so partizani odvedli do cerkve v 
Št. Vidu, m ed potjo pa so požgali še doma
čije pri Križanu in  šisem iku . U jetnike so 
med potjo prepričevali, da je  bilo nujno 
zažgati koče, da se ne bi v  njih  u trd ili 
Nemci. P ri cerkvi v Št. Vidu so jih  par
tizani spraševali o številčnem stanju oku
patorja v dolini, o zanesljivih ljudeh iz 
Mežiške doline te r o domačinih, ki so čla
ni K am tnervolksbunda, nato pa so jih  iz
pustili. Pomembno je tudi to, da je bil 
septem bra 1942 v Podkraju  p ri Ravnah 
ustanovljen prvi odbor OF v  Mežiški doli
ni. S ekretar tega odbora je bil Beno Kot
nik, pd. Lubas, ki je bil že pred vojno 
član KPS, člani pa: Alojz Vinkler, Anton 
M etarnik, Janko Rozman in Pavel Med
vešek. Odbor je zbiral orožje in municijo, 
vršil obveščevalno službo, poizvedoval za 
sovražnikovimi sodelavci in o stan ju  v
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nemških enotah. Med drugim  je  izvajal 
tudi napisne akcije.2

Prihod Pavleta Žavcerja-Matjaža na 
Koroško in njegovo politično delovanje

Vodstvo slovenskega narodnoosvobodil
nega gibanja se je  že zelo zgodaj zaveda
lo pomembnosti, ki bi jo imela osvobodil
na borba na Koroškem, posebno onstran 
Karavank, kajti le močno protifašistično 
gibanje bi lahko pripomoglo k združitvi 
koroških Slovencev z matičnim narodom. 
Zato je PK KPS za Štajersko poslal okto
bra 1942 na Koroško inž. Pavleta Zavcer- 
ja-M atjaža z nalogo, da poživi narodno
osvobodilno gibanje v Mežiški dolini in 
na avstrijskem  Koroškem. Mežiška dolina 
naj bi služila kot izhodišče za prodiranje 
čez Karavanke. M atjaž je skupaj z akti
vistko Elo Letonja-Ateno in kurirjem  
Petjo prišel iz štaba IV. operativne cone 
na Koroško kot sekretar OK KPS za ko
roško okrožje, ki je  bilo ustanovljeno tu 
di v tem času. Kot sam izjavlja, so naj
prej prišli v okolico Črne. L judje so se jih  
sprva bali, kajti okupatorjeva propagan
da je  še redno imela velik vpliv na p re
bivalstvo. Toda počasi je ljudstvo le spre
videlo, kakšne namene ima okupator, in 
se je vključevalo v narodnoosvobodilno gi
banje. Odborov OF v začetku niso ustanav
ljali, pač pa so organizirali močno mrežo 
zaupnikov. Obiskovali so hišo za hišo, 
govorili ljudem  o okupatorjevih načrtih 
te r o nam enih narodnoosvobodilnega bo
ja. Zlasti tovariš M atjaž jim  je vedel ve
liko povedati, saj je  bil leta 1941 v Uži- 
ški republiki kot komisar slovenske čete 
in je bil torej priča prvim  začetkom ljud
ske oblasti. Delili so ljudem  literaturo, ki 
so je  nekaj prinesli s seboj (npr. letake: 
Kdo smo partizani in  kaj hočemo, Slo
venska mladina, ne odzovi se H itlerjevi 
mobilizaciji, Vermani, ne strelja jte  na 
partizane, Slovenski kmet, skrij svoje p ri
delke pred fašističnimi roparji, Niti pfe
niga za H itlerjevo zimsko pomoč, Poziv na 
splošno ljudsko vstajo itd. Poleg tega je 
M atjaž prinesel s seboj še Slovenskega 
poročevalca, Borove pesmi Previharim o 
viharje in nekaj srbskega tiska). Takoj 
po prihodu na Koroško je M atjaž začel 
misliti tudi na organiziranje partizanskih 
tiskarn. Tako je bila pozimi 1942 v tabo
rišču prve koroške čete v Topli form irana 
tehnika OK KPS za Koroško. Za delo v 
tehniki je  bila zadolžena Olga Kastelic- 
M arjetka. Tiskali so letake, radijske ve
sti, razmnoževali partizanske pesmi itd. 
Pozneje, ko so se partizani 1. koroške če
te prem ikali po terenu, tehnika ni mogla 
več delovati. Ob koncu aprila pa so jo 
prestavili v Stanetov m lin na Ludranski 
vrh.

Pri političnem delu so M atjažu močno 
pomagali borci prve koroške čete, ki je 
prišla na Koroško novem bra 1942, nada

lje nekateri borci, ki so se izgubili od svo
jih enot idr. Močno jim  je  olajševalo delo 
tudi dejistvo, da je  bilo pred vojno v Me
žiški dolini močno razvito delavsko giba
nje.

Prva koroška četa in njeno delovanje
Po boju Savinjskega bataljona z Nem

ci na D obravljah v začetku novembra 
1942, v katerem  je bil bataljon razbit in 
je utrpel velike izgube, se je iz tega ba
taljona po ukazu štaba izločila skupina 
enajstih borcev in odšla na Koroško, da 
bi poživila narodnoosvobodilno gibanje v 
tem  koncu Slovenije. To skupino so se
stavljali: Lojze Vresk, Milan Mrzel-Mile, 
Dolfe Hohkraut, Ivan Uranič-Drago, Loj
ze Eberl-M uri, Slavko Pinter-Robin, H er
m an Ficzko-Cinil, Tone Okrogar-Nestl, 
Juvan-Gorki, Jože Polc-Don in Ivan Mav- 
rič-Stane. Bili so večinoma iz Trbovelj in 
Zagorja. Nastanili so se nad Fajmutovo 
domačijo v Topli pod Peco in s prihodom 
novincev se je  iz te skupine razvila prva 
koroška četa.

1 Tovariš A nton Vušnik se spom inja, da se je 
nekoč (menda v letu 1943) pojavil na steni blizu 
v a lja rne  v ravenski železarni napis: »2ivel Stalin! 
Sm rt fašizmu! OF « Nemci so potem  ves teden Iskali 
tistega, ki Je to napisal, vendar ga niso mogli najti. 
V erjetno  Je bil to  ka teri izmed članov tega odbora. 
Odbor je  po besedah Antona Vušnika z Raven na
stal na pobudo Dušana Kvedra-Tom aža, ki je prišel 
Jeseni 1941 v Mežiško dolino. Da Je nastal tako  poz
no — šele leto  dni po prihodu Dušana K vedra — Je 
vzrok v erje tno  v tem , k e r je  bila okupatorjeva d e 
m agogija v naših k ra jih  dolgo časa razm erom a 
uspešna in Je bila to rej splošna situacija  neugodna 
za n asta jan je  OF. Sele pozneje so lahko kom unisti 
uresničevali dobljene naloge.

zanov ni več. Nemcem pa je  pognala stra 
v kosti, saj so baje govorili, »da je 
kakih sto banditov«. v

V januarju  1943 je četa krenila čez K3 
ravanke na avstrijsko Koroško. Tam Je 
hodila pet dni, in sicer v  okolici Zelezn 
Kaple. Med potjo je  izvajala politično 
propagando, prire ja la  pri zavednih kme 
tih mitinge, delila letake, pela sl oven s e 
pesmi itd. Zaplenila je nekaj lovskih PUJ[ 
in uniform, obiskala enega izmed najv 
jih  hitlerjancev v okolici Železne K ape> 
zaplenila pri njem  lovsko orožje in ne 
hrane te r radijski aparat. Partizani so 1 
li povsod izredno gostoljubno sprejeti i 
nihče jih  ni izdal. Po tem  pohodu s e J 
četa vrnila v svoj tabor v Toplo.

CK KPS in  IO OF sta m en ila , da je lZ' 
re d n e g a  pom ena, d a  se n a  K oroškem  raz
vijejo partizanske enote in odbori OF. To

v id i iz n e k a te r ih  d o k u m e n to v , k o t np1.
iz Navodil glavnega poveljstva z dne 12.

januarja  1943 štabu Štajerske o p e ra t iv n e  
cone o reorganizaciji enot, k jer je m 
drugim rečeno: »Ko bodo Nemci v prl 1  ̂
žajočih se operacijah zelo angažirani 
ostalih frontah, bo popustil njihov Pr^’. 
v okupiranih deželah. To m orate znati 
koristiti in z ojačanjem vaših akcij na 
strani ter z naj intenzivnejšim  politicn
delom v masah priprav iti vse pogoje za

dviganje splošne ljudske vstaje na Sta^ t 
skem. P ri tem im ejte najtesnejši konta 
s Koroško in glejte, da boste vse P0^ ! Cna 
procese z vašega sektorja prenesli tudi o 
Koroško.«

Zima 1942/43 je bila čas, ko se je na
vseh svetovnih bojiščih začela zmaga

J -  za-gibati na  stran  zaveznikov. Ravno v
bit'četku februarja 1943 je bila končana 

ka za Stalingrad, prav tako pa so tudi an 
gloameriške sile preganjale Nemce m '■ 
lijane po severni Afriki. Tudi naše Par 
zanske sile v zahodni Bosni so doseg 
lepe uspehe. V takem smislu je bilo P'sa 
no tudi Navodilo politkom isarja štajers 
operativne cone dne 10. februarja 19 
koroški četi za prehod v ofenzivne a^ c)V 
ki med drugim pravi: »Do nadaljnje 
redbe ostane četa na Koroškem. Zavedaj
te se velike politične važnosti, ki jo im3

Sodelavke OK K PS M ežica 1944. Z leve: M a
rija M očivnik-M ilena, s klobukom  član OK 
K arel A beršek-Pero; sekretar OK K PS Mežica 
Franjo K astelic-D žon ter Rozika p. d. A poha- 
lova; spodaj: M arija K ošak-M etka, Olga K a- 
stelic-M arjetka, članica OK ter A ngela Ma- 

gcr-B ožankova iz Podkraja

Takoj po prihodu se je skupina lotila 
priprave terena. Pomagala je M atjažu pri 
organiziranju obveščevalne službe, pri
prav lja la  skladišča itd. V tehniki koroške
ga okrožja so tiskali najrazličnejšo lite ra
turo ter jo raznašali po terenu. 15. decem
bra 1942 je četa izvedla vojaško in  eko
nomsko akcijo na Solčavo. Razorožen je 
bil polioist, zaplenjena puška z municijo. 
Četa je  uničila občinski arhiv in pošto ter 
ostrigla dve nemški priležnici. Zaplenila 
je premoženje nekega hitlerjanca, ki pa 
ga zaradi odsotnosti ni mogla likvidirati. 
Partizani so na  trgu zapeli narodne in 
partizanske pesmi, delili letake itd. Ta 
akcija je imela velik odmev tako med 
prebivalci kot tudi med Nemci. Prebivalci 
Solčave in okolice so jo odobravali, kajti 
mnogi so že mislili, da v teh k ra jih  parti-

naša akcija onstran meje. Aktivnost 
tem območju je trenutno najvažnejša 
Sloveniji. Zato naj četa takoj krene Pr° 
Železni Kapli in Dravi. Vsaj par uspej1 
zased! Na Koroškem mora še ta mesec  ̂
či nemška kri! Pobijajte denunciante! P°i 
te naše pesmi! Kažite se čimveč prebiv3  ̂
stvu. Dem onstrirajte, da bo ves svet 
del, da ima Koroška tudi partizane! 
skrb je  treba posvetiti nabavi orožj3 . 
municije. Z vso silo je treba prepref.^ 
h itlerjansko mobilizacijo v naših kraj 
R azvijajte široko politično delo med n°̂
vinci in na terenu! Iz vaše čete mora n3'
stati bataljon!« Ta navodila je  koroŠ
četa (dosledno izpolnjevala. V času od J
nuarja  1943 se je tudi številčno mo*11̂
povečala. Nemcem je  nam reč začelo ^
frontah prim anjkovati vojakov, zato
mnogi naši fan tje  dobili pozive za v ne
ško vojsko. Toda ravno tak ra t se je h i
bolj pokazala uspešnost delovanja poln
nih aktivistov v Mežiški dolini. Mnogi z3̂
vedni ljudje so bili tak ra t že povezan1
NOB in fantje, ki so dobili pozive, so

arJ3vedeli, kam  morajo i t i .  Tako je f e b r n
1943 cela skupina hotuljskih fantov (J d e
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Po opravljenih akcijah se je  četa um ak
nila proti avstrijSko-jugoslovanski meji. 
Že drugi dan po akciji so Nemci zbrali 
veliko vojaštva. Zasedeni so bili vsi pre
hodi, postavljene zasede v nekaterih  k ra
jih  in pri vseh hišah. To hajko im enujejo 
nekateri »olševska«. K er ni bilo možno 
prodreti na jugoslovansko Koroško, so se 
umikali čez Olševo na Štajersko, 15. m ar
ca pa so na Olševi š tirik ra t naleteli na 
zasede in so jih  z jurišem  pregnali. Žrtev 
sicer ni bilo, četa pa se je  razdelila na 
več skupin, ki so se nato spet sestale v 
Koprivni. Nemci so v tej akciji uporabili 
veliko sil (samo na zapadni stran i okrog 
1300). Uporabljali so enote SS te r enote 
policije, pomešane s Francozi, Poljaki, Če
hi, Slovenci in pripadniki drugih naro
dov. Hajka je tra ja la  8 dni, vendar za 
Nemce ni prinesla nobenega uspeha. Po 
počitku je četa 26. m arca krenila v zase
do v Koprivno te r tam  napadla nemško 
patruljo. Nemci so se pognali v beg. Ubi
ta sta bila dva policista, dva pa ranjena. 
Partizani niso imeli izgub.

M aks G ašparič-Jernej

^tajner, Karel Polenik, Bogomir Vastl, 
f ertl Kotnik in drugi) odšla v prvo koro
ško četo. P ri Šumelu v Koprivni so se 

februarja sestali fantje, ki bi morali v 
J^mško vojsko, in imeli poslovilni večer. 
0 je bilo dogovorjeno in  okrog enih po- 

je prišel Pavel Žavcer-M atjaž, jim  
sovoril, nato pa jih  odpeljal s seboj. Ko- 
^ška četa je km alu narasla  na  37 borcev. 
^°tnandir je  bil Ivan Uranič-Drago, na
j s tn ik  pa Lojze Vresk-Mile. Tako okrep
č a  je  8. m arca znova odšla na avstrij- 
j  Koroško. Namen tega pohoda je  bil: 
jv id a c ija  policijske patrole iz Železne 
j p l e  in likvidacija treh  denunciantov. 
risli so do podjunske doline. Med poho- 
0tti so propagirali združeno Slovenijo, 

U re ja li m anjše mitinge, se udeleževali 
^koroških gaud«, delili letake, peli pesmi

11. m arca so likvidirali nemškega pri- 
j j e n c a  Gritscha H erberta iz Labotske 
'taline. Bil je član NSDAP, avstrijski ka
p lan , odlikovan z dvema križcema za za- 
pUge v koroških bojih leta 1919. Bil je 
udi najvidnejši pobudnih NSDAP v La
nsk i dolini. Zaradi organizacije puča 
r̂oti kanclerju Dollfussu je bil obsojen 

j  15 le t ječe. Po prihodu H itlerjevega 
j i m a  je  bil postavljen za uradnika pri 
lradu za ponemčevanje in izseljevanje 
jv e n sk e g a  ozemlja in za u trjevanje 
Junaštva na slovenskem Koroškem. Tega 
j  je bil likvidiran tudi m adžarski letal

c i  hauptm an dr. Bela Benschik Bocskai, 
v°m andant eskadrile, filozof, ideolog na- 
pOnalsocializma, docent in  štipendist 
Mlinske univerze, strokovnjak za m ete

orološka vprašanja na vzhodni fronti. Ak- 
'Vno je sodeloval v napadih na sovjetski 
j i t i  v srednjem  sektorju pri Nikolajev- 
pu. P ri njem  so zaplenili 2 pištoli, oficir

ko  uniformo, 2 lovski puški, 2 pisalna 
stroja idr. Likvidacijo so izvršili v prisot
nosti štirih  poljskih ujetnikov te r bližnjih 
'je d o v .  Ljudstvo je  obe likvidaciji odo-
ravalo.

U stanovitev I. koroškega bataljona in 
napad na Mežico

V enem izmed navodil koroški četi pi
še: »Iz vaše čete m ora nastati bataljon!« 
To se je uresničilo 1. aprila 1943. 28. m ar
ca je nam reč prišel na  Koroško s štabno 
zaščito kom andant 4. operativne cone 
Franc Rozman-Stane. Partizane prve ko
roške čete je  našel pri km etu Zdovcu 
nad Koprivno, k jer je  1. aprila izvedel re
organizacijo čete in s tem ustanovil prvi 
koroški bataljon. Reorganizacijo je  nam 
reč narekovala vedno večja številčnost 
čete. Bataljon je bil razdeljen v dve četi. 
Njegov kom andant je  postal Franc Pa- 
sterk-Lenart, zelo sposoben borec. Bil je 
koroški rojak, doma iz Lobnika pri Želez
ni Kapli. 1942 je  dezertiral iz nemške voj
ske in se priključil partizanom . Do usta
novitve bataljona se je bojeval na kam ni
škem območju.

Namestnik kom andanta je postal do ta 
k ra tn i kom andir 1. koroške čete Lojze 
Vresk-Mile, politkom isar pa Boris Čiž- 
mek-Bor. Mnogo borcev je bilo brez orož
ja, zato je  bila prva naloga novoustanov
ljenega bataljona zagotoviti si zadostno 
količino orožja in  m unicije te r opreme. V 
ta nam en je  štab izdelal načrt za napad 
na Mežico. Napadli so jo v noči od tre tje 
ga na četrti april. Ta kraj so si izbrali za
to, ker je bila manj zastražena kot d ru 
gi k ra ji v Mežiški dolini je bilo torej upa
nje na uspeh večje. Tu pa je  bilo tudi 
mnogo nemčurjev, ki so jih  partizani ho
teli prestrašiti.

Bataljon se je  prem aknil od kmeta 
Zdovca v Toplo, k jer so večerjali pri kme
tu Florinu, partizansko ime »pri Brkotu«, 
nato pa so krenili naprej na Peco do To
maževe koče. Tja so prišli drugi dan in 
noben partizan  ni vedel za načrt štaba. 
Popoldne je  poklical kom andant Stane v 
štab domačina Štefana Osojnika-Aleksa 
in P etra  Tomazina-Skalo ter ju  vprašal, 
če dobro poznata Mežico in kako bi lah
ko prišli vanjo neopazno. Ta dva sta po
tem vodila bataljon do Mežice, kamor so 
prišli ob 9.30. P ri mežiškem pokopališču 
so se razdelili v več vodov: eden je  imel 
nalogo rezanje telefonskih žic, drugi blo

kado orožniške postaje, nekaj pa jih  je  
šlo v zasedo nad glavne dohode v  vas. 
Takoj po prihodu v trg  se je začela ostra 
borba z nemškimi orožniki in vojaki. Štab 
z zaščito je  vdrl v kino-dvorano, k jer so 
p ravkar predvajali nemški film. Partizani 
so pojasnili ljudem, kdo so in za kaj se 
borijo. Dva sta šla h kinooperaterju, za
grizenemu nacistu, in  mu ukazala, naj 
ustavi predvajanje filma, nato pa so ki- 
noaparaturo uničili. Pozvali so navzoče, 
naj vsak, ki ima orožje, le-tega odda. Po
klicali so štiri izdajalce, jih  zaslišali in 
nato ustrelili vpričo ljudstva. To so bili: 
2 S turm fuhrerja  Franc Zupanc in Ed- 
mund Sirec te r dva prostovoljca SS Ja n 
ko P ajar in Jože Koprivnik. Gledalcem v 
dvorani sta govorila Boris Oižmek-Bor in 
Franc Zalaznik-Leon. P artizani so zapeli 
nekaj pesmi, delili literaturo  itd. Nekaj 
fantov iz Mežice se je takoj prostovoljno 
priključilo partizanom.

Zunaj kino-dvorane pa je še naprej po
tekal boj z orožniki, v katerem  je  bil tež
ko ranjen kom andant bataljona Franc 
Pasterk-Lenart, ki je čez nekaj dni umrl. 
Ranjen pa je bil tudi K arel Polenik-Don. 
Partizani so vdrli v šolo, k jer je  bilo vo
jaško skladišče, te r  zaplenili okrog 30 av
strijsk ih  pušk z m unicijo te r veliko d ru
ge opreme, nato pa so se m orali um akniti 
iz Mežice. Iz Črne je  nam reč p rihaja la  na 
pomoč obkoljenim Nemcem močna poli
cijska enota. Nekaj časa jo je  zadrževal 
Tone Okrogar-Nestl, ki je  bil v zasedi nad 
cesto pri Poleni. Na nemški s tran i sta med 
bojem padla dva policista, več pa jih  je 
bilo ranjenih. Bataljon se je  z obilnim  
plenom um ikal čez Riško goro, po avstrij
skem ozemlju severozahodno od Pece 
proti Lužam v Koprivni, kam or je prispel
6. aprila. Borci so mislili, da so se izognili 
nemški hajki, toda Nemci so zbrali ogro
mno sil iz Mislinjske, Dravske in Mežiške 
doline te r s pliberške strani. Obkolili so 
bataljon. Ta se je s težavo prebil iz obro-

m

Ivan Šorn-B ojan
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ča, pri tem pa je  padel borec iz S taneto
ve zaščitnice. Nemci so v tej hajki 7. apri
la odkrili izpraznjeno prezimovališče na 
Peci. V njem  so našli nahrbtnik  z dnev
nikom koroške čete te r s seznamom bor
cev. V Mežici pa so kot povračilo za na
pad partizanov zaprli nekaj družin (Ca
pudrovo, Tomazinovo, Smrečnikovo) ter 
jih  nato odpeljali v  razna taborišča Nem
čije. Okrog 1. m aja so pripeljali v Meži
ško dolino močnejše vojaške enote: na 
Ravne 120, na P revalje 100, v Mežico 100 
in v Črno 200 vojakov.

Pomen mežiške akcije, pravi poročilo 
štaba 1. koroškega bataljona, je bil v tem, 
da je bila koroška enota mlada, sestavlje
na iz pom ladanskih mobilizirancev — no
vincev, ki pa so se kljub tem u tako v ak
ciji kot tudi pri umiku in prebijanju  sko
zi nemški obroč sijajno obnesli ter so za
to vredni vse pohvale. Z napadom na Me
žico je bil Nemcem zadan težak udarec. 
Na Koroškem so se pojavili partizani in 
izvedena je bila prva velika uspešna par
tizanska akcija. Akcija na Mežico je  bila 
m anifestacija slovenske narodne zavesti, 
ki je nacionalno in socialno zatiranim  ko
roškim Slovencem dala več m oralne moči.

Po mežiški akciji je  Stane v Koprivni 
izbral okrog 14 borcev 1. koroškega bata
ljona ter jih  poslal na Pohorje, k jer naj 
bi nadomestili legendarni Pohorski bata
ljon, ki je padel 8. januarja  1943. Za ko
m andirja te četice je bil postavljen Ivan 
Rojc-Bogdan, za politkom isarja pa Vin
cenc Janko-Harkov. Četica je  krenila na 
Pohorje 6. aprila 1943. Kom andant Stane 
ji je dal na Pohorju natančna navodila, 
kako m ora delati, nato pa je odšel v Sa
vinjsko dolino. Na Pohorju je ta  skupini
ca partizanov najprej iskala inform acije o 
padlem Pohorskem bataljonu, vzpostav
ljala zveze s partizanskim i sodelavci. 
Km alu so se ji začeli priključevati novin

ci, ki bi morali v nemško vojsko ali pa so 
prišli na dopust, in tako je počasi prerasla 
v Drugi pohorski bataljon.

Preostali del Koroškega bataljona je 
dobil novega kom andanta Tomaža Slapar- 
ja-Tuga, kajti prvi kom andant Franc Pa- 
sterk-L enart je podlegel ranam, doblje
nim v napadu na Mežico. Bataljon se je 
razdelil na manjše skupine, ki so napadle 
nemške patrulje in izvajale m anjše sabo
tažne akcije.

Belopeška konferenca
Dober mesec po napadu na Mežico,

12. m aja 1943, se je zgodil še en dogodek, 
ki je bil zelo pomemben za razvoj NOB 
v Mežiški dolini in na  slovenskem Koro
škem. Pod Belo pečjo je bila namreč te
ga dne prva konferenca političnih delav
cev Koroške. Udeležili so se je  naslednji 
aktivisti: inž. Pavle Zavcer-M atjaž kot se
k re ta r OK KPS za Koroško in obenem 
vodja konference, Karel Prušnik-Gašper, 
Boris Čižmek-Bor, Milan Ilich-Kostja, Jo 
že Polc-Don, Polde Eberle-Jam ski, Tomaž 
Slapar-Tugo, Lojze Vresk idr. Konferenco 
je začel Pavle Zavcer-M atjaž in predla
gal naslednji dnevni red:

1. Poročilo sekretarja
2. Poročilo o zunanjem  in notranjem  

političnem stanju
3. Referat o liniji in ciljih OF
4. Diskusija o 3. in 4. točki
5. Organizacijske oblike OF
6. Razdelitev terena in naloge terencev
7. Pozdravne brzojavke
8. Razno

O liniji in ciljih OF je govoril to v ariš  
Matjaž. Dejal je, da je OF nositeljica re
volucionarnega razpoloženja delavskia 
množic za nacionalno in socialno osvobo 
ditev. Indciator in organizator OF ter g°' 
nilna sila NOB pa je KPS.

V zvezi z zunanjepolitičnim  stanjem Je 
treba OF razširiti, ji  dati razmah, treba J° 
je  u trd iti med proletariatom  ter ostalim1 
delovnimi množicami. OF je  treba voja
ško in  politično ak tiv irati v borbi proti 
okupatorju.

M atjaž je  nato poudaril važnost Koro
ške in njen pomembni, posebni položaj- 
Svoja izvajanja je  strn il v naslednje toč
ke:

1. K adre moramo čimbolj aktivirati ter 
jih  izobraziti.

2. Vzgajati moramo nove kadre za D 
in  vojsko.

3. Paziti moramo na konspiracijo, da 
zaradi neprem išljenosti in malomarnoS 
ne uničimo storjenega.

4. K ontrolirati je  treba odnos partiza 
nov, posebno komandnega osebja do C1 
vilnega prebivalstva.

5. U trjevati je treba ugled tako voja
škega kot tudi političnega vodstva.

V razpravi o tre tji točki sta govoril3 
M atjaž in Polde Eberle-Jam ski. Ta je me 
nil, da je  nujno potrebno spodbujati vse 
množice k osvobodilni borbi, vključi10 
Poljake, Ruse, Čehe in seveda Avstrije- 
te r jih  mobilizirati v partizane. Sledil J® 
Poldefov refera t o organizacijskih oblik3 
OF. N ajprej je poročal o važnosti ustano 
vitve Delavske enotnosti in o njenem P° 
m enu ter ciljih. Sestavlja naj jo revolu' 
cionarni proletariat. Odbore DE je  trcb3 
organizirati na isti način kot odbore O*- 
Organizirati je treba tudi AF2, vendar s° 
tudi žene lahko članice odborov OF in ^  
treba jih je usposobiti za delo v teh odbo 
rih, kajti možje bodo odšli v partizane' 
Dalje je govoril o Zvezi delovne mladine’ 
Narodna pomoč pa naj skrbi za naše lZ'  
sbljence, trpine po koncentracijskih tabo' 
riščih in ječah te r za vse, ki so pomoči P°' 
trehmi. Iz vrst najem nikov naj osnujej3 
Najemniške odbore, ti pa bodo prevz®! 
zemljo nam  sovražnih tujcev in narodni 
izdajalcev. Organizirati je treba Narodu0 
zaščito, ki naj pomaga partizanskim  en O' 
tam. Pravi, da so premalo pozornosti P° 
svečali usposabljanju kadrov za KP in č*' 
Pridobiti je  treba nove komuniste, ki b° 
do videli v P artiji nositeljiico borbe Pr0 
fašizmu in socialnemu zatiranju. P ri del

K arel Prusnik — Gašper

Tovariš M atjaž je v poročilu dejal, da 
je  to prva konferenca političnih delavcev 
OF na področju OK KPS za Koroško in 
pomeni formalno pridružitev tega dela 
Koroške skupni protifašistični borbi slo
venskega naroda. Ta konferenca naj slu
ži v podkrepitev bodočega dela v politič
nem in organizacijskem smislu.

Poročilo o notranje- in zunanjepolitič
nem stanju je  podal tovariš Boris Čiž
mek-Bor. Zunanjepolitični položaj je ori
sal bolj na kratko, bolj podrobno pa se je 
ustavil pri notranjepolitičnem  stan ju  in o 
njem  podal izčrpno poročilo in komentar.

S srečanja na poti h konferenci OK K PS Dr 
vograd, ak tiv isti okrajnih kom itejev  Dra^ 
grada in  C m a—M ežica, oktobra 1944 v J 
vorju. Z leve zgoraj: neznana, A lojz KomP3 
Žnidaršič, M itja Sipek, G ustl Kodrun, 
Burjak, L ipi Potočnik-N egrin; spodaj PeP 

N abcrnik-D arinka, kurir, Mira R ajšter

Tone R adcr-Jasko
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Ob osvoboditvi na terenu Jam nica-P oljana. Od leve: S ilvo Kopitar iz tehnike Netopir, Jurij 
kom andir TV-17-K  v Jam nici, M itja Sipek, m ladinski aktivist in član OK K PS Dravograd, M i- 
lan-kurir, Zarko-kom andir m inerskega voda K oroškega bataljona, ter aktiv istk i Mira F erjan

čič in Erna Štraser-Z m aga

ae smejo zabresti v sektaštvo in oportu
nizem. M atjaž je  zatem še posebej pouda- 
ril važnost Najemniških odborov dn odbo- 
rov AF2.

Potem so sklenili, da bodo območje de
j a n j a  razširili na vso vzhodno Koroško: 
°d Pliberka in  Velikovca do Borovelj. Po
sebej je bilo naročeno aktivistom, da mo- 
raJ0 razširiti organizacijo zlasti na večja 
naselja, trge in mesta. M atjaž je predla
gal, naj vsak terenec uredi zemljanko za 
ranjence in prostor za skladišče. Organi- 
z>rati je treba javke in kurirje, ki bodo 
Vzdrževali zveze z enotami.

S konference so poslali pozdravne brzo
javke IO OF, Glavnemu poveljstvu NOV in 
OJ, CK KPS, AVNOJ in tovarišu Titu. 
zadnji piše m ed drugim  tudi to: 
»Slovensko ljudstvo Koroške občuduje 

Velikanske uspehe NOV Jugoslavije, ki 
™ je izbojevala pod tvojim  vodstvom. 
Ugoslovanski generali so dvajset let 

Vzdrževali nekakšno vojsko, pa se je  v 
nekaj dneh sesula. Zdaj pa je  pod tvojim 
Vodstvom v poldrugem  letu zrasla arm a
di ki jo občuduje ves svet in ki je osvo- 

°°dila že lep kos naše dom ovine. . .
Koroško ljudstvo te, Tito, še s toliko 

vajini veseljem pozdravlja, ker je čulo, 
a si delavec, preprost mož iz ljudstva, ki 

Pa ima tisto, česar niso imeli jugoslovan- 
sni generali — čisto ljubezen do ljudstva 
K* naroclov Jugoslavije in krepko voljo 
0riti se za svobodo, pa četudi je  sovraž- 

Nk še tako močan.«
Polde je  predlagal, da spomin padlih 

£>v>arišev počastijo z enom inutnim  mol- 
°®n in s tem je bila konferenca zaklju

čena.
Glavno vprašanje, ki se pojavlja v zve- 

1 s to konferenco, je, ali so aktivisti na 
srenu uresničevali sprejete sklepe in ka- 
;° so jih  uresničevali. Naloga seveda ne 
aJe odgovora na to vprašanje, kajti naš 

Pamen je  bil raziskati le obdobje do kon- 
erence. Belopeška konferenca predstav

na začetek množičnega političnega dela v 
Mežiški dolini in na avstrijskem  Koro- 
, °m. Vemo, da so po njej začeli ustanav
ljati odbore OF, AFŽ in mladinske orga
nizacije skoraj v vseh krajih  Mežiške do
lbe. Tudi odbori Delavske enotnosti so 
Pili ustanovljeni, vendar imamo o njih  
Premalo podatkov in ne moremo reči o 
njih nič konkretnega. P rav  tako ni podat- 
*°v o morebitnem  delovanju Narodne za
b ite  in Najemniških odborov. To vpraša
nje ostaja torej še odprto in so potrebne 

tem eljite raziskave.

Zaključek

Narodnoosvobodilna vstaja na področju 
j^ežiške doline se je, podobno kot na Š ta
jerskem, razvijala veliko počasneje kot v 
drugih predelih Slovenije. Vzroki za to so, 
*ot je razvidno iz poročila politkom isarja 
K. grupe odredov CK KPS, predvsem ger
manizacija iz prejšnjih  desetletij, poča
sneje so ljudje spoznavali lažnost okupa
torjeve demagogije, teror, peta kolona, 
Nabost partizanskega gibanja zaradi pre- 
Zlmovanja, preganjanje in žrtve, poleg te- 
§a pa tudi pom anjkljivo delo na terenu, 
Pomanjkanje literature in s tem neinfor
miranost ljudstva o nam enih okupatorja 
m ciljih osvobodilnega boja, slaba kon
spiracija itd. Zaradi vsega tega v začetku

tla niso bila ugodna za vzpon narodno
osvobodilnega baja. Zaradi slabe konspi
racije in neizkušenosti komunistov, ki so 
priprav lja li vstajo, je Nemcem že zgodaj 
uspelo odkriti partijske celice na P reva
ljah in v Dravogradu, kar je imelo za po
sledico množične aretacije komunistov, 
streljanje prvih  talcev, odgon v koncen
tracijska taborišča itd. S tem  so bili uni
čeni glavni tem elji narodnoosvobodilnega 
boja v Mežiški dolini. Nasilje Nemcev nad 
kom unisti je ljudstvo zelo prestrašilo, po
leg tega pa je bila še zelo učinkovita nem
ška propaganda in socialna demagogija. 
Celo nekateri komunisti, ki so še ostali, so 
pod vplivom takih razm er zašli v oportu
nizem in začeli dvomiti o smiselnosti od
pora. Tisti, ki so ostali zvesti svojim ide
jam  in zamislim vodstva, pa v obstoječih

razm erah tudi niso mogli ničesar storiti.
Šele mnogo pozneje so se začele stvari 

bistveno sprem injati. Vodstvo NOB je po
slalo v naše kraje Pavleta Žavcerja-M a- 
tjaža; ta  je s pomočjo borcev 1. koroške 
čete, ki je tudi prišla v Mežiško dolino, 
uspel p ripraviti teren za razvoj osvobodil
nega boja. Ljudstvo je vedno bolj spozna
valo, kakšne nam ene ima okupator, zato 
je sledilo pozivu Osvobodilne fronte. Po
sebno v začetku leta 1943, ko je H itler za
čel m obilizirati slovenske fante, so mnogi 
namesto v nemško vojsko raje odšli k 
partizanam . Koroška četa je prerasla v 
bataljon, ki je z napadom na Mežico p r
vič preizkusil svojo moč in dokazal ljud
stvu, da nemška vojska le ni neprem ag
ljiva. Z belopeško konferenco pa so bili 
postavljeni trdni tem elji za politični raz
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voj v Mežiški dolini in v vsej Koroški. 
N astajali so odbori OF in AFZ, v  katerih  
so bili povezani vsi zavedni ljudje. Ti so 
mnogo pomagali ipartizanski vojski, ki se 
je  vedno bolj kropila. Avgusta 1943 je 
imel 1. koroški bataljon že 320 borcev, 
ki so bili razm eram a dobro oboroženi. Ta
kra t je moral oditi na Dolenjsko, na Koro
škem je  ostalo le 40 borcev in političnih 
aktivistov, toda že v teku dveh mesecev je 
nastal nov bataljon, ki je pozneje prerasel 
v Vzhodnokoroški odred. S prihodom 14. 
udarne divizije na Koroško, oziroma v Me
žiško dolino (februarja 1944), pa se je  tu 
začelo povsem novo obdobje v razvoju 
NOB — obdobje splošne ljudske vstaje, ko 
so mnogi zavedni prebivalci Mežiške doli
ne odšla v partizane in pomagali osvobo
diti domovino vseh tujcev in domačih iz
dajalcev. Da je  bil razvoj takšen, ima 
precejšnjo zaslugo tudi delavsko gibanje 
pred vojno, ki je  bilo v Mežiški dolini ša 
posebej živahno.
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OB 60. OBLETNICI VELIKE 
OKTOBRSKE REVOLUCIJE

Letos, ko praznujem o 60. obletnico ve
like oktobrske revolucije na šestini ze
meljske oble, se istočasno spominjamo za
četka novega družbenega obdobja člove
štva, ki je nastalo po veliki zmagi prole
taria ta  in ruskih mužikov nad carizmom, 
ki je bil strahovlada cele EVROPE.

Po veliki OKTOBRSKI REVOLUCIJI se 
je pričela doba novega družbenega reda. 
Odpravljeno je bilo tlačanstvo, brezprav
nost in kulaštvo. ENGELS — MARX LE
NINOVA teorija je prešla v prakso. Ve
liki ideolog KARL MARX je leta 1846. 
izoblikoval in napisal komunistični mani
fest, v  katerem  je nakazal proletariatu, 
kako naj se osvobodi izpod kapitalistič
nega jarm a, ki ga že stoletja tlači in uni
čuje. KARL MARX je prav  tako predvi
deval, da če bo socialistična revolucija iz
bruhnila v razviti — kapitalistični deže
li, bo proletariat v njej srečen in zado
voljen. Kolikor pa bo socialistična revo

lucija izbruhnila v kaki fevdalni dežel1’ 
pa bo im el tam  pro letariat hude »krče*’ 
težave in ovire. Ta MARXOVA predvi' 
devanja, so se tudi bolj ali manj uresO1'  
čevala, zdaj v eni zdaj v  drugi deželi- '-f 
bi danes v AMERIKI izbruhnila social1' 
stična revolucija, n i potrebno nič več 
sprem eniti naslove in u trd iti ljudsko oblast 
Socializem v RUSIJI n i imel industrije 
n iti kadrov, tudi ku ltu ra  je  bila zaostal3' 
RUSIJA je bila agrarna država, izolir3'  
na od vsega sveta. Orali so še z vpreZ'  
no živino po poljih evropske žitnice, zate 
so imeli velike težave, dokler se niso pre'  
bili do LENINOVEGA gesla: »ELEKTRl' 
FIKACIJA in INDUSTRIALIZACIJA "  
je socializem!«

LENIN je vodil pravilno gospodarsk0 
politiko v novorojeni državi, uveljavil J° 
je po vsej SOVJETSKI ZVEZI, tako da 
si km etje opomogli in  pridelovali žito iia 
redili živino, da so že v letih 1926/2"
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odpravili lakoto v »rdeči« — RUSIJI, s 
tem vzdevkom jih je imenoval ves teda- 

kler. Ko se je ekonomska baza že ne
koliko utrdila, pa je STALIN pričel izva
jati v SOVJETSKI ZVEZI prisilno kolek- 
tvizacijo, kar je povročilo silno nezado

voljstvo, skoraj že kontrarevolucijo. Ta- 
i se je stanje zopet poslabšalo, kajti ko- 
ektivizirani veleposestniki so v letih 
928/29 in še dalje sabotirali, in sicer ta- 
°> da so v hlevih poklali privezano živi

jo in jo tam  puščali ležati in propasti. 
Nastalo je veliko pom anjkanje osnovnih 
ZlVlljenjskih potrebščin, ker so bili velepo- 
Sestnikl proti kolektivizaciji kmetijstva.

V letu 1932, ko sem prišel v SOVJETSKO 
E Z O štud irat kct politični em igrant, 

Slho morali študentje kolektivizirati še pre
ostalo km etijska posestva. Sam sem doži
v i  ta proces kolektiviziranja in videl ne
zadovoljstvo. Zaradi vseh teh posegov je 
v SOVJETSKI ZVEZI nastala lakota, tako 
Ja so po ulicah velem esta obležali ljudje 
'Zcrpani in sestradani. Iz vasi so nam reč 

, Prodirali ljudje v m esta misleč, da bodo 
arn našli kruh. Toda ker je bilo vse na 

fjnte, karte  pa so prejem ali le tisti, ki so 
ni zaposleni, so bili vsi ostali brez osnov- 

aih življenjskih potrebščin.
K er n i b ilo  ta  čas n o b en e  k m e tijs k e  

jnehanizacije —  tr a k to r je v  in  k o m b a jn o v , 
udi p ro iz v o d n ja  n i m o g la  teči, p o sled ice  

Zaostalosti p a  so te m u  s le d ile  k o t n a ra v 
ni Pojav.

K ru ti u k re p i s ta lin iz m a  ru sk e m u  n a ro d u  
niso d a li sv o b o d n eg a  s a m o u p ra v n e g a  ra ž 
n ja ,  d a  b i si u s tv a r i l  la s tn e  n o rm a ln e  ž iv - 
Jen jsk e  ra z m e re  v  o p u s to šen i rev o lu c io 
narni dom ovin i.

K ru to s t 's ta lin izm a  sm o o b ču tili tu d i ju -  
i ^ s lo v a n s k i n a ro d i in  k o m u n is tič n a  p a r t i ja ,

0 je svetu  zastal dih, ker nam je STALIN 
2 Napadom hotel zadati sm rtni udarec, ki 

pa n iti PARTIJA niti narodi JUGO
SLAVIJE nismo pričakovali. Zato je bil 
Udarec še bolj boleč, saj je  bil zadan v naj- 
abjšem in najtežjem  trenutku, ko smo ob
javljali našo ljubljeno, toda od sovražni- 
3 razdejano domovino.
Ob vdoru H itlerjevih hord v JUGO

SLAVIJO je naša kraljevska vlada takoj 
Jtp itu lirala s pomočjo petokolonašev, ki so 
2e predhodno pripravili teren za fašistične 
°3vajalce.

Vse je  odpovedalo, vse je  'bilo izdano! 
Obrambna linija, ki so jio gradili jugoslo
vanski narodi, je bila poznana bolj tujcu 
*°t lastni vojski. Načrte Rupnikove linije 
/"  obrambe naših  treh  dolin — MEŽIŠKE, 
DRAVSKE in MISLINJSKE so kulturbun- 
Jovci predali sovražniku tako da je bil 
ta6no seznanjen s položajem. Da smo iz- 
Subili slovensko Koroško na avstrijski 
strani, je  kriva STALINOVA nenaklo
njenost TITOVI JUGOSLAVIJI: STALIN 
nam je hotel vrniti kra lja  PETRA II. in 
^so m inistrsko drhal, sam pa postati dikta- 
l°r JUGOSLAVIJE.

Nobena PARTIJA komunistične INTER
NACIONALE ni bila tako zvesta SOVJET- 
Kl ZVEZI kot jugoslovanska komuni- 

^•'ona partija  in tudi nobena PARTIJA ni 
vala toliko žrtev na oltar domovine, koli- 
£°r jih  je  dala naša, narodu zvesta PAR- 
HJA komunistov JUGOSLAVIJE!

K o m u n is tičn a  p a r t i ja  je  im e la  to lik o  
^edan ih  članov v zaporih in » g lav n jačah «  

so v  n j ih  u s ta n o v ili u n iv erzo , k a te re

rektor je bil pokojni neustrašljivi revolu
cionar MOŠA PIJADE. Ko so vsi p rip rti 
komunisti prestali kazni po »glavnjačah«, 
k jer so stradali in bili mučeni, so prišli 
med delavstvo in kmete ko t izobraženi 
marksisti, jim  razlagali m arksistično ide
ologijo in jih  pripravljali za že vnaprej 
predvideno borbo, ki je bila neobhodno po
trebna za dokončni obračun s fašističnimi 
zavojevalci. Le tako priprav ljen i smo se 
lahko takoj spoprijeli s sovražnikom, ki je 
vdrl na naša tla.

Jugoslovanska komunistična partija  je 
bila v komunistični INTERNACIONALI in 
v svetu najbolj izpostavljena partija  pro
ti tedanjem u vladajočemu buržoaznemu 
sistemu.

Komunistična partija  Jugoslavije je bi
la od svojega rojstva z narodom. Od 
propada avstro-ogrske m onarhije pa do na
pada fašizma na Jugoslavijo je živela v 
stalnem  boju proti vladajoči kraljevini, 
prestala je vsa trpinčenja, kar jih  pozna 
zgodovina, in kljub tem u ni klonila.

Posebno avtoriteto in zaupanje si je 
PARTIJA pridobila, ko se je njeno vod
stvo vrnilo v domovino in usm erjalo de
lovno ljudstvo ter ga pripravljalo  za upor, 
ki je bil neizbežen. Rešitev nacionalnega 
vprašanja leta 1936 je bilo za nas Slo
vence velikega zgodovinskega pomena, ko 
je novi sekretar organiziral samostojno ko
munistično PARTIJO Slovenije kakor tudi 
Hrvaške in ostale. S tem  je  delovni člo
vek dobil še večje zaupanje v komunistič
no PARTIJO. Tako je  komunistična PAR
TIJA Slovenije tudi izvršila svojo nalogo 
pred mednarodnim  proletariatom , v času 
boja na življenje in smrt.

Take herojske epopeje nim a nobena ko
munistična PARTIJA sveta in je tudi ni 
mogla im eti, saj so se vse sekcije komu
nističnih PARTIJ v času nemške invazije 
um aknile v zavetje in pasivno gledale ter 
se čudile jugoslovanskim borcem za svobo
do.

Po kapitulaciji NEMČIJE pa so nekate
re PARTIJE, npr. ALBANSKA, MADŽAR
SKA, BOLGARSKA, rovarile proti JUGO
SLAVIJI in  se trkale na prsi, češ, da so 
pripomogle k osvoboditvi jugoslovanskih 
narodov, kar pa sploh ne ustreza resnici.

Da je bila naša m ala država na BAL
KANU, oziroma njeni narodi, v očeh šir
nega sveta poznana kot narodno zavedna, 
delovna in  borbena dežela, je  razvidno iz 
mnogih publikacij. V ilustracijo pa bom 
navedel nekaj osebnih vtisov, ki sem si jih 
ustvaril v času moje emigracije in življe
nja v SOVJETSKI ZVEZI.

Na KOMUNISTIČNI UNIVERZI NA
RODNIH MANJŠIN ZAHODA — 
»KUNMZ«, kamor sem bil poslan na štu
dij, je imela vsaka narodnostna sekcija 
svoj stenski časopis ali »STEN-ČAS«. Na 
teh stenčasih smo objavljali delo na  uni
verzi, kakor tudi novosti iz domovine. Tu
di jugoslovanska sekcija je  poskrbela za 
svoj stenčas, da smo bili o dogajanjih v do
movini točno seznanjeni in poučeni in v 
mislih vedno na domačih tleh. To nam 
je dajalo tudi m oralno oporo, da smo 
mrzlo tujino in  bivanje v njej laže p re
našali.

V uredništvu jugoslovanskega »STEN- 
ČASA«, sem sodeloval kot urednik in do
pisni član. V sporazumu s sodelavci tega 
stenskega časopisa sem predlagal, da bi
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mojo domovino JUGOSLAVIJO prikaza
li kot en sam velik zapor naprednih in z 
marksistično ideologijo prežetih revolucio
narjev. To pa sem storil tako, da sem po 
zemljevidu JUGOSLAVIJE narisal črte 
navpično in vodoravno, kot nekake rešet
ke. Za ta simbolični prikaz stan ja  v naši 
domovini smo bili pohvaljeni in nagra
jeni.

Jugoslovanski študentje na »KUNMZU« 
smo veljali kot ena najboljših skupin b ra t
skih sekcij. Imeli smo razgibano kulturno- 
prosvetno dejavnost, izkazali smo se v 
športu pa tudi n a  delovnih udarniških 
akcijah, predvsem  v času, ko so gradili 
moskovski metro.

Dvajseto stoletje je doba velikih zgodo
vinskih prem ikov v kulturi, v  industriji in 
gospodarstvu. P rav  v zadnjem desetletju se 
kopičijo visoki tehnični dosežki in želja 
nas vseh je, da bi jih  uporabljali izključno 
le v dobro č lo v e š tv a .

Ko letos praznujem o 60. obletnico velike 
OKTOBRSKE REVOLUCIJE v RUSIJI, 
se nam spomin vrača k rojstvu naše ko
munistične PARTIJE in njeni težko p re
hojeni borbeni poti in  k žrtvam, ki so 
prispevale svoj veliki delež k zmagi. Naša 
čvrsta komunistična PARTIJA ni nikoli 
klonila pred hudimi represalijam i, ki jih 
je izvajal sovražnik delavskega razreda, ni 
se ustavila, temveč je nadaljevala začrta
no pot do končnega cilja — do svo b o d e!

JUGOSLAVIJA je po neuvrščeni poli
tiki svetovno znana država, prav tako 
uživamo doma in po vsem svetu ugled 
zaradi hitrega razvoja in predvsem  smo 
deležni priznanja ker vodi naš velikan 
revolucije JO SIP BROZ — TITO pravil
no ljudsko politično taktiko, kakršne ne 
zmore noben državnik na vseh petih kon
tinentih.

Naš sam oupravni socializem je svojstve
na uresničitev idej MARXA, ENGELSA, 
in LENINA, idej, ki so v stalinizmu doži
vele velike spremembe in udarce.

Jugoslovanski narodi so času dozoreli in 
uspešno opravljajo veliko zgodovinsko na
logo družbenega sam oupravljanja. Naj živi 
naša socialistična sam oupravna družba! Naj 
živi bratstvo in  edinstvo jugoslovanskih 
narodov! Naj živi naš neum orni učitelj in 
voditelj, velikan revolucije, ljubljeni 
TITO!
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Ivan Kokal-Im re

Tudi naši rodoljubi so se izkazali 
v veliki Oktobrski revoluciji leta 1917

Napisali zgodovino delavskega gibanja, 
iz katerega je vznikla revolucionarna 
komunistična partija, je zelo obširno in 
zahtevno delo. Toda kot revoluoionar, kot 
proletarec in komunist, se bom dotaknil 
tud i tega obdobja le toliko, kolikor mi 
narekujejo dejstva, s katerim i sem se se
znanil v času političnega gibanja in študi
ja  in v več kot 50-letnem sodelovanju 
delavsko-revoluaionam em  gibanj u.

Težavna in trda je bila pot komuni- 
stov-pionirjev, k i so se borili s socialde
m okrati, katerih  program  je bil, da delav
ski razred iztrga oblast iz krem pljev bur- 
žoazije z večino sicialdem okratskih po
slancev v parlam entu, le  na m iren način 
— brez revolucije. OTTO BAUER, vodja
II. INTERNACIONALE in teoretik social
demokratov avstrijskega cesarstva, je bil 
proti MARXOVEMU nauku, ki pravi da 
pride delavski razred do svoje avantgarde 
le tako, da se organizira razred in ustanovi 
revolucionarna partija  komunistov.

V veliki in zmagoviti OKTOBRSKI RE
VOLUCIJI v Rusiji leta 1917, k jer so so
delovali proletarci iz vseh dežel Avstro- 
orgrske. Iz vojske so prestopili na stran 
boljševikov v RDEČO ARMADO. Tako so 
potem iz nje prinesli v svoje dežele revo
lucionarno teorijo in prakso te r takoj za
čeli ustanavljati KOMUNISTIČNE PARTI
JE, na domačih tleh.

Tudi naši ro jaki so prispevali v OKTOBR
SKI REVOLUCIJI svoj delež. Tako je bil 
polkovnik ALEKSA DUNDIČ, po rodu iz 
DALMACIJE, eden vidnih in borbenih voj
skovodij tedanjega časa. Vodil je  v mladi 
RDEČI ARMADI svoj jugoslovanski ruski 
polk, bil je  dvanajstkrat ranjen in je žr
tvoval svoje dragoceno življenje v UKRA
JIN I v mestu ROVNO, k jer je  neustrašni 
bojevnik pred sm rtjo opravil številna ju 
naška dejanja.

Heroju ALEKSI DUNDIČU je ruski na
rod postavil spomenik v mestu Rovno. Le
tos v avgustu pa so svečano proslavili n je
gov spomin. Ob njegovi osemdeseti oblet
nici rojstva se mu je prišlo poklonit tiso
če in tisoče ljudi, med njim i tudi njego
vi rojaki in borci NOB iz OMIŠA. Prav 
tako je hvaležni ruski narod poimenoval 
neko goro v Pamirsikem gorovju (Srednja 
AZIJA), ki do sedaj ni imela imena, v 
»VRH ALEKSA DUNDIČA«, kot spomin 
na jugoslovanskega internacionalnega bor
ca, heroja državljanske vojne v RUSIJI.

ALEKSA DUNDIČ je sodeloval v bojih 
za osvoboditev m est Odesa, Caricino in 
VORONJEŽ izpod belogardistov, pri če
m er je izpričal izjemen pogum in juna
štvo, zato so mu prebivalci tega mesta, po
sebno planinci-plezalci, ob obletnici rojstva 
podelili čast, da bo gora dobila njegovo 
ime.

Rusko-jugoslovanski polk, ki ga je vodil 
heroj bojevnik ALEKSA DUNDIČ, je zau
stavil vsak napad ruskih carskih generalov, 
ki so ta čas bili: MAHNOV, JUDENIČ, 
VRANGEL, KOLČAKOV, DENEKIN. Ti 
generali so bili financirani od vsega b u r

žoaznega kontrarevolucionarnega kapitali
stičnega sveta. Toda kljub hudemu in k r
vavemu boju je m lada RDEČA ARMADA 
z boljševiki zmagala, premagala je doma
čega in tujega sovražnika.

Ko so se leta 1919-1920 avstro-ogrski 
vojaki vračali na svoje domove, so bili 
vsi prežeti s pravim  revolucionarnim du
hom in so v svojih krajih  pričeli organizi
rati revolucionarno gibanje. Revolucionarni 
duh in val novega obdobja je zajel števil
ne kraje in države v EVROPI.

Brez solidarnosti vsega mednarodnega 
proletariata bi socialistična revolucija v 
tedanji carski RUSIJI ne uspela, tako je 
vsaj trd il sam  veliki LENIN, organizator 
in vodja OKTOBRSKE REVOLUCIJE!

P rav  zaradi pomoči m ednarodnega pro
letariata, ki je držal v krem pljih domačo 
buržoazijo, je LENIN visoko cenil prole
tariat! P ro letaria t je  s strahovanjem  zadr
ževal vse vojne hujskače proti državi de
lavcev in kmetov, ki so se še borili pro-

Kolektiv Šolskega centra se je odločil, 
da del prvom ajskih praznikov preživi na 
strokovni ekskurziji po Bosni in Hercego
vini; tako smo tudi opravičili tiste naše v 
nebo vpijoče strnjene proste dneve, ker 
prosvetarji pač imamo to »prednost«, da 
lahko preživimo svoj dopust le v visoki se
zoni, pa naj bodo oktobrske ali m ajske po
nudbe še tako mikavne; sicer pa to le mi
mogrede.

Tako smo se tega aprilskega ju tra  že ob 
treh  odpeljali iz Raven; daljši postanek 
smo imeli šele v Džakovem, k jer nas je im- 
presionirala mogočnost slovite katedrale, 
ki jo je dal sezidati borec za hrvaško ne
odvisnost škof Strossmayer. Vsa njena no
tranjost je  poslikana, ornam entika se p re
pleta z enega stebra na drugega. S starost
jo se stavba ne more pohvaliti, saj je  bila 
dograjena v prejšnjem  stoletju v neorm an- 
skem stilu. V njeni notranjosti občuduješ 
še dvoje, mogočne orgle, ko v slovesnih 
trenutk ih  zadonijo pod obok in opremo, 
ki se čudovito sklada z arhitekturo. Pod 
oltarjem , po stopnicah navzdol, pa so v 
steno vzidane grobnice za um rlim i škofi. 
Pot smo nadaljevali, prekoračili Savo in 
že smo bili na ozemlju Bosne in potovali v 
njeno notranjost, se za hip ustavili v Der- 
venti, k jer so se konec 17. stol. Avstrijci 
bili s Turki, drugače pa je  tu  doma naš 
Esad, ki nas je vse ostale dneve vpeljaval 
v lepote Bosne in Hercegovine.

V poznih popoldanskih urah  smo se p ri
peljali v Sarajevo, ki vse bolj izgublja svoj 
starinski obraz in se sprem inja v moderno 
evropsko mesto. Posebna privlačnost za 
tujca je  Baš čaršija, stari obrtniški in t r 
govski del z vzhodnjaškimi delavnicami in 
prodaj alnicami, ki ga meščani danes le se

ti inozemski intervenciji in domačim na 
sprotni kom.

Leta 1919 je  revolucionarna zagnan®® 
za nekaj tednov osvojila tudi MADŽAR 
SKO. Komunisti p o d  vodstvom v o d i t e  ja 
BELA KUNA so razglasili SOVJETSKO- 
MAD2ARSKO republiko. Toda z nepra
vilnim  reševanjem  agrarnega v p r a š a n j a ,  
ko so takoj kolektivizirali in o d v z e m a l i  
zemljo kmetom, so napravili n a j  večjo na 
pako. Kmečka nezadovoljnost na MA 
2ARSKEM je rodila kontrarevolucijo m 
tako je m lada rdeča MADŽARSKA Pr° 
padla! ,

Enaki poskusi so se dogajali tudi drugo 
po EVROPI, a se niso uveljavili, ker so 
jih vodili socialdemokrati, ti pa gredo s 
svojo revolucionarnostjo le do pol poti 111 
nato klonijo pred kapitalizmom.

V tedanjem  obdobju se partije še nlS° 
tako močno konsolidirale, saj so bile še 
razvojni dobi. Tačas so imele premoč raz 
lične socialdemokratske struje. Komuni 
stična partija  je  šele organizirala Prve 
kongrese, sprejem ala statu te  in deloVUf 
programe, se včlanjala v III. LENINOV 
INTERNACIONALO za uveljavljanje ge' 
sla: »PROLETARCI VSEH DEŽEL, ZDRU' 
ZlTE SE v borbi p ro ti kapitalistični drha'  
li, iza dokončno zmago nad zatiralci in lZ 
koriščevalci človeštva!«

bolj umetno vzdržujejo, saj je  pred le 1 
precejšen predel zajel požar in mnoge tr
govinice niso več obnovili, saj ročne iz“ev'  
ke ne moreš prodajati za njihovo ceno, ze 
davno so jih  izpodrinili cenejši industrij' 
ski. Ne mislim govoriti o lepotah Sarajeva- 
o Novem Sarajevu, ki se pomika ob MiljaC. 
ven na Sarajevsko polje, tud i ne o o k o l i '  

ških lepotah Jahorine in Trebeviča, saj Je 
m arsikom u vse to poznano.

Jedro naše poti se je  začelo šele drug1 
dan, ko smo po serpentinasti cesti, ki 1° 
še dograjujejo, prispeli v Goražde. Razpr° ' 
s trl se je čudovit pogled na Drino, ki se Je 
m odrikala in kačasto zvijala v daljavo, kjer 
smo slutili Višegrad z njegovim kamniti01 
mostom. Ob izlivu Čehotine v Drino je Ua' 
stalo naselje Foča, ki je  znana že iz 1 • 
stol. V srednjem  veku je  v njej cvetel 
trgovina in obrt in so trgovali z D u b ro V  
nikom, Trstom, Solunom in CarigradoU1- 
Rade so se sultanke in kneginje okitile 
fočanskimi izdelki. Konec XIX. in v začet 
ku XX. stol. pa je živahnost Foče zamrJa' 
Čeprav so jo 1939 povezali z ozkotirno ze 
leznico s Sarajevom  in Beogradom je ® 
vedno ostala nekje na koncu sveta. Svoj0 
pomembnost je  spet doživela, ko je tu  0 
konca januarja  do začetka m aja 1942 pre'  
bival vrhovni štab s Titom na čelu. Na teU1 
našem svobodnem ozemlju — četveromeJe 
Bosne in Hercegovine, Sandžaka in Crue 
gore — je bila Foča novi center vstaje 10 
revolucije narodov Jugoslavije; tu  je  nasta 
tudi prvi kodeks nove narodne oblasti 
Fočanski predpisi.

Iz Foče potem ni več daleč do naciona^ 
nega parka Sutjeske, do T jentišta, k jer je 
krvavi P eti sovražni ofenzivi izkrvavel 
toliko hrabrih  življenj. Sem nas je  vodu

prof. Silva Breznik

Sutjeska popotniku



Sutjeska

P°t. Leta 1962 so tu  na T jentištu  zgradili: 
Moderni mladinski center. Danes je  tu  sre- 
dište nacionalnega parka, zborno mesto 
Vladih, da nikoli ne bi pozabili zgodovine, 
^  je napisana s toliko krvi; da bi v njiho- 
v'h spominih živela junaštva borcev, žive- 
'a grozodejstva, ki jih  je počenjal sovraž- 
n'k, čeprav je  njihova razigrana mladost 
*e čase zgodovine sprem enila v temno le
gendo. Pa vendar, da bi ti m ladi bili borci 
Novega še boljšega ju tri in nikoli ne dovo- 
kli sovražniku, da bi teptal našo zemljo.

Pa se preselimo v krvavi čas naše zgo
dovine. Titova vojska je  začela H itlerja 
°virati na njegovi zmagoviti poti, odločil 
3e, da morajo to področje čimprej očistiti. 
Partizansko moč leta 1943 na tem  območ-
10 so predstavljale brigade: P rva pro letar
c a , Druga proletarska, T re tja  udarna in 
Sedma banijska divizija okrepljena s T ret
jo dalm atinsko brigado in Drinsko opera
tivno grupo — skupaj 16.500 borcev in 
°koli 3.200 ranjencev. Področje, k jer se je 
odigrala ena najstrahotnejših  bitk v drugi 
sVetovni vojni, je  izjedeno z globokimi ka
njoni, h itrim i in divjim i rekam i te r nepre
hodnimi masivi Sinjajevine, Durm itora, 
Nagliča, Volujaka, Treskavice in Zelen- 
gore. Ta težko pristopen teren je  bil mno
go ugodnejši za sovražnike, saj so s speci
alnimi enotam i lahko zapirali kanjone Dri- 
ke, Čehotine, Tare, Pive, Sutjeske.

Krvavi ples se je začel že v sredini m aja 
'h borcem je v začetku jun ija  grozilo, da 
jim bodo z Vučeva zaprli vse prehode p re
ko Zelengore v Bosno. Vrhovni štab se je 
*hašel pred enim najtežjih  problemov v 
času vojne: kako se izvleči in kako rešiti 
Cnjence. Zgodilo se je  nemogoče. Partizan- 
ska vojska je  bila izčrpana od stalnih na
padov, zasipavali so jih s tonam i bomb, bi-
11 so neprespani, hudo izčrpani od m aršev 
Po neprehodnih terenih. Pa vendar . . .  zgo
dilo se je  nemogoče; prem agati desetkrat 
Močnejšega sovražnika. V kanjonu Sutje
ske in na Zelengori 9. jun ija  je dram a do
segla vrhunec. Sovražnik je vse huje na
badal, grozil je  propad. Pa vendar . . .  B it
ka na Sutjeski se je končala petnajstega

junija. Tako se je po tridesetdnevnih bojih 
končala najhujša bitka druge svetovne voj
ne v Jugoslaviji. Po svetu se je razširil 
glas o junaštvu naše vojske in tudi zavezni
ki so začeli gledati drugače.

Danes tukaj stoji Spomen kuča, ki jo je 
projektiral Ranko Radovič. A rhitektura se 
odlično veže z okoljem, je postala del p ri
rode in se prijetno staplja z ožjim področ
jem  Tjentišta. Gornji prostor je  ves p re
k rit s freskam i K rsta Hegedušiča. Liki, 
prizori in scene pripovedujejo z enostavno 
govorico, zato na gledalca naredijo toliko 
močnejši vtis. Kompozicije so dram atične 
in plastične, obogatene z globoko perspek
tivo; velika skladnost linije, barve in ob
like. Barve so izrazite, svetle in žive kot 
da jim  ni podlaga stena. Ta ciklus fresk je 
povezan v dvanajst prizorov.

M onumentalen spomenik je  delo M iodra- 
ga Živkoviča. Dve ogromni skali, ki sta z 
veliko silo razm aknjeni in  se stapljata z 
lijakom  v ozadju, skozi katerega so se pre
bile partizanske sile; obenem pa še simbo
lično predstavljata jekleno moč partizanske 
vojske, ki je  razklenila železen sovražni
kov obroč.

Več kot deset let že tod, k jer je  zemlja 
prepojena s krvjo, odmeva pesem iz tisočih 
m ladih grl. Najprej so prihajali in posedali 
ob tabornih ognjih, nato p ljunili v roke, 
zgrabili za kram p in lopate in zrasel je 
mladinski center z mnogimi modernimi 
športnim i objekti; ob zabavi in rekreaciji 
pa mladi prehodijo vse tiste poti, ki so ne
izbrisljivo zapisane v naši zgodovini.

Različni občutki so nas prevevali, ko 
smo zapuščali, danes tako idiličen kraj. 
Groza vojnega časa se je m ešala s ponosom 
in hvaležnostjo, da lahko živim v taki do
movini, k jer so doma taki ljudje. Sele tu  
sem doživela vso veličino naše narodno
osvobodilne vojne, k jer vsako drevo p ri
poveduje svojo zgodbo. Srh me je sprele
taval, ko sem gledala debla, ki še vedno 
kažejo rane vojnega časa, ko smo se vzpe
njali proti grobu Save Kovačeviča. Mnogi 
smo sklenili, da se na T jentište še vrnemo, 
toda tokrat drugače; tako da bomo vse te

poti prehodili; čeprav so tod nevarna pod
ročja, k jer živijo medvedi in risi, tu  je Pe- 
ručica ohranjen pragozd, kam or lahko greš 
le s spremstvom.

Ko smo se vračali po kanjonu Sutjeske 
čez serpetinaste ceste proti Gatskem u po
lju, se nismo in nismo mogli nagledati le
pote in  divjosti kanjona. Ves vzdrhtiš, če 
si naslikaš vojni čas. Kako so se tod sploh 
mogli bojevati, ko že vsak korak zahteva 
izkušenega hribolasca. Borci pa so se pre
bijali s težko opremo, lačni in onemogli, 
neprespani od dolgih borb. Pa ne samo to, 
posebno vrednost v svetu je  dobil naš boj 
zato, ker so ob tak ih  um ikih spravljali n a j
prej ranjence na varno. Tudi na Sutjeski 
je  bilo tako, saj se je blizu Čelebiča v  bol
nišnicah tak ra t zdravilo veliko naših ran 
jencev in  tifusarjev.

Preko Nevesinja smo prispeli v  Mostar; 
si ogledali stari del m esta z znamenitim  
mostom, toliko počakali, da smo potešili 
radovednost, kako »zares« skačejo z mostu. 
Bila je dvojna skakalčeva hrabrost: v rto
glava višina in m rzla N eretva v teh dneh. 
Komaj smo dobro vdihnili blagi sredozem
ski zrak, že smo se odpeljali naprej. Sprem 
ljala nas je  Neretva, pravi biser naše de
žele, med vojno pa nem a opazovalka k rva
vih bojev v IV. ofenzivi. Tudi N eretva se 
je soočala s čudovito človečnostjo borcev. 
B itka za ranjence je  v sm eri Prozor—Gor
nji Vakuf bila dobljena. Skoraj vse so s to
vornjaki odpeljali pro ti Jablanici. Ko je 
bil zasilni most postavljen, so jih  spravili 
na levi breg Neretve.

Mimo Kupresa, Livnega v  D rvar — novo 
herojsko mesto. Leta 1944., po b itk i na Ne
retvi in Sutjeski, je nemška vrhovna ko
m anda spoznala, da je  glavnino Titovih sil 
nemogoče uničiti in da se po vsaki ofenzi
vi osvobojeno ozemlje še bolj širi in da se 
število Titovih borcev le še množi. Nemci 
so zato sprem enili taktiko. Nenaden de
santni napad na samo središče odpora, na 
Drvar, je  imel nam en uničiti vrhovni štab, 
predvsem  pa ujeti glavnega vodjo in stra 
tega osvobodilnega boja m aršala Tita. Na 
sam Titov ro jstn i dan so nebo nad D rvar
jem  zatem nila nem ška letala in jadralci, 
stotine padalcev pa je  nosilo s seboj Titovo 
fotografijo, k a jti zapoved, ki so jo dobili, 
se je glasila: »Ujeti ga živega«! Kot že to
likokrat je  sovražnik spet doživel neuspeh.

Še mimo Bihača in P litvic domov.
Ne mislim osvetljevati zgodovinskih do

godkov, am pak nekaj drugega. Štiriletno 
krvavo vihro poznam le iz pripovedovanja, 
ob tej poti pa sem dojela veličino našega 
boja, nečloveške napore množic, k je r je 
vsak borec bil tudi človek s svojimi želja
mi, vizijam i o prihodnosti, a se je  boril, če
prav je  bila zmaga daleč in nemogoča. In 
nemogoče je postalo mogoče. Osvojila me 
je  kraška pokrajina, kako čudoviti ljudje 
m orajo živeti tod, ker ostajajo na trd i zem
lji. P a  smo m nogokrat tako krivični, ko 
imamo polna usta hvale za tu ja  mesta, pa 
čeprav je m arsikatero obogatelo zaradi 
balkanskih žuljev.
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O SPLOŠNI LJUDSKI OBRAMBI IN 
DRUŽBENI SAMOZAŠČITI

22. oktobra je  bilo v  kavarni D om a železar- 
jev  na R avnah posvetovanje o družbeni sa 
m ozaščiti in  sp lošni ljudsk i obrambi, kjer je  
im el uvodno besedo predsednik skupščine ob
čine Rudi Vrčkovnik, osrednji referat pa se 
kretar občinskega kom iteta ZKS R avne Edo 
Pogorevc.

Zaradi aktualnosti objavljam o oba referata. 
Rudi V rčkovnik je  dejal:

Današnji posvet o SLO in DZ smo or
ganizirali predvsem zato, da bi skupno 
ocenili, do kakšne m ere smo v občini v 
vseh sam oupravnih sredinah uresničili do
ločila zakona o LO in zakona o DZ, var
nosti in notranjih  zadevah, sklepe in na
loge, sprejete v DPO in drugih organih, 
te r naloge, ki smo si jih  zadali na repub
liškem, pokrajinskem  in občinskem po
svetovanju o SLO in DZ. Ocenili bomo na
še uspehe, slabosti, objektivne in subjek
tivne vzroke zanje, ležernost, neučinkovi
tost pa tudi neodgovornost — vse to mo
ramo stvarno in pošteno razgaliti brez 
olepševanj in opravičil; ob tem  si bomo 
zastavili naloge in začrtali dejavnosti, da 
bomo tam, k jer nedosledno izpolnjujemo 
naloge, našo dejavnost izboljšali in okre
pili.

Posvet im a torej dva cilja:
— analizo sedanjega stanja SLO in DZ
— prihodnje naloge in dejavnosti na 

področju SLO in DZ
Ta dva cilja m orajo zasledovati vsi raz

pravljavci. Svet za LO in  DZ bo na osno
vi razprav na današnjem  sem inarju izde
lal oceno naše pripravljenosti na obram 
bo in na DZ. Svet bo seznanil z najak tu 
alnejšim i nalogami vse sam oupravne skup
nosti in tudi DPO, da bi na osnovi njih  
zastavile svoje akcije in dosegle boljše re 
zultate na obeh — za našo samoupravno 
socialistično skupnost tako pomembnih — 
kom ponentah varnosti in m iru, ki pogoju
jeta  nemoten razvoj naše družbe. P rav  go
tovo bodo tud i DPO na osnovi današnjega 
posveta ocenile vpliv svojih organizacij 
na dosežene rezultate v SLO in DZS, prav  
gotovo si bodo tudi one zastavile naloge, 
da bi odpravile pom anjkljivosti in zasta
vile program e dejavnosti za njihovo delo
vanje v prihodnjem  obdobju. Podobno oce
no bodo vsekakor m orali narediti na rav
ni sam oupravnih skupnosti tudi odbori za 
SLO in DZS in DPO.

Brez dvoma smo v naši občini veliko 
naredili za SLO, veliko pa je potrebno še 
narediti, da bi izpopolnili naše obrambne 
priprave in našo pripravljenost. Na pod
ročju DSZ v zadnjem obdobju pospešeno 
opravljamo zamujeno. K er želimo na da
našnjem  posvetovanju celovito oceno in 
akcijsko usm erjenost, bi pogrešili, če bi 
ocenjevali oziroma gradili to oceno na 
tem, kako so dodelani naši načrti v posa
mezni stopnji, v posameznem detajlu, ne 
da bi ob tem ocenili tudi, kako so, oziroma 
kako smo pripravljeni in usposobljeni da 
bi naloge, ki so nam  naložene, čim bolj 
uspešno opravili, ali drugače rečeno, kako 
smo v naše načrte vpletli žive ljudi, no
silce nalog, do kakšne m ere smo že po- 
družbili SLO in DSZ.

Najprej bi rad  opozoril na nekatere pro
bleme financiranja. V naši občini že od 
prvega leta delovanja delegatske skupšči
ne na osnovi samoupravnega sporazuma, 
sklenjenega z delavci TOZD, združujemo 
sredstva za financiranje SLO. V letošnjem 
letu želimo s tako zbranimi sredstvi po 
SS pokriti oba programa, ki sta izdelana 
na osnovi srednjeročnega načrta razvoja. 
Le del sredstev za SLO dobivamo iz pro
računa občine. V letošnjem letu smo spre
jeli mnogo višjo obveznost do pokrajin
skega štaba in pokrajinskega odbora za
hodne Štajerske. Poudariti je  treba, da 
OZD financirajo svoj program  SLO iz last
nih virov. V občini na žalost nimamo ce
lovitega pregleda, koliko sredstev smo v 
celoti namenili, oziroma jih  bomo porabili 
za uresničevanje naših načrtov na ravni 
OZD, KS, občine te r pokrajine. V letoš
njem letu bomo m orali te podatke v ob
čini zbrati, da bomo za drugo leto p rip ra
vili tak  sam oupravni sporazum o financi
ran ju  SLO, na osnovi katerega bomo zdru
ževali sredstva za celotno financiranje 
program ov na vseh ravneh, d e d e  finan
ciranja SLO občine niso v enakopravnem  
položaju. Naloge, ki jih m orajo družbeno
politične skupnosti na področju SLO izvr
ševati, so za vse enake, njihovo financira
nje pa je še vedno dokaj različno v raz
ličnih občinah, kar izhaja še iz tega, kak
šen položaj glede na  dovoljeno porabo je 
posamezna občina imela. Če je imela do
ber položaj lahko večino potreb za SLO 
k rije  iz proračunskih sredstev, če slabega 
m ora bolj obrem enjevati združeno delo. 
Vsa naša prizadevanja, da bi neskladja 
pri financiranju potreb za SLO odpravili 
in da bi občine dobile enakopravnejši po
ložaj, so bila doslej zaman. F inanciranje 
SLO iz proračuna je  še danes zavito v 
meglo: ni nam znano, koliko proračunskih 
sredstev bomo smeli porabiti za SLO, 
TOZD nam  sredstev ne odvajajo redno, ta 
ko da imamo glede naplačila naših obvez
nosti vedno težave. Določenega deleža za 
financiranje pokrajine še nismo poravnali, 
zato imamo težave tudi tu. Naša naloga 
je, da že sedaj začnemo vse priprave, da 
bo financiranje SLO na osnovi sam ouprav
nega sporazuma in iz sredstev proračuna 
steklo pravočasno in da se dogovorimo, da 
bodo sredstva dotekala, — zadostna sred
stva za uresničevanje naših program ov v 
prihodnjem  letu  — za KS, OZD do skup
nih  potreb občine in pokrajine.

Svet za LO, varnost in DSZ kot izvr
šilni organ delegatske skupščine za nalo
ge s področja LO in DZS izvršuje svojo 
funkcijo v tesni povezavi z DPO v občini, 
saj je sestava sveta taka, da sta sodelo
vanje in povezovanje omogočena. Tudi 
povezovanje s KS in OZD je vzpostavlje
no, čeprav še ne do take meje, kot bi že
leli. Na zadnji seji je svet zadolžil posa
mezne člane za sodelovanje z odbori za 
SLO, in DSZ v OZD, KS in SIS. S sode
lovanjem  članov sveta v odborih bo imel 
svet trdnejšo vez z bazo, njegovi člani bo
do odborom lahko pomagali in svetovali.

Svet enkrat letno poroča delegatski skup
ščini o svojem delu. Obravnaval je vrsto 
predpisov in drugih aktov. Tiste, ki so v 
njegovi pristojnosti, je  sprejel, druge Pa 
predlagal skupščini v obravnavo in  sPr®" 
jem. Ocenjujem, da je  delo sveta še veli
kokrat premalo učinkovito. Učinkovitos 
sveta je  brez dvoma odvisna predvsem oa 
dela UO za LO, štaba TO, štaba CZ, uprav
nih organov, izvršnega sveta skupščine m 
poverjenikov.

Dva inšpekcijska pregleda, ki smo Ju 
imeli v zadnjem obdobju, sta pokazala, »a 
imamo v občini glede obram bnih priprav 
in MOB m arsikaj dobro urejeno, marsi
kaj pa je  potrebno izboljšati in uskladiti- 
Ocena inšpektorjev o naših MOB pripra- 
vah in ocena o naših obram bnih načrtin, 
ki so bili pregledani v občini in v neka
terih  drugih sam oupravnih skupnostih, se 
giblje med 3 in 4. Od inšpekcijskih pre'  
gledov do danes smo veliko pomanjkljivo
sti oz. popravili, nerešenih pa je ostalo s 
nekaj nalog, ki so pomembne in so traj
nejšega značaja. Ena od bistvenih je, 
m ora izvršni svet z upravnim i organi pre'  
vzeti in izvrševati naloge, ki mu jih na
laga zakon o LO. U pravni organi še ne 
sodelujejo dovolj p ri uresničevanju naloŽ 
na področju SLO. Po reorganizaciji pover
jeništev le-ta še niso zaživela, ker P ° v e r '  
jeniki — načelniki še ne izvršujejo svojin 
nalog v celoti. N ekateri še sploh niso za
čeli delati. Tu nam  delo p ri dodelavi na
črtov šepa in bi nam  zašepalo, če bi mo
rali začeti uresničevati naše obrambne na
črte po posameznih poverjeništvih. Izp0*' 
njevanje nalog UO in poverjeništev je bu 
lo doslej vse preveč naslovljeno na tJ 
za LO. Ta pa vsega ne  zmore, niti ni ka
drovsko, strokovno in fizično sposoben 
opraviti vseh nalog. Končno pa to tudi m 
njegova naloga. Svet za LO, varnost m 
DSZ je  sprejel sklep, s katerim  zadolžuje 
IS in UO, da svojo funkcijo po zakona 
in naloge, ki iz tega sledijo, začno tak°l 
izvrševati. Svet za LO, varnost in DSZ sC 
je  takoj po sprejem u zakona o varnosti 111 
notranjih  zadevah ustrezno izpopolnil 111 
kadrovsko okrepil. Predlagal je IS in skup' 
ščiini, d a  se je IS razširil s članom sveta, 
ki je v IS odgovoren za DSZ in varnost-

Da bo ta  člen laže deloval, pa bo p°' 
trebno še kadrovsko izpopolniti oddelek 
za notranje zadeve, ki mora kot strokov
na služba nuditi in storiti več za podružb' 
Ijanie družbene samozaščite te r sodelovati 
z OZD, KS in  SIS. Tudi UO za LO bo 
treba še kadrovsko okrepiti. Ko bodo od' 
pravliene naštete pomanjkljivosti, bo lab ' 
ko tudi svet za LO, varnost in DSZ učim 
ko vite j e deloval.

Delo izvršnega sveta, upravnih  organoV 
in poverjeništev, delo in naloge organa 
LO glede na zakonska določila MOB Prl'  
prave in  izdelavo oz. dodelavo naših ob
ram bnih načrtov bosta podrobneje r a z č la  
nila predsednik IS skupščine in n a č e lo m  
UO za LO.

Želel sem le podčrtati nekatera vpraša
nja, ki zadevajo delovanje sveta in pr° '
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M ladi p laninci gredo na pot

bleme, ki se nanašajo na vodenje, usm er
janje in usklajevanje priprav za LO, v ar
nost in DSZ.

Svet je, potem ko je  dodobra seznanil 
Člane z nalogami in odgovornostmi sveta, 
sPrejel v zimskih mesecih program  svojih 
^ jav n o sti za uresničevanje nalog, ki izha
jajo iz zakona o LO, zakona o DSZ in za
kona o notran jih  zadevah. Svet je v tem 
obdobju ocenil razm ere na področju LO in 
£>SZ v občini in je na osnovi tega začrtal 
svojo dejavnost. Tako je preko sveta ali 
UO potekala vrsta dejavnosti za spremem
bo stanja v posameznih OZD, in  KS, k jer 
razmere na področju LO in DSZ niso bile 
Zadovoljive. V prvi fazi so na razne nači
ne seznanjali odgovorne dejavnike v KS 
^  TOZD z nalogami, ki sta jih  prinesla 
°ba zakona. Na posvetih so tudi naloge iz 
obeh zakonov opredelili in postavili nosil
ce za njihovo izvrševanje. V drugi fazi 
Pa so že izpostavili posamezne elemente 

dajali konkretno strokovno pomoč. Ta
ko so dobile vse sam oupravne skupnosti 
Ustrezne elemente za izdelavo varnostno 
Politične ocene, načrta samozaščitnih var
nostnih ukrepov, načrta delovanja enot 
^Z. Danes lahko ugotovimo, da smo pred
vsem na področju SLO veliko naredili — 
dopolnili smo obrambne načrte, napredo
vali pa smo tudi kadrovsko in vsebinsko 
V smislu podružbljanja SLO. P rav  tako  so 
danes zelo redke tem eljne sam oupravne 
skupnosti, k jer bi izvajalci načrta ne ve
deli, kakšna je njihova naloga in kako jo 
Uiorajo uresničevati. Ponekod so še težave 
Zaradi ležernosti in  neodgovornosti. Zato 
Ponovno poudarjam , /da še tako dobri ob
rambni načrti ne pomenijo veliko, če n ji
hovi izvajalci niso seznanjeni s svojimi na
logami in  ne vedo, kako jih m orajo izpol- 

I njevati. Zato je potrebno, da m orajo po- 
| Vsod tam, k jer še niso, posebej velja to za 

Oovo ustanovljene TOZD, odbori za SLO 
]n DSZ poskrbeti, da se bodo izvajalci ob
rambnega načrta podrobno seznanili z na
logami in dolžnostmi. To nalogo m orajo 
opravljati posamezni nosilci, posebno še, 
ee se obram bni načrti dopolnjujejo in spre
minjajo. V novih TOZD, ki so se obliko
vali letos, m orajo svet za LOV in DSZ, 
Upravi organa za LO, odbor za SLO in

DSZ v DO poskrbeti, da bodo tam, kjer 
še niso, odbori za SLO in DSZ seznanili 
člane s svojimi nalogami, v najkrajšem  
času naj jih  prevzamejo in jih izvršujejo, 
enako velja za KS, ki se bodo na novo 
ustanovile.

K ljub dobrim pripravam , ki so jih vo
dili DPO, svet za LOV, in DSZ, posvetom, 
sem inarjem  in posebnemu posvetu za od
govorne delavce v OZD in KS o aktual
nih nalogah DSZ, pa to področje v občini 
ni urejeno tako, da bi bili lahko zado
voljni. Vse navedene dejavnosti in kon
kretni elementi, ki smo jih  posredovali v 
OZD in KS, niso bili dovolj, da bi resneje 
začeli uresničevati zakonske naloge na po
dročju DSZ. Groba analiza stanja na tem 
področju je zahtevala, da smo po počitni
škem obdobju hitro  in učinkovito rešili 
nekatere nujne naloge, kot so: izdelava 
varnostno političnih ocen, izdelava načr
tov samozaščitnih varnostnih ukrepov, 
im enovanje načelnikov enot NZ, ustanovi
tev enot NZ in izdelava načrta delovanja 
NZ. Skoraj v vseh večjih samoupravnih 
skupnostih so bili sestanki z odgovornimi 
delavci, sestanke sva vodila s sekretarjem  
kom iteja občinske konference ZK. Na se
stankih  smo ponovno potrdili aktualne na
loge, določili nosilce in roke. Danes lah/ko 
trdimo, da je  stanje mnogo boljše, da so 
v tem eljnih sam oupravnih skupnostih v 
tem času mnogo storili, vendar im ajo še 
v večini tem eljnih sam oupravnih skupno
sti do konca leta  veliko nalog, ki jih po 
zakonu m arajo Izvršiti. Stališče in sklep 
sveta za LOV in DSZ sta glede na uresni
čevanje zakonskih določil jasna. Odstopa
nje od rokov ni, tam , k jer ne bodo opra
vili dogovorjenih in z zakonom določenih 
nalog, bo svet ukrepal po določilih zako
na in  predlagal kazenske sankcije. Raz
prava v DPO o uveljavljanju DSZ v obči
ni je  dala jasna stališča in sklepe, in si
cer: sedaj in do konca letošnjega leta na 
področju DSZ v vseh tem eljnih sam ouprav
nih skupnostih sprejeti varnostno politič
ne ocene, načrt samozaščite, varnostnih 
ukrepov, postaviti enote NZ z načelniki in 
namestniki, izdelati načrt delovnih enot 
NZ in dopolniti SSA z določili zakona o 
LO in zakona o DSZ, varnosti in no tra

n jih  zadevah ter sprejeti ustrezne prav il
nike. Po novem letu, v zimskem in spo
m ladanskem  času, pa m orajo DPO, svet 
in  delavska univerza pa tudi TSS organi
zirati izobraževanje na področju DSZ, da 
bi k a r  najbolje seznanili predvsem  vse čla
ne, odbore za SLO in DSZ, načelnike enot 
NZ, člane enot NZ in druge s cilji in na
logami DSZ. Vodstvo DPO in svet so p re
pričani, da bomo s takim i oblikami izobra
ževanja dosegli večje razum evanje DSZ, 
da bomo s tem pričeli intenzivneje 
podružbljati DSZ, kar se m ora odražati v 
vseh oblikah našega razvejanega samo
upravnega sistema in postati vsebina in 
vsakdanja sestavina našega delovanja na 
vseh področjih našega dela in življenja.

P rav  gotovo bodo danes v razpravi še 
izpostavljene določene dilem e in vpraša
nja organiziranosti DSZ njenega uveljav
ljanja, našega povezovanja posebej zno
tra j OZD in KS, o samozaščitnem delova
nju, sodelovanju z organi UJV, milico in 
drugim i institucijam i, kot so sodstvo, to
žilstvo itd. P rav  je, da o tem  kaj več spre
govorimo, k a jti od delovanja in poveza
nosti vseh v sistemu DSZ je  odvisna n je
na uveljavitev in učinkovitost.

Za podružbljanje SLO in DSZ pa m ora
jo več kot doslej storiti DPO, predvsem  se 
m orajo za to v  večji m eri zavzeti OO DPO, 
OO ZK, sindikata m ladine in SZDL. Akci
ja  m ora potekati povezano preko frontne 
organizacije SZDL. P ri tem pa je  treba 
poudariti, da KO za SLO in DSZ p ri KK 
SZDL doslej ni opravil svoje naloge, saj 
se n i sestal več kot enkrat. DPO, ki imajo 
delegate v tem telesu, bodo m orale oceniti 
delo svojih članov in sto riti vse potrebne 
kadrovske in vsebinske ukrepe, da bo ta, 
za vse DPO pomembni organ v prihodnje 
z večjo odgovornostjo in učinkovitostjo 
opravljal svojo nalogo — povezovanje na
log na področju SLO in DSZ. K ljub temu, 
da KO ni odigral svoje vloge, pa so DPO 
delovale na področju SLO in DSZ — več 
v ZK, manj v SZDL, sindikatu in v ZSM. 
Vse dejavnosti pa  so v večji m eri poteka
le na občinski ravni in niso imele dovolj 
velike odmevnosti v bazi, saj so le v red
kih sam oupravnih skupnostih OO nastopi
le kot pobudnik akcij na  področju SLO 
in DSZ, in preveč je bilo potrebno p riti
skati z občinskega nivoja, da so se v akci
jo vključile OO DPO.

Na letošnjem  posvetovanju o SLO smo 
ugotovili nekatere Slabosti v DSZ. Slabost 
v dosedanjem  delu je, da so telesa med 
seboj slabo povezana. SZDL, ZK in sindi
kat se bodo m orali bolj povezovati v  KO 
za družbeno samozaščito, to nalogo bo 
m oral prevzeti KO za družbeno samoza
ščito p ri občinski konferenci SZDL. Svet 
za LO, varnost in družbeno samozaščito 
pa se bo m oral trdneje povezati z odbori 
za LO in družbeno samozaščito v OZD in 
KS. Družbena samozaščita se ponekod iz
vaja prepočasi, ni še dovolj vpletena v 
družbenopolitično, ekonomsko, vzgojno- 
izobraževalno dejavnost, ne razum e se še 
njena kompleksnost in povezanost v  vseh 
oblikah družbenega delovanja. Preveč je 
še forum skih obravnav in premalo se še 
trudim o za podružbljanje družbene samo
zaščite s tem, da bi delovni človek v sle
herni sredini, k jer živi in dela, postal njen 
poglavitni nosilec bodisi za varstvo člove
kovih svoboščin, sam oupravnih pravic,
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m aterialnih in drugih  vrednot, nasproto
val naj bi sovražnim ideologijam, propa
gandi, diverziji, vohunstvu, krim inalu in 
drugim  oblikam nezakonitih dejanj. Da 
bomo dosegli to, se bomo m orali veliko 
bolj posvetiti varnostni vzgoji delovnih 
ljudi in občanov. Z raznim i oblikami var
nostne vzgoje moramo usposabljati, p ri
dobivati naše delovne ljudi za sodelovanje 
p ri varstvu naših družbenih vrednot. P ri
zadevati si moramo, da bi se v vsakdanji 
politični dejavnosti v vseh organiziranih 
oblikah, k jer se združujejo naši delovni 
ljudje, oblikoval odnos do družbene samo
zaščite, da bi razkrival sovražno in drugo 
škodljivo dejavnost, ki je naperjena zoper 
naš socialistični in sam oupravni razvoj in 
druge vrednote naše družbe.

Ena od pomembnih nalog p ri podružb- 
ljan ju  družbene samozaščite je neposred
no in učinkovito obveščanje delovnih lju 
di in občanov o pomembnih vprašanjih  
družbene samozaščite.

Inform acije o družbeni samozaščiti, ki 
so na voljo vodstvom družbenopolitičnih 
organizacij, le redko najdejo pot do član
stva. Pretok informacij je še dokaj slabo
ten. Sredstva obveščanja nasploh, pa tudi 
naša in terna glasila, ne obravnavajo do
volj vsebine družbene samozaščite. V obli
ke vzgoje in izobraževanja nam  še ni 
uspelo v zadostni m eri v tkati družbene sa
mozaščite. Družbenega dogovora o d ruž
beni samozaščiti, ki smo ga sprejeli, ne 
uresničujemo v celoti; če bi ga dosledneje 
uveljavljali, bi to pripomoglo k boljšemu 
sodelovanju vseh organiziranih oblik druž
bene samozaščite. V organizacijah zdru
ženega dela in krajevnih  skupnostih se 
družbena samozaščita še vse preveč ome
ju je  na ustanavljanje organov in  teles in 
na norm ativno urejanje, m anjkajo pa d ru 
ge akcije.

Na današnjem  posvetu pač ne moremo 
mimo tega, da ne bi obravnavali, v  kakš
ni meri smo se vsi, posebno pa DPO, za
vzeli za politizacijo terena, v bazi, v  naši 
OZD, SIS in KS. Oceniti moramo, do 
kakšne m ere smo sposobni obvladovati vse 
predvidene situacije v naših samozaščit
nih načrtih, obram bnih načrtih, načrtih  
enot CZ, NZ in drugih sestavinah SLO in 
DSZ. P ri izpolnjevanju vseh nalog je  v 
ospredju izvrševalec — človek, ki mora 
biti naš: to pa pomeni, da m ora biti osve
ščen in usposobljen, da bo s predanostjo 
in zavestno požrtvovalnostjo, razumom in 
pogumom izvrševal vse zaupane m u nalo
ge. Vsega tega pa pri naših delovnih lju 
deh in občanih ne bomo dosegli samo s po
litičnim  delovanjem. Pomembno je pred
vsem počutje našega občana v  okolju, k jer 
dela in živi. Zato ne moremo mimo tega, 
da ne bi poudarili dveh pomembnih sesta
vin, to sta socialna varnost našega delov
nega človeka v njegovi delovni skupnosti 
in njegova varnost in zadovoljstvo v živ
ljenjskem  okolju. Zelo nedosledni bi bili v 
naši DSZ, če bi usm erjali našo akcijo v 
odklanjanje zunanjih sovražnikov, vplivov 
in ideologij, ne da bi se hkrati spopadali z 
vsemi notranjim i sovražniki, negativnim i 
vplivi, nesamoupravnostjo, protiustavno
stjo, nedisciplino, slabim  delom, slabim 
poslovanjem, ležernostjo itd. Uresničeva
nje zakona o ZD, naloge, ki jih  moramo 
izpolniti na osnovi njegovih določil, kar 
najboljše gospodarjenje, dvig produktiv

nosti, stabilizacijska prizadevanja — so 
pomembne sestavine socialne varnosti in 
zadovoljstva delovnih ljudi, če se razv ija
jo pozitivno, so pa lahko v škodo, če se ne 
odvijajo v dobro delovnega človeka, p ro
izvajalca — ne samo na njegovem delov
nem mestu, ne samo za in v okviru OZD, 
pač pa v smislu zadovoljevanja njegovih 
celovitih potreb tudi v  KS in v SIS, k jer 
svobodno m enjuje delo. Vse te naloge re
šujejo predvsem v sindikatih. Prepričan 
sem, da bomo na posvetu tudi o teh  vpra
šanjih še več govorili in ocenili tud i vpliv 
delovnih ljudi in  občanov na izvrševanje 
nalog s področja SLO in DSZ.

V CZ smo v občini dosegli podpovpre
čen razvoj glede na naloge, ki jih  ima CZ 
v tem  srednjeročnem  obdobju. V enotah 
CZ imamo vključno s štabi razporejenih 
2468 ob veznikov, kar je  nekoliko manj 
kot deset odstotkov prebivalstva občine. 
Enote in njihovo številčnost pa bo nujno 
še povečati z organiziranjem  splošnih enot 
po ulicah, zaselkih in večjih blokih. Štabi 
CZ še niso 100-odstotno m aterialno izpo
polnjeni (70 odstotkov) v štabih je le okrog 
60 odstotkov ustreznih strokovnjakov, 
predvsem  m anjka strokovnjakov za ABH 
zaščito, medicinsko pomoč in  socialno de
lo. Oprem ljenost CZ ni zadovoljiva, enote 
so opremljene le 45-odstotno, najslabša je 
osebna zaščitna oprema, oprema za reše
vanje iz ruševin in oprem a ABH zaščite. 
V prihodnjih letih  bomo morali dati za 
strokovno usposobljenost in opremljenost 
enot CZ več sredstev, da nadomestimo za
ostanek, ki je nastal delno tudi zato, ker 
je  šla večina sredstev za oprem ljanje in 
usposabljanje enot in štabov TO.

Velika gozdna požara v občini le ta  1975 
in 1976 sta zahtevala močno in organizi
rano akcijo vseh enot CZ, TO in ostalega 
prebivalstva. Obe akciji sta bili dobra 
preizkušnja za vse enote in štabe CZ in 
lahko trdimo, da so se enote CZ v obeh 
prim erih dobro izkazale, prav tako pa tu 
di organizatorji v KS in občini.

Naša šibka točka v tem  obdobju so bile 
zveze, to smo v zadnjih dveh letih uredi
li. Sedaj imamo na ravni občine in  KS te r

v DO zadostno število aparatu r za zveze 
in tudi dokaj dobro usposobljene veziste- 
Načrte za telefonsko povezavo obmejnih 
območij in naših oddaljenih predelov Pre'  
počasi uresničujemo. N ekatere telefonske 
zveze pa so bolj provizorične in  se zaradi 
tega stalno kvarijo. Kolikor bodo doteka
la sredstva za SLO v okviru načrtovane 
vsote, bo v prihodnjem  letu mogoče ure
sničiti že sprejete dogovore za sofinanci
ran je  telefonskih linij na Lom pri Mežici 
in  na Strojno. Ali pa se odločimo za dru
go možnost — povezati naše obmejne ifl 
druge zaselke z brezžičnimi zvezami- 
možnost je sicer dražja, je  pa bolj zane
sljiva. O tem se bo m oral končno -odločiti 
svet za LOV in DSZ.

Obrambna vzgoja

Tudi stanje obrambne vzgoje je  v obči' 
ni dokaj zadovoljivo. Delovni ljudje i° 
občani, vključeni v splošni program  iz0'  
braževanja, se izobraževanja v velikeni 
številu udeležujejo. Lani se je  tako izobra
ževalo nad sedem tisoč nerazporejenih ob
čanov ali 78 odstotkov vseh nerazporeje
nih. Na vseh naših šolah so bili poleg uč
nega gradiva o SLO letos organizirani ob
ram bni dnevi. Program  obrambnega due 
je bil povsod dobro izveden. Izobraževanj6 
nerazporejenega prebivalstva na osno Vi 
splošnega program a je izredno pomembno- 
Predvsem  je  pomembno, da se v ta p r° ' 
gram  vključuje šolska m ladina, kajti ua 
tak način dobijo naši m ladi in drugi ob
čani splošno izobrazbo o najnujnejših  na
logah in ravnanju  v izrednih mirnodobnih 
razm erah in izrednih vojnih razmerah- 
Program i so dokaj pestri in  zato za ljud1 
zanimivi. Tudi specializirani program i lZ° ' 
braževanja se dobro odvajajo. Nasploh 
lahko trdimo, da se kvaliteta vzgoje iz'  
boljšuje. Potrebno pa bo nakupiti še neka
tera učna sredstva in pripomočke, da bo 
pouk še kvalitetnejši. Velikega pomena za 
obrambno vzgojo je samoizobraževanje' 
P ri tem imajo veliko vlogo naša informa
tivna sredstva. Revija Naša obramba Je 
p rav  gotovo nam enjena za izobraževanj6



K O R O Š K I  F U Ž I N  A R 23

najširšega kroga ljudi. Letošnja akcija — 
Naša obramba v vsako družino — je prav 
gotovo z vidika izobraževanja in naših ob
ram bnih priprav ter podružbljanja LO in 
N*SZ zelo pomembna. Če bi želeli izvesti 
to akcijo, kot je načrtovana, bi potrebo- 
Vali v občini za sofinanciranje približno 
Ca- 35 starih  milijonov dinarjev. Svet za 
NOV in DSZ je zato sklenil, da o tej akci- 
31 spregovorimo na današnjem  posvetu in 
Predlagamo, naj bi 50 odstotkov plačal na
ročnik, 50 odstotkov pa bi prispevali iz 
sredstev za SLO preko odborov za SLO in 
DSZ v TOZD. Če je združeno delo p ri
pravljeno dati ta sredstva, smo akcijo spo
sobni uresničiti. Predlagamo, da se za po
trebno vsoto zviša obveznost TOZD za fi
nanciranje SLO, ker drugih virov nimamo 
na razpolago.

Bojna pripravljenost štabov, poveljstev 
'n enot TO se stalno izboljšuje. Štab TO 
'n svet za LOV in DSZ skrbita za stalno 
Materialno in kadrovsko izpopolnitev 
°not. Naj slabše je m aterialno stanje v te
ritorialnih enotah v KS, ki smo jih  šele 
Pred kratkim  ustanovili. Mobilizacijski na
črt za TO je dopolnjen in zagotavlja hi
tro in učinkovito akcijo. Vzgoje in urjen je 
štabov, poveljstev in enot se vrši po dolo
čnem  program u, organizirajo pa se tudi 
Posebni tečaji in seminarji. V enote TO se 
Prostovoljno vključuje vedno več m ladin- 
C0v in m ladink. Štab TO bo m oral najti 
Ustrezne oblike Vključevanja m ladih pro
stovoljcev v priprave in urjen je  te r izobra
ževanje po program u TO. Nerešeno je  še 
vPrašanje partizanske baze za TO. K ar 
sMo doslej naredili, da bi organizirali p a r
tizansko bazo za TO, je daleč premalo. V 
Primeru potrebe naj bi ta baza (tajna 
skladišča in delavnice) zagotovila redno 
'Mdrževanje enot TO na našem območju, 
ostopoma moramo zagotoviti vse potreb

no za u trd itev  partizanske baze, za to se 
Uodo m orali kar najbolj zavzeti štab TO, 
Upravni organ za LO in svet za LO V in 
°SZ.

Obravnavali bomo tudi delovanje, bolje 
ččeno sodelovanje DSZ in tajništva za 
Uotranje zadeve in naše milice. Trdimo 
tahko, da je  to sodelovanje zadovoljivo. V 
NS in OZD je to sodelovanje čutiti vedno 
k°lj in se odraža v tesnem sodelovanju 
varnostnikov z odbori za SLO in DSZ in 
u pomoči p ri izpolnjevanju raznih nalog. 
Uedno bolj se naši delovni ljudje in obča- 
M zavedajo, da je varnostnik v KS tisti, s 
katerim oni sodelujejo glede vseh vpra- 
5anj DSZ. Kadrovska in m aterialna vpra
š a ja  milice smo doslej v občini dokaj za
dovoljivo rešili. Organizacija in delovanje 
Milice pa zagotavljata — doslej je  to po- 
trdilo redno opravljanje vseh nalog, ki so 
P naložene.

Na koncu bi rad poudaril, da  je  svet za 
NOV in DSZ na zadnjih dveh sejah, ko 
Je sprejemal vojno politično oceno in oce- 
U° varnostno političnih razm er v občini, 
upenil, da so varnostno politične razm ere 
v občini dobre, da sicer nekateri kazalci 
Uarekujejo, naj se zavzamemo za odpravo 
'■'Zrokov, da bo varnostno politična situa- 
jUja še boljša. Ocenjujemo, da so vse naše 
dejavnosti povezane z družbo. Dokajšnja 
Gospodarska stabilnost, samoupravno pla
niranje, dogovarjanje in sporazum evanje 
0 delovanju za stabilizacijo, dokajšnja so- 
c‘alna varnost naših delovnih ljudi in ob

čanov, dokaj visoka politična zavest in na
cionalna zavest so tisti bistveni elementi, 
ki se dobro razrešujejo na ravni naše d ru 
žbenopolitične skupnosti in omogočajo ta 
ko oceno.

T o v a r iš  P o g o rev c  pa je  p o ved a l:

Ze iz uvodnega referata predsednika ob
činske skupščine tovariša Vrčkovnika, ki 
je  po svoji funkciji istočasno tudi p red
sednik sveta za ljudsko obrambo in druž
beno samozaščito, ste lahko zaključili, da 
so naloge družbene samozaščite in sploš
nega ljudskega odpora neločljivo poveza
ne s samoupravljanjem, s socialističnim 
razvojem z našo neuvrščeno politiko s 
pridobitvam i revolucije in cilji, k i jih že
limo doseči v nadaljnjem  razvoju naše 
družbe.

Železnikova košnja

Zveza komunistov je  v naši občini v 
skladu z resolucijami 7. kongresa ZKS in 
10. kongresa ZKJ usm erila svojo dejavnost 
v razvijanje družbene samozaščite in 
splošnega ljudskega odpora, ki sta izraz 
revolucionarnega sprem injanja družbeno
ekonomskih odnosov in položaja delovnih 
ljudi, opredeljenega v ustavi in kongres
nih dokumentih.

Prizadevala si je in si bo tudi v prihod
nje, da prevzam ejo skrb za varnost in ob
rambo vsi subjekti sam oupravnega odlo
čanja ter delovni ljudje neposredno, in si
cer kot sestavni del svojih sam oupravnih 
pravic, dolžnosti in odgovornosti.

Družbena samozaščita in ljudska ob
ram ba postajata v sistemu socialističnega 
sam oupravljanja najširše politično giba
nje, ki pomeni stvarno m aterialno silo v 
rokah delovnih ljudi za zaščito in obram 
bo pogojev in  rezultatov njihovega dela 
proti vsem poskusom notranjega in zuna
njega ogrožanja.

Vidimo, kako sta te dve razredni prvini 
povezani in sedaj se lahko upravičeno 
vprašamo, kdaj te funkcije samodejno de

lujejo, kdaj bo delavec ščitil svoje p rav i
ce, položaj in vse, kar je  povezano z n je
govim delom in življenjem. Samo tedaj, 
kadar bo čutil, da je on upravljavec svo
jega dela, ida razpolaga s plodovi svojega 
dela, da ustvarja  delovne razmere, s ka
terim i bo zadovoljen te r da v sam ouprav
nih interesnih skupnostih in krajevnih  
skupnostih ure ju je in zadovoljuje vse 
ostale potrebe za svoje življenje — tedaj 
bo prav gotovo ščitil na vsakem koraku, 
k jer koli, svoje in s tem  razredne prido
bitve vseh delovnih ljudi in občanov.

Take razredne prvine pa delovnim lju 
dem in občanom nudi nova ustava in  iz 
nje izvedeni zakoni: zakon o združenem 
delu, zakon o sam oupravnem  družbenem  
planiranju, samoupravno sporazum evanje 
in družbeno dogovarjanje, zakon o moni- 
tarnem  in bančnem sistemu ter ne nazad
n je zakon o ljudski obrambi in družbeni 
samozaščiti.

K adar koli razpravljam o o uresničeva
nju  ustave in teh zakonov, se moramo 
vprašati, koliko smo z njihovo uresničit
vijo izboljšali položaj delavca, posebej še 
v neposredni proizvodnji.

Za našo občino je v oceni zapisano, da 
je  samoupravno organiziranje delavcev 
ustrezno rešeno, da so s trti odpori, ki jih 
je bilo dalj časa po ustavnih dopolnilih ču
titi, in da so s tem  dani pogoji za reševa
nje ostalih nalog.

Ce pa poskusimo oceniti vsebino ustav
nih in zakonskih sprememb, s katerim i bi 
se m oral izboljšati položaj delavcev v 
združenem delu, tedaj s takšno optimi
stično in enostavno oceno ne moremo str
n iti vseh sprememb, še najm anj pa reči, da 
smo s tem zadovoljni.

Delavcem je še vedno odtujen dohodek, 
saj imamo še tem eljne organizacije, ki 
nimajo žiro računov, torej se njihov do
hodek zbira na skupen žiro račun. Če pa 
je dohodek centraliziran, je centralizirano 
tudi upravljanje in odločanje o tem  do
hodku, kar je nedvomno v prid  krepitvi 
tehnobirokratskih sil, namesto da bi se 
dohodek na sam oupravni podlagi združe
val povsod tam, k jer bi se izrazil interes 
delavcev tem eljnih organizacij združene
ga dela.

Tudi preobrazba finančnih služb v dele
gatsko upravljanje finančne službe in in 
terne banke ne poteka tako, kot bi m ora
la. Z razrednega vidika si je moč to raz
lagati kot nepripravljenost tistih, ki so do 
sedaj gospodarili in še gospodarijo z do
hodkom, da bi svojo oblast delili še s kom.

Delitev osebnih dohodkov po vloženem 
tekočem in m inulem delu se še zdaleč ne 
rešuje z enako intenziteto za vse zaposle
ne v OZD. Ali konkretno povedano, de
lavci, zaposleni v skupnih službah, še ved
no lažje pridejo do osebnih dohodkov, ne 
da bi bilo to potrebno posebej opravičeva
ti z delom in rezultati dela, kot to m ora
jo storiti za osebni dohodek delavci v ne
posredni proizvodnji. Skoraj za vse pa ve
lja, da so še v precejšnji m eri v mezdnem 
odnosu.

Dohodkovni odnosi v večjih OZD šele 
nastajajo in se sedaj pretežno odražajo 
bolj med tem eljnim i organizacijami zdru
ženega dela, medtem ko na druge realiza
cije ne posegajo.
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To nujno povzroča nezadovoljstvo in 
slabe odnose med ljudmi, včasih pa tudi 
krajše prekinitve dela.

Zaradi tega, ko obravnavam o družbeno 
samozaščito, ne moremo mimo nekaterih  
stratešk ih  vprašanj, ki zadevajo v temelje, 
na katerih  sloni samozaščitna funkcija de
lovnih ljudi in občanov.

S politično akcijo in z organiziranjem  
delovnih ljudi in občanov moramo na vse 
te stvari m isliti in ustvarjati celovit si
stem varnosti in obrambe. Posebno še v 
razmerah, ko še obstojajo nevarnosti so
vražnega delovanja in poskusi vmešava
nja v naš notranji razvoj, je družbena sa
mozaščita pomemben dejavnik naše no
tran je  trdnosti in obrambne sposobnosti 
naše domovine.

Na tej osnovi je potekalo sam oupravno 
organiziranje delovnih ljudi in občanov za 
uresničevanje samozaščitnih in obram b
nih pravic ter dolžnosti, obenem pa tudi 
usposabljanja in oprem ljanje teritorialne 
obrambe, civilne zaščite in organov za no
tran je  zadeve ter ustanavljanje narodne 
zaščite kot najširše oblike sam oupravnega 
organiziranja delovnih ljudi in občanov za 
varovanje in obrambo m irnega in svobod
nega življenja te r ustvarjalnega delovne
ga procesa.

Z idejnopolitično dejavnostjo komuni
stov v socialistični zvezi in družbenih or
ganizacijah te r društvih in p ri uveljavlja
n ju  njihove vloge v sistemu splošne ljud
ske obrambe in družbene samozaščite se 
je v zadnjem  času, izredno izboljšala ob
ram bna pripravljenost in  usposobljenost 
delovnih ljudi na samoobrambo pred sle
hernim  sovražnikom sam oupravljanja in 
socialističnega razvoja. Lahko rečemo, da 
smo dosegli določeno varnostno kulturo, 
ki se odraža v  tem, da se delovni ljudje 
zanimajo za samozaščitna in  obram bna 
vprašanja in  se množično vključujejo v 
obrambne dejavnosti, udeležujejo se raz
nih oblik usposabljanja te r  urjenja, uspeš
no odkrivajo družbeno škodljive pojave in 
dajejo preventivne pobude za zaščito p ri
dobitev revolucije.

Ustavna načela, tem eljna politična izho
dišča zveze komunistov, zakon o družbeni 
samozaščiti in  notran jih  zadevah, zakon o 
ljudski obrambi te r ustrezne vsebinske in 
organizacijske rešitve, s katerim i sta de
lovni človek in občan v tem eljnih samo
upravnih skupnostih organizirana v  druž
benopolitičnih organizacijah, moramo 
vgraditi v naše sam oupravne akte. V nor
m ativnem  urejan ju  na nekaterih  področ
jih  zaostajamo. Res pa je, da imamo celo 
vrsto pravilnikov, nekatera področja druž
bene samozaščite pa porazgubljena v raz
ličnih sam oupravnih aktih. Čeprav se te
m u ne bo dalo popolnoma izogniti pa bi 
vendar kazalo, da bi v enem sam ouprav
nem aktu uredili vse tem eljne pravice, ob
veznosti in odgovornosti v  zvezi z družbe
no samozaščito in  splošnim ljudskim  od
porom. Vsi izvedbeni akti — pravilnik 
(nekatere bo treba še dopolniti ali na no
vo izdelati) pa naj bi bili priloženi celot
nemu sam oupravnem u sporazumu.

Seveda pa bi bilo zmotno misliti, da je 
s tem, ko norm ativno uredim o naše pravi
ce, obveznosti in odgovornosti, dosežena 
že zadostna stopnja družbene samozaščite. 
Vsakodnevno si moramo prizadevati, da 
določila sam oupravnega sporazum a prene

semo v prakso, v življenje, v proizvodni 
proces, skratka v naše delovne in živ
ljenjske navade.

Naj nekoliko konkretiziram  nekatere 
nepravilnosti in slabosti, da bi uvideli po
trebo po vsakodnevni zaščitni funkciji.

Najprej se omejimo na varovanje živ
ljenja, zdravja in svobodnega in srečnega 
počutja delovnih ljudi. Gotovo ne bi sme
li dopuščati, da se nekatere osnovne stva
ri samodejno razvijajo, ampak moramo 
vse stvari načrtovati in jih načrtno usm er
ja ti ter v ta namen predvideti tud i sred
stva.

Prim er: Predolgo smo puščali v nem ar 
varovanje zraka in okolja, pogoji za živ
ljenje in delo pa so postali neznosni, po-
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sledice tega so velike; nezadovoljstvo de
lovnih ljudi in občanov, ogroženo zdrav
stveno stanje, slab in nekvaliteten pride
lek, velika m aterialna in biološka škoda 
na gozdovih itd. Če bi na to m islili že ob 
vpeljavanju nove proizvodnje, postavlja
n ju  novih in večjih zmogljivosti, se danes 
ne bi srečevali z upravičenim  nezadovolj
stvom prizadetih občanov.

Delovne nezgode še bolj prizadenejo 
posameznike, svojce in seveda tudi sode
lavce. Vsako leto se število delavcev s 
tra jno  zmanjšano delovno sposobnostjo 
povečuje, ker so utrpeli delovno nezgodo. 
Iz tega sledi, da dopuščamo tehnološke in 
delovne procese, v katerih  niso dovolj za
varovani ljudje, niti jih ne poučimo dovolj 
za varno delo. Tekoče oz. sprotno bi mo
rali kontrolirati varnostno neoporečnost 
delovnih naprav, strojev in orodja, p rav il
nost njihove uporabe in jih  nenehno iz
boljševati. Zlasti bi morali odpravljati tež
ke delovne razmere, ki pohabljajo ljudi. 
Pospeševati b i morali inventivno dejav
nost, vključiti strokovnjake in vse tiste, ki 
bi s svojo ustvarjalno dejavnostjo lahko 
največ pripomogli.

Naslednje, prav  tako zaskrbljujoče dej
stvo je, da imamo čedalje več prom etnih 
nezgod s težkimi telesnimi in zdravstveni

mi posledicami in precejšnjim  smrtnim 
izidom. Res je, da smo se tega problem3 
dodobra zavedali in to uredili s prometni
mi predpisi in zakonom, pa je kljub vse
m u vse premalo. Ceste so postale smrt 
mnogim zaradi neprevidnosti voznikov m 
ljudi samih; nem alokrat pa tudi z a r a d i  
slabega stanja cest, malom arnosti cestnin 
podjetij, ko odpravljajo črne točke z a r a d i  
slabih projektnih rešitev, še posebej pa z3'  
radi slabega in površnega vzdrževanja, ce 
ne celo m alom arnega popravljanja in ob
navljanja cest in voznih pasov. V jc®en” 
skem času, ko je  m egla dodatni sovrazniK 
voznikov, je  označba sredinske črte m 
voznih pasov velikega pomena za varno 
vožnjo. Pa imamo prim ere, ko cesto po
pravijo, pa so bele črte že brisane a  jih ne 
obnovijo, kar je  nem alokrat vzrok za ne
srečo. Res je, da je posredi vsega tega de
nar, vendar z bolj strokovnim i rešitvami 
in racionalnim  trošenjem  b i se te stvari 
tudi dale urediti.

Iz tega sledi, da bi m orale prom etne ko
m isije biti bolj ažurne in bolj zahtevne 
p ri strokovnem  ure jan ju  prom eta in  Pr° ' 
m etnega režima. Delovni ljudje in o b č a n i  
pa bi m orali imeti več vpliva p ri odloča
nju  o prom etni in cestni politiki.

Ko obravnavam o družbeno samozaščito 
življenja, se nikakor ne moremo izognit1 
medsebojnim človeškim odnosom, ki vlada
jo v delovnem procesu in družbenem pO' 
litičnem  življenju. Gre za kulturo  teh od
nosov, z razrednega vidika pa lahko reče
mo, za odpravljanje nadrejenosti in P0*1'  
rejenosti.

V zakonu združenega dela smo zapisal1' 
da je  protizakonito vsako podrejanje člO' 
veka, pa imamo kljub tem u primere, da 
se posamezniki na vodilnih in vodstvenih 
delovnih mestih obnašajo kot avtokrati 2 
absolutno oblastjo in se s tem  izločujejo iz 
delavskega razreda, nam esto ida bi bili Pr '  
vi med enakim  in bi odgovorno popravlja' 
li zaupano dolžnost, da povedejo vse svo
je  delavce k zavestnemu odnosu do teh' 
nološke in sam oupravne delovne disciph' 
ne, v kateri se bo odražalo boljše del°> 
večja produktivnost in vzajem na odgovor 
nost za poslovni uspeh.

Tega pa ne smemo razum eti kot nek3'  
teri posamezniki, češ da lahko deloVh1 
proces prepuščam o anarhiji, da lahko vsa 
dela po svoji volji ali pa celo ne dela^111 
si s tem prisvaja osebni dohodek na  račh3 
drugih. Med takim i so celo komunisti, k 
jim  je m ar za neoporečnost proizvoda, k®r 
dopuščajo, da se tehnologija proizvodna 
krši v škodo kvalitete in  raje, za to da h 
bili priljubljeni, dopuščajo anarhijo v teh' 
nologiji in disciplini, kar pa  ne more hi 
v interesu delovnih ljudi in  s tem delav'  
skega razreda.

So celo prim eri, ko dušijo dobronamer 
no kritiko z nizkim i udarci, z ločevanj0111 
med delavci, ker takšne delavce takoj 
proglasijo za stalne nergače ali pa jih 
pravijo  s tem, da nim ajo kaj govoriti *h 
se v tikati v stvari, ki jih  ne brigajo, k 
so zgolj delavci ali pa so šele postali d° 
lavci in kot začetniki naj te  stvari PuS  ̂
jo lepo p ri miru.

V naši ljudski arm adi smo že leta  1* 
obračunali s takšnim  obnašanjem.

Od tak ra t dalje ni bilo dovoljeno del3 
razlike med tistimi, ki so šele prišli in n1 
tistimi, ki so bili proti koncu, oz. h1
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Na N averškem  vrhu ob športnem  dnevu

»remcem« in  » sta ro  gardo« , k a j t i  en i in  
drugi so  p r iš l i  za to , d a  o p ra v ijo  svo jo  do 
movinsko do lžnost, d a  se  n a u č ijo  ra v n a t i  
2 o rožjem  in  če b i b ilo  p o treb n o , d a  b ra -  
nijo  n e d o ta k lj iv o s t n a š ih  m eja .

T udi v  te m e ljn i o rg a n iz a c iji zd ru ž en eg a  
dela z d ru ž u je jo  d e lav c i sv o je  delo  in  s re d 
stva zato , d a  b i si sk u p n o  za g o to v ili la ž je  
m boljše delo  in  p r id o b ili v se  p o tre b n e  p o - 
8°je in  s re d s tv a  za b o ljše  ž iv lje n je , n e  sa 
mo za sebe, am p ak  tu d i za  d ru g e , za to  n i
kakor n i d o p u s tn o  d e la ti raz lik e , k i d e lo v 
ne l ju d i sam o  loču je jo , n am esto  da b i j ih  
sdruževale. V se to  s la b i m e d se b o jn e  odno- 
Se in n o tra n jo  trd n o s t  d e lav c ev  v  te m e lj
nih o rg a n iz a c ija h  zd ru ž e n e g a  dela .

G otovo bi b ili e n o s tra n sk i in  nepopo ln i, 
^  se n e  b i d o ta k n ili  b iro k ra tiz m a , k i je  
ravnotako , če je  p r e t i r a n  in  sa m em u  seb i 
nam enjen, p re j šk o d ljiv  k o t k o r is te n .

M oram o reč i, d a  je  a d m in is tr ir a n ja  po 
vsod p re j p rev eč , k o t p a  je  p o treb n o .

Z a rad i te g a  n a š i d e lo v n i l ju d je  in  obča- 
m iz g u b lja jo  m nogo  časa  p r i  r e še v a n ju  
raznih zadev . N a jv e č  se  to  o d ra ž a  p r i  lo 
kac ijsk ih  in  g ra d b e n ih  d o v o lje n jih , oz. p r i  
P rid o b iv an ju  te  d o k u m e n ta c ije , k e r  j ih  
Pošiljajo  o d  v r a t  do v r a t  z ra z lič n im i ob
raz lož itvam i in  k l ju b  p o litič n im  p r iz a d e 
vanjem  n i p ra v e  p r ip ra v lje n o s ti ,  d a  b i se 
je s tv a r i  p re u č ile  im se ta k o  u red ile , d a  bi 
bilo p ro s ilcem  om ogočeno d o b iti p o tre b n o  
d o k u m en tac ijo  n a  en em  m e s tu , v  k ra jš e m  
easu in  k lju b  te m u  v  sk la d u  z zak o n o m  in 
U rban ističn im  redom .

Podobno nezadovoljstvo vlada p ri pode
ljevanju stanovanj, ker so še vedno p ri
sotne slabe in včasih nesam oupravne re
šitve dodeljevanja stanovanj, ali pa se ta 
Proces vleče v nedogled in  kljub stano
vanjski stiski ostajajo stanovanja prazna.

Mnogo je  pritožb pri družbenem  pravo
branilcu sam oupravljanja, nekateri iščejo 
Zaščito na drugih mestih, tudi na komite 
^K se ljudje obračajo, da bi dobili pomoč 
lri rešili stvari, ki jih  drugače ne morejo.

To pa pomeni, da je družbenopolitična 
dejavnost v vseh takšnih  delovnih sredi
cah premalo prisotna, ker dopuščajo stva- 
ri> ki niso v skladu z razvojem našega sa- 
Pioupravnega in družbenopolitičnega si
jem a.

K ar zadeva varovanje osebnega in 
Splošnega ljudskega oziroma družbenega 
Premoženja, ki je  ravnotako sestavina 
družbene samozaščite, bi rad opozoril na 
Pekatere slabosti v našem obnašanju, da 
bi imeli to  vedno pred  očmi, ko boste ob- 
ravnavali naloge družbene samozaščite in 
Pri tem  načrtovali dejavnosti za zaščito 
hsebnega in družbenega premoženja.

Gotovo je, da smo pri zavarovanju oseb- 
Pega prem oženja nekoliko bolj pozorni in 
Posvečamo tem u vsakodnevno skrb, kljub 
l«mu pa smo včasih še zelo lahkomiselni, 
Saj se dogaja, da puščamo odklenjena sta
novanja, avtomobile ali dovoljujemo, da 
Ke na nepotreben in  h iter način uničujejo 
Predmeti, za katere smo odšteli precej de- 
Parja. Zaradi takšne nedoslednosti, lahko 
bi rekli tudi malomarnosti, imamo po ne
potrebnem razburjanje in splošno obtože
vanje in seveda osebno prizadetost.

Ko pa obravnavamo zaščito družbenega 
Premoženja, se večkrat dogodi, da se za to 
Pe menimo dosti; kot da  se to ni zgodilo, 
saj pri tem ali tako nismo prizadeti.

P rim er: strojelomi, eksplozije pri pečeh, 
velike okvare zaradi malomarnosti, prese- 
kanje vodovodnih, elektrovodnih in  d ru 
gih instalacij, slabi nakupi stro jev  in teh
nologije, slabo zavarovanje denarja, vred
nostnih in zaupnih papirjev, velik izme
ček, slabe in nestrokovno sklenjene pogod
be, ki močno prizadenejo akumulacijo, 
prevelika usm erjenost v nakupovanje bla
ga in surovin v  drugih državah, kljub te
mu, da se to  da dobiti pri nas, slabo za
varovanje interesov in pogodbenih razme
rij, odtujevanje sredstev itd. Za vse to pa 
nismo dovolj tankočutni, da bi samoinici
ativno to problem atiko postavljali na 
dnevne rede sam oupravnih organov in 
družbenopolitičnih organizacij te r  spreje
mali sprotne ukrepe za zaščito družbene
ga premoženja.

Iz tega razloga se je zveza komunistov 
skupaj z ostalimi družbenopolitičnimi o r
ganizacijami in  socialističnimi silami bo
jevala proti nepolitičnemu in ozkemu poj
m ovanju družbene samozaščite in  splošne 
ljudske obram be te r  njune m aterialne 
osnove, kakor tudi proti formalističnim 
mnenjem, da se bo z norm ativnim  ure ja
njem  ustrezna dejavnost odvijala sama 
po sebi.

K jer subjektivne sile niso pripravljene 
ali ustrezno usposobljene organizirati in 
usm erjati delovnih ljudi in občanov in 
k jer zveza kom unistov ne opravlja svoje 
vodilne vloge, se takšne slabosti — ne
pravilnosti precej bolj pogosto pojavljajo. 
Zato bo osrednja naloga v prihodnjem  ob
dobju nadaljn je vraščanje samozaščite in 
obrambne dejavnosti v celotno družbeno
politično dejavnost in krepitev odgovor
nosti zveze komunistov za razvoj družbe
ne samozaščite in ljudske obrambe, ki sta 
tem eljni prvini razvoja socialističnega sa- 
m oupravlj an j a.

To pa terja  koordinirano akcijo vseh 
družbenopolitičnih organizacij, tem eljnih

sam oupravnih skupnosti, krajevnih  skup
nosti, društev itd.

Socialistična zveza delovnih ljudi mora 
biti kot fronta organiziranih socialističnih 
sil tista, ki bo dajala pobudo za urejanje 
številnih vprašanj družbene samozaščite 
te r spodbujala delovne ljudi in druge 
družbene dejavnike, da  bodo pravočasno 
uveljavljali ustrezne družbenopolitične in 
druge ukrepe.

Z obveščanjem delovnih ljudi in  obča
nov o funkciji, mestu in vlogi družbene 
samozaščite v socialističnem sam ouprav
nem  sistemu, te r o raznih nevarnostih, ki 
groze naši sam oupravni družbi, mora 
vzbujati zavzetost za delo te r razvijati za
vest o potrebnosti družbene samozaščite in 
pripravljenost vključiti se v  akcijo samoza
ščite.

To nalogo SZDL pretežno in sproti 
opravlja preko koordinacijskega odbora 
družbene samozaščite p ri občinski org. 
SZDL.

Zveza sindikatov, zveza socialistične 
m ladine in  ZZB NOV se m orajo v okvi
ru  SZDL in samostojno vključevati v  p ri
zadevanje za organiziranje in uresničeva
nje družbene samozaščite.

Zveza sindikatov je najširša osnova za 
aktivno in organizirano delovanje delov
nih ljud i v TOZD v zvezi z zaščito vseh 
družbenih vrednot v organizacijah zdru
ženega dela.

S svojim delom m orajo sindikalne orga
nizacije pomagati razvijati družbeno sa
mozaščito.

Sindikat nosi dobršen del odgovornosti 
za uspešno in učinkovito delovanje samo
upravnih organov, zborov delovnih ljudi, 
delegacij in delegatov, sam oupravne de
lavske kontrole in drugih sam oupravnih 
organov družbene samozaščite. Njegova 
naloga je, da s politično akcijo in infor
mativno propagandnim  delovanjem  vk lju 
čuje delovne organizacije v boj proti druž
beno negativnim  pojavom in vsemu, kar
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Na km etiji

je v nasprotju s splošnimi in enotnimi ho
tenji delavskega razreda.

Zveza socialistične m ladine samostojno 
in v okviru SZDL organizira različne de
javnosti svojih članov in organizacij, ki 
zbirajo mladino in tudi izvaja različne ak
cije družbene samozaščite. Posebej po
membno je, da bi se mladinske organiza
cije zavzele za to, da bodo med mladimi 
ljudm i razvijale spoznanje in  zavest o 
tem, da je  treba družbo zaščititi pred raz
ličnimi oblikami sovražnega delovanja in 
drugim i družbeno škodljivimi pojavi. To 
m ora postati sestavina vse dejavnosti 
ZSM, predvsem v zvezi z vzgojo in izobra
ževanjem mladih.

Zveza združenj borcev NOV im a glede 
na idejno, politično in revolucionarno 
opredelitev svojih članov pomembno vlo
go v organiziranju in uresničevanju druž
bene samozaščite. Svoje člane in organi
zacije mora vključiti v boj proti vsem ne
gativnim  družbenim pojavom, hkrati pa 
skrbeti, da bodo vse družbenopolitične o r
ganizacije in  izobraževalno-vzgojne usta
nove uporabljale bogate izkušnje narod
noosvobodilnega boja za razvijanje varno
sti in družbene samozaščite. Tako kot smo 
uvedli v šole sam oupravljanje s temelji 
marksizma, moramo v učno snov vplesti 
vzgojno samozaščitno funkcijo za zavaro
vanja življenja, zdravja, dela, s katero bo
mo zagotavljali m iren sam oupravni socia
listični razvoj naše družbe. Takšno uspo
sabljanje pa mora zajeti tudi delavce in 
občane, še posebej pa delegate in člane 
odbora za splošni ljudski odpor in druž
beno samozaščito.

Poleg družbenopolitičnih, imajo tud i vse 
družbene organizaaije velike možnosti za 
delovanje na področju družbene samoza
ščite, predvsem še v zvezi z organizira
njem ustreznih oblik vzgojno-izobraževal- 
nega dela. V klubih in društvih na pod
ročju tehnične vzgoje, še posebno tistih, ki 
imajo na podlagi konvencije o m ednarod
nem sodelovanju možnost, da  se vključu
jejo v m ednarodna združenja, je še poseb
no važno, da je varnostna kultura sestav
ni del tehnične vzgoje. Ne bi smeli dovo

liti, da tisti, ki sovražno delujejo zoper 
naš družbenopolitični sistem, lahko dobijo 
svoj prostor v naših inform ativnih in teh
ničnih sredstvih.

P ri vsem tem pa ne smemo pozabiti na 
možnosti zveze rezervnih vojaških stare
šin; njena sestava in strokovno znanje 
njenih članov omogočata pomemben p ri
spevek za skupno organiziranje in  uresni
čevanje družbene samozaščite.

Zveza komunistov mora spodbujati vse 
družbene sile k organiziranju in razvoju 
družbene samozaščite. Za zvezo komuni
stov je to zgodovinska dolžnost, saj je po
vedla jugoslovanske narode v narodno
osvobodilni boj, vodila boj in revolucijo, 
zato je tudi odgovorna, da se pridobitve 
narodnoosvobodilne borbe in revolucije 
zadržijo in da se nadaljuje sam oupravni 
socialistični razvoj. Iz tega in še drugih 
razlogov so osnovne organizacije in vod
stva ZK zadolžene, da spodbujajo priza
devanja vseh družbenih dejavnikov za 
razvoj družbene samozaščite, hkrati pa 
morajo skrbeti za njeno organizacijo in 
njeno uresničevanje v vseh okoljih.

Zveza komunistov mora biti v središču 
vseh družbenih prizadevanj za organizira
nje samozaščite, saj m ora sprem ljati izpol
njevanje ustave in svojih tem eljnih idej
nopolitičnih odločitev, si mora prizadevati 
razčiščevati idejna vprašanja uresničeva
nja družbene samozaščite, odkrivati vse 
sovražnike protisocialistične in protisamo- 
upravne te r druge družbeno škodljive po
jave in njihove nosilce te r  se odločno bo
jevati proti vsem silam in posameznikom, 
ki delujejo v nasprotju  s politiko ZKJ.

Organizacije in vodstva ZK si m orajo 
povsod prizadevati za u trjevan je  osebne 
in kolektivne odgovornosti nosilcev druž
bene samozaščite za izpolnjevanje dogo
vorjenih stališč, ukrepov in akcij.

Zveza komunistov bo z vsem političnim 
delovanjem in z rednim  obravnavanjem  
položaja in problemov varnosti in zaščite 
v vseh okoljih pomagala ustvarjati takšne 
odnose, v katerih  bo vse manj pojavov, ki 
ovirajo naš družbeni razvoj. S takim  ra v 

nanjem  morajo biti komunisti za vzgled 
delovnim ljudem in občanom.

U stvarjati moramo takšne možnosti, da 
se bodo lahko delovni ljudje in občani kar 
najbolj vključili v družbeno s a m o z a š č i t o .  

Povsod je treba razv ijati njihovo zavest o 
potrebnosti samozaščite in jih  v celoti o b 

veščati o vprašanjih s tega področja, 
hkra ti pa določiti oblike sodelovanja de
lovnih ljudi in občanov v različnih akci
jah  in ukrepih na področju samozaščite.

P rav  tako morajo organizacije in vod
stva ZK ustvarjati možnosti, da se bodo 
sam oupravni organi v organizacijah zdru
ženega dela in delovnih skupnostih, dele
gacije, skupščine in njihovi izvršni o r g a n i  

učinkoviteje vključili v opravljanje zadev 
družbene varnosti in zaščite. Njihova Je 
idejna, politična in  družbena o d g o v o r n o s t

za uspešno vključitev vseh družbenih de
javnikov, predvsem pa za nenehno idejno 
in politično usm erjanje dejavnosti in za 
usposabljanje državnih organov, služb, in
špekcij, pravosodnih in drugih organov za 
uspešno in dobro delo v  okviru n j ih o v e  
funkcije, za razredno obravnavanje z a š č i
te socialistične sam oupravne družbe in za
konitosti v njej;

— izdelava in dograjevanje varnostno- 
političnih ocen,

— načrti za zavarovanje — varnostni 
ukrepi, sprotni ukrepi,

— delovni ljudje m arajo biti s e z n a n j e n i  

s  svojimi nalogami,
— zadolžitve članov komiteja, po skle

pu 27. seje predsedstva CK ZKJ.

Po dobro opravljeni v a ji — ekipa žcli‘zarn< 
R avne

IZREKI
Žene so v cerkvi svetniki, zunaj ange

li, doma vragi.
George WILKINS

Malo lepih žensk je  mikavnih. M ik a v n e  
so navadno le manj lepe ženske, ker se tu
di potrudijo, da to m ikavnost v  sebi raz
vijejo.

M. MARCEAU

Žene so nevarnejše od cestnih r a z b o j n 1'  
kov. Razbojniki hočejo samo denar 
življenje, žene pa oboje.

Richard BURTON
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Mirko Knez

NAPREDNO GIBANJE MEŽIŠKIH RUDARJEV
Vse do izbruha I. svetovne vojne so bili 

tudi rudarji v Mežici zgolj delovna mno
žica brez vodilne plasti izobraženstva, ki 
M jim kazalo pot k plem enitim  virom so
cialnega in kulturnega napredka.

V jam ah so odkopavali rudo in s svojo 
sibko, komaj tlečo narodno zavestjo niso 
uiogli in niso n iti znali določati svojih po
sebnih poti in ciljev. Samo v izjemnih in 
redkih trenu tk ih  lahko zasledimo pri n jih  
Prebliske, ki so odkrivali vso veličino zati
rane, brezpravne ra je in ki so napovedo
vali zmago žuljavih rok vseh ponižanih, ki 
uiora enkrat p riti in je  tudi prišla.

Mežiški knapi so se od začetka vdano 
Podrejali celi vrsti rudniških podjetnikov. 
Le-ti so se razvili iz nekdanjih  grofovskih 
lr> veleposestniških upraviteljev. Nekateri 
so si pridobili celo rudoslovne pravice. Me
rsk i knapi so bili v tistih  časih gospodar
sko odvisni od svojih delodajalcev. Vse
splošna zaostalost je  dušila skoraj vsak na
predek. Za skorjo kruha, za boren zaslužek 
so opravljali delo v jam i ali pa v topilnici.

Kljub temu, da je  B leiburška unija zdru
žila vse mežiške rudnike in ustvarila na ta  
način največje svinčeno podjetje v bivši 
uionarhiji, so še naprej ostali poslušni tla 
čani. Nemški uradniki in drugi nemški 
strokovnjaki so jim  še vedno ukazovali, 
saj Slovencev tak ra t na takih  položajih 
sploh ni bilo.

Zgodilo se je vkljub vsej diskriminaciji, 
da se je le kdo od domačinov povzpel ne
koliko više, vendar se je navadno vedno 
Uklonil vplivu prišlekov in si seveda z n ji- 
Uii delil bogat m aterialni in krvni rudarski 
davek, ki vsekakor ni bil majhen.

Za ilustracijo stanja okoli leta 1846 na
gajam, da so bili vsi rudniki v Črnski ob
čini. T akrat je  tu  živelo 2260 prebivalcev. 
Od tega je bilo 1711 občanov, ki so govorili 
le slovensko, 549 pa nemško in slovensko. 
Meč ji del prebivalstva so tvorili mali 
kmetje — podložniki, delavci, kajžarji in

rudarji. Le 15 velikih podložnih kmetov je 
živelo malo svobodneje in so smeli km etije 
celo prodajati, vendar so imeli kljub tem u 
obširna posestva v zakupu po kupnem  p ra
vu. Sami so lahko izvajali veliki lov, ven
dar so m orali vso ustreljeno divjad odda
ja ti v graščino v Pliberku.

Vsi ostali sloji prebivalstva, predvsem 
delavci, pa so si morali najem ati zemljo za 
preživljanje, se udinjati p ri večjih km etih 
ali pa so odšli v tujino.

Ti samostojni in večji km etje so se ostro 
ločili od kmečkega delavstva in knapov. 
Imeli so v sebi še konservativen, starodo
ben ponos, knapi ga v prim eri z n jim i niso 
imeli. Pa tudi živeli niso na velikih km eti
jah, »hofih« in »hišah«, ampak so života
rili v delavskih perzonalih ali burno živeli 
na svojih furtah.

Vse te socialne in m aterialne razmere, 
v kakršnih je živel mežiški knap, so krep
ko prispevale k zniževanju zanim anja za 
politična in javna vprašanja.

Naziv »mežiški knap« uporabljam o sa
mo zaradi današnje oziroma novejše si
tuacije. T akrat v Mežici še ni bilo knapov, 
glavni center je  bila Črna. Vsa priseljena 
nemška m anjšina pa je širila svoj vpliv 
vsepovsod, germ anizirala je, k jer je  le mo
gla. Klasičen prim er je bila šola v Črni. 
Tu so poučevali samo v nemščini, ki je bila 
uradni jezik in je imela nam en absolutnega 
ponem čevanja otrok.

K ar predstavljam o si otroke knapov in 
drugih delavcev, ki so bili tudi Slovenci, 
v kakšnem  položaju so se znašli v  šoli in  
kako jim  je bilo težko živeti v tak i okolici.

Vse to, pa še prenatrpana stanovanja, 
slaba prehrana, dvanajsturni delavnik brez 
socialnega skrbstva, naporno delo v jam ah, 
nam odkrije šele pravi vzrok, zakaj se ni 
čuditi ku lturn i zaostalosti in nepismenosti 
teh naj višjih socialnih plasti črnskega p re
bivalstva.

Revolucija v m arcu 1848 je tudi v  mo
narhijo prinesla čisto skromno obliko de
m okracije in svoboščin in je imela tudi v 
Črni takoj svoje posledice. Po ustnem  iz
ročilu se še danes ve za »osemštirideseta
nje« iz Črne, ki so po zakonu v zemljiški 
odvezi zahtevali zemljo v svojo last in jo 
končno tudi dobili. To je  bil pravzaprav 
prvi znak prebujanja  knapov.

Pravijo, da je  bil Obist ravno tak ra t v 
Pliberku, ko so tudi njegovo zemljo dobili 
in mu zato ni ostalo drugega kot pa še 
danes poznane Obistove peči.

Vendar pa je bilo to vse. R udarji so po 
teh dogodkih še naprej stali ob stran i in 
nadaljevali svoje staro in težko knapovsko 
življenje.

Povem naj prim er njihovega življenja. 
Leta 1883 je  bil uveden m aksim alni delav
nik, ki je  omejil delo žensk in otrok na 
8 u r dnevno. T akrat je  v jam i delalo 117 
moških in 32 žensk. Nikdo ni imel čevljev 
ali škornjev za v jamo, am pak so bili vsi 
obuti v coklje. P ravili so jim  posmehoval- 
no, da so »cokldragonarji«. Trdo so odme
vale te coklje po cesti, še bolj trdo po ja 
mah. Na h rb tih  so nosili mehove za rudo, 
ki so bili napravljeni iz ovčjih kož, v žepih 
pa so imeli shranjene kanglice z repičnim 
oljem za jam ske luči, nič kaj lepa in vab
ljiva slika knapa ni bila to.

Potem  se je  pa zgodilo za naše čase ne
kaj neverjetnega. Knapi so odklonili sk ra j
šan delovni čas. To je bilo v  času reform e 
med leti 1880 do 1890. Tik pred tem  so ko
maj prebrodli gospodarsko krizo in zato so 
se bali novotarij, p rav  tako pa enostavno 
niso verjeli, da bi za manj časa dela dobili 
enako plačilo. P rav  tako so sklepali, da bi 
z zm anjšanim  delom prišli ponovno hudi 
časi, česar so se strahovito bali, čeprav so 
bili navajeni že vsega hudega. Trajalo je  
več let preden so pristali na skrajšan de
lovni čas. To je  bilo po letu 1892, ko so se 
tem u skrajšanju  dejansko uprli. Vsa obra- 
tovodstva so, jasno, te  uveljavitve še po
sebno rada zavlačevala, vendar je  bil za
kon tudi tak ra t zakon, ki se mora vedno in 
povsod uresničevati, tako da so končno tudi 
knapi delali le  deset ur.

Vendar pa so se knapi počasi le začeli za
vedati, da nekaj pomenijo in tudi, kam 
spadajo. V ključevati so se začeli v avstrij
sko socialnodemokratsko stranko, ki je bila 
ustanovljena leta 1889. Vzgled so jim  bili 
napredni prevaljski fužinarji. S tem, da so 
se vključili v to stranko, so v političnem 
pogledu nehote prišli pod vpliv in vodstvo 
nemške stranke. Ta je  zelo nasprotovala 
konzervativni kmečki stranki, ki je  bila 
edina zagovornica slovenskih narodnih p ri
zadevanj.

V L jubljani je  bila sicer tak ra t že usta
novljena slovenska socialno demokratska 
stranka, vendar ni mogla na mežiškem po
dročju izriniti nemške, ki je popolnoma 
obvladala položaj in je  zavirala večji raz
m ah slovensko usm erjenim  delavskim or
ganizacijam. Takratna avstrijska vlada je 
sicer res izdala zakon o pravici združeva
nja, vendar je  nemško uradništvo zatiralo 
vsak poizkus združevanja knapov. Z vsemi
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sredstvi so le-ti pospeševali in  širili raz
na nem ška društva (Siidmark, Schulverein, 
Turnverein), v teh so bili včlanjeni vsi 
uradniki. Zahtevali so, da naj bi rudarji 
govorili nemško, skratka, končni cilj je  bil 
— popolna germanizacija. Isto se je  doga
jalo v šolah. Po zakonu iz leta 1869 naj bi 
poučevali tud i slovensko, k jer je  več Slo
vencev, a to se seveda ni izvedlo.

Vsa leta do I. svetovne vojne so naši 
knapi živeli, kakor so vedeli in znali. Bili 
so navajeni vsega hudega in težkega in 
ravno to obdobje jih  je nekako združilo. 
Začeli so se zavedati, da so močni le v 
skupnosti. Slovenstvo se je prebujalo po
vsod in v  naših rudarjih  je  našlo svojega 
tihega zaveznika.

Pa je I. svetovna vojna udarila med naše 
knape. Hudo je postalo še hujše. Sicer so 
bili oproščeni vojaške službe, bili pa so 
m obilizirani doma in uklenjeni v železno 
disciplino. Zmanjkovalo je  hrane, delati so 
morali pa še bolj kot prej. Od n jih  so za
htevali več in več svinca. Leta 1916 se je 
proizvodnja povzpela na 12.844 ton, kar je 
bilo dvakrat več kot pred vojno.

Vendar je bilo to največ, kar so med to 
vojno iztisnili iz Pece. R udarji zaradi po
m anjkanja hrane niso mogli več toliko de
lati. Razni špekulanti so že itak  pičlo h ra
no zadrževali in preskrba je  popolnoma 
odpovedala. Leta 1918 je  bila zaradi tega 
proizvodnja m anjša kot pred vojno.

Vse to, kar se je  zgrnilo nad knape in pa 
povezanost s Čehi, ki so bili že bolj prebu
jeni je  privedlo do tega, da so 26. jun ija  
1918 začeli gladovno stavko, ki je tra ja la  
do 5. julija. P rvega dne zju traj, na prvi 
izmeni, so se vsi knapi zbrali na Glančni- 
ku. Tu so zborovali, niso šli na delo in so 
takratnem u vojaškem u kom andantu, ko
njeniškem u kapetanu Poperju in črnskem u 
županu Grolniku podali zahtevo po zviša
nju obroka za hrano. Vsi oblastniki so jim  
pri tem  očitali, da je  to le politična stavka 
in do so nasedli jugoslovanski propagandi. 
To pa ni knapov prav  nič ganilo in nam e
sto da bi odšli v jame, so šli delat na km e
te. S tem  so si prislužili nekaj živeža in te
lesno te r duševno okrepitev. S tem  pa sta 
rasla tud i kljubovalnost in odpor, ki kljub 
pozivu vojaške komande na zborovanju 
29. jun ija  1918 nista popustila. Delavski 
zaupniki so lahko na podlagi enotnosti 
knapov izsilili sporazum. Odposlanci kna
pov so šli v Celovec, k je r so dobili vagon 
raznega živeža, ki je bil nato razdeljen 
knapom  v Črni in Mežici. 18. oktobra 1918. 
leta se je avstroogrska m onarhija razletela. 
Razletel se je tudi srd mežiških knapov in 
popolnoma razrušil staro državno oblast. 
Nastala je  splošna zmeda in knapi so trdo 
obračunavali z oderuškimi trgovci in go
stilničarji te r jih  oplenili za vse zaloge. 
Jasno je, da ta  zalet knapov ni bil politično 
dobro zastavljen in se je  polagoma unesel.

Da bi odpravili nered in brezvladje je 
bil ustanovljen Narodni svet za Mežiško 
dolino, ki je  imel sedež v Prevaljah. S tare 
nemške občinske odbore so razpustili in 
ustanovljeni so bili novi odbori. Skupno 
z zastopniki starih  slojev prebivalstva so 
prišli vanje tudi delavski zastopniki, v Me
žici August Cvikelj in Luka Osojnik, v Črni 
pa Leopold M linar in Franc Vidovšek. K na
povski sinovi pa so se zavedali, k je je njiho
vo mesto in so se kot člani narodnih straž

skupno s poročnikom Francem  Malgajem 
zavzeli za zaščito mlade jugoslovanske ob
lasti v Mežiški dolini. Samo podjetje pa je 
zaradi brezvladja zašlo v težaven položaj. 
Z direkcijo v Celovcu ni imelo nobene zve
ze, vendar je  po zaslugi in pod vodstvom 
delavskih zaupnikov še naprej redno obra
tovalo. Začasno vodstvo, ki ga je  imeno
vala narodna vlada v L jubljani, je moralo 
reševati težavne naloge, da je  zavarovalo 
nemoteno proizvodnjo, nemško uradništvo 
pa se je iz strahu  pred novo slovensko ob
lastjo in vojsko potuhnilo in zbežalo. Sledil 
je negotov čas, tako za Mežiško dolino kot 
za Slovensko Koroško.

Ves ta  čas brezvladja in koroških bojev 
je zapustil knapom le boleč spomin. V no
vih razm erah so šli v nove sm eri in zave
dajoč se svojega m esta so se skoraj vsi 
opredelili za jugoslovansko socialno demo
kratsko stranko. Knapi so se kljub vsemu 
zavedali, da si bodo boljšo prihodnost iz
borili le v skupnih borbah. 10. oktobra 
1921. leta, leto dni po plebiscitu je dr. M arn 
izročil mežiški rudnik Angležem. Bilo je 
slavnostno, priredili so tudi banket, na ka
terem  je učitelj Vinko M odendorfer močno 
podvomil o vseh dobrotah, ki naj bi jih 
Angleži dali mežiškim knapom. Njegove 
besede so bile preroške in ravno po njegovi 
zaslugi so se knapi usm erjali bolj radikal
no in trdo v boj za izboljšanje življenja. 
Med njim i takrat, v začetku, ni bilo nobe
nega plačanca, ki bi se potegoval za tu je 
koristi.

Vse to je  leta 1923 na občinskih volitvah 
prineslo zmago socialnodemokratske stran
ke. To je  pomenilo veliko gospodarsko in 
politično spremembo. Tako so v Mežici 
prevzeli občinsko vodstvo delavci. Uspelo 
jim  je pridobiti na svojo stran  celo oko
liške kmete. N apravili so načrte za novo 
šolo, vodovod in zdravstvene ustanove. K er 
so vedeli za velike dobičke Angležev, so 
m aterialno p lat prevalili na angleški kapi
tal. Socialisti so svojo dobo triletnega vrha 
kar dobro izrabili: zgrajena sta bila šola in

vodovod. L eta 1926 s o  socialisti p o n o v n o  
prevzeli občino. Hoteli so uresničiti še pre
ostale načrte: zgraditi električno centralo, 
rudarsko okrevališče in večje s t a n o v a n j s k e  

hiše.
To pa ni šlo v račun Angležem. Z vsem' 

silami so hoteli porušiti to trdnjavo. Pom a
gali so jim  z vsemi silami domačini. To je 
bila m lada domača buržoažija, ki ni mogla 
prenesti, da bi jim  vladali delavci. Bilo je 
le malo izjem.

Vsi ti, z Angleži vred, so sredi septembra 
1926. leta preko višje inštance izvršili re
vizijo poslovnih knjig in 8. 11. 1926. leta 
je ta jna policija po nalogu velikega župan
stva v M ariboru razpustila mežiški občin
ski odbor in krajevni šolski svet. Rudni 
pa je istočasno odpustil tr i  ugledne de
lavske zaupnike, ki so bili istočasno občin
ski odborniki in člani šolskega sveta.

Angleži in njihovi pomagači so doseg1 
svoj cilj. S pomočjo višje oblasti in z d e 
narjem  so razbili delavsko enotnost. M°" 
dendorferja so hoteli p restav iti v Haloze, 
vendar se je  uprl in ni hotel iti. Dnf
3. aprila 1927. leta so bili knapi iz p u š č e n i ,  
edino M odendorfer je  še ostal zaprt. To s° 
povzročile lažne ovadbe rudniškega v o d 
stva. Mežiška občina je  dobila vladnega 
kom isarja, ki jo je  upravljal tr i  leta. V či
gavo korist, to se razume.

Knapi pa se še niso dali poteptati. Veči
na knapov se je k ljub vsemu odločila za 
socialistično delavsko stranko Jugoslavijo, 
ki je že na volitvah v oblastno skupščin0
13. januarja  1927 nastopila skupno s social
nimi dem okrati. Na združeni listi dravo
grajskega sreza sta tak ra t kandidirala Pre'  
žihov Voranc in Modendorfer. Glavni g°' 
vornik na zelo lepo uspelih shodih v Me'  
žici in Črni je  bil ravno Prežihov Voranc- 
Združena lista je  v dravograjskem  srezu 
dobila 1747 glasov od 4347 oddanih in Vin
ko Modendorfer, ki je bil že izpuščen iz za
pora, je  bil izvoljen v oblastno skupščin0- 
P ri volitvah v narodno skupščino 11. seP' 
tem bra 1927. leta so nastopili komunisti s

M ežica
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svojo listo. Sicer se jim  v volilnem okrož
ju Maribor—Celje ni posrečilo dobiti m an
data, a v Mežiški dolini so dosegli lep 
uspeh. V Mežici so dobili 360 glasov od 
597 oddanih, v Črni pa 212 od 514 oddanih. 
S tem se je  pokazalo, kako močna je bila 
tedaj pri knapih proletarska zavest. Po letu 
dni je sledil strahoten  udarec vsem zaved
nim knapom. S šestojanuarsko diktaturo 
so bile razpuščene vse delavske in strokov
ne organizacije. Vse pridobitve povojnih 
'et so šle po zlu. Prvom ajske proslave so 
bile prepovedane in vsako najm anjše zbi
ranje so sprem ljali žandarji. Sledila je ve- 
t>ka gospodarska kriza leta 1930, ki je  kna- 
Pe resno ogrozila. Podjetje jih  je  precej 
°dpustilo, ker je  zmanjšalo proizvodnjo.

Oblast je  bila sedaj prepričana, da je 
stanje za njo ugodno in je  razpisala za

Po lanskem  »-vročem« poletju v duhu 
često potujem  po Koroškem, posebno ob 
Jezikovni meji. Vodiči so mi, razen G ru
dnove in G rafenauerjeve zgodovine slo
venskega naroda, še stari Mohorjevi kole
d arji Z lasti v im enikih udov najdem  
mnogo zanimivega. Ze sam i priim ki in 
krstna imena bude pozornost. Označen je 
še stan in poklic. K raji bivanja so ureje- 
m po dekanijah; tako je  razvidna raz- 
Prostrtost Slovencev na Koroškem.

Kot posebno dragocenost hranim  kole
dar iz leta 1876—77, ker mi pripoveduje 
0 jezikovnih razm erah pred sto leti. Zdi 
se mi, da listam po nekakem  sto let starem  
»adresarju«, podobnem današnjim  telefon
skim imenikom. P ri določanju krajevnih 
itn en sem imel v začetku sicer težave, saj 
knajo večkrat različni k ra ji ista imena. 
Tedaj krajevno imenoslovje ni bilo p ri
merno urejeno (tudi danes še ni brezhib
no). Najbolje mi pomaga v teh prim erih 
Zemljevid slovenskega ozemlja Slov. ma
tice v L jubljani iz leta 1922 s Svetličevim 
kazalom krajev. P rav dobro uporabljam  
še droben zvezek: Slovenska Koroška — 
Seznam krajev in  politično upravna raz
delitev — slovenska in nem ška imena, ki 
sta ga sestavila leta 1945 dr. Luka Sienč- 
hik in dr. Bogo Grafenauer.

Najpopolnejši opis Koroške dežele in 
hjenih prebivalcev pa nudi še vedno Voj
vodina Koroška dr. M atka Potočnika, ki jo 
je izdala leta 1909—10 Slovenska m atica v 
Ljubljani kot VI. del Slovenske zemlje. S 
kako zavzetostjo in samozavestjo je napi
sano to delo, naj nam priča vsaj nekaj 
malih odlomkov: Na straneh 16—28 opisu
je veličastnost in lepoto razgleda z D obra
ča; krasno lego Bistriške in Zahomske 
Planine; se razveseli mogočne piram ide 
Jepe ali Kepe; navdušuje za obisk Veli
kega in Malega Stola zaradi netežavne 
Pnistopnosti pa bogate flore in lepega raz
gleda. V okolici Trbiža opozarja , na Zili- 
ške tesni »Schlitzaschlucht« kot poseben 
kras Koroške in na rom antični kotel »Za 
jezerom — Saisera« pod Višarjam i za 
Ovčjo vasjo (Wolfsbach).

Na strani 35 pa pravi dobesedno: »Dra
va je  hila nekoč, kakor Sava, le sloven
ska reka, saj je tekla od povirja do izliva

15. oktober 1933. leta občinske volitve. To
da zmotila se je. V volitvah so zmagali de
lavci s popolno večino. Pa ne samo to, v le
tih 1936 in 1939 so ponovno zmagali so
cialisti. Vsa leta je  potekalo delo v občini 
Mežica po načrtih  socialističnega gospo
darstva, čeprav ji je  tu ji kapital delo zelo 
oteževal. Leta 1941 pa je  vse zagrnila tema, 
rjava tema.

Do leta 1945 so knapi pokazali svoje za
vednost in žrtve niso bile zaman. Naš 
29. novem ber je tudi praznik naših knapov.

Videli smo, kako so živeli, kako so se tru 
dili v tem nih jam ah, ob soju brlivk, videli 
smo, da so imeli vsega v izobilju, samo do
brega ne. Imeli so veliko skromnosti, 
ogromno trp ljen ja  in silno voljo. Ravno ta 
volja pa je  omogočila tudi njim, da p ra
znujejo 29. novem ber s ponosom.

IN ŠTEVILA
po slovenski zemlji. Izvira na Topoljskem 
polju, teče skozi Pusto dolino in stopi pri 
Zgornjem Dravogradu na Koroška tla . . .«  
(Kako bi se to pisalo v današnjem  tu ri
stičnem »žargonu«? Morda nekako takole: 
D rava izvira na Toblaškem polju, teče po 
P ustertalu  itd. . . .  podobno kot smučarske 
tekm e na Bergislu . . .  Bože mili, kam smo 
prišli z našo ljubo govorico!)

Na podoben način opisuje tudi izvir 
Zile, Žilice in Krke. Slednja se je  nekoč 
izlivala p ri K rivi vrbi (Krumpendorf) v 
Vrbsko jezero. Zdaj pa zavije blizu K ne
zove (Gnesau) proti severovzhodu in  p ri 
Medvodah (Zwischenwassern) stopi na pro
strano Grobniiško polje (Krappfeld), k jer 
so Kotarče (Guttaring) in na višini skoraj 
1000 m  znam enita božja pot Visoka Bi
strica (Hohenfeistritz), pomik nekdanje je
zikovne meje. Danes poznamo Grobniško 
polje — do nedavna letališče prim orske 
Rijeke, o koroškem Grobniškem polju, o 
K otarčah in Visoki Bisbriai pa ne vemo 
ničesar . . .  Toda dosti o Potočnikovi Voj

vodini Koroški, ki nudi od strani do stra
ni pravo doživetje in ponovno presene
čenje.

Naslednja knjiga, ki je pritegnila mojo 
pozornost je  Slovenski K orotan s posve
tilom: Ave Wilson. C arantani m orituri te 
salutant! Sestavil jo je dr. M oravski ob 
veliki prelomnici časov po prvi svetovni 
vojni, ko so se rušile stare države, na njih  
m estu pa nastajale nove in se je končno 
zapečatila usoda koroških Slovencev. V 
njej je mnogo številčnega gradiva, ki sem 
ga deloma posnel v priloženi preglednici 
o številu koroških Slovencev. To je  bila 
zadnja knjiga, tiskana p ri celovški Mohor
jevi družbi. Maja leta 1919 so nam reč av
strijske oblasti tiskam o ustavile in jo raz
glasile za vojaško podjetje. Ko je  km alu 
nato jugoslovanska arm ada zasedla Celo
vec, se je družba lahko rešila na P reva
lje. O velikanski ku ltu rn i vlogi, ki jo je 
imela za vse Slovence, pričata dejstvi, da 
je  dosegla tu  najvišje število udov: 90512 
(ki ni bilo n ikdar več doseženo) in da je 
v Celovcu do leta 1919 natisnila te r od- 
prem ila po vsem svetu okrog 19 milijonov 
slovenskih knjig.

Leta 1957 je Janko Moder izdal Mohor- 
sko bibliografijo. V njej opisuje med d ru
gim tudi ku lturn i razvoj koroških Sloven
cev v stoletju  1820—1920. Ko je  v jeseni
1. 1820 dospel v Celovec Slomšek, je p ri
čel poučevati slovenščino in vzgajati v 
narodnem  duhu, kar je  imelo velik pomen 
za slovenski živelj na Koroškem. Največ
ja  njegova zasluga pa je  ustanovitev Mo
horjeve družbe. Deset let (1852—1862) je 
trajalo, da so bile prem agane vse zunanje 
in notranje ovire. Potem pa se je  pričel 
h iter razvoj družbe, da je  postala največ
ja  ku ltu rna ustanova ne le Koroške deže
le, temveč vse Slovenije.

Novinar Joiže Šircelj je  v letu  1969—70 
večkrat prepotoval Koroško. Sad teh obi
skov je zajetna knjiga: Koroška zname
nja, ki nam  kaže v besedi in sliki današ
nji u trip  življenja na slovenskem Koro
škem. Posebno lepe barvne slike nam  ka
žejo tiho sposkojnost koroške kra jine na-

K ozolec je  poln

Lžbe Lodrant

KOROŠKA IMENA
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Breze

sproti plašnem u nemiiru ondotnega prebi
valstva.

Zbornik poljudnoznanstvenih in lepo
slovnih spisov z naslovom Koroška in ko
roški Slovenci so 1. 1971 izdali dr. Vlado 
Klemenčič, dr. Janko Pleterski, dr. Tone 
Zorn in dr. Janko Kos. Vsebina obuja 
spomine na koroške prosvetitelje v pretek
losti, kot so: Gutsman, Jarnik , M atija Ma- 
ja r  — Ziljski, Sket, Janežič, Einspieler, 
Grafenauer, Meško in Prežihov Voranc, 
pa tudi na politične in ku lturne delavce 
novega časa, ki jih  predstavljajo: Zwitter, 
Tisohier, Sušnik, Vospernik, Polanšek, Li- 
pusch, Hartm anova, Smole, Prunč, Mes
sner, Januš in še m arsikateri.

Obiskovalcu Koroške zbujajo že od da
leč pozornost številne cerkve, beleče se iz 
zelene pokrajine. Nekatere stoje med hi
šami in gospodarskimi poslopji, druge spet 
pozdravljajo potnika z okoliških gričev. 
So kot nekaki spomeniki iz preteklih  dni 
naših prednikov. Da bi o njih  zvedel kaj 
več, sem začel brskati po starih  šematiz- 
m ih krške (celovške) škofije. (Šematizem 
izdaja vsaka škofija za svoje področje let
no ali vsaj od časa do časa. Vsebuje med 
drugim  kratek  opis župnih cerkev in njim  
pripadajočih podružnic, včasih še nadm or
sko višino in občevalni jezik.)

Koroški šematizmi so tiskani sicer v go
tici, toda vmes so tudi v latinici tiskana 
imena slovenskih župnij. Starejši je let
nik, več je slovenskih imen. Da ne bi po
stala ta  imena prekm alu popolnoma po
zabljena, sem jih  izpisal prav tako, kot 
sem naletel nanje v nemškem izvirniku. 
S temi imeni je potrjeno tudi z nemške 
strani ondotno bivanje Slovencev.

Mogoče bo koga zamikalo obiskati ka
tero teh cerkva, saj je  bila zgrajena z žu
lji naših prednikov. Še pred nekaj časa je 
tam  okrog donela naša pesem in govori
ca. To nim a nič opraviti ne s politično ne
strpnostjo, ne z verskim  fanatizmom, am
pak je le spoštovanje do prizadevanj mi
nulih rodov.

Tako zdaj v duhu često potujem  po 
prelepi koroški deželi in obujam spomine 
na dneve, ki so bili in minili. Vam vsem 
pa priporočam, da čim večkrat dejansko 
obiščete naše brate onstran meje.

ŽUPNIJE S SLOVENSKIM NAPISOM 
v šematizmu Krške škofije za leto 1905

1. dekanija C ELO V EC  —  P O D E Ž E L JE  
K lagenfurt — Land str. 69—76
ŠT. RUPERT — St. Ruprecht bei Klagen
furt 443 m
ŠT. JU RIJ — St. Georg am Sandhof 
450 m Annabichl 
HODIŠE — Keutschach 541 m 
GOSPA SVETA — M aria Saal 505 m 
OTOK — M aria W 6rth am W orthersee 
458 m
GORICA — M aria Loretto am W orthersee 
450 m
BREZA — Pirk  545 m Krum pendorf 
BLATNI GRAD — Moosburg 508 m 
Portschach
POREČE — Portschach am W orthersee 
450 m
ŠKOFIČE — Schiefling bei Velden 590 m 
DHOLICE — Techelsberg 687 m P ort
schach
ČAJNCE — Tultschnig 487 m K rum pen
dorf
VETRINJ in ZAKAMEN — Viktring und 
Stein 459 m

2. dek. PLIBERK — Bleiburg 486 m 
str. 80—85
MATI B. na JEZERU — M aria am See 
413 m  FravaM
ŠMIHEL — St. Michael ob Bleiburg 502 m 
MIZICE — Miess 491 m 
VOGRCE — Rinkenberg 475 m Bleiburg 
ŠVABEK — Schwabegg 462 m Bleiburg 
ČRNA — Schwarzenbach 612 m 
STROJNA — Stroina 997 m 
ŠT. DANIJEL — St. Daniel ob Bleiburg 
688 m
GUŠTANJ — G utenstein 398 m (Ravne 
na Kor.)
JABORJE — Jaborien 1060 m 
KAZAZE — Kazazah (Edling) 471 m 
M ittlern
KOPRIVNA — Koprein 1066 m 
KOTLJE — Kotelach 450 m

3. dek. DOBERLA VES — Eberndorf 
445 m str. 86—92
APAČE — Abtei 713 m Eberndorf
ŠT. ANDREJ — St. Andra in der Ebene
905 m Oberseeland
JEZERO — St. Oswald in Seeland 898 m 
Eisenkappel
OBIRSKO — Ebriach 893 m Eisenkappel 
ŽELEZNA KAPLA — Eisenkappel 558 m 
ŠT. LIPŠ — St. Philippen bei Pfansdorf 
566 m Sonnegg
GALICIJA — Galizien 438 m Eberndorf 
KLOBASNICA — Globasnitz 534 m 
ŠT. KOCIJAN — St. Kanzian im Jaun ta- 
le 446 m
MOHLIČE — Mochling 407 m Eberndorf 
NA REBERCI — Reohberg 700 m 
Eisenkappel
ZlTARA VES — Sittersdorf 506 m 
Eberndorf
ŠTEBENJ — St. Stephan un ter Feuers-
berg 516 m Globasnitz
KAMEN — Stein im Jauntale 472 m ’
Eberndorf

ŠT. VID v JUNSKI DOLINI — St. Veit 
im Jaun tale  547 m

4. dek. ŠT. ANDRAŽ — St. Andra im 
Lavanttalc str. 76—80
ŠT. JU RIJ na LOMU — Lamm, Pollimg 
786 m St. Andra Lvttal 
ŠT. MARTIN v GRADNICI — Granitztal 
bei St. Paul 464 m

5. dek. ŠT. VID ob GLINI — St. Veit an 
der Glan str. 176—184
ŠT. JANZ na MOSTIČU — Brucki 526 m 
ŠT. URH na ŠENTJANŠKI GORI— St. 
Ulrich bei Brucki 1000 m

6. dek. TINJE — Tainach 463 m 
str. 164—169
ZRELC — Ebontal 427 m K lagenfurt 
PODKRNOS — Gurnitz 455 m Ebental 
GRABŠTAJN — Grafenstein 417 m 
ŠT. PETER — St. Peter bei Grafenstein 
411 m
MEDGORJE — Mieger 568 m Grafenstein 
ZAGORJE — Sagor 480 m Grafenstein 
PODGRAD — Rottenstein 411 m  Mieger 
RADIŠE — Radsberg 746 m Ebental 
ŠT. JAKOB — St. Jakob an der Strasse 
436 m H ortendorf
POKRČE — Pockersdorf 466 m Grafen
stein
OTMANJE — Ottm anach 610 m Pischels- 
dorf
TIMENICA — Timenitz 463 m Pischels- 
dorf
ŠT. TOMAŽ — St. Thomas beim  Zeisel' 
berg 482 m Pischelsdorf 
ŠT. LIPŠ — St. Phiiliph bei Reinegg 467 m 
Briiokl Pischelsdorf
SLOV. ŠT. MIHEL — Windisch St. Mi
chael 523 m Pischelsdorf

7. dek. BOROVLJE — Ferlach 468 m 
str. 100— 105
KAPLA pri DRAVI — Kappel an der 
Drau 441 m
PODLJUBELJ — Loiblhammer 498 m 
LJUBELJ — Loibltal, St. Leonhard 700 m 
Ferlach
SLOV. PLIBERK — Windisch Bleiberg 
780 m
ZAVRH — Barental 600 m Suetschach 
ŠT. JANZ ■—- St. Johann im Rosental 
SVEČE — Suetschach Rosental 477 m 
ZlHPOLJE — M aria Rain 556 m Klagen
fu rt
GOLŠOVO — Goltschach 648 m Maria 
Rain
KOTMARA VES — K ottm annsdorf 530 n1 
K lagenfurt
BILČOVS — Ludm annadorf 565 m 
K ottm annsdorf
BAJTIŠE — Waidisch 700 m Oberferlacb 
ŠT. MARJETA — St. M argaret in Rosen- 
tale 613 m
SELE — P farre  Zeli 900 m Waidisch 
GLINJE — Glainach 446 m Oberferlacb

8. dek. ROŽEK — Roscgg 834 m 
str. 153—157
PEČNICA — Petschniitzen 592 m 
Ledenitzen
PODGORJE — M aria Elend 509 m 
Rosental
ŠT. JAKOB — St. Jakob in R osen tal 
540 m
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ST. JU RIJ — Sternberg 733 m Lind ob 
Velden
LIPA — Lind ob Volden 526 m 
Dv o r  — Kranzelhofen 548 m Velden 
ST. ILJ — St. Egiden an der Drau 570 m 
Velden
NA DRAVI — St. Nikolaus an der Drau 
490 m Foderlach — Podravje 
DOMAČALE — Damtschach 620 m 
Foderlach
SKOCIDOL — Gottestal 496 m 
Foderlach
Lo g a  VES — Augsdorf 526 m Velden 
GOZDANJE — Kostenberg 793 m Velden

9- dek. BELJAK — Villach 513 m 
str. 185—192
PERAVA — Perau 510 m Villach 
NA ZILI — M aria Gail 520 m Villach 
DRNCA — Fiirnitz, 507 m Pinkenstein 
STABENJ — St. Stophan bel Finkenstein 
573 m Malestig
LOČE — Latschach 648 m Fiirnitz 
ST. LENART — St. Leonhard bei Sieben- 
briinn 560 m Fiirnitz 
PODKLOŠTER — Arnoldsteim 581 m

J0. dek. TRBIŽ — Tarvis 743 m (Kanalska 
dolina) str. 169—172
ROKOVO — Goggau 814 m Tarv/is 
ŽABNICE — Saifnitz 782 m. (Čampo Ros- 
20 in Val Canale)
OVČJA VES — Wolfsbach 790 m 
(Val Bruna)
RABELJ — Raibl 994 m (Cave del Predil) 
DRVE — Uggovvitz 769 m (Ugovizza) 
NABORJET — M alborghet 731 m 
(Malborghetto)
LlPALJA VES — Leopoldskirchen 607 m 
(La Cle9ie — S. Leopoldu)
PONTABELJ — Pontafel 571 m 
(Ponteba)
VRATA — Thorn 643 m Arnoldstein

41. dek. ŠMOHOR — Ilcrmagor 610 m 
(Ziljska dolina) str. 127—132
GAČE — Gatschach am We:issensee 
924 m (protestanti)
VlŠPRIJE — Weissbr:ach 818 m 
(protestanti)
BRDO — Egg 633 m boi Hermagor 
BORLJE — Forolach 625 m Gortschach 
VlELVIČE — Mellweg 666 m Egg, Gort- 
schach—Forolach 
BLAČE — Vorderberg 568 m 
STEBENJ — St. Stephan an der Gail 
?28 m Vordeberg
ZILJSKA BISTRICA — Foistritz a. d.
Gail 624 m
GORJANI — Goriach 678 m Feistritz
a. d. GAIL 624 m
ŠT. PAVEL — St. Paul an der Gail 
Ernmersdorf—Smerčc 
ČAČE — Sack 559 m Noisch — Čajna 
ŠT. JU R IJ — St. Georg vor dem Bleiberg 
‘m Gailtale 725 m

12. dek. KOTIČE — Kotschach 708 m 
Gailtal str. 133—137
VlUTA — M authen boi Kotschach 710 m 
LOGAVA — Luggau M aria Schnee 
1142 m

13. dek. GROBNIŠKO POLJE — Krapp- 
(eld str. 138—140

VISOKA BISTRICA — Hohenfeistritz 
969 m Eberstein

14. dek. VELIKOVEC — Volkcrmarkt 
461 m str. 193— 198
ŠT. RUPERT — St. Ruprecht bei Volker- 
m arkt 475 m
ŠT. MARJETA pri TELENBERGI — St. 
M argaret bei Tollerberg 454 m 
VOVBRE — Haim burg 502 m V olkerm arkt 
ŠT. ŠTEFAN pri TRUŠINJI — N iedertri- 
xen 510 m
ŠT. JU R IJ — St. Georg am Weinberge
553 m O bertrixen
DJEKŠE — Diex 1159 m
KNEŽA — Grafenbach 1161 m Diex
KRČANJE — Greutschach 1048 m Griffen

KLOŠTER — Stift Griffen 505 m
GREBINJ — M arkt G riffen 480 m
ŠT. PETER pri VAŠINJAH — St. Peter
am Wallersbeng 564 m
RUDA — Ruden 455 m  Weissenegg
GORENČE — Gorentschach 467 m Ruden

15. dek. SPODNJI DRAVBERG — Unter- 
drauburg 350 m str. 173— 175
ŠT. JANŽ na OJSTRICI — Kienberg 
981 m
LABUD — Lavamiind 344 m
ŠT. LORENC — St. Lorenzen am Loren-
zengerge 927 m
SUHA — Neuhausel bei Leifling 441 m 
LIBELIČE — Leifling 453 m 
ČRNEČE — Tscherberg 362 m

Pregled o štev ilu  koroških S lovencev, sestav ljen  iz raznih v irov

V seh p re b iv a lc e v : od teg a  S L O V E N C E V

le ta  v°/o po d ržav n em  c e rk v en em  in zaseb n em  š te tju

1846 300.233 35,6 107.000
1870 327.004 36,4 119.118
1880 320.087 26,6 85.051 102.000
1890 332.063 25,5 84.667 101.000
1900 336.992 22,3 74.720 100.000 121.495
1908 323.200 27,9 90.400 120.510
1910 362.259 18,3 65.661 99.000 134.920
1917/18 126.060
1923 372.817 10,1 36.163 82.000
1934 405.129 6,6 26.161
1939 416.268 9,8 44.708 (pod H itle rjem )

1945— 1955 B rita n sk e  o k u p ac ijsk e  ob las ti so u g o t o v i l e  do yq’qqq

A v str ijsk a  soc ia lis tična  s t r a n k a .................................................................................  70.000
A m erišk i zg o dov inar d r. K o h n .................................................................................  75.000
S lovenske  o r g a n i z a c i j e ................................................................................................. 80.000

1951 474.769 8,9 42.095
1961 495.226 5,1 25.472
1965 ................................................................dr. V e i t e r ....................................................................... ok r. 50.000
1966 ...........................................................dr. P l e t e r s k i ........................................................................do 54.00U

Koroški M ohorjani po dek. poverjenikih leta 1876

d e k a n ija štev . župn ij d o sm rtn ih  + le tn ih =  udo v

1. C elovec 11 6 134 142
2. P lib e rk 14 4 580 584
3. D oberla  vas 15 2 442 444
4. T in je 10 1 144 145
5. Rož zgo rn ji 13 6 341 347
6. Rož sp o d n ji 13 3 277 280
7. B e ljak 7 5 181 186
8. K a n a lsk a  do lina 8 2 78 80
9. Z iljsk a  do lina 10 2 95 97

10. V elikovec 14 3 236 239
11. T ra jb e rg 6 4 114 118
12. P o  ra z n ih  k ra j ih  K oroške 6 19 25

Slov. žu p n ija 121 44 + 2643 =  2687

V seh M ohorjanov : od  te h  v  % K orošcev

le ta
1862 1.620 19,5 317
1872 17.925 10,8 1940
1876 26.815 10,0 2687
1882 24.474 9,8 2398
1892 57.703 8,1 4708
1902 80.046 8,2 6565
1912 78.567 7,7 6090
1918 90.512 8,0 7226
1922 44.809 7,3 3277
1940 41.678 0,18 78

Če v raču n am o  še ra z n e  šo lske  in  d ru g e  
k n jige , zn aša  štev ilo  v  C elovcu t isk a n ih  in 
ra zp ečan ih  k n jig  do le ta  1919 okrog lo  19 m i
lijonov.

14. 11.1976 izredno  u g o ta v lja n je  m a te rin eg a  
jez ik a

7. 4.1977 ra z g la še n  sledeči izid:

No t a r č e
Nlosel

G uttaring 642 m  Treibach, Do sv o jeg a  b eg a  n a  P re v a l ja h  1919. le ta  je  
M ohorjeva  d ru ž b a  v C elovcu izd a la  sku p n o  
18,318.293 d ru žb en ih  kn jig .

o d d an ih  s lo v en sk ih  listkov

V vsej A v s tr iji 13.283
n a  sam em  D u n a ju 4.747
d ru g o d  po  d ržav i 4.595
n a  K o roškem  pa le  3.941

sk u p a j 13.283
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Mag. Franc Pečnik

Izhodišča za povezovanje in uresničevanje interesov 
delovnih ljudi in občanov v Koroških občinah

(Nadaljevanje in konec)

2.1. ZK IN MEDOBČINSKO SODELOVA
NJE V KOROŠKIH OBČINAH

Da bi laže uresničevali politiko ZK pri 
reševanju aktualnih družbenoekonomskih 
in političnih vprašanj v regiji in širše, so 
občinske konference ZK občin Dravograd, 
Radlje ob Dravi, Ravne na Koroškem, Slo
venj Gradec in CK ZKS v decembru 1969 
ustanovile medobčinski svet ZK za Ko
roško. Naloge in pristojnosti medobčinske
ga sveta so naslednje:

— daje pobude za organiziranje akcij 
občinskih organizacij ZKS v zvezi z vpra
šanji, ki so bistvenega pomena za družbe
noekonomski razvoj koroških občin te r pri 
izvrševanju akcij skrbi za usklajevanje in 
pravilno oblikovanje enotnih stališč;

— sprejem a ocene in stališča o vseh po
m embnih idejnih in političnih pojavih, s 
katerim i se srečujejo organizacije ZK in 
tako prispeva k oblikovanju politike ZK do 
družbenopolitičnih skupnosti;

— skrbi za stalno povezavo med občin
skimi organizacijami, pušča jim  popolno 
samostojnost in odgovornost te r skrbi, da 
je njihovo delo bolj usklajeno in učinko
vito;

— zbira izkušnje posameznih organizacij 
ZK te r jih  posreduje drugim, s tem  pa jim  
neposredno pomaga;

— skrbi, da se organizacije in članstvo 
usposabljajo za opravljanje družbenopo
litičnih nalog;

— usklajuje napore organizacij ZK pri 
dvigovanju idejne ravni in socialistične 
sam oupravne zavesti članstva in občanov;

— zavzema se za uresničevanje načel 
kadrovske politike, tako da v ZK in zunaj 
n je podpira usposabljanje in uveljavitev 
sposobnih, aktivnih in naprednih kadrov 
na vseh področjih dela;

— omogoča tesnejšo povezavo med orga
nizacijami ZK in CK ZKS in tako prispe
va k učinkovitejšem u delu ZK;

U p o ra b lje n a  l i te r a tu ra
G ru d en : Z godov ina slov. n a ro d a , M ohorje 

va  d ru žb a , Celovec, 1910—1916.
G ra fe n a u e r: Z godov ina  slov. n a ro d a , D ržav 

n a  založba S loven ije , L ju b lja n a  1964/65.
S v e tljič : K azalo  k ra je v  za zem ljev id  slo 

v en sk eg a  ozem lja  1 :200.000, S lovenska  m a ti
ca, L ju b lja n a , 1922.

P o to čn ik : V o jvod ina  K oroška , S lovenska  
m atica , L ju b lja n a , 1909/10.

M o rav sk i: S lovensk i K o ro tan , S lov. zgod. 
dr. za K or., C elovec, 1919.

S inečn ik , G ra fe n a u e r: S eznam  k ra je v  Slov. 
K or., L ju b lja n a , 1945.

M oder: M ohorska  b ib lio g ra fija , M ohorjeva  
d ru žb a , C elje, 1957.

Š irce lj: K o ro šk a  zn am e n ja , Č. G. P . Delo, 
L ju b lja n a , 1970.

K lem enčič : K oro šk a  in  kor. S lovenci, O b
zo rja , M aribor, 1971.

D olenc, B o rdon : 120 le t M oh. d ružbe, M oh. 
d ru žb a , C elje, 1972.

S ta r i le tn ik i k o le d a r je v  M oh. d ru žb e  v  C e
lovcu.

S ta r i le tn ik i šem atizm ov  k ršk e  (celovške) 
škofije .

— posebej organizirano sprem lja delo
vanje svetov in konferenc ZK, organiza
cij združenega dela na območju medobčin
skega sveta, ki združujejo več organizacij 
ZK in aktivov različnih občin;

— obravnava vsa tista vprašanja, za ka
tera ga pooblasti CK ZKS oziroma njego
vi organi, sodeluje in povezuje svoje delo 
z drugim i organi in družbenopolitičnimi or
ganizacijami, ki se ustanavljajo na medob
činski ravni, te r drugimi medobčinskimi 
sveti ZKS;

— centralnem u kom iteju poroča o svo
jem  delu, obvešča ga o problem ih družbe
nopolitičnega značaja in daje predloge za 
uspešnejše delo.

Medobčinski svet ZKS za Koroško je 
razvoju medobčinskega sodelovanja in po
vezovanja pri uresničevanju skupnih in te
resov vseskozi posvečal pomembno pozor
nost. Tega področja nikoli ni prepuščal 
slučajnosti, vedno je  težil za tem, da bi 
članstvo ZK in druge družbenopolitične or
ganizacije uresničevale svojo združevalno 
vlogo te r se v načelu upirale vsakršnem u 
poizkusu lokalističnega zapiranja v občin
ske, regijske ali podjetniške okvire. Izhajal 
je  iz interesov delavcev in občanov, iz n ji
hovih sam oupravnih pravic in dolžnosti. 
V ospredju so bila prizadevanja za uveljav
ljanje tem eljnih načel kot so:

— uveljavljanje celovite vloge delavca 
v združenem delu, to je prostovoljnost, ob
stoj skupnih interesov in potreb delovnih 
ljudi in občanov, enakopravnost, vzajem 
nost in solidarnost, sporazum evanje in do
govarjanje, neom ejevanje interesov. V ak
ciji povezovanja in sodelovanja je MS ZKS 
sproti ocenjeval uresničevanje ustave in 
zakona o združenem delu. Skrbel je za po

glabljanje sam oupravnih odnosov te r druž
benoekonomskega položaja delavca, za pra
vilno razum evanje vloge tem eljnih celic 
tem eljne organizacije združenega dela, kra
jevne skupnosti in sam oupravne interesne 
skupnosti. Še posebej se je MS ZKS za
vzemal, da bi se na osnovi idejnopolitične 
enotnosti v medobčinskem sodelovanju 
uveljavljali enakopravni odnosi med vse
mi, ki se srečujejo p ri skupnih nalogah. 
Vse te akcije prispevajo k boljšemu in hi
trejšem u razum evanju in sprotnem u raz
čiščevanju problemov. S tem  se onemogo
ča uveljavljanje lokalizma, regionalizmu 
te r rivalstva. Tako stvarno ocenjevanje in 
uresničevanje interesov delovnih ljudi m 
občanov te r ustrezno ukrepanje zagotav
ljajo, da bomo bolj učinkovito uveljavljali 
interese delavcev.

Enoten pristop in usklajena akcija na 
osnovi izdelanih program ov v koroških ob
činah sta mnogo pripomogla k tesnejšemu 
sodelovanju, predvsem  pa k aktivnem u od
nosu članov ZK do skupnih vprašanj. P ra v  
enotni akcijski usm eritvi je pripisati 
uspeh, da vse bolj razpravljam o o n a š i h  

skupnih problemih in vprašanjih, ki zahte
vajo vsebinsko uveljavljanje ZK. Čedalje 
bolj spoznavamo, da je družbenogospodar
ski razvoj koroških občin prišel na stopnjo, 
ko ni več možno napredovati in se razvijati 
le v ozkih občinskih okvirih. V zavest vse 
bolj prodira ugotovitev, da je povezovanje 
gospodarstva in družbenih dejavnosti eden 
od pogojev za h itrejše načrtovanje razvo
ja, pravilno razporeditev kadrovskega P°' 
tenciala, za nadaljnjo učinkovitejšo gospo
darsko politiko, kar pomeni solidnejšo os
novo za socialno varnost delavcev.

Javornik v  soncu



Integracijskih pobud je  čedalje več, n ji
hovi nosilci pa so osnovne organizacije ZK, 
občinske konference in medobčinski svet. 
Kritično je, da se p ri vsaki novi integra
cijski akciji kažejo največji pomisleki, od
pori, lokalni in podjetniški interesi. Pogo
sto se pojavlja bojazen, da bodo delovne 
organizacije z integracijo izgubile svojo 
samostojnost, da bo občina izgubila vir do
hodka za pokrivanje svojih skupnih po
treb, posamezniki pa vpliv na razporejanje 
dohodka. P ri uresničevanju integracijskih 
pobud so osnovni pogoji dosledno izobli
kovani. Odločujoča je sam oupravna vloga 
delavca v združevanju sredstev in dela te r 
pri nadaljnji razvojni usm eritvi.

Komunisti v regiji so si prizadevali tudi 
za povezovanje drugih družbenopolitičnih 
organizacij. Medobčinski svet je sodeloval 
Pri oblikovanju medobčinskega sveta 
SZDL, sindikata, zveze socialistične mladi
ne, ZZB, pri konstitu iranju  in delu sveta 
koroških občin, medobčinskega odbora go
spodarske zbornice, regionalnega ekonom
skega centra in p ri vrsti institucij, ki slu
žijo in pokrivajo regionalne potrebe. Poleg 
operativnih nalog om enjenih organizacij 
imajo skupaj z medobčinskim svetom ZKS 
tudi enotna izhodišča in akcijsko odgovor
nost do tistih  vprašanj, ki so pomembna za 
celotno Koroško in njeno tesnejšo poveza
nost.

Medobčinski svet s kom unisti v regiji 
ima pomembno idejnopolitično integrativ- 
no vlogo. Postal je pomemben člen v delu 
in uresničevanju aktualnih nalog znotraj 
ZK in v družbi. Vidni so uspehi pri spre
m injanju in oblikovanju zavesti o nujnosti 
medsebojnega povezovanja. Čeprav je  še 
Veliko nedorečenega, neuresničenega v te
m eljnih organizacijah, krajevnih  skupno
stih, SIS, je nesporno, da smo v zadnjih le
tih veliko naredili za uveljavljanje delov
nega človeka znotraj teh osnovnih celic 
našega sistema. Svoje metode in oblike de
la bomo morali dograjevati in izboljševati. 
K valiteta in uspeh medobčinskega sveta 
ZKS, zlasti pa še medobčinskega sodelova
nja, sta močno odvisna od celotne aktivno
sti in učinkovitosti ZK in drugih družbeno
političnih organizacij na območju Koroške. 
Važno je, da akcije v vseh štirih  občinah 
in na drugih ravneh izvajamo in da jih 
vsebinsko dograjujemo.

2.2. SVET KOROŠKIH OBČIN O MED
OBČINSKEM POVEZOVANJU IN 

SODELOVANJU

Občine so ustanovile svet občin koroške 
regije kot svoj medobčinski organ, ki de
luje na osnovi statuta, v katerem  so mu 
skupščine občin določile vlogo predlagate
lja in koordinatorja vseh tistih  medobčin
skih pobud, ki so pomembne za občine ko
roške regije in o katerih  v končni fazi skle
pajo, oziroma jih kot enoten predlog spre
jem ajo vse skupščine občin.

P ri svetu deluje predsedstvo, ki priprav
lja seje sveta in usklajuje naloge kot po
vezovalno telo. Svet nim a nobenih oblast
nih funkcij, n iti se niso doslej prenašale 
katerekoli izvirne pravice, razen na skupne 
medobčinske organe, kot so inšpekcije, pro
storsko planiranje, zdravstvo, sodišče, SLO 
in podobno.

Doslej medobčinsko sodelovanje prek 
sveta občin ni moglo biti dovolj uspešno,

ker občine še niso sprejele program a sred
njeročnega razvoja regije, v katerem  bi se 
dogovorili, katera vprašanja razvoja so v 
skupnem interesu vseh občin. Zaradi po
javov lokalizma in zaprtosti občin in  še 
prem ajhne pripravljenosti za izvajanje 
skupnih akcij je tak  dokum ent več kot po
treben.

P ri svetu občin delujejo komisije, ki so 
pripravile za posamezna področja družbe
nih dejavnosti osnutek sam oupravnih spo
razumov. Ti naj na osnovi program a raz
voja regije za posamezna interesna pod
ročja potrjujejo dogovore za reševanje 
skupnih zadev.

Ko bomo na skupščinah občin in SIS 
sprejeli te dokumente, bo potrebno za u re
sničitev skupnih interesov in nalog v veli
ko večji m eri aktiv irati izvršne svete ko- 
1 oških občin, upravne organe, medobčinske 
institucije, pa tudi nosilce gospodarskega 
razvoja v občinah. Ti naj pripravijo  vse 
potrebno gradivo, o katerem  bo razpravljal 
svet občin. Usklajene sklepe bo predlagal 
skupščinam v sprejem.

Naše občine se za reševanje skupnih 
vprašanj povezujejo tudi z občinami zunaj 
regije. Z njim i se dogovarjajo in sporazu
mevajo. Če želimo, da bo svet koroških ob
čin bolje izpolnjeval svojo vlogo, bo po
trebno, da bodo medobčinske institucije v 
večji meri pobudnik medobčinskega sode
lovanja in m orajo zato priprav iti tudi 
ustrezne strokovne predloge. Enako velja 
za upravne organe občin in izvršnih sve
tov skupščin. Tudi OZD, ki delujejo v naših 
občinah, in nosilci gospodarskega razvoja 
občin dajejo premalo takih  pobud.

2.3. DEJAVNOST MEDOBČINSKEGA  
SVETA SZDL ZA KOROŠKO

Medobčinski svet SZDL za Koroško je 
bil ustanovljen 19. 12. 1975. Sklep o usta
novitvi so sprejele na pobudo RK SZDL 
Slovenije občinske konference SZDL D ra
vograd, Radlje ob Dravi, Ravne na Koro
škem in Slovenj Gradec, da bi usklajevale 
skupne interese in dogovarjanje za skup
ne družbenopolitične akcije, ki so pomemb
ne za vse delovne ljudi in občane vseh šti
rih občin.

Svet deluje v skladu z 12. členom sta
tu ta  SZDL Slovenije v m ejah pristojnosti 
pravic in dolžnosti, ki jih  nanj prenesejo

občinske konference, in opravlja naloge v 
zvezi z akcijami republiške konference 
SZDL. Delovanje MS SZDL tem elji na po
vezovanju, usklajevanju, dogovarjanju in 
dajan ju  pobud za akcije, pomembne za več 
občin in širše družbene skupnosti. Glede 
na vlogo SZDL kot najbolj množično druž
benopolitično organizacijo je njeno delo
vanje v medobčinskem m erilu  še posebej 
pomembno.

Svet opravlja zlasti naslednje naloge:
— prip rav lja  in omogoča usklajevanje, 

dogovarjanje in  poenotenje stališč družbe
noekonomskih, družbenih in  političnih 
vprašanj, ki so pom em bna za dve ali več 
občin;

— skrbi za načrtovanje skupnih akcij 
občinskih konferenc SZDL in usklaju je 
družbenopolitične akcije, ki so pomembne 
za dve ali več občin,

— zagotavlja pogoje za funkcioniranje 
delegatskega sistema in razm erij na m ed
občinski ravni;

— usklajuje dogovore o pom em bnejših 
kadrovskih rešitvah v regiji in širši druž
beni skupnosti ob sodelovanju občinskih 
konferenc SZDL in njenih koordinacijskih 
odborov za kadrovska vprašanja;

— organizira razprave in posvetovanja 
o problemih, ki jih  predlaga republiška 
konferenca SZDL in n jeni organi;

— skrbi za pravočasno in pravilno ob
veščanje delovnih ljudi o vseh vprašanjih, 
ki so odločilna za usklajevanje in vodenje 
akcij, pomembnih za delovne ljudi in ob
čane v regiji in širši družbeni skupnosti;

— usklajuje družbenopolitične in druž
bene akcije družbenopolitičnih organizacij 
regije, sveta koroških občin, medobčinske
ga odbora gospodarske zbornice, ekonom
skega centra na Ravnah in drugih institu 
cij v regiji. Pobude za akcije in usklajeva
nje prihajajo od različnih dejavnikov, naj
večkrat pa od medobčinskega sveta ZKS, 
medobčinskega odbora gospodarske zborni
ce, sveta koroških občin in medobčinskega 
sveta zveze sindikatov.

Organiziranost in delo sveta

Svet je izvoljen organ občinskih konfe
renc SZDL. Vsaka občinska konferenca 
SZDL voli vanj 6 delegatov. Predsedniki 
in sekretarji občinskih konferenc SZDL so 
po položaju člani MS. M andat članov sve-

Tudi to so R avne
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ta  tra ja  štiri leta. Medobčinski svet SZDL 
sprejem a stališča, priporočila in dogovore 
z večino glasov navzočih delegatov vsake 
občine. Pred vsako sejo medobčinskega 
sveta razpravljajo o gradivu in predlagajo 
stališča sveta občinske konference SZDL 
in njihova predsedstva. Priporočila in sta
lišča, ki so sprejeta na seji sveta, so obvez
na za občinske konference, ko jih  verifici
rajo. Medobčinski svet ima sekretariat kot 
politično izvršilno telo. S ekretariat sestav
ljajo predsednik sveta in sekretarji občin
skih konferenc.

Za uresničevanje posameznih nalog svet 
ustanavlja stalne ali občasne organe in 
druga delovna telesa.

P ri svetu delajo naslednji koordinacijski 
odbori:

— koordinacijski odbor za kadrovska 
vprašanja,

— koordinacijski odbor za družbene or
ganizacije in društva,

— koordinacijski odbor za zaposlovanje 
delavcev v tujini,

— koordinacijski odbor za družbeno iz
obraževanje,

— koordinacijski odbor za urejanje od
nosov med samoupravno družbo in verski
mi skupnostmi.

Medobčinski svet SZDL si je v svojem 
enoletnem delu največ prizadeval za zago
tav ljan je pogojev, da bi se delovni ljudje 
v naši regiji sporazumevali in dogovar
jali o:

— tem eljni politični usm eritvi in reševa
nju družbenih vprašanj na vseh ravneh in 
oblikah družbenega ustvarjanja;

— uresničevanju tako dogovorjene poli
tike z družbenopolitično akcijo.

V naših političnih in akcijskih usm erit
vah smo širili spoznanje, da je težišče od
ločanja o večini vprašanj skupnega življe
n ja  v tem eljnih sam oupravnih skupnostih, 
to je v TOZD in KS. Za SZDL je težišče 
političnega organiziranja in dela v KS.

K O R O Š K I  F U Ž I N A H

V KS, v občini in medobčinskem svetu 
smo si prizadevali, da bi SZDL delovala 
kot fronta organiziranih političnih sil, to 
je v vseh družbenopolitičnih organizacijah, 
ki delujejo na osnovi program skih usm eri
tev X. kongresa ZKJ, VII. kongresa ZKJ, 
ustave in zakona o združenem delu. V teh 
prizadevanjih smo dosegli pomembne uspe
he, saj v večini krajevnih skupnosti in ob
činah dokaj dobro razumejo frontno vlogo 
SZDL, v kateri se usklajujejo stališča vseh 
DPO do vseh pomembnejših političnih in 
družbenih vprašanj. To dosegamo z našo 
dokaj uspešno organiziranostjo. V vseh 
25 KS, kolikor jih sedaj deluje v naši re 
giji, dela 33 krajevnih konferenc SZDL z 
21 terenskim i in vaškimi odbori.

Vse te oblike organiziranja SZDL so do
kaj uspešno frontno sestavljene. V teh or
ganizacijskih oblikah delovanja SZDL so 
zastopane vse družbenopolitične organiza
cije, družbene organizacije in društva. Ugo
tavljamo, da se skupna politična in druž
bena vprašanja najh itreje  in najlaže poeno
tijo v KS. V občinah usklajujem o stališča 
na občinskih konferencah SZDL in na  se
jah  predsedstev občinskih konferenc 
SZDL. U veljavljajo se tudi skupne seje 
predsedstev občinskih konferenc SZDL in 
družbenopolitičnih zborov občinskih skup
ščin. Usklajevanje, dogovarjanje in poeno
ten je  stališča je toliko težje, kolikor večjo 
širino to usklajevanje zajema. Rezultat 
skupnega dogovora je seveda nova kvali
te ta  p ri sporazum evanju različnih potreb 
in hotenj delovnih ljudi v naši regiji.

Pomembna je  ugotovitev, da smo s seda
njo organiziranostjo in aktivnim  delom ak
tivistov SZDL in KS, v občinah in na m ed
občinskem svetu ustvarili pogoje in mož
nosti, da o vsem ali pa vsaj o najpom em b
nejših stvareh odločajo delovni človek in 
občani.

DPO in še posebej SZDL vedno znova 
spoznavajo, da tud i v še tako razvitem  de
legatskem sistemu ni spontanosti, zato mo
rajo DPO v okviru frontnega sestava 
SZDL še bolj kot doslej vso pozornost po
svečati organiziranem u delovanju delega
cij. Organizacije SZDL v KS, občinah in na 
medobčinskem svetu so pri delu z ljudm i 
skrbele, da je bilo vodenje, usm erjanje v 
skladu z dem okratičnim i postopki, tako pri 
kandidacijskih postopkih, kakor tudi v ce
lotni kadrovski politiki. SZDL kot fronto 
ima pred seboj pomembne naloge, saj bo
mo morali v pripravah na volitve objek
tivno oceniti dosedanje delo in vlogo posa
meznih organov, delegacij in nosilcev po
sameznih funkcij v našem političnem si
stemu.

Medobčinski svet se je  p ri svojem uskla
jevalnem  delu usm eril predvsem na u trje 
vanje občinskih in krajevnih  konferenc 
SZDL in njenih organov. P ri svojem delu 
je usklajeval tiste družbene interese delov
nih ljudi, ki so najpom em bnejši za zago
tav ljan je enakih pogojev dela in življenja 
na našem območju.

MS je  skrbel predvsem za ustrezno obli
kovanje in dejavnost delegacij, ki so regij
skega značaja. Na ravni regije ali širše 
družbene skupnosti delujejo naslednje SIS: 
regionalna zdravstvena skupnost, območ
na PTT skupnost Maribor, območna cestna 
skupnost severovzhodne Slovenije, območ
na vodna skupnost Drava, območni skup
nosti za gospodarstvo Slovenj Gradec in

Maribor, skupnost za zaposlovanje Velenje 
in območna skupnost za zavarovanje Ma
ribor.

Ko ocenjujemo delo naših delegatov re
gijskih in območnih SIS, lahko ugotovimo, 
da smo delegatsko ustrezno navzoči, naši 
delegati pa premalo sooblikujejo razvojne 
program e naložb. Menimo, da je  to tudi na
ša pom anjkljivost, ker delegatov nismo do
volj usposobili in se dogovorili o skupni 
stališčih, s katerim i bi m orali naši dele
gati aktivno sodelovati p ri oblikovanju 
razvojnih konceptov in samoupravnih o 
nosov znotraj posameznih SIS. Potrebno 
bo večje sodelovanje med MS SZDL, me 
občinsko gospodarsko zbornico in svetom 
koroških občin.

Medobčinski svet SZDL je sodeloval pri 
usklajevanju družbenih načrtov SIS v re 
giji te r pri oblikovanju vsebine » D o g o v o 
ra  o razvoju koroške regije za obdobje 
1976—1980«.

Na sejah medobčinskega sveta smo 
usklajevali in dajali napotila za akcijo v 
zvezi z vsemi pomembnejšimi vprašanji m 
problematiko, ki je bila najbolj pomembna 
v političnem, družbenem  in gospodarskem 
življenju v naši regiji in širši d r u ž b e n i  
skupnosti. Zavedamo pa se, da se medob 
činski svet SZDL ni vselej dovolj uvel j a 
vil kot koordinator in usklajevalec. P rl 
našem delu v dosedanjem obdobju nismo 
bili vedno dovolj prodorni. Pom anjkljiv0 
je  bilo tudi medsebojno inform iranje ter 
usklajevanje, k ar moramo v prihodnje iz 
boljšati. K ljub tem u ugotavljamo, da se je 
medobčinski svet SZDL v drugi polovic1 
lanskega leta že uveljavil kot usklajevalec- 
P ri njem  so se DPO in institucije regijske 
ga značaja dogovarjale in sprejem ale štab ' 
šča za akcije in delitev dela v vseh politi0'  
nih, družbenih in gospodarskih vprašanji 
v regiji.

2.4. MEDOBČINSKI SVET ZSS
V  M E D O B Č IN S K E M  P O V E Z O V A N JU

Medobčinski svet ZSS za Koroško ni ob' 
činskim svetom sindikatov nadrejen organ, 
temveč je le koordinacijsko telo, sestavi]e- 
no iz voljenih članov občinskih svetov, 0 
katerih  sta predsednik in sekretar člana P° 
položaju. Naloga sveta je, da usklajuje p r° ' 
gram e in pomaga p ri akcijah. Medobčins 1 
svet ZSS se delegatsko povezuje z ostalin11 
družbenopolitičnimi organizacijam i 111 
združenji v frontno organiziranost SZDL- 
Deluje predvsem  v združenem delu.

Dejavnost sindikata v regiji in v občin' 
skih svetih je  bila v preteklem  letu  izred' 
no razgibana. Vključeval se je v vsa p°d'  
roč j a, ki se povezujejo z gospodarstvom- 
Ob povečani aktivnosti se poveča tud 
učinkovitost. Učinkovitost smo dosegli z 
reorganizacijo, ko smo dali večji poudare 
sindikalnim  skupinam  in njenim  poverje'  
nikom, vključenim  neposredno v OOS.

Najbolj aktivni smo bili p ri razpravah 0 
osnutku zakona o združenem delu. V raz- 
pravah se je  ob številčnosti članstva kaza
la kvaliteta razm išljanj neposredni 
proizvajalcev o lastni sam oupravni organi' 
ziranosti. Uspeh so omogočile kvaliteto0 
predpriprave, form iranje političnih akti 
vov po občinah, izdelave term inskih načr
tov za akcije in zadolžitev posameznikom 
za določene naloge. Sindikati v občinah S° 
v OOS vodili razprave o letnih in srednje 
ročnih načrtih  kolektivov, občin in repub'
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like, kakor tudi resolucije o izpolnjevanju 
družbenega plana SRS za leto 1977. Nalo
ge so sicer bile izvedene, kvaliteta v posa
meznih kolektivih pa je  bila odvisna od 
vključevanja ostalih dejavnikov, nosilcev 
gospodarske politike in načrtovanj v 
SOZD. Razen teh akcij so sindikati sodelo
vali pri vpisovanju posojila za ceste in vo
dili akcijo za pomoč Posočju.

Razprave o osnutku zakona o združenem 
delu so ocenili na problemskih konferencah 
sindikalnih svetov po občinah in na posve
tu za koroško regijo. Vse konference so bi
le delegatske in frontno sestavljene. Iz vse
bine razprav in sklepov je  razvidno, da so 
ocenili razprave v gospodarstvu in nego
spodarstvu, samoupravno organiziranost 
v združenem delu, delegatsko povezovanje 
v KS, SIS in občini. Ugotovili so, da je ve
liko število kolektivov resno razpravljalo 
o lastni sam oupravni organiziranosti in že 
°b razpravah razmišljalo o večjem številu 
TOZD oziroma tudi o velikih TOZD, ki 
imajo pogoje, da se delijo v več TOZD. Ta 
razm išljanja so bila tudi osnova nadaljn ji 
dejavnosti. Problem ske konference so na
kazale problem, ki je bil v razpravah po 
kolektivih velikokrat izpostavljen, t. j. do
hodkovni odnosi v TOZD, med deli sestav
ljenih organizacij, prelivanjem  sredstev, za 
katera proizvajalci po TOZD ne vedo, in 
neizvedeni delegatski odnosi. 2e  iz razprav 
po TOZD je razvidno, da je stanje v ko
lektivih zelo različno. V nekaterih  resnično 
razmišljajo o uresničevanju ustavnih in za
konskih zahtev, da neposredni proizvaja
lec soodloča o planiranju  in razporejanju 
dohodka kakor tudi o m edsebojnih razm er
jih. V prihodnje se bo potrebno pozanimati 
predvsem za tiste kolektive, v katerih  si 
teh vprašanj niso zastavili dovolj zavzeto 
ali pa se upirajo vlogi neposrednega pro
izvajalca pri odločanju. Ob tej oceni se je 
izpostavilo vprašanje delegatskih odnosov 
v kolektivih, pa tudi delegacij v interesne 
in družbenopolitične skupnosti. Tudi glede 
na to, da imamo v regiji v eni občini po
sebne delegacije, a v vseh ostalih skupne, 
je stanje zelo različno. Problem ske konfe- 
* ?nce so ocenile, da še ni povsod delegatsk0 
povezave z neposrednim proizvajalcem. 
Delegati v DS TOZD premalo ali pa nič ne 
razpravljajo z delavci o gradivih za zaseda
nja, niti se pozneje ne vračajo, da bi ob
ravnavali sklepe. Precejšnji del krivde za 
tako stanje je tudi v nepravočasni obve
ščenosti kolektiva. Vir informacij so le 
gradiva, ki jih dobijo delegati za seje. In
formacij, ki bi sproti obveščale delavce z 
gradivi in bi omogočale razprave v samo
upravnih ali sindikalnih skupinah, ni v no
benem kolektivu. Obstajajo sicer inform a
cije v nekaterih  kolektivih, vendar so vse 
preveč usm erjene na sporočanje dogajanj 
iz preteklosti in objavljanje sklepov orga
nov delavske samouprave, za katere pa de
legati niso bili vnaprej seznanjeni s stali
šči delavcev na svojem volilnem področju. 
Podobna je tudi ugotovitev za delegate v 
SIS. Vsi osebno sicer delujejo v telesih in
teresnih skupnosti, vendar problem atike 
ne obravnavajo v kolektivih. R azpravlja
nje delavcev v TOZD se om ejuje le na ob
ravnave prispevnih stopenj, manj ali pa 
nič pa obravnavajo programe, ki se vzpo
rejajo s potrebam i in željami ob istočasni 
razpravi o m enjavi dela. Iz teh ugotovitev

pa izhaja tudi ocena razprav v SIS, k jer 
m anjka razpravljalcev iz vrst porabnikov.

Skupne službe se prepočasi vključujejo v 
ustavno preobrazbo in razvoj sam ouprav
nih odnosov, torej prepočasno prehajajo v 
dohodkovne odnose s TOZD. V nekaterih  
gospodarskih organizacijah že poskušajo 
ustvarjati to odvisnost, v pretežni večini pa 
so skupne službe dohodkovno odvisne od 
poprečka, so pa tudi prim eri, ko so sred
stva za potrebe skupnih služb izračunane in 
porazdeljene po ključu med TOZD, neod
visno od boljšega ali slabšega stanja v po
samezni TOZD, ki pa je odvisna od načr
tovanja, nabave reprodukcijskega m ate
riala in boljše ali slabše prodaje izdelkov. 
V kolektivih, k jer so dohodkovni odnosi 
takšni, je opaziti največ vprašanj, ki so po 
miselnosti še na ravni mezdnih odnosov.

MS ZSS za Koroško in vsi občinski sve
ti ZSS v občinah so sestavili letne delovne 
načrte in se v n jih  zadolžili za nadaljnjo 
akcijo, da bi tudi v koroški regiji sociali
stična sam oupravna organiziranost prodrla 
v vsa področja gospodarstva in negospo
darstva. V letnih načrtih  pa je  še posebej 
poudarjeno izobraževanje sindikalnih akti
vistov.

2.5. MEDOBČINSKO POVEZOVANJE 
OK ZSMS V KOROŠKI REGIJI

Mladi koroške regije se med seboj pove
zujemo od leta 1972, vendar to povezovanje 
ni bilo zadovoljivo, zato smo 14. 10. 1975 
ustanovili medobčinski svet ZSMS koroške 
regije na osnovi 72. in 73. člena statu ta  
ZSMS in sklepov, sprejetih  na IX. kongre
su ZSMS. Ustanoviteljice MS ZSMS koro
ške regije so vse OK ZSMS koroške regije 
(Radlje, Dravograd, Slovenj Gradec in 
Ravne na Koroškem). Ustanovile so ga z 
namenom, da bi bilo delo m ladih v regiji 
bolj povezano. MS ZSMS povezuje, uskla
juje, skrbi za dogovarjanje in daje pobude 
za delo. Sestavljajo ga petčlanske delega
cije OK ZSMS koroške regije, člana vsake 
delegacije pa sta obvezno predsednik in 
sekretar OK ZSMS ustanoviteljice. P ri de
lu MS ZSMS sodelujejo še člani predsed
stva RK ZSMS z območja regije. Kot skup

ni organ organizacije ZSMS v koroški regi
ji opravlja MS ZSMS zlasti naslednje na
loge:

— obravnava pereče problem e in naloge, 
ki so pomembne za vse m lade v regiji, 
omogoča usklajevanje in dogovarjanje te r 
sprejem a stališča;

— povezuje konference ustanoviteljice 
pri izpolnjevanju demokratično dogovorje
nih nalog;

— skrbi za načrtovanje skupnih akcij 
OK ZSMS;

— povezuje delo organizacij in organov 
ZSMS v regiji z vodstvi drugih DPO v 
regiji;

— v soglasju s konferencam i ustanovite
ljicam i in RK ZSMS voli predsednika sve
ta, im enuje ostale organe in obravnava n ji
hovo delo;

— obravnava vprašanja, ki jih  predla
gajo RK ZSMS in njeni organi.

Medobčinski svet ZSMS ustanavlja po 
potrebi še delovne komisije, organizira po
svetovanja in uporablja druge oblike dela. 
Redna oblika dela so posveti sekretarjev  
oziroma predsednikov OK ZSMS koroške 
regije.

Od konstitu iranja MS ZSMS je  uspešno 
predvsem  naše akcijsko delo, kot so mla
dinske delovne akcije, akcije na področju 
SLO in družbene samozaščite, obujanje 
tradicij NOB in druge m anifestacije, ki 
imajo regijski pomen. V leti od 1974 do 
1976 so dosegli izredne delovne uspehe b ri
gadirji na republiških in zveznih m ladin
skih delovnih akcijah. Doseženi rezultati so 
odraz načrtnega dela v občinskih konferen
cah ZSMS. Na vseh teh  akcijah smo ne le 
formalno, am pak tudi vsebinsko vzposta
vili sam oupravne odnose, k ar je  ena izmed 
tem eljnih vsebin prostovoljnega dela m la
dih. Predvsem  pa smo vzbudili med m la
dimi velik interes za prostovoljno delo, do
segli smo množičnost, saj je v letu  1976 so
delovalo na republiških in zveznih m ladin
skih delovnih akcijah po domovini k ar 135 
brigadirjev, v letu  1974 pa je  sodelovalo na 
teh akcijah le 35 brigadirjev. Pridobili smo 
mnoge izkušnje — tako organizacijske kot 
vsebinske — za pripravo m ladinskih de-

Za zimo



36 K O R O Š K I F U Z I N A R

L eše 77 —  brigadir s proge Brčko— B anoviči 
tovariš Cuk pripoveduje

lovnih akcij in brigad v lokalnem, občin
skem in regijskem  merilu.

Na področju vsebinskega dela, družbe
noekonomskih odnosov, m ednarodnih od
nosov, pomembnih družbenopolitičnih ak
cij MS ZSMS ni naredil dovolj. Ni obrav
naval vseh vprašanj, ki so pomembna za 
vse m lade in delovne ljudi v koroški regiji. 
Nezadovoljivo je sodelovanje in povezova
nje MS ZSMS z ostalimi DPO in organi 
legijskega pomena, nezadovoljiva je vsebi
na našega dosedanjega dela, ki ne zago
tav lja  ustreznega medsebojnega povezova
n ja  in se tem  tud i onemogoča ustvarjalno 
poseganje mladih v  skupna prizadevanja 
vseh DPO na ravni regije. Delegatski od
nosi v MS ZSMS, RK ZSMS kot v regiji 
niso prav zaživeli. Ugotavljamo, da je MS 
ZSMS v mnogih prim erih le izvajalec raz
ličnih, že prej sprejetih  dogovorov v orga
nih RK ZSMS in drugih DPO, vse premalo 
pa je  oblikovalec sam ostojnih akcij. Ne
dvomno pa so za takšno stanje tudi vzroki, 
ki niso rešljivi samo v OK ZSMS regije 
oziroma na ravni MS ZSMS. Zelo težko je 
zagotoviti finančna in m aterialna sredstva 
za skupne akcije v regiji in za delovanje 
MS ZSMS sploh (potni stroški predsednika 
MS ZSMS, honorar, m aterialni stroški itd.). 
Doslej so za to potrebna sredstva združeva
la OK ZSMS v regiji, največji del finanč
nega brem ena je  nosila prav OK ZSMS, 
k jer je bil sedež MS ZSMS. V prašanje fi
nanciranja bi bilo nujno urediti v občinah 
koroške regije. Skupščine občin bi m orale 
dajati del proračunskih sredstev za delo 
MS ZSMS. Z rešitvijo tega problem a bo 
delo kvalitetnejše, kot je  bilo do sedaj.

2.6. DELO REGIONALNEGA ODBORA 
ZZB NOV KOROŠKE REGIJE

Dne 20. 5. 1975 je bil ustanovljen regio
nalni odbor ZZB NOV za koroško regijo z 
namenom, da bi usklajeval delo občinskih 
organizacij ZZB NOV pri reševanju social
no zdravstvenih problemov borcev, p ri raz

vijan ju  in negovanju revolucionarnih tra 
dicij NOB, p ri oblikovanju stališč glede 
m esta in vloge borčevskih organizacij v 
družbenoekonomskem razvoju regije.

Na sejah tega odbora smo razpravljali o 
program u dela za leto 1975/1976, sprejeli 
poslovnik odbora ZZB NOV za koroško re
gijo te r pravilnik o oblikah in višini p ri
znavalnin za udeležence NOV te r njihove 
družinske člane, borce za severno mejo 
1918/1919 in slovenske prostovoljce iz vojn 
1912/1918. Pravilnike smo poslali vsem 
skupščinam občin koroške regije dne 29. 5. 
1975, ponovno smo posredovali za sprejem  
teh pravilnikov dne 17. 11. 1975, vendar še 
do danes to vprašanje v nobeni občini ni 
rešeno. Nadalje smo razpravljali o varstvu 
spomenikov delavskega gibanja, revolucije 
in NOB. Izdelali bomo topografijo, registri
rali spomenike, pripravili vodič. Navedeno 
delo je  v teku in bo končano v letu  1977. 
P rav  tako smo se pogovarjali o domicilnih 
odborih aktivistov, ki imajo domicil v naši 
občini. Program a dela za 1977 ta  odbor še 
ni sprejel.

2.7. DELOVANJE MEDOBČINSKEGA
ODBORA GOSPODARSKE ZBORNICE 

ZA KOROŠKO

Medobčinski odbor GZS za Koroško de
luje od poletja 1975 in šteje 15 članov. To 
so vsi delegati zbornice, ki jih  volijo TOZD 
iz vseh vej gospodarstva. Tako je  delova
nje zbornice razširjeno na povezovanje de
legatov v regiji (horizontalno vse panoge 
in vertikalno IO panog) v koordinacijskih 
odborih, komisijah, upravnem  odboru in 
drugih telesih GZ Slovenije in Jugoslavije.

Povezovanje delegatov v regiji med pa
nogami je  pomembno za metode in oblike 
dela medobčinskih odborov. Oblikujejo se 
interesi po dohodkovni soodvisnosti med 
panogami, kar seveda pozitivno vpliva tu 
di na nadaljn je povezovanje. Ne glede na 
to, da ni dokončno opredeljeno delovanje 
medobčinskih odborov in njihove pristo j
nosti in ne glede na to, da po do sedaj za
stavljenih nalogah v preskrom ni zasedbi 
ni moč opraviti vsega, kar združeno delo 
in drugi organi od tega medobčinskega od
bora pričakujejo, je  medobčinski odbor v 
preteklem  letu veliko naredil, zlasti pri 
usklajevanju in p rip rav ljan ju  sam ouprav
nih načrtov OZD. Pomagal je  reševati po
ložaj TOZD in DO, ki imajo težave v po
slovanju, vodil pa je tud i akcijo za izdela
vo m atrike o možnostih in pogojih h itre j
šega razvoja manj razvitih območij v SRS. 
V skladu z vsebino in metodo dela medob
činskih odborov in priporočilom predsed
stva GZ Slovenije je MO začel ustanavlja
ti posamezne odbore in komisije, ki bolj 
ali manj uspešno opravljajo svoje poslan
stvo, seveda pa zaradi pom anjkanja gradi
va še v večji m eri pripravljajo  strokovne 
službe medobčinskega odbora.

P ri MO so ustanovljeni naslednji odbori:
1. odbor za sprem ljanje problem atike 

gospodarstva v koroški regiji (5 članov),
2. odbor za h itrejši in skladnejši gospo

darski razvoj koroške regije in še posebej 
nerazvitega obmejnega Kobanskega (27 
članov),

3. odbor za integralni transport (5 čla
nov),

4. iniciativni odbor za problematiko ra
čunovodskih in inform acijskih sistemov 
(7 članov),

5. akcijski odbor za inovatorstvo (9 cla- 
nov),

6. odbor za rekonstrukcijo in urejanje le
tališča Turiška vas pri Slovenj Gradcu (20 
članov),

7. koordinacijski odbor za postavitev 
razstave um etne in  domače obrti te r raz
stave industrijskih in obrtn ih  izdelkov (5 
članov),

8. akcijski odbor za izvedbo stalne raz
stave domače in  um etne obrti (15 članov),

9. organizacijski odbor za izvedbo indu
strijsko obrtne razstave (32 članov).

Poleg teh odborov deluje pri MO še ko
m isija za kadre.

Medobčinski odbor je vodil vrsto razgo
vorov z DO in TOZD, ki so svoje poslova
nje zaključevali z izgubo, in jim  pomagal 
reševati težave. Opažamo, da so TOZD m 
DO še vedno preveč zaprte in to takrat, ko 
že imajo probleme, in tudi prej, kar seveda 
povzroča, da zunanji dejavniki posreduje
jo z zamudo. Sodelovanje MO z Ljubljan
sko banko predstavlja važno komponento 
za dogovarjanje. MO je reševal tudi regi]' 
sko problem atiko, kot so: industrijska co
na II v D ravogradu za potrebe koroškega 
gospodarstva, povezovanje trgovine in pre'  
skrba s ključnim i artik li — premog, ce'  
ment, reprodukcijski m aterial. Sodeloval 
je  p ri dogovarjanju o razvoju kmečkega 
turizm a in skupno s koroškim gospodar
stvom pomagal odločiti nosilca naloge 
(TOZD turizem  pri Lesni Slovenj Gradec).

Medobčinski odbor je  sodeloval pri prl'  
p rav ljan ju  predlogov za dopolnitev ali 
spremembo predlogov dokum entov o sklad
nejšem  regionalnem  razvoju, o evidentira
n ju  investicij, o resoluciji gospodarskega 
razvoja SR Slovenije 1976—1980 za leto 
1977. P rav  tako pa je  MO tudi začel akcij0 
za izdelavo program a razvoja drobnega g ° ' 
spodarstva 1976— 1980 v občinah koroške 
regije. P red kratkim  ustanovljena komisij3 
za kadre pri MO že sodeluje pri reševanj0 
kadrovske problem atike v gospodarstvu 
koroških občin, pri kadrovanju poslovodnih 
organov in še posebej p ri p ripravah za 
funkcionalno izobraževanje gospodarstve
nikov. Delegati medobčinskega odbora m 
strokovnih odborov in IO TOZD panog Prl 
GZ Slovenije so še vedno premalo poveza
ni z bazo, zato sodelujejo na sejah in se od
ločajo le na podlagi lastnega poznavanj3 
gradiva, ne pa na osnovi stališč delegatske 
baze. To področje je seveda potrebno izp°' 
polniti. V regiji sta v preteklosti deloval3 
strokovni odbor za obrt in strokovni odb°r 
za gostinstvo in turizem  kot pomožna ozi
roma terenska organa IO panog. Ti delega
ti se vključujejo v delovanje medobčinskih 
odborov le kot člani MO. V regiji še ni 
uvedeno enotno delovanje strokovnih °r'  
ganov zbornice kot oblika in m etoda del3 
gospodarske zbornice.

Medobčinski odbor sodeluje v regijskem 
dogovarjanju na vseh področjih in sodelu
je  z vsemi institucijam i, k ar omogoča, da je 
delovanje skladno in se naloge ustrezn0 
porazdelijo med nosilce. V medobčinskih 
odborih še premalo sodelujejo strokovn® 
službe IO panog p ri GZ Slovenije in tudi 
to ni prav, da posamezne službe zbornice 
prenašajo določene naloge na medobčinske 
odbore, kar seveda otežuje izvrševanje za
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htevnih nalog, saj imajo prem alo strokov
nih sodelavcev.

2.8. SODELOVANJE MEDOBČINSKIH 
INŠPEKCIJSKIH SLUŽB

Medobčinske inšpekcijske službe so or
ganizirane od 1. 9. 1976 in delujejo na ob
močju štirih  koroških občin. Zasedba teh 
služb je  50 odstotna, saj deluje v oddelku 
medobčinskih služb po dogovoru 14 inšpek
torjev, skupaj s tehničnim  osebjem 16, in 
trije pogodbeni inšpektorji.

Ugotavljamo, da so inšpekcijske službe 
napredovale predvsem  v povezovanju in 
dogovarjanju z vsemi skupščinami občin. 
P lanirale so delo inšpekcij skupaj z uprav
nimi organi občine, določile letn i in teden
ski program  dela in se dogovorile, da bodo 
tedenski program i dela inšpekcijskih služb 
vključeni v potrebe upravnih organov SO 
koroške regije. Čeprav so delovna m esta 
inšpekcijskih organov samo 50 odstotno 
zasedena, pa opravijo vsaj najnujnejša de
la, ki so za organizacije združenega dela in 
občane nujno potrebna. Seveda je  zato 
kontrola nepopolna.

Horizontalno so se povezale službe odkri
vanja, pregona in sojenja p ri inšpekcijskih 
službah te r okrožno javno tožilstvo, gospo
darsko sodišče, služba javne varnosti Ma
ribor in občinsko sodišče te r občinsko jav
no tožilstvo Slovenj Gradec. Tako so bili 
sestanki za medsebojno izm enjavanje 
mnenj novem bra 1976 pri OGS v M ariboru 
in januarja  1977 pri OJT v Slovenj Gradcu. 
Ocenili so delo in sm er kontrole odkriva
nja in pregona. Opozorili so na neenakosti 
postopka in izpuščanja evidence perečih 
družbenih problemov, predvsem nekaterih  
gospodarskih prestopkov in kaznivih de
janj te r prekrškov. Najbolj bo potrebno 
nadzorovati kršitve enotnosti jugoslovan
skega trga, ponarejanja uradnih  listin in 
sestavljanja raznih listin za dosego proti
pravne premoženjske koristi te r  zlorabe 
sam oupravljanja in kazenskopravnega var
stva delavcev in občanov pri delu. Službe 
javne varnosti za pregon bodo sodelovale 
posebno pri preganjanju  gospodarskih p re
stopkov v zvezi z zakonom o zaščiti okolja 
in narave. Gre predvsem za onesnaževanje 
zraka, voda, km etijskih pridelkov, živil ži
valskega izvora in živine v Mežiški dolini 
itd. To velja predvsem  za organizacije 
druženega dela: rudnik Mežica, železarna 
Ravne in tovarno usnja Slovenj Gradec v 
M islinjski dolini. Vodo onesnažujeta tud i 
tovarna sulfatne celuloze te r integracijsko 
skladišče v Otiškem vrhu. K er gre za za
ščito človeka, živali in rastlinstva, moramo 
tem u posvečati še posebno pozornost. Me
nimo, da smo s horizontalno povezavo del
no že poenotili postopke.

Sodelujemo z vsemi postajam i milice v 
regiji in vzpostavljamo vezi predvsem  s sa
moupravno delavsko kontrolo, interno kon
trolo v TOZD in posebno še s SDK za ko
roško regijo. Ta horizontalna povezava 
ima namen, da bi bilo delo naših služb po
polno in učinkovito, da bi bile objektivno 
seznanjene s problem atiko na tem  področ
ju, te r da bi lahko hitro  in objektivno in
tervenirali za zaščito potrošnika in druž
benega premoženja.

M edtem ko je  v koroških občinah m ed
občinsko sodelovanje zaživelo, pa še vedno 
premalo sodelujemo z republiškim i organi.

Ta povezava je  neenotna, zelo različna 
in neučinkovita. Gre za povezavo z drugo
stopenjskim i organi v  sekretariatih  SR 
Slovenije oziroma sam ostojnih republiških 
inšpektoratih. P ri sekretariatu  za pravo
sodje, občo upravo in proračun SRS v 
L jubljani so v mesecu jan u arju  1977 skli
cali posvetovanje, na katerem  so sklenili, 
da je  potrebno vzpostaviti koordinacijski 
organ, ki bo povezoval po vertikali vse 
medobčinske inšpekcijske službe, k ar bo 
omogočilo enotno delo, strokovno pomoč in 
izpopolnjevanje. Povezovale naj bi se tudi 
inšpekcijske službe v republiki sami in po
sredno prek občinskih oziroma medobčin
skih inšpekcijskih služb. V zakonu o in
špekcijah je  om enjena medobčinska in
špekcija, v vseh ostalih aktih  pa se ta  služ
ba ne omenja kot medobčinska, zato bo po
trebno ustvariti pravilen status medobčin
skih služb.

Za učinkovitejše medobčinsko sodelova
n je naj bi sprejeli naslednje dogovore:

a) dogovor o sprejem u predpisov o trž 
nem  redu, ki u re ja  enoten način prodaje 
na trg ih  in sejmih za blagovno in nebla
govno proizvodnjo, družbeno in zasebno 
proizvodnjo, živilske in neživilske izdelke 
(nekatere občine takih  odlokov sploh n i
majo, nekatere pa imajo zastarele in ne
popolne);

b) dogovor o sprejem u predpisov o vzdr
ževanju in u re jan ju  potokov in nabrežij v 
občinah koroške regije. Na tem  področju 
so različna stališča, različni predpisi ali pa 
jih  sploh ni. To vprašanje je  potrebno 
enotno urediti v vsej regiji;

c) dogovor o sprejem u predpisov za u re
jan je  in zunanji videz mest, trgov in na
selij te r označevanje mest, trgov in naselij 
v regiji;

č) dogovor o sprejem u predpisov za za
ščito okolja in določitev m est za odlaganje 
smeti in odpadkov in  o enotnem  načinu 
odvoza in zbiranja teh  odpadkov v regiji;

d) dogovor o enotnem  prostorskem  plani
ranju, enotnih predpisih za zaščito km etij
skih zemljišč, za proizvodnjo v km etijstvu, 
za območje, nam enjeno za razvoj kmeč
kega turizm a, in za območje širjen ja u rba
nističnih naselij po urbanističnem  načrtu  
in urbanističnem  redu ali izven njega, ker 
so ti predpisi, k i obstajajo, izgubili svojo 
zakonito veljavo leta 1973. Tovrstna pro
blem atika je  zelo obširna, zelo raznolika 
in nepopolna obdelava tega področja po
vzroča gospodarsko škodo. Ukrepi inšpek
cijskih služb na tem  področju so najm anj 
učinkoviti;

e) dogovor o sprejem u predpisov in 
uskladitev »kaj so pomožni objekti« v od
lokih, ki sedaj zadevajo urbanistično do
kum entacijo;

f) dogovor o sprejem u predpisov o za
ščiti zgodovinsko pomembnih objektov na 
različnih območjih in z različnimi pogoji 
uporabe in čuvanja;

g) dogovor o kategorizaciji cest IV. reda 
v  koroški regiji, predvsem  cest, ki jih  upo
rabljajo  tem eljne organizacije združenega 
dela GG, javni promet, kot je prevoz šolo
obveznih otrok in za turistične namene;

h) dogovor o sprejem u enotnih predpisov 
o signalizaciji k ra jev  in strn jenih  naselij 
po cestnoprometnih predpisih in o vzdrže
vanju  te r dograjevanju avtobusnih posta
jališč na območju koroške regije;

L ešc 77 — tudi sekretar OK ZSMS R avne to 
variš M ilan je  pom agal

i) dogovor o enotnih predpisih o politiki 
odkupa lesa po TOZD in po obratih  GG 
oziroma po km etijskih zadrugah. Neenoten 
je  način odkupa, cene, prevoza, obračuna 
biološke amortizacije, stroškov gospodar
jen ja  med odkupnim i asortim enti GG — 
KZ;

j) dogovor o prepovedi točenja alkohol
nih in brezalkoholnih pijač pred 7. uro v 
koroški regiji. Dve občinski skupščini sta 
prepovedali točenje pred 7. uro zju traj, 
dve SO pa takih odlokov nim ata;

k) dogovor o določitvi enotnega k rite rija  
glede reje in posesti psov te r mačk zaradi 
nevarnosti prenašanja nalezljivih bolezni;

1) dogovor o sprejem u predpisov o rad ij
skih zvezah in prenosu program ov lokal
nih radijskih postaj in o frekvenčnih m ot
njah, ki nastajajo na posameznih kanalih. 
To povzroča spore zaradi regijskih in celo 
sosednjih m ednarodnih prenosov.

Potrebno bi bilo oceniti ta  način medse
bojnega regijskega sodelovanja in na teh 
področjih bi morali upravni organi skup
ščin občin koroške regije najti skupna iz
hodišča.

Od drugih regij se povezujemo le s skup
ščino občine Maribor. Z njo izmenjujemo 
m nenja in sodelujemo pri zatiranju  ne
dovoljene trgovine in nedovoljenega sploš
nega blagovnega prom eta te r na področju 
stalne elektroenergetske kontrole. Z in
špekcijskimi službami celjske regije in Ve
lenja pa do sedaj še nismo sodelovali, 
kljub temu, da so določene individualne 
vezi med Celjem in Velenjem že do sedaj 
obstajale. Razširiti bomo m orali sodelova
nje tudi na to območje.

2.9. OBČINSKO SODISCE SLOVENJ 
GRADEC IN NJEGOVA PRIZADEVANJA

ZA SODELOVANJE S KOROŠKIMI 
OBČINAMI

Občinsko sodišče v Slovenjem Gradcu 
opravlja svoje naloge za območje koroških 
občin: Dravograd, Radlje ob Dravi, Ravne
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Javornik raste

na Koroškem in Slovenj Gradec. Temu 
ustrezno je urejeno tud i financiranje red
ne dejavnosti sodišča. Višina prispevka po
samezne koroške občine se ravna po števi
lu zadev, ki jih sodišče rešuje z območja 
posamezne občine. Trenutno prispevajo 
posamezne občine naslednji odstotek sred
stev: Dravograd 14 %>, Radlje ob Dravi 
23 «/o, Ravne na Koroškem 30 %> in Slovenj 
Gradec 33 %. V prihodnje bo potrebno re
šiti tudi vprašanje sofinanciranja stanovanj 
za potrebe sodišča, saj je  vse doslej nosila 
to breme le občina Slovenj Gradec.

V obdobju 1974— 1976 je bilo dokončno 
rešeno prostorsko vprašanje sodišča. V le
tu  1974 je  bil nam reč dograjen prizidek 
sodišča, v letu  1976 pa so obnovili staro 
sodno zgradbo, v kateri sta dobila svoje 
prostore tudi občinsko javno tožilstvo Slo
venj Gradec in medobčinska geodetska 
uprava. G radnjo in adaptacijo sodne zgrad
be so financirali izvršni svet SRS polovico 
te r skupščine občine Dravograd, Radlje ob 
Dravi, Ravne na Koroškem in Slovenj 
Gradec pa drugo polovico, p ri čemer je iz
vršni svet SRS del sredstev iz svojega p ri
spevka v višini 1,400.000,00 din dodelil kot 
posojilo občini Slovenj Gradec, zagotovil 
pa je tudi sredstva za nakup opreme sodi
šča in občinskega javnega tožilstva. Sred
stva, ki so jih  nam enile za gradnjo sodi
šča posamezne koroške občine, so prispe
vali delovni ljud je  teh občin, ki so se z 
družbenim  dogovorom zavezali, da jih  bo
do zbrali v petih letih. Dozidava in adap
tacija sodnega poslopja je z opremo vred 
znašala 10,587.726,50 din.

Občinsko sodišče v Slovenjem Gradcu 
ima sedaj, kar se prostorskega vprašanja 
tiče, idealne pogoje za delo, ugodno pa re 
šuje tudi kadrovsko problematiko. Kot je 
znano, na sodišču že dolga leta prim anjku
je  sodnikov in tudi danes to vprašanje še 
ni rešeno, saj je  od 10 sistem iziranih sod
niških delovnih m est zasedenih le pet, za
rad i česar sodišče vseh nalog ne more opra
viti pravočasno. Vendar pa bo tudi kadrov
sko vprašanje v bližnji prihodnosti ugod
no rešeno, saj je  na sodišču kar šest sodni
ških pripravnikov, od katerih  bodo trije  že 
v letu  1977 opravljali pravosodni izpit. P ri
čakujemo lahko, da bo v letu  1977 diplomi
ralo na pravni fakulteti v L jubljani še n a j
manj pet študentov z območja koroške re
gije, ki so prav tako zainteresirani za delo 
na sodišču, saj jih  je v te nam ene štipendi
ra l republiški sekretariat za pravosodje, 
organizacijo uprave in proračun.

Občinsko sodišče Slovenj Gradec oprav
lja svoje naloge in nudi občanom pravno 
pomoč predvsem  na sedežu sodišča, po en
kra t mesečno pa tudi v Dravogradu, Rad
ljah  ob Dravi, Črni na Koroškem in P re
valjah. Če bo potrebno in če bo dovolj 
sredstev, bo lahko sodišče v  prihodnje (ob 
popolnejši kadrovski zasedbi) še bolj pri
bližalo svoje delo občanom s pogostejšim 
uradovanjem  zunaj sedeža. Sicer pa daje 
sodišče zadnja leta prvenstveni poudarek 
izvajanju sklepov najvišjih organov ZKJ 
in ZKS v zvezi z doslednim bojem proti 
nezakonitim  pojavom v naši družbi. V svo
jih  akcijskih program ih, ki so jih  sodniki 
sprejem ali v zvezi s tem  za vsako leto po
sebej so dajali prednost predvsem  reševa
n ju  kazenskih zadev s področja gospodar
skega krim inala. Zaostrili so kaznovalno 
politiko pri teh kaznivih dejanjih. Pospeše

no rešujejo stare zadeve in sprem ljajo pro
blematiko, ki jo srečujejo p ri svojem delu. 
Zaradi že omenjenih kadrovskih težav so
dišče vseh zadanih nalog ni moglo zado
voljivo rešiti. Kadrovska situacija se je v 
letu  1976 zaradi odhoda predsednice sodi
šča na novo delovno mesto in ene sodnice 
na porodniški dopust še poslabšala in so 
vse leto delali le štirje sodniki. Čeprav so 
ti sodniki povprečno za 87 %  prekoračili 
svojo delovno obveznost, so se zaostanki pri 
kazenskih zadevah kljub tem u povzpeli od 
501 na začetku leta 1976 na 641 ob koncu 
tega leta, kar predstavlja 13. mesečni za
ostanek, pri pravdnih zadevah pa se je za
ostanek v istem časovnem obdobju zvišal 
od 420 na 506, kar predstavlja enoletni za
ostanek.

Tudi v letu  1977 bo sodišče prvenstve
no reševalo stare zadeve in zadeve gospo
darskega krim inala, posebno pozornost pa 
bo posvetilo tudi kar najtesnejšem u sode
lovanju z vsemi organi odkrivanja in pre
gona. Zlasti bo okrepilo svoje sodelovanje 
z inšpekcijskimi službami, družbenim i p ra
vobranilci sam oupravljanja in organi de
lavske kontrole. Posebno pozornost bo po
svetilo tudi obveščanju javnosti in prizade
tih  delovnih organizacij o nepravilnostih in 
problem atiki, ki jo ugotavlja pri svojem 
delu. V ta  nam en bo v pomembnejših za
devah s področja gospodarskega krim inala, 
kršitev pravic sam oupravljanja in predpi
sov o varstvu pri delu vabilo na glavne ob
ravnave predstavnike organov delavske 
kontrole in družbenopolitičnih organizacij 
v OZD, razen tega pa bo o ugotovljenih 
nepravilnostih obveščalo pristojne organe 
v OZD in družbenopolitičnih skupnostih 
kakor tudi njihove družbenopolitične or
ganizacije.

Družbenim pravobranilcem  sam ouprav
ljan ja  bo sodišče dostavljalo pravnomočne 
sodbe s področja gospodarskega krim inala. 
Sodišče si bo prizadevalo za čimvečjo druž
benopolitično angažiranost. Prizadevalo si 
bo tudi za ponovno oživitev delovanja 
društva koroških pravnikov, saj bo lahko 
to društvo s svojim dokaj številnim  član
stvom veliko pripomoglo k reševanju prav
nih vprašanj.

O svojem delu in problem atiki je sodi' 
šče v preteklosti redno poročalo skupšci- 
nam koroških občin, posebej pa tudi med
občinskemu svetu ZKS za Koroško. Slednji 
je  delo sodišča obravnaval meseca oktobra 
1976 na posebni razširjeni seji.

Ustavno preobrazbo sodstva bo sodi
šče v Slovenjem Gradcu dočakalo z zadost
nim številom kadrov, medtem  ko je  pro
storsko vprašanje itak že rešeno. S o d i š č e  
bo tako prostorsko in kadrovsko sposobno 
zagotoviti norm alen začetek delovanja te
meljnega sodišča in nobenega razloga m> 
da v koroški regiji po izvedeni ustavni pre
obrazbi pravosodja takega sodišča ne bi 
bilo.

2.10. ENOTA ZA REGIONALNO 
EKONOMIKO IN STATISTIKO  

ZA KOROŠKE OBČINE
Enota ekonomskega centra Maribor-— 

Ravne deluje že tr i leta. U stanovljena je 
bila aprila 1974.

Naloga te enote je, kot je bilo določeno 
že ob ustanovitvi, da zadovoljuje konkret
ne potrebe v združenem delu, družbeno
političnih skupnostih in družbenopolitičnih 
organizacijah te r ostalih službah, zato je 
enota skupno z m atičnim zavodom pri
pravljena sprejeti in izdelati program e ter 
načrte predvsem za potrebe regije. Ce bi 
bilo tega dela premalo, pa bo sodeloval3 
pri raziskavah na ostalih območjih, kjer 
deluje ECM (SV Slovenija in SR Slove
nija).

K er ima enota še prem alo raziskovalceVi 
bo s pomočjo zunanjih sodelavcev ECM> 
te r s pomočjo ostalih institucij upoštevala 
naslednje sm ernice za razvoj:

— delovati mora bolj učinkovito in kva
litetno. Zato m ora enota svoj položaj okre
piti na ožjem območju in se tesneje pove
zati s sorodnimi institucijam i;

— zagotoviti prenos znanja in izkušenj 
z angažiranjem  in organiziranjem  raznih 
posvetovanj;

— uveljaviti status raziskovalne o r g a n i 
zacije z obravnavanjem  problemov združe
nega dela in družbenih usm eritev;

— zagotoviti hitro, učinkovito te r kvali
tetno delo;
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— pospešiti prehod na dolgoročno pro
gram iranje socialnega, gospodarskega in 
prostorskega razvoja;

— dolgoročno povezovati interese upo
rabnikov z dejavnostm i v enoti (statistika, 
planiranje, inform iranje, raziskave);

— razvijati celovito informacijsko dejav
nost kot pogoj za usm erjanje razvoja in 
raziskovalnega dela te r zagotoviti uresni
čenje postavljenih ciljev;

— stalno strokovno izpopolnjevanje so
delavcev in povezovanje z znanstvenimi in
stitucijami, da bi se povečala kvaliteta sto
ritev. Za uspešno medobčinsko sodelovanje 
nam erava enota razširiti dejavnost:

a) iz statistične službe preiti na razvija
nje metod družbeno inform ativnega siste
ma z uvedbo računalništva,

b) na skupno planiranje (dolgoročno, 
srednjeročno, letno) za območje koroških 
občin, z analizo in spremljavo uresničeva
nja ciljev,

c) več raziskovalno razvojnega dela z vi
dika gospodarskega, socialnega in prostor
skega razvoja,

d) razvoj svetovalne funkcije z gospo
darskega in pravnega stališča.

Razvijanje družbeno inform ativnega  
sistema

Dosedanje statistično delo v enoti za po
trebe občin (statistični podatki za interno 
uporabo) in regije (statistični pregled za 
koroške občine), določeno s srednjeročno 
pogodbo, daje osnovo za form iranje oddel
ka statistično komunalno inform ativnega 
sistema za koroške občine.

Razen podatkov, ki jih dobiva naša sta
tistična služba od zavoda SRS za statistiko, 
bo potrebno dodajati še informacije, ki bo
do omogočile sprem ljanje plansko postav
ljenih ciljev in družbenih dogajanj v ob
činah. Dodatne inform acije bi bile na
slednje:

a) planirana količinska realizacija, dose
žena v določenem času (četrtletje), za po
samezne poročevalske enote (proizvodnja, 
prodaja, uvoz, izvoz, ločeno za domače in 
tu je tržišče). K er se vrednostna realizacija 
že zbira, lahko te podatke vzporedno obo
gatimo s količinskimi param etri;

b) podatki o zaposlovanju, planirani, do
seženi po kvalifikacijski s truk tu ri in o šti
pendijski politiki posameznih poročeval
skih enot;

c) investicije — planske, dosežene, pre
sežena vrednost, kreditna politika.

Iz navedenih dodatnih informacij po po
ročevalskih enotah bi lahko statistična 
služba sprem ljala naslednje elemente 
družbenih dogajanj v posameznih poroče
valskih enotah:

— produktivnost,
— ekonomičnost,
— rentabilnost,
— stopnja rasti zaposlovanja — global

no in po strukturi,
— uresničevanje investicijskih vlaganj,
— itd.
Iz podatkov službe družbenega knjigo

vodstva pa bi dopolnjevali finančno sprem 
ljavo pokazateljev:

— doseganje družbenega proizvoda,
— doseganje narodnega dohodka,
— višina porabljenih sredstev,
— zaloge,
— itd.

Razširitev informacij je  v skladu z dolo
čili ustave (člen 92) in se obenem odraža v 
oblikovanju republiškega projekta »druž
beno inform acijski sistem« pri kom iteju za 
družbeno planiranje.

Skupne osnove, enotni podatki te r m e
tode obdelave in uporaba navedenih poka
zateljev bi omogočili usm erjanje nadalj
njih  akcij za boljše uresničevanje progra
mov, ki jih je družba v občinah samo
upravno sprejela. Inform acije o produktiv
nosti, zaposlovanju, družbenem  proizvodu 
zalog, izvozu, uvozu in investicijah, bi po
kazale stvarno stanje. Tako bi mogli p ra
vočasno ukrepati, da bi dosegli zastavlje
ne cilje; bodisi da gre za letne resolucije 
ali srednjeročne plane. P ri oblikovanju te 
ga inform ativnega sistema skupno s sta ti
stiko računamo na tesno povezavo s službo 
družbenega knjigovodstva po občinah, z 
zdravstveno statistiko in zavodom za za
poslovanje Velenje.

Da bi to dosegli, pa m ora enota zaposliti 
še enega analitika, tako da bo statistična 
služba obsegala tudi področje statistike in 
informacij.

Skupno planiranje
Izdelava planskih dokumentov, njihovo 

sprem ljanje in analiziranje v skladu z do
ločili zakona o družbenem planiranju  po
meni stalno delo, občasno pa sestavljamo 
osnovne plane na vseh ravneh (pet let) in 
letne resolucije.

Letni obseg dela v skupnem  planiranju  
bi bil naslednji:

a) analize izvajanja resolucije,
b) analize izvajanja srednjeročnih na

črtov,
c) sprem ljava uresničevanja letnih druž

benih planov te r izdelava četrtletnih 
analiz,

d) izdelava resolucij za naslednje leto,
e) rebalansi,
f) predložitev resolucij vsem zborom v 

potrditev.
Za letošnje leto je že sedaj znan obseg 

del, ki jih  bo opravila planska služba v 
okviru občin:

a) izdelava sam oupravnih sporazumov o 
tem eljih planov družbenih področij,

b) v jun iju  analiza uresničevanja sred
njeročnega plana in ocena izvajanja reso
lucije za leto 1977 te r možnost razvoja v 
letu 1978,

c) izdelava rebalansa resolucije za leto 
1977 na področju skupne porabe,

d) v mesecu oktobru je  potrebno vsem 
zborom občinske skupnosti predložiti osnu
tek resolucije za leto 1978.

Predlagam o, da se v koroških občinah 
uvede skupno planiranje. Za vsako občino 
posebej bi bila zadolžena oseba, ki planira 
in se povezuje z upravnim i in strokovnimi 
službami v občini te r se tudi udeležuje 
vseh verifikacij in razprav o planskih do
kum entih v občini.

Da bi zmogli tak  obseg dela, naj bi ECM 
Ravne in DPS za vse občine v koroški re
giji podpisale pogodbo o prevzem u plani
ranja. Zaposliti bi m orali tr i nove sode
lavce.

Raziskovalno razvojno delo 
o gospodarskem, socialnem in prostorskem  

razvoju
Raziskovalno razvojno delo je  tem eljna 

usm eritev enote. Za to dejavnost je enota
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tudi registrirana. Raziskovalno delo naj bi 
se na območju delovanja enote razvijalo v 
skladu s potrebami, v stalni povezavi (in
terakciji) z združenim delom, kar naj pred
stavlja prenašanje teorije v prakso.

V enoti bi bilo potrebno:
— izdelati celovito koncepcijo dolgoroč

nega razvoja ekonomsko-socialnih in pro
storskih razvojnih možnosti koroških ob
čin, zagotoviti uresničevanje programsko 
zastavljenih nalog (spremljavo), analizirati 
dogajanja s pomočjo več institucij in s 
skupno metodologijo;

— razviti poslovno tehnično sodelovanje 
z ZUM — Urbanistični biro Ravne — pri 
raziskavah za prostorsko in komunalno 
prognoziranje razvoja občin, industrijskih 
con, zaselkov, k ra jev  te r ostalih žarišč;

— razvijanje in preučevanje metodologi
je v načrtovanju in razvoju integralnega 
transporta v koroški regiji v tesni poveza
nosti z gospodarstvom in s sorodnimi insti
tucijam i doma in na tujem ;

Razvoj svetovalne funkcije
z gospodarskega in pravnega vidika

Računamo, da se bo sodelovanje uporab
nikov naših storitev povečalo in razvijalo 
tudi v obliki gospodarsko pravnega, finanč
nega in računovodskega svetovanja, pred
vsem pri:

— financah in m arketingu,
organizaciji dela in uprav ljan ju  orga

nizacij združenega dela.
Priložnostno enota že daje finančne ra 

čunovodske nasvete, pravno in organiza
cijsko svetovanje pa bo potrebno razviti, 
ker to narekujejo družbene potrebe in 
kompleksnost gospodarskih problemov. 
Predvsem  tak  način pravnega svetovanja 
potrebujejo OZD, ki nimajo tovrstnih 
služb, obseg njihovega dela pa jim  onemo
goča, da bi same form irale takšne funkcije 
v svoji organizaciji.

Pred DTK
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NAŠA TRI VPRAŠANJA
V 3. številki Koroškega fužinarja smo 

»odprli« rubriko »Naša tr i vprašanja«. To
k ra t odgovarja sekretar ZK naše železarne 
tovariš Rudi Lepej. Za sodelovanje se mu 
naj lepše zahvaljujemo.

1. Ni še dolgo tega, odkar smo na na
ših malih zaslonih imeli priložnost videti 
in slišati tovariša Marinca, Šetinca, Haf
n erja  in Ravnika, ko so odgovarjali novi
narjem  pri okrogli mizi na temo »Pet let 
po pismu«. Komunist je pogovor objavil 
v 40. številki. Zanimivo za naše bralce bi 
vsekakor bilo, če bi vi dali oceno na isto 
temo, vendar za našo okolje, za ZK v na
ši železarni.

Pismo tovariša Tita je res pomenilo in
tervencijo v določenem trenutku. V tem 
času je bilo v družbi na vseh ravneh čutiti 
zastoj v razvoju sam oupravnih socialistič
nih odnosov. Družbenopolitično delo ni ži
velo med delavskim razredom. 21. seja 
ZKJ te r  pismo tovariša Tita pa sta bili 
preokretnica in obračun s tehnokratskim i, 
nacionalističnimi težnjam i v takratnem  
družbenopolitičnem delu. Znova je bilo po
trjeno, da je možno z zavestno družbeno 
akcijo graditi enotno, politično učinkovito 
in akcijsko usposobljeno ZK.

Oilj organiziranih in zavestnih prizade
vanj ZK in vseh socialističnih sil je bil 
ustvariti takšne družbenoekonomske raz
mere, da bo delavski razred zagospodaril 
s sredstvi družbene reprodukcije te r da bo 
o vprašanjih  družbenega razvoja tudi od
ločal. S tem  se je začelo obdobje podruž- 
b ljan ja  sistema družbene reprodukcije, v 
katerem  se družbeno delo samoupravno 
povezuje. Ta naloga pa je  bila spre je ta  z 
ustavo te r z dokumenti VI. in X. kongre
sa ZKJ. S tem  se je  začel tud i boj za ja- 
čanje idejnopolitičnega dela, organizirano
sti ZK in akcijsko sposobnost te r  usm erje
nost članstva ZK. Naj navedem, da je bi
lo v času pisma v železarni 270 članov 
ZK in če računamo, da je  bilo politično 
delo v zaostajanju, prednjačila je neaktiv
nost, je bilo tudi za kom uniste železarne 
pismo preokretnica. Ne bi našteval posa
meznih podrobnosti in  slabosti tudi v vod
stvih ZK, pojavljale so se v vseh sredinah 
naše družbe. Bolj pomembno pa je to, da 
je  bil boj komunistov znotraj železarne 
tudi preobrazba celotnega družbenega si
stema.

P rva akcija družbenopolitičnega delo
vanja je  bila proces sam oupravnega orga
niziranja delavskega razreda v TOZD, KS, 
SIS. N adalje je bil zasnovan delegatski 
sistem DPS. Delavec je  postal odgovoren 
za ustvarjan je  in delitev dohodka. Izpo
stavljena je  bila akcija družbenega plani
ranja, v središče akcij pa so bila postavlje
na vprašanja gospodarjenja, družbenoeko
nomskih odnosov, vzgoje in izobraževanja, 
skratka, na vseh področjih se je začela de
javnost in enotna akcija komunistov. V 
2R  smo poudarjali, da je  nujna družbeno
ekonomska preobrazba. DO po načelih us
tave v TOZD, to pa pomeni hkrati uresni
čevanje družbenoekonomske politike. H kra
ti pa smo si prizadevali za sklenitev sa

moupravnega sporazuma o delitvi dohod
ka in OD te r  vodili še druge akcije.

V letošnjem letu poteka najširša akcija 
za uresničevanje ZZD, ki je v zaključni 
fazi, proces nove organiziranosti pa je  bil 
zaključen v letošnjem  letu.

Opažam pa, da je  še preveč članov ZK, 
ki p ri določenih akcijah ne kažejo dovolj 
zavzetosti, zaradi česar pa pride p ri reše
vanju  problemov do težav, pojavljajo se 
konflikti pri uveljavljanju sam oupravne
ga položaja delavcev.

Težavo pa predstavlja v nekaterih  p ri
m erih tudi slaba idejnopolitična usposob
ljenost posameznih članov ZK; to pa tudi 
izvira iz nezainteresiranosti do osebnega 
izobraževanja, kar je ena glavnih nalog 
komunista. Po drugi stran i pa smo dali 
premalo poudarka usposabljanju članov 
ZK, predvsem  novo sprejetih.

Z novo organizacijo OOZK se bodo te 
pom anjkljivosti odpravile, obenem pa se 
bo bolj čutil vpliv komunistov v tistih sre
dinah, k je r delajo.

Naštete pom anjkljivosti pa seveda ne 
hromijo učinkovitosti akcij, nasprotno, spo
znali smo, kaj nam m anjka za učinkovito 
delovanje. Komunistii moramo do svojega 
dela biti samokritični, dograjevati sebe in 
Okolico, v kateri živimo, te r biti boj za 
resnično spremembo položaja delavca v 
procesu preobrazbe našega sam oupravnega 
sistema. To pa bo obenem tudi podlaga za 
zaupanje delavcev v članstvo ZK.

2. Letošnje leto lahko ocenimo kot kan
didacijsko leto, saj nas prihodnje leto ča
kajo volitve v sam oupravne in družbeno
politične skupnosti. Povejte nam, kako so 
v teh pripravah sodelovali komunisti naše 
železarne in kaj si vi obetate od teh  vo
litev?

Res je, da je letos »kandidacijsko leto« 
za prihodnje volitve v sam oupravne in 
družbenopolitične skupnosti. Poudaril bi,

da pa so takorekoč že pred v rati tudi 
volilne konference ZK, k jer se bodo potr
jevala nova vodstva ZK v naši železarni 
in  celotnem sistem u organizacije ZK. Po
stopek evidentiranja možnih kandidatov v 
DPS je bil v železarni končan v mesecu 
avgustu in delno v septem bru. V postopku 
evidentiranja smo se kom unisti odgovorno 
vključili. Med približno 1200 evidentirani
mi kandidati je okrog 250 komunistov. To 
je obenem tudi odraz zaupanja vseh zapo
slenih v članstvo ZK.

P rva naloga vseh zaposlenih bi morala 
biti, da bi bilo delo delegatov iz železarne 
v DPS kvalitetno, ustvarjalno, predvsem 
pa na ustrezni strokovni višini. Dolžnost 
in naloga vseh komunistov je, da bomo te 
delegate na sem inarjih, tečajih, itd. tudi 
tem eljito strokovno pripravili.

Analiza in ocena dela delegatov je po
kazala, da delo delegatov ni bilo usmerje
no, niti povezano znotraj TOZD, DO, KS, 
delavskih svetov in zborov delovnih ljudi. 
Še manj pa smo storili za izobraževanje 
delegatov, ne samo v ŽR, ampak tudi zu
naj nje.

DPO, predvsem  pa ZK, m orajo v pri
hodnje sprem ljati delo delegatov te r spro
ti odstranjevati ovire in slabosti.

Vzrok za dosedanje slabo delo delegacij 
je  verjetno v  nepoznavanju stan ja  v DO, 
predvsem  pa v nepovezanem delu znotraj 
sam oupravnega sistema. Tam, k jer so de
legati prepuščeni sami sebi, tudi ni izobli
kovanih stališč baze, še manj pa povratnih 
informacij.

Delegati se ne zanim ajo za delo in se 
ne udeležujejo sestankov. S tem pa je tu
di delavec odm aknjen iz samoupravnega 
sistema, onemogočeno mu je sodelovati prl 
reševanju svojih in  širših družbenih inte
resov.

Če hočemo, oziroma pričakujemo, da bo
do bodoči delegati in  delegacije iz železar
ne dobro delali, moramo slabosti, ki jih  je

Na Lokovici so dobili novo šolo
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prikazala analiza o delegatskem sistemu, 
tudi odpraviti.

Ena glavnih nalog vseh DPO v železarni 
je, da oblikujemo tak  sistem izobraževa
nja, ki bo zagotavljal kvalitetno delo de
legatov.

3. Kako ocenjujete uveljavljanje zako
na o združenem delu  v naši železarni?

V železarni smo z uveljavljanjem  zako
na o združenem delu v zaključni fazi. P r 
va faza, ki se je pričela že v  lanskem  le
tu, je bila nova organiziranost DO, ki smo 
jo .zaključili letos. Potrditev nove organi
ziranosti zagotavlja tudi nadaljn je  razvija
nje družbenoekonomskih odnosov, usklaje
vanje dela, sm otrnejše uprav ljan je z živim 
in m inulim  delom, rast skupnega prihodka 
in tudi rast osebnega te r družbenega stan
darda. Kako smiselna in racionalna pa je 
nova organiziranost TOZD in DSSS, bo 
pokazal nadaljn ji proces družbenoekonom
skih odnosov znotraj tem eljnih organiza
cij in DSSS. Zakon o združenem delu, ki 
zahteva sedanjo dejavnost DO na vseh 
ravneh, ne zahteva, d a  samoupravne, druž
benoekonomske odnose, nagrajevanje, sa
mozaščito itd. uredimo v naših aktih  do 
konca leta, am pak da jih  v popolnosti uve
ljavimo v praksi.

V železarni smo v sam oupravnih orga
nih  izvolili strokovno politično komisijo za 
uresničevanje zakona o združenem delu, 
znotraj nje pa podkomisije za posamezna 
področja.

Člani podkomisij pokrivajo v glavnem 
vse TOZD in DSSS, tako da se posamezne 
rešitve oblikujejo v interesu vseh TOZD 
in DO kot celote. Obenem pa nam  to omo
goča tem eljito delo prav  na tistih področ
jih, k jer smo sedaj najbolj zaostajali.

Sedaj intenzivno delamo prav  tisto, kar 
moramo do konca leta dokončati, saj nas 
v nasprotnem  prim eru lahko doletijo n e
prijetne nevšečnosti, kot je zajamčeni OD, 
ki znaša 55 odstotkov povprečnega OD de
lavcev v SRS.

Glavna področja, ki m orajo biti usklaje
na, so:

— ugotavljanje skupnega prihodka,
— razporejanje dohodka,
— razporejanje čistega dohodka in
— delitev sredstev za OD in skupno po

rabo

Ocenjujem, da bo delo teh komisij p ri
neslo dobre rešitve, usklajene z zakonom, 
predvsem pa, .da jih  bodo ugodno sprejeli 
v najširšem  krogu delavcev.

Morda v zaključni fazi sodeluje ožji 
krog delavcev v pripravi osnutkov samo
upravnih sporazumov in pravilnikov, ven
dar bomo pred sprejem anjem  akte tem e
ljito razlagali; vsi zaposleni bodo lahko so
delovali v razpravi, predvsem  pa bo sle
herni delavec spoznal bistvo zakona o zdru
ženem idelu. S tem  bomo dosegli tudi cilj, 
da bo sleherni delavec vključen' v razvoj 
družbenoekonomskih odnosov, da bo znal 
razpolagati z ustvarjenim  dohodkom, ter 
upoštevati ne samo osebni am pak tudi šir
ši družbeni interes. Seveda je naloga ko
munistov, da se ustvarjalno vključijo v ta 
proces.

Pomembne novosti prinaša ZZD tudi na 
področju OD. Kot prim er naj navedem se
danjo rešitev, ki govori o zajamčenem OD 
kot osnovi, kakovost dela in količina pa 
se dograjuje. Poudaril bi, da m ora b iti si
stem  nagrajevanja takšen, da je  celotni 
OD gibljiv, se pravi, zajamčene osnove ni 
brez vključitve kakovosti in količine. Za
kon poudarja, da ima vsak delavec pravi
co do OD, zato ker dela in ustvarja, ne

Ob otvoritv i nove šole na L okovici je  ta j
n ik  izobraževalne skupnosti Rudi Rane v  
osrednjem  govoru povedal naslednje:

Na mestu, k jer je  pred dobrimi 32. leti 
še stopala hitlerjevska noga, odpiramo 
majhen, a vendar mogočen drugi dom za 
naše mlade in najm lajše. Že v času oku
pacije naše domovine smo se zavedali, da 
je naša moč v enotnosti in medsebojni 
pomoči.

Danes se to posebej odraža v solidarno
sti, k i je  jam stvo za postopno boljšanje 
pogojev šolanja. Mnogo šol smo že dogra
dili, prenovili ali zgradili nove. Šola na 
Dolgi brdi nam  je še v poseben ponos. Sa
mo nekaj sto m etrov vstran  za državno 
mejo naši otroci ne  stopajo s ponosom v 
novo moderno šolo, ki bi nudila Otrokom 
nova spoznanja, k jer bi spoznavali svoj 
m aterin  jezik in  zgodovino prehojene poti 
svojih bratov.

V razvoju šolstva nas čakajo še velike 
naloge. Skrbeli bomo za slehernega učen
ca v centrih pod Peco ali Uršljo. Sred
njeročni načrti so sicer zahtevni, delovni 
ljudje se odrekajo delu ostanka dohodka, 
del sredstev se zbira s samoprispevkom, 
pa vendar, ko stojimo pred dograjeno šo
lo iz tako zbranih sredstev, smo veseli. 
Naj nam  bo to spodbuda, da se bomo tu 
di v prihodnje sporazum evali za tako so
lidarnost. Učenci Lokovice, Dolge brde, 
Loma in Belšaka ne bodo več zmučeni,

pa zato, ker je  na takšnem  ali drugačnem  
delovnem mestu.

Novosti je več, seveda pa bodo v k ra t
kem  zapisane v naših aktih  oziroma pred
logih, ki jih  bomo poslali v javno raz
pravo.

V mesecu novem bru se bodo pričele 
akcije na  zborih, tako da bo delo v pred
videnem roku tudi končano. To pa je  tudi 
odgovor na postavljeno vprašanje.

prem raženi in m okri sedeli v mrzlih, tem 
nih in vlažnih prostorih stare  šole. V to
plih, suhih, svetlih in čistih prostorih  bo
do pozabili na težavno pot hoje po grapah 
in globačah. Zdravi, sproščeni in veseli 
otroci so nam  vsem v ponos. Učnovzgojni 
proces se bo v dobro urejenih  prostorih 
s skrbno zbranim i učili, s pomočjo priza
devnih pedagoških delavcev odvijal bolje, 
prepričani smo, da bomo le-tako vzgojili 
dobrega sam oupravljavca naše socialistič
ne sam oupravne družbe.

Šolo smo pričeli graditi v m aju 1977. 18. 
aprila je  bila zbrana vsa potrebna doku
m entacija in sredstva so bila zagotovljena. 
Pogodba z izvajalcem, pa je bila sklenje
na že 21. marca. Šola bi m orala biti do
končana že 1. septem bra, vzrok zakasnit
ve je  v objektivnih težavah, ki so jih  
imeli izvajalci. Med zbiranjem  tehnične 
dokum entacije se je  v širokem krogu izo
blikoval predlog, da naj ima šola dve učil- 
nioi po 50 m 2, večnamenski prostor (80 m 2), 
kuhinjo (32 m 2), z ostalimi prostori, nam e
njenim i za pouk, m eri 293 m 2. Poleg tega 
je še stanovanje (50 m 2) in  prostor za k ra
jane (40 m 2). Skupna površina je 393 m 2. 
Trenutno bo šolo obiskovalo le 23 učen
cev. S tavba ne bo nam enjena samo za 
osnovnošolsko izobraževanje, učencem bo 
omogočeno imeti razne svobodne dejavno
sti in šolske organizacije, ki so sestavni 
del učno-vzgojnega procesa.

Predvsem  za njih  je  velik a  pridobitev

Rudi Rane

Prva pridobitev samoprispevka
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Ob otvoritv i šole je  zaigrala prevaljska godba

Večnamenski prostor in prostor k ra ja 
nov sta hkrati nam enjena za kulturno in 
politično dejavnost krajanov. Celotna in
vesticija je veljala z urejanjem  okolice 
vred 3,040.000.00 din. Sredstva so bila 
zbrana tako: 840.000 iz samoprispevka, 
660.000 izostanka dohodka TOZD, 1,440.000

kredit Marlesa, 154.000 kredit Slovenija
lesa. Anuitete se bodo vračale iz ostanka 
dohodka in samoprispevka v razm erju 
60 : 40 odst. v korist ostanka dohodka.

Občinska izobraževalna skupnost Ravne 
na Koroškem se kot investitor zahvaljuje 
vsem družbenopolitičnim organizacijam in

skupnostim  občine, ki so kakorkoli pod
prle gradnjo prepotrebnega šolskega ob
jekta. Posebej intenzivno se je vključeva
la skupščina občine Ravne in njen izvršni 
svet s tovarišem  Durom HARAMIJEM, ki 
je  bil vedno pripravljen  reševati nastale 
probleme. Posebna zahvala velja samo
upravni kom unalni interesni skupnosti 
Mežica, ki je solidarno odstopila del sred
stev. Izvajalec del je bil MARLES Mari
bor, ki je  delo opravil solidno, delo je 
strokovno vodil tovariš Franjo LAZAR- 
Gradbena in obrtniška dela so opravljali 
TOZD Stavbenik Prevalje, Inštalater Pre
valje in DES Slovenj Gradec. Ceneno in 
funkcionalno opremo je  dobavil SLOVE
NIJALES Ljubljana. Strokovno delo za in
vestitorja je opravljal tovariš STRAVNIK. 
Okolico šole je  u re ja la  kom unalna delov
na skupnost krajevne skupnosti Prevalje, 
ki ji gre posebna zahvala, še enkrat je do
kazala skrb za urejeno okolje družbenih 
objektov. Vedno so bili p ripravljeni nu
diti pomoč občinski izobraževalni skupno
sti Ravne osnovna šola Prevalje, KS Pre
valje, enota graničarjev s Holmca in kra
jani. Ogromni delež je prispeval gradbeni 
odbor šole in izvršni odbor OIS pri reše
vanju idejnih zasnov šole. Zgradba je ure
jena tako, da je mogoče takoj preiti na ce
lodnevno šolo, kar bo izvedeno že v no
vem bru 1977, če bodo izrekli soglasje kra
jani in  skupščina občine Ravne. Prostori 
in oprema omogočajo COŠ.

Franc Volentar

OBISK DELEGACIJ OSNOVNIH ŠOL PREŽIHOV 
VORANC IZ DOLINE PRI TRSTU IN DOBERDOBA

Ob praznovanju krajevnega praznika 
Ravne, sta nas obiskali delegaciji osnov
ne šole Prežihov Voranc iz Doline pri T r
stu, ki jo je vodil didaktični ravnatelj in 
delegacija osnovne šole Prežihov Voranc 
iz Doberdoba, ki jo je vodil župan občine 
Doberdob.

Do tesnejših stikov med osnovno šolo v 
Dolini, med osnovno šolo v Doberdobu in 
med osnovno šolo Prežihovega Voranca 
Ravne na Koroškem je prišlo letos ob po
im enovanju tam kajšnjih  dveh osnovnih 
šol po Prežihovem Voraocu.

V Dolini p ri T rstu so šolo poimenovali 
po Prežihovem Vorancu 24. aprila letos, 
29. m aja pa je sledilo poimenovanje šole 
po Prežihu še v Doberdobu. Od letos no
sita poleg petih osnovnih šol v Sloveniji 
ime Prežihovega Voranca še dve šoli v za
m ejstvu.

Obeh poimenovanj v Dolini in v Dober
dobu, se je udeležila delegacija osnovne 
šole Prežihovega Voranca Ravne na Ko
roškem. V delegacija so bili predstavniki 
šole, predsednica sveta staršev in pred
stavniki družbenopolitičnega in kulturne
ga življenja občine Ravne na Koroškem. 
Delegacijo ob poimenovanju šole v Dober
dob je  vodil predsednik IS skupščine ob
čine Ravne tovariš H aram ija Duro. Obe
ma šolama smo na slovesnosti ob poime
novanju podarili večje število knjig za

njihovo šolarsko knjižnico, šo li v Dolini 
smo podarili Batičev kip livarja, ki ga je 
prispevala Železarna Ravne na Koroškem.

Ne moremo pozabiti sprejem a, ki smo 
ga doživeli tako v Dolini kot v Doberdo
bu. Reči moram, da  smo lahko vsi, ki smo 
bili v delegaciji, doživeli (tisto, česar mo
goče nismo pričakovaM. Narodna zavest in 
pripadnost Slovenskemu narodu je v Slo
vencih, ki živijo na Tržaškem in na Gori
škem v Italiji tako globoka, da bo tu  živel 
slovenski narod in  da ni sile, ki bi ga iz
koreninila.

Zakaj so se v Dolini in v  Doberdobu od
ločili, da so osnovni šoli poimenovali po 
Prežihovem Vorancu je  lepo povedala, 
ob poimenovanju šole v Dolini, učiteljica 
Ester Kočevar: »Za Prežihovega Voranca 
smo se odločili, ker se je  Prežihov Voranc 
s svojim življenjem  in s svojimi deli boril 
proti izkoriščaniu človeka po človeku, za 
boljše socialne razmere, in  ker sam v svo
jem  življenju kljub vsemu ni klonil, am
pak je ostal na svoji začrtani poti, upo
ren in močan z velikansko ljubeznijo do 
svojega jezika in svojega naroda, zato smo 
ga izbrali. Zdaj je Prežihov Voranc tudi 
naš, nam  vsem za vzor.«

Obe slovesno® :i ob poimenovanju šol v 
Dolini in v Doberdobu sta imeli značaj 
prazničnega in kulturnega dogodka med 
Slovenci v Italiji, prepričani pa smo bili

lahko, da je bil dogodek še globlji, in  da 
so si bili vsi edini ob zahtevi, ki je bila iz- 
rečena na slovesnosti, da m orata šoli do
sledno ohranjati, razvijati in bran iti vse 
tisto, kar vpliva, da postaneš in ostanes 
zaveden Slovenec.

P red obema šolama so uredili spominska 
parka, v katerih  so ob poimenovanju od
krili doprsni kip Prežihovega Voranca.

Delegaciji, ki sta  nas obiskali ob praz
novanju krajevnega praznika na Ravnah 
na Koroškem smo pričakali v  soboto 15. ok
tobra pred osnovno šolo Prežihovega Vo
ranca na Ravnah.

Sprejem a so se udeležili delavci šole, 
predsednik skupščine občine Ravne, se
k re ta r OK ZKS Ravne, predsednica sveta 
staršev, podpredsednik IS skupščine obči
ne Ravne in pionirji šole. V času dvodnev
nega bivanja na Ravnah so si gostje ogle
dali ku lturne znamenitosti v občini. Ude
ležili so se otvoritve šole na Holmecu, 
ogledali so si kmečkoturistično vas Šenta
nel, ravensko Študijsko knjižnico in mu
zej, Prežihovino, Kotlje, spomenik na Po
ljani in na Ravnah.

V nedeljo, 16. oktobra so se gostje ude
ležili slovesnosti v parku OF na Navrškem 
vrhu. V nedeljo, 16. oktobra je  sprejel de
legacijo tudi predsednik IS skupščine ob
čine Ravne na Koroškem, tovariš H aram i' 
ja  Džuro.



K O R O Š K I F U Ž I N A R

Ervin Wlodyga

LASTNIKI NASE TOVARNE
(Predgovor)

Zamisel, da bi napisal zgodovinsko kroniko 
o lastnikih naše železarne, sem nosil v sebi 
že nekaj let in se hkrati zavedal dolžnosti, ki 
jo moram opraviti čimprej.

Kmalu po drugi svetovni vojni se je v naši 
tovarni nekdo spomnil, da bi bilo dobro po
čistiti prostore na podstrešju, kjer je bil shra
njen železarniški arhiv. V zadnjem trenutku 
sem iz skladovnice papirjev potegnil uradni
ško kartoteko ter jo pozneje oddal v personal
nem oddelku. Tako so bili prenekateri podat
ki o uradnikih, zaposlenih pri našem podjetju, 
kasneje s pridom uporabljeni. Mene pa je pre
vzela želja, da hi o preteklosti tovarne zvedel 
kaj več.

V knjigi Ivana Mohoriča — »Industrializaci
ja Mežiške doline« — sem na 14. strani našel 
tudi odstavek, v katerem avtor govori o zgo
dovini rodu grofov Thurnov, dolgoletnih 
lastnikov naše železarne. S posredovanjem 
dr. Franca Sušnika sem stopil v stik s seda
njim lastnikom pliberškega gradu dr. Ari- 
prandom Thurnom. Ljubeznivo mi je ponudil 
vse, kar je imel na razpolago v zvezi z našo 
tovarno. Preslikali smo portrete grofov, nek
danjih lastnikov, in zvedeli marsikaj zanimi
vega. Zal pa nam dr. Ariprand ni mogel po
streči z nobenimi konkretnimi zgodovinskimi 
podatki, ker se je med vojno vsa važnejša do
kumentacija izgubila.

V Celovcu sem se srečal z Otonom Rudol
fom Bilowitzkim, ki je bil pred in med vojno 
direktor delniške družbe za našo železarno. 
Povedal mi je marsikaj zanimivega in mi dal 
na razpolago nekaj slik. Njega sem tudi pro
sil, da bi mi pomagal najti pot do dokumen
tov o naši tovarni, izgubljenih nekako tri te
dne pred koncem vojne. Moji prošnji je 
ustregel, vendar ni bilo uspeha. General
ni direktor združenih avstrijskih železarn 
dr. Adolf Bayer mu je lansko jesen sporočil,

da se je zaboj z dokumenti takrat izgubil ne
kje na poti od Werfna do Dunaja.

Konkretnega gradiva sem imel torej zelo 
malo, zato sem prosil za pomoč ravnatelja 
študijske knjižnice dr. Franca Sušnika. Brez 
njegove pomoči ne bi mogel dokončati tega 
obširnega dela. Svetoval mi je, kje naj začnem 
iskati podatke, katero literaturo naj prebe
rem.

S pomočjo Feliksa Schwarza, ravnatelja 
glavne šole v Dobrli vasi, sem prišel do Hro- 
watove brošure »Bleiburg und umgebung Aus 
der Geschichte einer Grenzstadt«, iz katere 
sem prekopiral nekaj podatkov.

Podatke o nekdanjem državnem nadzorniku 
na Ravnah dr. Maksu Obersnelu sem dobil od 
njegove hčerke Tatjane Gostiša.

S posredovanjem Tatjane Klančnik in Sla
ve Koch-Janša sem zvedel, da živi na Dunaju 
hči nekdanjega svetnika dr. Heinricha Luck- 
manna-Ilse Strobl. Od nje sem dobil zanimi
ve dokumente o družini Luckmann, tudi o 
nekdanjem bančniku Josipu Luckmannu. Opi
sal bom tudi zanimive stvari, ki mi jih je o 
tej družini povedala Slava Koch-Janša.

Živa beseda in dober spomin najstarejšega 
Ravenčana Fridla Roženka (star je 97 let) sta 
mi edina pomagala razvozlati in pojasniti 
marsikatero staro sliko o delavcih ali uradni
kih naše tovarne. Z literaturo in slikami nek
danjih delavcev mi je pomagal Maks Dolin
šek, podatke pa sem dobil tudi na matičnem 
uradu pri matičarki Rozaliji Fajmut; dovo
ljenje za to je dal predstojnik upravnega or
gana za notranje zadeve SO Ravne Alojz 
Raško.

V inozemstvu je pri živečih nekdanjih 
uslužbencih, oziroma njihovih svojcih, je 
iskala podatke Betka Krauberger.

Tako sem se s pomočjo vseh naštetih, ki sem 
jim dolžan toplo zahvalo, dokopal do prave
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podobe o preteklosti naše tovarne, zlasti pa o 
njenih nekdanjih lastnikih.

Kroniko sem razdelil na dva dela, in sicer:
1. razdobje — lastniki grofje Thurni (od 

leta 1624 do 30. septembra 1926)
2. razdobje — lastniki delniške družbe bra

tov Bohler (od 1. oktobra 1926 do maja 1945)
Ravne na Koroškem, 15. avgusta 1977

A v to r

Grofi plem. Thurn — Valle-Sassina- 
Como-Varcelli baroni plem. Kreuz

Družina grofov Thurn izvira od E ripran- 
do della Torre ali la Tour. Ta Eriprand je 
bil princ kraljevske krvi iz Francije, ter 
izvira direktno iz moške desecendence 
KARLA VELIKEGA. Njegova mati, p rin 
cesa plem. Burgund. Iz F rancije izgnan 
(988), je  pobegnil is svojim bratom  dvojč
kom Alibrandom  (imenovan tudi Galva- 
nio) v  Lombardijo, k jer je bil p ri Ta- 
tio grofu plem. W ale-Sassina gostoljubno 
sprejet, omožila sta njegovi dedni hčerki 
ta  dva b ra ta  dvojčka. O tem so si vsi 
zgodovinopisci, ki ta predm et obravnava
jo, enoglasni, medtem ko obstaja med nji
mi različno m nenje glede izgovora imena 
della Torre ali de la Tour. N ekateri trd i
jo, da izvira to ime iz gospostva la Tour, 
ki bi ga princi m atere v B urgundu bili 
podedovali in bi bili prišli že s tem  im e
nom v Italijo

Ostali mislijo, da so ime della Torre 
prevzeli po svojem očetu — tastu  Tatio 
(1055), ki jih je adaptiral po njegovi sm r
ti, in so iz hvaležnosti do njega odložili 
pripadajoči naziv »princa« iz Francije. To 
m išljenje zastopajoči pisatelji mislijo, da 
izvira to ime iz časa svetega Ambrozija, 
škofa Milana, ki je m oral kot duhovnik 
in svetski v ladar to mesto varovati proti 
puntom A rianerjev. Zaradi tega je imeno
val 7 kapitanov iz najboljšega plem stva 
m esta in dal vsakemu po ena m estna v ra
ta  v obrambo; za stolp, ki je pripadal 
plem. Eden se je  izkazali tako, da mu je 
škof Ambrozij podelil naslov della Torre 
in oblast nad Valesassino, delom pokraji
ne na jezeru Comer. Tatio Conte di Val- 
sassina je bil zatem potomec tega prvega 
della Torre. Bodi kakorkoli že, točno je, 
da je E riprande svoj koren-grb (3 zlate 
lilije na modrem polju) povezal z grbom 
Valsassina (rdeč lev na zlatem polju). K 
tem u pa je  prišel še rdeč stolp v srebru 
(po eni Burgund, po drugi kot označba 
korena della Torre).

Johan Ambros Thurn
Iz tedanjega razdobja je treba imenovati 

predvsem viteškega grofa Johana Ambrosa 
Thurna, sina Antona in Uršule pl. Edling, 
pridobitelja gospostva Pliberk leta 1601. 
Bil je  pravzaprav ustanovitelj pliberške 
linije. Živel je od 1534. do 1617. leta, do
segel je  visoko starost. Bil je višji dvor
ni dedni mojster, krajnski deželni glavar 
te r v slovenski pokrajini svetovalec nad
vojvode K arla pl. Steyerm arkt. Johan 
Ambros Thurn ni imel potomcev, zato je 
preuredil gospostvo, z izjemo deželno kne- 
ževinskega m esta v (Fideikomiss) družin
sko institucijo premoženja. Svoja b ra tran 
ca, Hansa Ludvika in Johana Ambrosa, je 
postavil za svoja splošna dediča. P rvi je

V oktobru nas je  obiskala delegacija osnovne šole Prežihov Voranc iz D oline pri Trstu in  
osnovna šola P režihov Voranc iz Doberdoba

Obisk obeh delegacij iz zamejstva je 
pomenil poglabljanje stikov in p rija te lj
stva med Slovenci, ki živijo kot narodna 
skupnost v Italiji in matičnim narodom. 
Prijateljstvo je  še toliko pomembnejše, 
ker so si kot svojega vzornika izbrali na

šega rojaka, revolucionarja, kom unista in 
pisatelja Prežihovega Voranca.

P red vrnitvijo domov sta obe delegaciji 
izrazili, naj bi se vzpostavljeno p rija te lj
stvo še poglabljalo.
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Jochan-L udvik grof Von Thurn (kupil železar
no v  Crni leta  1624 od M elhiorja Puca)

dobil gospostvo Pliberk, drugi pa gospo
stvo Radovljica na Kranjskem .

Johan Ludvik
Po sm rti b ra tranca je  leta 1621 stopil v 

»Fideikomiss« Pliberk v najboljših moških 
letih. Imel je  tako veliko veselje do mon- 
tanistične stroke, da je  29. aprila 1624. le
ta  odkupil rudarsko podjetje v Črni od 
tedanjega lastnika M elhiorja Putza. V le
tu  1635 je kladiva za šest let vzel v za
kup Jakob Palvi iz Ebenaua. Ta pa je v 
letu  1636 ob požaru v Celovcu zgubil svo
je  premoženje, pa je zakup odpovedal in 
grof Thurn je kladiva ponovno prevzel v 
svoje roke. V letu  1655 pa je povodenj 
napravila konec poslopjem obrata, ki so 
bila seveda postavljena na  najnevarnejšem  
m estu in nezadostno zavarovana z jezovi. 
CELO STOLETJE JE B ILA  TO VARN A  V 
ČRNI POPOLNOMA UNIČENA! Razširje
na in bolj urejena so vstala iz  ruševin 
nova kladiva v letu  1755.

Franc I.
Bil je  oče treh  sinov, in sicer: Franca, 

Antona in Josipa Thurna. Bil pa je  tudi 
vzgojitelj in svetovalec nadvojvode Leo
polda II.

Franc II.
Sedaj je postal Franc II., sin Franca I. 

lastnik gospostva v Pliberku. Postal je ze
lo zaslužen predvsem pri dvigu koroške 
železarske industrije, zgradil je  železarno 
iz ruševin v Crni leta 1755, v Mežici in 
G uštanju (na Ravnah). O brat v Crni je 
povzdignil te r mu priskrbel mnogo cesar- 
sko-kraljevih prednosti. Zavaroval ga je 
proti povodnji, obrat je potem vzdržal 
proti sili hudournika. Oblak, ki se je utrgal
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26. ju lija  1807, je  uničil več zaščitnih ob
režij, potrgal mostove in poškodoval m ar
sikatero poslopje, tako da so ga morali 
prestaviti. Tako kot ostala železarska kla
diva v deželi se tudi ta  železarna ni mo
gla zoperstavljati velikemu napredku in 
spremembam v proizvodnji železa, pa je 
proti koncu preteklega stoletja prenehala, 
da bi napravila prostor lesni industriji.

O brata v Crni in Mežici sta  premogla 
skupaj: 2 »Walla« kladivi, 4 ognjišča, 1 
pražarno, 1 fino kovaško kladivo, 2 kladi
vi za cajne, 9 žičnih klešč, 4 žebljarska 
ognjišča z 20 nakovali, nato kladivo za je
klo, 1 vlečno kladivo za jeklo. Običajno je 
bilo letno predelanega 6500 stotov surovega 
železa v jeklo, vlečeno železo in žeblje.

Ravne:
Prvo dovoljenje-koncesija za postavitev 

kovaškega kladiva je  bila dana v letu  
1774, naslednja pa za postavitev dveh 
ognjišč za segrevanje jekla (Stahlalfrisch- 
feuer) v letu  1776 in 1778. V letu  1853 pa 
je bila dana koncesija za postavitev pudlov- 
ke in ogrevne peči te r valjarne, hkrati pa 
je bila odvzeta koncesija iz leta 1774.

Obrat je  bil ves čas majhen. V letu 
1870 so začeli, s posebnim ozirom na iz
ključno uporabo rjavega premoga, ogre
vati vse peči z regeneracijskim  plinom, 
h k ra ti pa pričeli proizvajati besemersko 
jekleno litino.

P rodaja in obrat sta se razvijala zaradi 
krize, ki je  nastopila v letu  1873, zelo te
žavno te r počasno, dvignila se je  šele po 
letu 1881. V tem  času je letna proizvodnja 
znašala poprečno 50.000 stotov jekla.

Franc II. je kratko pred izbruhom voj
ne s T urki dobil čin generalm ajorja. Dne
8. jun ija  1790 je bil pri G jurgevu v borbi 
s T urki težko ranjen, nato pa je tam  tudi 
padel.

Georg I.
Za nas je zanimiv Georg I. (Jurij) Thurn 

(1788—1864), vojskovodja za časa Radecki- 
ja  v Ita liji leta 1849, predsednik družbe, ki 
je  gradila leta 1857—1863 našo koroško že
leznico (Maribor—Celovec). Koncesija za 
gradnjo te  železnice je bila izdana 24. 
oktobra 1856. leta. Na podlagi te koncesije 
so pod predsedstvom Georga I. ustanovili 
delniško družbo za gradnjo kr. c. priv. 
Koroške železnice. To je  bilo 9. januarja  
1857. leta. K reditni zavod na Dunaju je  dal 
za gradnjo železnice 3 milijone, da so dne
18. ju lija  1857 v Ebenthalu (Celovec) lah
ko začeli graditi.

Bil je tudi koroški deželni glavar. Zara
di starosti je leta 1861 odstopil. Dne 11. 
februarja 1809 je  postal lastnik gradu na 
Ravnah. Po pisanju še živeče grofice Ma
rije Thurn je h gradu pripadal tudi Dobji 
dvor, ki pa so ga m orali prodati, da so 
lahko odkupili Georga I., ki je  v Napoleo
novi vojni padel v ujetništvo (na Tirol
skem 1809. leta — bil je  Feldrengm ajster). 
V zakonu z grofico Emilijo von Chorinsky 
sta imela štiri sinove in eno hčerko. Bili 
so to: L. 1834 roj. Georg II., ki je bil po 
sm rti očeta lastnik naše tovarne, Johan 
Douglas, roj. 1835. je bil potem lastnik 
gradu na Ravnah. Um rl je leta 1904 v 69. 
letu  starosti na Ravnah. Leta 1836 se je 
rodil sin Fridrih, 1837 hčerka Ana in 1839 
sin Josef. Pri bratih Georgu in Douglasu 
se torej cepita ravenski liniji grofov Thurn.

Georg II.
Rojen v Mainzu leta 1834. Služil je v

c. kr. arm adi te r dosegel čin majorja. Bil 
je  odlikovan tud i z več odlikovanji. Prvič 
se je  poročil z M arijo Gabrijelo grofico von 
Palffy Duan, ab Erdod. Tej se je pri peča
ten ju  pisem vžgala svila in se je pri tem 
zažgala. V tem  zakonu se je  rodil sin Vin- 
cenc-Georg, zadnji lastnik naše tovarne.

Drugič se je  poročil z Evgenijo grofico 
V rints zu Falkenstern. Rodil se jima je sin 
Aleksander, torej polbrat Vincenca in oče 
sedanjega lastnika gradu v P liberku in v 
Železni Kapli grof dr. A riprand von Thurn.

Vincenc
Rodil se je  22. 3. 1834 v Pliberku. Bil je 

veleposestnik. Na Koroškem je  bil sedež 
uprave v Železni Kapli, na Češkem pa v 
Valču, bil je  edini lastnik jeklarne v Gu
štan ju  te r  član avstrijske Gosposke zbor
nice. Ni imel nikakega avtoritativnega na- 
stopa. Vse posle in razgovore je  vodila nje
gova žena Adela. Na podlgai senžermenske 
mirovne pogodbe so on in cela njegova dru
žina postali jugoslovanski državljani dne
27. 9. 1922 (dekret opcije). V obdobju od 
leta 1919 pa do leta 1922, ko je grof postal 
jugoslovanski državljan, je bilo naše pod
je tje  pod državnim  nadzorstvom. Državni 
nadzornik je  bil dr. Maks Obersnel. V ju
liju  1919. leta se je  v jeklarni oglasil dn 
Heinrich Luckman, strokovnjak montanist 
te r sporočil državnem u nadzorniku, da bo 
zastopal interese grofa Vincenca Thurna. 
Vincenc je  bil precej bolehen in se je  mo
ral držati diete. Grofica pa je  bila zelo Pe" 
dantna, natančna pa tudi skopa. V zakonu 
sta imela dva sina, in sicer Georga in 
Aleksandra. Imeli so tudi posestvo v Rako
vici p ri Vitanju. Tja so večkrat zahajali- 
K adar so bili na tem  posestvu, grof ni ma
ral, da bi tam  pili alkoholne pijače. Pa sta 
Georg in Aleksander, ki sta bila že odrasla 
te r sta imela veliko družbo m ladih ljudi 
okoli sebe, nekoč pregovorila služabnika, 
ki je nosil vodo na mizo, da je v stekleni
co vrgel nekaj za to pripravljenih  črvov- 
Ko jih je grof opazil, se je tako r a z je z ik  
da je pri priči telefonsko naročil alkoholne 
pijače. Seveda o tej potegavščini nikoli o* 
zvedel.

z ..
sam*

Franc II grof Von Thurn — prvi lastn ik  žele ' 
žarne na  R avnah
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K adar je  bila družina Vincenca Thurna 
na Ravnah, so stanovali v vili poleg tovar
ne. V tej vili je prej stanoval direktor 
Marischler.

Kot zadnji samostojni lastnik naše tovar
ne je  zaradi gospodarske stiske stopil v 
delniško družbo, dne 24. 6. 1927 pa je bil 
izbran za predsednika upravnega sveta. 
Vendar v tej funkciji ni ostal dolgo, saj je 
že 6. aprila 1928 um rl v Opatiji.

Georg
Bil je  delničar pri delniški družbi. Ro

dil se je  13. 4. 1900 na Dunaju. Poročil se 
je z vojvodinjo Sofijo Stahenberg. Temu 
zakonu so nevestini starši sicer nasproto
vali, končno pa privolili. V zakonu nista 
imela otrok, kar je vse skupaj precej žalo
stilo. Umrl je  4. 3. 1967 v Taormini — Si
cilija, pokopan je v Pliberku.

Aleksander
Tudi on je  bil delničar pri delniški druž

bi. Rodil se je 6. 1. 1905 na Dunaju. O 
njem pripovedujejo, da je  bil samosvoj, 
večno nezadovoljen, nemogoč za okolico, 
Po duši pa dober. Rad je  pel (bolj glasno) 
arije. Na Ravnah je  živel le občasno.

Dr. Maks Obersnel
(kratek življenjepis)

Rodil se je  25. oktobra 1883 v Trstu — 
Umrl je  14. avgusta 1972 v Portorožu.

V Trstu je  obiskoval osnovno šolo, gim
nazijo in je  m aturira l 1902. leta. Nato je 
študiral na D unaju na pravni fakulteti in 
promoviral 1909. V Trstu je  bil v službi 
pri »Riunione Adriatica di’Sicurta«, nato 
pa je  bil ravnatelj prve slovenske »Splošne 
hranilnice«. Leta 1911 se je v Trstu poro
čil s Stefy Weissovo, katere m ati je  bila 
Slovenka.

Ob izbruhu prve svetovne vojne je  bil 
dr. Obersnel m obiliziran v  avstro-ogrsko 
Vojsko in poslan na fronte; v Galicijo (ra
njen), na soško fronto (živčni zlom), v ro
m unske K arpate (zmrznjene noge) itd.

Po končani vojni je  dr. Obersnel optiral 
za novo državo SHS in 1919 se je  izselil 
iz Trsta. Slovenska vlada v L jubljani ga 
je imenovala za državnega nadzornika Je 
k larne v G uštanju (1919—1922). Od 1922 
do 1941 je  bil generalni ta jn ik  in prokurist 
K ranjske industrijske družbe na Jeseni
cah. Leta 1941, ob okupaciji Nemčije, ga je 
Gestano aretiral (Druschke) in izgnal v 
Srbijo.

V osvobojenem Beogradu je bil pravni 
referent na m inistrstvu rudarstva (1944— 
1945).

Po vrnitvi v Slovenijo je  postal ravna
telj tržaške zavarovalnice (zavarovalnica 
za tržaško ozemlje) s sedežem v Kopru, 
pozneje v  P iranu.

Kot upokojenec je  živel z ženo v Porto
rožu vse do svoie sm rti 14. VIII. 1972. 
Tri mesece za njim  je  od žalosti um rla 
njegova žena Stefy. Oba sta pokopana na 
piranskem pokopališču.

Do svoje sm rti leta 1972, ko je bil star 
80 let, je  bil še vedno telesno in duševno 
mlad in bister. Še nekaj let pred sm rtjo 
je skakal na glavo v m orje in plaval, šahi
ral pa je do mesec dni pred sm rtjo. Užival 
je velik ugled pri vseh, ki so ga poznali, 
kajti bil je  nad vse pravičen in veljal za

simbol poštenjaka. Obe vojni sta m u oba
k ra t vzeli dom, tako da je  na sta ra  leta 
živel tako skromno, da se dandanes niti 
najskrom nejši delavec ne bi zadovoljil s 
tem.

»Jutro« je  dne 26. 10. 1933 ob njegovi 
50-lefcnici napisalo sledeče:

50-letnica dr. Maksa Obersnela.
Včeraj je  praznoval g. dr. Maks Ober

snel, prokurist in  generalni ta jn ik  K ran j
ske industrijske družbe na Jesenicah, svoj 
50. rojstni dan. Jubilant, ki je  znan stro
kovnjak v gospodarskih vprašanjih  in  ja 
ven delavec, se je  že pred vojno v Trstu, 
k jer je  bil ravnatelj Splošne hranilnice, 
mnogo udejstvoval v nacionalnih in gospo
darskih organizacijah. P rav  tako tudi zdaj 
javno mnogo deluje, saj je  član jeseniške 
občinske uprave, glavne bratovske sklad- 
nice v L jubljani in uprave Pok. zavoda, 
banovinski svetnik in starešina jeseniškega 
Sokola. Za zasluge je  bil odlikovan z 
redom sv. Save in jugoslovanske krone. V 
teku let je  objavil v naprednih listih že 
celo vrsto strokovnih člankov gospodarske 
in socialne vsebine. Možu, ki je  KID z 
njim  pridobila izvrstno moč, bodi naklo
njenih še mnogo let.

Življenjepis in povzetek spominov 
dr. Maksa Obersnela sta mi poslala njego
va hčerka T atjana in njen mož inž. Dani
lo Gostiša, ki živita ta  čas v L jubljani — 
Levstikova ul. 7.

»Prosili ste m e za podatke o mojem oče
tu  dr. Maksu Obersnelu in njegovem delu 
po prvi svetovni vojni v tedanji Jek larn i 
Guštanj. K er je  moj oče napisal svoje spo
mine, ki obsegajo dobo od njegovega ro j
stva pa do sredine leta 1941, ko je kot de
portiranec prispel v Srbijo, sem ves roko
pis še enkrat prebrala, enako tudi moj mož 
inž. Danilo Gostiša. On je potem obdobje, 
ki pride v poštev za vašo publikacijo, na
tanko pregledal in iz obširnih spominov 
napisal k ra tek  izvleček (16 tipkanih stra 
ni), ki vam ga pošiljam v nadi, da ga bo
ste lahko uporabili. Vse gradivo je  zelo 
zanimivo.

Povzetek iz spominov 
dr. Maksa OBERSNELA na čas njegovega 

službovanja v jeklarni na Ravnah
od 1919. do 1922. leta.

Dr. Maks Obersnel je bil po prvi sve
tovni vojni imenovan od tak ra tne  narod
ne vlade Slovenije — poverjeništva za in
dustrijo  in trgovino — za državnega nad
zornika v jeklarni Ravne, kam or je  pri
spel 24. jun ija  1919 v sprem stvu šefa u ra 
da državnih m ontanističnih obratov inž. 
M ohorja P irnata.

Jek larna Ravne je  bila tak ra t last gro
fa Vincenca Thurna, veleposestnika na 
Koroškem in člana Gosposke zbornice 
na Dunaju.

S tanje podjetja je bilo tedaj kaotično. 
P rejšnje nemško vodilno osebje, ki ga Na
rodni svet na Prevaljah, prvi organ narod
ne oblasti na tem področju, ni v ničemer 
ogrožal, a je ob zasedbi nemškonacional- 
nih enot koroškega Heim wehra preočito 
pokazalo, da je  za priključitev tega po
dročja Avstriji, je  pred povratkom  jugo
slovanskih enot ob začetku jun ija  1919 po
begnilo in zapustilo v obratih anarhijo. 
Proizvodnja je počivala, blagajna izpraz
njena, po pisarnah so ležali razmetani in

Vincenc grof Von Thurn —  zadnji sam ostojn i 
lastn ik  železarne R avne

delno raztrgani spisi, delavstvo, okrog 300 
oseb, pa je bilo brez zaposlitve in zaslužka.

Kot začasni vodja podjetja je  tak ra t na
stopil službo neki Franc Beguš, koroški ro
jak, do p revrata  zaposlen v nekem  prede
lovalnem železarskem podjetju v Avstriji. 
K er pa Beguš o tehnološkem postopku pro
izvodnje jekla ni imel pravega strokovne
ga znanja, je bilo stanje v jeklarni še ved
no anarhično.

Šele s pomočjo inž. Hruschke, ravna
telja železarne v Štorah, k i je  prispel v  
jeklarno istočasno z novim državnim  nad
zornikom dr. Obersnelom, se je  posrečilo 
obnoviti delo v obratih, kolikor je  bilo ta 
k ra t mogoče.

Podjetje je predstavljalo kompleks ve
činoma zelo starih  objektov in naprav, na
m enjenih proizvodnji jekla v pudlarskih 
pečeh, m artinovkah in grafitn ih  topilnikih 
te r predelavi jekla v valjarni, kovačnici in 
v  posebnem obratu za izdelovanje artile rij
skih granat. G retju  peči je  služil generator
ski plin iz premoga, gonilno moč za v aljar
no je  dajala Meža. Delavstvo je  bilo veči
noma dobro uvedeno in kvalificirano, a je 
bilo neenotno in slabo plačano, deloma po 
hudi nemški propagandi proti Jugoslaviji 
neprijazno orientirano, sindikalno poraz
deljeno te r do novega položaja do skrajno
sti nezaupno.

Ob takih razm erah je bila seveda vloga 
novega državnega nadzornika, ki naj bi vse 
delo v podjetju usm erjal tako, da bi bilo 
kar najbolj v skladu z interesi nove d r
žave, izredno težavna. Vodstvo jeklarne ni 
imelo strokovno usposobljenih pomočni
kov, ni bilo denarja, kom ercialna služba v  
zagati, ker je bilo tržišče zaradi m eja in 
izrednih razm er tedanje dobe nedostopno. 
Računati je bilo, da bo ovire postavljal 
tudi lastnik podjetja. Težave je u stvarja
la tudi dotedanja praksa unorabe nemškega 
jezika v upravi in obratih; zahtevala se 
je uvedba slovenSčine — navzlic pom anj- 
kaniu slovenskega strokovnega izrazo
slovja.
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Železarna grofov Thurn v Črni 1856. leta

Negativno je  na konsolidacijo podjetja 
učinkovala tudi političnoteritorialna nego
tovost, kajti Jugoslavija, odnosno kraljevi
na Srbov, H rvatov in Slovencev, kakor je 
bil takraten  uradni naziv države, proti 
A vstriji še ni imela določenih meja, v P a
rizu so še vedno potekala pogajanja, pri 
čemer pri velikih zaveznikih zmagovite 
an tan te sim patije niso bile povsem na 
strani Jugoslavije.

Vendar je polagoma delo v obratih p ri
čelo zopet teči, nezaupanje popuščati in v 
blagajno je pričel p ritekati denar.

Jek larna je  bila znana po svojem spe
cialnem izdelku, nam reč jeklu, izdelanem 
v pudlarskih pečeh. Trg na Balkanu je 
hrepenel po tem  jeklu, ki so ga v prim itiv
nih predelovalnih obratih, posebno v S r
biji, predelovali v sekire in drugo poljedel
sko orodje, pri čemer je bilo posebno po
membno dejstvo, da je bilo to pudlano je
klo kovno in odlično zvarljivo, pri tem pa 
v zadostni m eri trdo in odporno.

Pudlarske peči pa tedaj niso mogle obra
tovati, ker ni bilo moči dobaviti potrebne
ga surovega železa ustrezne kakovosti, ki 
ga je v preišnjih  časih jeklarni dobavlja
la Alpine-M ontan Gesellschaft iz Donawi- 
tza, a je bilo v novih razm erah vsaj za
časno nedosegljivo.

Takratni tehnični vodja v obratu, Beguš, 
je  v tej dilemi pričel izdelovati železo sicer 
v dim enzijah pudlanega jekla — a v m ar- 
tinski peči, te r je bil uspeh na prvi pogled 
presenetljiv.

Komercialna služba, ki jo je spravil na 
noge koroški Nemec Hans G atterer, poro
čen s Slovenko, je pričela prodajati to tako 
imenovano »pudlano«« jeklo na veliko; to
da ni dolgo trajalo, ko so kupci pričeli 
vagonske pošiljke vračati, k er je bilo jeklo 
za predelavo v orodje zaradi neustrezne 
zvarljivosti in kakovosti neuporabno.

Ideja Beguša je  seveda povzročila jek lar
ni ogromno škodo, proizvodnja pudlanega 
jekla v m artinovki se je  m orala nemudo

ma ustaviti in Beguševe kariere v jek lar
ni je bilo konec.

V juliju 1919 se je v jeklarni oglasil 
Dr. Heinrich Luckmann, strokovnjak mon- 
tanist in ru tin iran  izvedenec v upravljanju  
montanističnih obratov, industrijskih pod
jetij in veleposestev. Sporočil je, da ga je 
grof Vincenc Thurn kot lastnik podjetja 
pooblastil, da bo zastopal njegove interese.

Ta je predvsem skušal doseči, da pride 
v jeklarno usposobljena vodilna tehnična 
moč. Slovenskih inženirjev m etalurgov ta 
k ra t ni bilo in je  zato nastalo vprašanje, 
katerem u izmed prejšnjih  tehničnih stro
kovnjakov v jeklarni bi naše oblasti dovo
lile povratek. V poštev sta prihajala ing. 
Gorry, prejšnji tehnični ravnatelj, ali nje
gov nam estnik ing. Lorberau.

K er so ugotovili, da je  bil inž. Gorry 
strupen nemški nacionalist, ki v tedanjem  
za naše državne in narodne interese zelo 
občutljivem času in še na spornem koro
škem ozemlju, gotovo ni bil zaželen, je 
naša oblast na predlog dr. Luckm anna do
volila povratek inž. Lorberauju. Z njego
vim povratkom  se je pričelo strokovno 
pravilno obratovanje m etalurških naprav, 
predvsem m artinovke in talnih peči v to
pilnici. Kasneje, ko je bila omogočena tudi 
nabava surovega železa ustrezne kakovosti, 
se je  začelo tudi pudlanje.

Razmere, v katerih  je  tiste dni živelo 
delavstvo, niso bile ugodne. Plače so bile 
slabe in draginja je naraščala. Zato je  bi
lo razumljivo, da se je  širilo nezadovoljstvo 
in nezaupanje do novih oblasti, ki jo je še 
podpihovala podtalna propaganda proti Ju 
goslaviji.

Za pom iritev duhov je imel dr. Ober- 
snel kot državni nadzornik za potrebno, da 
stopi z delavstvom v neposreden stik, pa 
je  zato v ju liju  ali avgustu 1919 skli
cal vse delavstvo na skupen sestanek v 
naj večjem delovnem prostoru jeklarne, kar 
je bilo za tedanje čase nekaj povsem iz
rednega.

Na sestanku, ki se ga je  delavstvo pol
noštevilno udeležilo, se je  predstavil kot 
organ nadzorstva in delegat nove n a r o d n e  
oblasti z nalogo, da pomaga urediti raz
mere, nastale v zvezi z minulo vojno, m 
težave, ki so ju sledile.

Težave, ki tarejo delavstvo, so mu pozna
ne in bo zato poskusil vse urediti po svo
jih močeh, čimbolje in pravično. Prosil Je 
delavstvo za potrpljenje, zaupanje in po
moč, ki naj bi mu jo nudilo z delovno di
sciplino in objektivnostjo. K ar pa v obra
tih  ne bi bilo prav, naj mu sporočijo p° 
delavskih zaupnikih.

Ta sestanek je  imel čudovite učinke. 
Delavstvu se je povrnilo zaupanje in tudi 
prim erov sovražne propagande proti Jugo
slaviji je bilo čedalje manj.

V obratnih pisarnah in v samem ravna
teljstvu je prim anjkovalo zavednih pomož
nih moči.

Tedaj se je javila na delo m lada Trža
čanka Dora Piščančeva, ki je  bila d o v o l j  
izobražena in je tudi obvladala slovenski 
pravopis in stroj epis.

Od m lajših narodno zavednih moči med 
osebjem ravnateljstva je bil posebno Prl'  
zadeven Rajko Kotnik, ki je  kot prosto
voljec v četi padlega poročnika Malgaja 
bil v G uštanju že med invazijo vojaških 
enot Heim wehra in se je udeležil bojev za 
Koroško v obram bi pred nemško-nacional- 
no invazijo.

Imel je mnogo znancev med domačim 
prebivalstvom  in je pomagal u re ja ti raz
mere, k jer je  le mogel.

Izmed delavcev je mnogo pripomogel 
Miloš Štor, st. kvalificiran strugar in pred
sednik podružnice socialno-demokratske
delavske organizacije. Z njegovim posredo
vanjem  je ravnateljstvo izvedelo za stvari, 
ki niso bile v redu in ki so zahtevale pri
m erne ukrepe.

Ko se je stanje v jek larn i nekoliko usta
lilo, je prišel v G uštanj tudi lastnik grof 
Vincenc Thurn, ki je imel tedaj kakih pet
deset let.

Bil je potomec stare aristokratske rod
bine Thurn-Valsassina, veleposestnik na 
na Koroškem, s sedežem uprave v Želez
ni Kapli, na Češkem pa v Valču, edini la
stnik jeklarne v G uštanju in član avstrijske 
Gosposke zbornice. Bivališča je imel na 
Dunaju, v Valču, Železni Kapli in v Gu
štanju. Ni imel nikakega avtoritativnega 
nastopa te r je vse posle in razgovore vo
dila njegova žena, ki je bila mnogo bolj 
inteligentna in prisebna.

V G uštanju je  tak ra t bival tudi grof 
Douglas Thurn. Vincencov sorodnik, ki je 
bil g lavar fideikomisnega premoženja 
Thurnov, s sedežem v starodavnem  gradu 
v Velikovcu. V G uštanju je imel gradič na 
hribčku nad jeklarno s krasnim  parkom, v 
Pliberku pa graščino in posebno lastno 
podjetje — veliko opekarno.

Bil je  visoke postave, z avtoritativnim  
nastopom, te r je kazal omalovaževanje do 
predstavnikov nove oblasti. Svoječasno je 
bil v diplomatski službi, med drugim  pri 
avstro-ograkem veleposlaništvu v Petro
gradu. Bil je  široko razgledan v m ednarod
nih političnih vprašanjih.

Dr. Obersnel je moral p riti z njim  v 
stik, ker ga je  vlada imenovala za držav
nega nadzornika v njegovi opekarni.

P rvi obisk na gradu v P liberku pa je bil 
ob zelo neugodnem času, ker je opekarno



pred nekaj dnevi uničil velik požar. Z 
ozirom na to je na predlog dr. Obersnela 
vlada državno nadzorstvo odpravila.

Zanimivo pa je, da je opekarna v P li
berku že dvakrat pogorela, vsakokrat km a
lu potem, ko je  bila obnovljena in oprem
ljena z novimi stroji. S tvar je  zato posta
la sum ljiva in končno je prišlo na dan, da 
je opekarno vsakokrat zažgal njen obrato- 
vodja, da je  potem dobival provizijo od 
nanovo nabavljene opreme.

P ri u re jan ju  zadev v obratovanju jek lar
ne v G uštanju je bila predvsem potrebna 
pravična ureditev službenih prejem kov in 
prilagoditev novim razmeram. Načrt, ki ga 
je sestavil drž. nadzornik dr. Obersnel in 
ga poslal v odobritev osrednjem u uradu 
montanističnih obratov v Ljubljani, je bil 
sprejet in je bilo to vprašanje vsaj začasno 
urejeno. Poleg vprašanj, katerih  reševanje 
je zahtevalo vsakdanje delo v zvezi z 
obratovanjem  jeklarne in poleg proble
mov, ki jih  je  bilo upoštevati in urejati 
z vidika narodno-političnih interesov, se je 
moralo vodstvo zanim ati tudi za gospodar- 
sko-politična vprašanja, nastala zaradi 
sprememb ob novi državno-politični ure
ditvi ob severni m eji in z novimi državni
mi tvorbam i na ozemlju prejšnje avstro- 
ogrske monarhije.

Eno najbolj težavnih in perečih vpra
šanj je bilo v tem, da je denar, ki je bil 
v obtoku, začel izgubljati svojo kupno moč. 
Ob zaključku vojne, oktobra 1918, je bil 
v obtoku praktično le papirnati denar, ki 
pa je  v teku štirih  vojnih let v odnosu 
na zlato krono izgubil svojo vrednost.

Ob razsulu m onarhije so nasledstvene 
države skušale prejšnje kovance — avstrij
ske krone — oimpreje nacionalizirati. Za 
ozemlje, ki je pripadalo Jugoslaviji, je bilo 
odrejeno žigosanje in določena vrednost 
jugoslovanske krone v razm erju do srbske
ga dinarja 1 d inar =  4 krone. Padanje 
vrednosti in kupne moči se je sicer s tem 
omililo, ne pa ustavilo. Ta nestabilnost 
kupne moči denarja v obtoku je  po vroči
la vedno hujše m otnje v vseh vejah go
spodarstva.

Občutne težave so izvirale tudi iz dej
stva, da se je podjetje pri obnavljanju svo
jih stikov s trgom  po vojni znašlo v po
polnoma sprem enjenih razm erah. Za nove 
vrste plem enitega jekla, ki se je popreje 
izdelovalo na Ravnah za predelovalno in
dustrijo v avstro-ogrski m onarhiji v m ejah 
nove jugoslovanske države ni bilo kupcev 
in to ne samo, ker ta  predelovalna indu
strija  še ni bila razvita, temveč tudi iz 
razloga, ker tudi interesenti v novi državi 
niso vedeli, da je na ozemlju novega do
mačega trga jeklarna, ki take vrste jekla 
izdeluje.

To nezadostno orientiranost je  bilo opa- 
ne samo v m etalurgiji, temveč tudi na 
ostalih področjih industrije in je predstav
ljala težak problem, ne le za industrijska 
podjetja, temveč tudi državne organe in 
ustanove, ki so bile v novih razm erah po
klicane. da pomagajo ureja ti vsa gospodar- 
sko-politična vprašanja.

To je  bilo odločilno, da je m inistrstvo 
za trgovino in industrijo beograjske vlade 
v oktobru 1919 sklicalo inform ativni raz
govor v dvorani hotela Union v Ljubljani. 
Sestanek je vodil načelnik oddelka za 
industrijo Milivoje Savič, udeležile so se 
ga vodilne osebnosti tedanjega politične

K O R O Š K I  F U Ž I N A R

ga in gospodarskega življenja Slovenije 
in  seveda predstavniki vseh pomembnejših 
industrijskih podjetij slovenskega področ
ja. Kot predstavnik jeklarne na Ravnah se 
je tega sestanka udeležil dr. Obersnel kot 
državni nadzornik in podal o razmerah, 
proizvodni zmogljivosti in proizvodih jekla 
obširnejše poročilo, v katerem  je nakazal 
tudi vse probleme, ki tarejo jeklarno — ta 
ko predvsem dobavo surovin in potrebne
ga reprodukcijskega m ateriala, kar tedaj 
brez smotrnega sodelovanja z drugim i žele
zarskimi podjetji in brez pomoči organov 
državne uprave ne bi bilo mogoče zagotovi
ti. Na osnovi tega poročila se je pričel 
načelnik m inistrstva za trgovino in indu
strijo M. Savič zanim ati za jeklarno na 
Ravnah. Prišel je tudi osebno na Ravne 
in si ogledal tovarniške naprave. Presojal 
je  pa vse probleme prvenstveno z vidikov 
državne obrambe. Menil je, da bi bila me
talurška industrija ob severnih m ejah Slo
venije brez koristi za novo jugoslovansko 
državo v prim eru oboroženega spopada, 
videl je  v njej celo oviro za nastanek 
in razvoj potrebne obrambne industrije, ki 
naj bi se po njegovem m nenju zgradila 
bolj v osrčju nove države. Zato je naspro
toval težnjam  po razvoju jeklarne na Rav
nah in železarne na Jesenicah.

O teh svojih pogledih je  Savič izdal 
vrsto člankov v takratnem  beograjskem 
glasilu »Trgovinski Glasnik«, kasneje pa 
izdal tudi v posebni publikaciji.

Ker v nobenem slovenskem časopisu ni 
zasledil nikakega odpora proti tem Savi
čevim nazorom, je dr. Obersnel napisal 
članek, v katerem  je opozoril na resno ne
varnost takih tendenc za gospodarski in 
socialni razvoj in napredek Slovenije. 
Članek je izšel v takratnem  glasilu ljub
ljanske zbornice za trgovino, obrt in indu
strijo »Gospodarski Glasnik« in ga je ne
mudoma ponatisnil tudi »Slovenski Na
rod«, ki je na ta  način opozoril odgovorne 
kroge na nevarnosti, ki se kažejo na go- 
spodarsko-političnem področju za Sloveni
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jo. S tem je bistveno ublažil učinek Savi
čevih trditev.

K ljub tem u je  Savičeva doktrina še več 
let poitem v zatišju adm inistrativnih ukre
pov in pri izvajanju zakonskih predpisov 
ustvarjala  težave zdravem u razvoju obmej
ne industrije.

Kot že omenjeno, je bila vsa severna 
m eja Jugoslavije ob zaključku vojne spor
na. Vpliv podtalnih dejavnikov, ki so bili 
plod stoletne germanizacije, tu jega gospo
stva in sovražne propagande, je bil izredno 
močan, zavest v slovenskem narodnem  smi
slu in v sm islu nastajajoče nove države pa 
omejena na redke slovenske izobražence, 
pri vsem tem pa gospodarske težave, ki so 
nastale v dolgoletni vojni in v prvih  po
vojnih letih, pom anjkanje surovin in po- 
trošnega blaga, naraščajoča draginja in pa
danje kupne moči denarja, nedoraslost d r
žavnega aparata za take izjemne razmere, 
vse to je  povzročalo splošno malodušje, v 
katerem  je uspevalo hujskanje p ro ti Slo
vencem in proti Jugoslaviji. Sele meseca 
sept. 1919, ko je bila podpisana Saint-G er- 
m ainska m irovna pogodba, je za Mežiško 
dolino nastopila neka konsolidacija, ker je 
bila po tej pogodbi Mežiška dolina, ki je 
pod Avstrijo spadala k deželi Koroški, brez 
plebiscita dodeljena novi kraljevini Srbov, 
Hrvatov in  Slovencev, m edtem  ko je  za 
ostala sporna področja Koroške m irovna 
pogodba predvidela ljudsko glasovanje v 
dveh etapah, najprej za cono A in če bi 
izid glasovanja v  tej coni odločil v  korist 
Jugoslavije, tudi še v coni B.

Oona A je obsegala pretežno slovensko 
področje južno od D rave in Vrbskega je 
zera, severno od Drave pa področje Veli
kovca, cona B pa Celovec in Gosposvet
sko polje.

Politična nasprotja so se sedaj odražala 
v odkriti in p rik riti propagandi za izid 
plebiscita.

Malemu krogu narodno zavednih mladih 
ljudi, ki so v  Guštanju hoteli osnovati so
kolsko telovadno društvo, se je takoj p ri

2elezarna R avne —  Strugarji in k lju čavničarji leta  1895. Ležijo od leve: neznani; sedijo; n e 
znana, Otto W ildm an; stojijo  prva vrsta: neznan, Johann N apotnig, neznani, Johann Dohr, 
Josip Sikora, Josip K ajser, neznani; stojijo  druga vrsta: neznan, Johann P uschnig, Josip To- 
plitsch, M aks Landsm an, neznan, Leopold K otnik, Johann M ayerhofer, neznan, Franc M ihe- 

litsch, neznani; stojijo  —  tretja vrsta: neznani, Gašper Cegovnik, neznan
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Ž elezarna R avne —  K ljučavničarji in strugarji — 1908. Sedijo od lev e  proti desni: Egidius 
H erič, M ihael W utscher, Ignac Hohl, Leopold VVidman, Johann, M ayerhofer, Ferdinand Ma- 
dile, Johan Legner, K arel B ukstaler; stojijo: Josip  K aiser, Leopold K otnik, M ihael Jurak, J o 

hann N apotnik, Josip Ilanzm an

družil tudi dr. Obersnel, državni nadzornik 
v jeklarni.

Km alu je  bil sestavljen priprav ljaln i od
bor, ustanovni občni zbor je  potrdil p ravi
la in izvalil dr. Obersnela za prvega dru
štvenega starosto.

Ob poti mimo pokopališča in  cerkvice je 
na območju tovarne stala lesena baraka, 
ki za obratovanje ni bila več potrebna, 
pa jo je vodstvo jeklarne dalo d ruštvu  na 
razpolago. V njej se je  uredila prim itivna 
telovadnica, nekaj m ladih sokolskih p ri
stašev je  prijelo  navdušeno za delo in s 
pomočja m ariborske sokolske župe je  nova 
sokolska postojanka km alu zaživela.

Vse leto 1920 je  potekalo že od početka 
potem pa vse bolj in  bolj v znam enju ple
biscita. Mežiška dolina je  bila sicer že po 
določbah m irovne pogodbe priznana Jugo
slaviji, toda priprave na  plebiscit z jugo
slovanske in z avstrijske strani so imele 
močan odmev tudi na  tem  področju.

V interesu učinkovite propagande na so
sednjem  plebiscitnem ozemlju je  bilo, da 
se mezde jeklarniškega delavstva spričo p a
danja kupne moči jugoslovanske krone 
pravično uredijo. V avgustu in novem bru 
1919 so sicer bile začasno urejene, toda 
naraščajoča draginja je  te rja la  trdnejšo in 
boljšo ureditev.

Povod za razpravo o tak i ureditvi je  da
la Spomenica osrednjega društva kovinar
jev, soaialistično usm erjene delavske sin
dikalne organizacije, predhodnice kasnej
šega Saveza m etalnih radnika Jugoslavije. 
Zahtevala je povišanje mezd v skladu z 
nastalo draginjo. Tozadevna pogajanja so 
bila v G uštanju 2o. m arca 1920. Razpra
vo je  vodil inž. Mohor P irnat, predstojnik 
Osrednjega urada m ontanističnih obratov 
v Ljubljani. Kot zastopnik poverjeništva 
za socialno skrbstvo v ljubljanski pokra
jinski vladi je  razpravi prisostvoval dr. Mi
lan Lemež, ki je tedaj veljal za voditelja 
komunističnega pokreta v Sloveniji. Osred

nje društvo kovinarjev je zastopal tajn ik  
društva Ignac Mihevc, Zvezo industrij cev 
v L jubljani pa njen drugi ta jn ik  dr. Ciril 
Pavlin. Poleg vodstva je delavstvo jek lar
ne zastopalo devetnajst delegatov pod vod
stvom strugarja  Štora.

Razprava je  rodila prvo kolektivno po
godbo, sklenjeno v Jugoslaviji o delavskih 
mezdah na podlagi kom biniranega sistema 
osnovnih mezd, draginjskih doklad in  in
deksnih števil, ki so se periodično določa
le po cenii najvažnejših življenjskih po
trebščin. Osnutek sistema sta  izdelala dr. 
Obersnel in  limž. Lorberau. Indeksna ali ka
zalna števila kot osnovo za odrejanje vi
šine doklad je  vsake tri mesece določal po
seben odbor, v  katerem  je  bilo poleg vod
stva tovarne deset zastopnikov delavstva, 
en zastopnik delovodij in en zastopnik 
uradništva.

Na taki osnovi je  bila 15. januarja  1921 
sklenjena druga kolektivna pogodba, pri 
kateri so se sprem enile le kvote živil, ka
terih  cena je  določala kazalna števila za 
višino draginjskih doklad.

Rapidno naraščanje draginje v tisti dobi 
je  razvidno iz naslednjih cen, ki so veljale 
kot izhodišče po prvi in drugi pogodbi.

marec 1920 januar 1921 
jug. kron jug. kron indeks

moka 9,20 14,75 157
meso 14,— 22,— 154
mast 42,— 56,— 132
olje 50,— 80,— 160
jajca 1,— 3,— 300
mleko 2,— 4,— 200

Ta mezdni sistem, za katerega so bile 
značilne gibljive draginjske doklade, je v 
tedanji dobi inflacije zagotovil podjetju 
relativen m ir v sicer neizbežnih mezdnih

sporih, ki so drugod ogrožali socialni polo
žaj delavstva in  na d rug i stran i obratova
nje podjetij.

Doba inflacije je  vplivala seveda tudi na 
stroške proizvodnje jeklarskih  izdelkov, 
kar je  terja lo  tudi višje cene proizvodom. 
K er je bila jek larna v avstrijski dobi včla
njena v kartelno organizacijo Verband der 
Oestereichischen Edelstahlwerke, s sede
žem na Dunaju, se je prodaja njenih iz
delkov doslej ravnala po cenah, ki jih je 
od časa do časa odrejala ta  zveza avstrij
skih jek larn  tudi za jugoslovanski trg.

Takem u načinu določanja cen za proiz
vode ravenske jek larne pa se je  državni 
nadzornik dr. Obersnel energično uprl, ker 
načelno ni mogel dopustiti, da bi o cenah 
za proizvode jugoslovanskega podjetja od
ločal v inozemskem kartelu, katerega cene 
za jeklarno na Ravnah nikakor ne morejo 
bita obvezne. K ljub intervenciji dr. Hein- 
rika Luckm anna pri predstojniku oddelka 
m inistrstva za trgovino iin industrijo v 
L jubljani dr. Marnu, je  stališče državne
ga nadzornika obveljalo.

Poleg teh problemov, s katerim i se je 
m oral p ri izvajanju funkcije državnega 
nadzornika spoprijeti, se je dr. Obersnel v 
p ri polovici leta 1920 mnogo ukvarja l tudi 
z novo ustanovljeno sokolsko organizacijo- 
To organizacijo je  v tedanjih  razmerah 
imel za narodno-politično pomembno za
devo te r  je  zato sodeloval ne samo v  upra
vi društva kot njegov starosta, temveč se 
je  tudi osebno udeleževal telovadbe. P r1 
tem  udejstvovanju m u je  zelo pomagal 
Lojze Verdikon, ki se je  bil kot prostovo
ljec udeležil pohoda tržaškega bataljona v 
sklopu jugoslovanske vojske, ki je 1919- 
leta zasedla južni del Koroške. Priporočil 
m u ga je  kom andant stotnije, ki ji je  bil 
Verdikon dodeljen in ker je v  vodstvu je
klarne prim anjkovalo zanesljivih moči, ga 
je  takoj sprejel.

Za delovanje novega sokolskega društva 
v Mežiški dolini, v Dravogradu, Prevaljah 
in Črni se je  zelo zanimal starosta m ari
borske župe dr. L judevit Pivko, ki je  pri
hajal predavat, dajat navodila in nasvete 
za nadaljnje delo. Na njegovo pobudo je 
m ariborska župa sklenila, da bo župni zlet 
1920. le ta  v podkrepitev slovenske stvari 
p ri bližajočem se plebiscitu v Mežiški do
lini, torej na koroških tleh. Kot kraj žup
nega zleta je določila Guštanj. Za izvedbo 
priprav  za zlet, ki naj bi bil v  nedeljo,
8. avgusta 1920. leta, je župa delegirala 
v Guštanj člana župnega odbora dr. Frana 
Irgoliča.

Kot osrednja točka prired itve je  bil za
m išljen javni množični telovadni nastop, 
za katerega je bilo potrebno poiskati p ri ' 
m eren prostor. Izbrali so park  za graščino 
grofa Douglasa Thurna, s krasnim  drev
jem, ki je obkrožalo širok travnik, s pre
krasnim  pogledom po okoliških vrhovih in 
čistim ozračjem.

Grof je  dovolil uporabo parka za n a m e 
ravani župni zlet.

V vseh sokolskih enotah so se pričele 
tem eljite priprave za župni nastop, telo
vadbo na orodju in proste vaje.

Na dan zleta je bilo krasno vreme. Ob 
8h zjutraj je prispel na guštanjsko posta
jo vlak iz M aribora z ogromnim številom 
članstva in drugih izletnikov, ki jih  je V 
imenu guštanjskega sokolskega društva

.M;



pozdravil starosta dr. Obersnel. Popoldan
ski telovadni nastop je  najlepše uspel; ob
činstvo ga je sprem ljalo z navušenim  odo
bravanjem . Vsa p rired itev  je  nosila pose
ben čar lepote, zdravja, idealizma in pre
bujene narodne zavesti.

Med prireditv ijo  je  dr. Obersnel prejel 
brzojavko, ki ga je  pozivala, da se nem u
doma javi v  Ljubljani. Bila je  v zvezi z bli
žnjim koroškim plebiscitom.

Na konferenci v  Ljubljani, ki so ji po
leg drugih prisostvovali tudi predstavniki 
takratnega Narodnega Sveta v Svečah na 
Koroškem, so razpravljali o nevzdržni si
tuaciji, ki je nastala v tovarni v  Bistrici 
na Rožu (last K ranjske industrijske družbe 
na Jesenicah), ki je bila na  plebiscitnem 
ozemlju.

Zaskrbljenost je  povzročalo pristransko 
postopanje obratnega vodje, pruskega d r
žavljana Johannsena, ki si je očitno priza
deval za nemško zmago p ri plebiscitu, od
puščal z dela zavedne slovenske delavce in 
podpihoval na vse mogoče načine nemško 
plebiscitno propagando.

Narodni svet m u je  zaradi tega prepo
vedal dostop v tovarno, kar pa Johannsen 
ni hotel priznati in  je  povzročal sloven
skim zavednim, a v političnih zadevah ne
izkušenim in nespretnim  koroškim doma
činom vedno večje skrbi in težave.

Na konferenci je bilo dogovorjeno, da 
K ranjska industrijska družba delegira kot 
svojega zastopnika v tovarno v Bistrici na 
Rožu dr. Obersnela s pooblastilom, da po 
možnosti popravi že močno zavoženo situ
acijo. Ta je to odločitev sprejel le pogojno, 
s tem, da bi na licu m esta naj preje preučil 
nastali položaj in nato podal svoje predlo
ge, iz L jubljane je  tako odpotoval nepo
sredno v Bistrico.

V tovarni je bilo tedaj zaposlenih okrog 
300 delavcev. Proizvodnja je  obsegala iz
delavo jeklene žice raznih debelih in kva
litete te r žičnih vrvi iz valjane žice, ki jo 
je v glavnem dobavljala K ranjska indu
strijska družba na  Jesenicah.

Delavstvo je  bilo po narodnosti skoraj 
izključno slovensko, toda pod močnim 
vplivom avstrijske socialno-demokratske 
stranke, le m anjšina je  bila odločno za 
Jugoslavijo in veliko je bilo omahljivcev. 
Vodstvo tovarne, ki so ga poleg obrato- 
vodie Johannsena predstavljali še knjigo
vodja Pfeiffer, bivši oficir avstroogrske 
m ornarice Preradovič (vnuk hrvaškega pe
snika) in neka nemška uradnica, je dajalo 
tovarni izrazito nemški značaj.

Po enem tednu se je  v  Bistrici oglasil 
dvorni svetnik inž. P irn a t te r sprejel pred
loge dr. Obersnela. Obenem ga je  prego
voril, da je sprejel funkcijo ravnatelja to
varne za dobo nlebiscitne borbe. Za začas
nega nam estnika pri državnem  nadzorstvu 
jeklarne na Ravnah pa je  bil imenovan 
prof. dr. L judevit Bohn iz Ljubljane.

Narodni svet je potem preklical svojo 
prepoved, izdano obratovodji Johannse- 
nu, ta pa je m oral zopet sprejeti na delo 
odpuščene slovenske delavce, ravnatelj
stvo K ranjske industrijske družbe pa je 
nadomestilo Preradoviča in ono nemško 
uradnico z dvema slovenskima uradniko
ma, Antonom Kersteinom z Jesenic in J u 
rijem  Čopom s Koroške Bele.

Kazalo je že, da so se duhovi po teh 
spremembah pomirili, ko se je zvedelo, da
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se je Johannsen tpri avstrijski delegaciji 
plebiscitne komisije proti im enovanju 
dr. Obersnela pritožil in zahteval zaščito. 
To je  dalo povod za preiskavo, ki so jo 
opravili trije  zavezniški oficirji, dva An
gleža in en Francoz, ki so -rezultat p re
iskave predložili p lenarni seji v odločitev.

Delegat Jugoslavije, m inister Jovano
vič, je na plenarni seji podal izjavo, ki 
jo je  koncipiral dr. Obersnel in  z njo uspel 
tako, da je bila pritožba avstrijske dele
gacije zavrnjena, kar je imelo posebno 
med delavstvom  tovarne izredno ugoden 
odmev.

P ri plebiscitu 10. oktobra 1920 je na 
Bistrici v  Rožu, k jer so poprej e računali 
z nemško večino, bila večina glasov od
dana za Jugoslavijo.

Pač pa smo slabo odrezali v ostalih k ra
jih, tudi v Svačah, -kjer je Ml sedež Na
rodnega sveta.

P ri plebiscitu je bilo 58 odstotkov gla
sov oddanih za Avstrijo in 42 odstotkov 
za Jugoslavijo.

O za nas nesrečnem izidu plebiscita so 
mnogo razpravljali in je bilo izrečenih 
mnogo očitkov na ta  ali oni naslov.

Po m nenju dr. Obersnela pa so bili 
glavni vzroki naslednji:

1. Intenzivna nemška raznarodovalna 
politika v zadnjem  stoletju s pomočjo, 
šol, železnice in gospodarstva in  premočjo, 
ki jo je nemški sloj pridobil že v  prejš
njih  časih (fevdalizem, veleposestništvo 
in gozdarstvo).

2. Spretna nem ška propaganda, ki je  iz
koriščala slabosti m lade jugoslovanske 
države te r notranji odpor prebivalcev Ko
roške pro ti m ilitarizm u, k i so ga očitali 
Jugoslaviji.

3. Nesposobnost domačih organov v od
borih, ki so odločali o vpisu posameznih 
oseb v glasovalne sezname; v zadnjih
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dneh pred glasovanjem  je pod pritiskom  
nemške propagande in delno pristranske
ga sodelovanja (italijanskih) predstavni
kov plebiscitne komisije na tisoče oseb, ki 
so nekoč prebivale ali bile zaposlene v 
plebiscitnem pasu, bilo vpisanih sezna
me, ne da  bi se zastopniki domačinov v  
odboru proti tem u početju znali učinkovi
to boriti.

Po plebiscitu, dne 12. oktobra 1920, se 
je  dr. Obersnel poslovil od B istrice v Ro
žu in  se vrnil v Guštanj te r od začasne
ga nam estnika dr. Bohma zopet prevzel 
agende državnega nadzornika.

Po odločbah m irovne pogodbe je p rip a
dala pravica opcije za Jugoslavijo tud i 
vsem tistim, ki so imeli glasovalno pravi
co p ri koroškem plebiscitu.

Te pravice se je  poslužil tud i lastn ik  je 
klarne grof Vincenc T hum  in  zaprosil za 
jugoslovansko državljanstvo, ki m u je  bi
lo tudi priznano.

Tako je državno nadzorništvo, ki je  bi
lo poverjeno dr. Obersnelu, izgubilo svoje 
opravičilo. V endar je še opravljal svojo 
funkcijo v  jek larn i tako, da  je  skušal 
uskladiti državne interese in koristi pod
jetja, m ed podjetjem  in zaposlenim delav
stvom pa zagotoviti pravične odnose. Kot 
zastopnik jeklarne je  sodeloval s p red
stavniki drugih jugoslovanskih železarn 
p ri u re jan ju  vprašanj skupnega interesa, 
zlasti p ri razgovorih o carinski zaščiti.

Razen s problemi, ki jiih je njegova 
funkcija pri jeklarni prinašala s seboj, se 
je  tud i po koroškem plebiscitu zanim al za 
vprašanja javnega interesa, posebno za 
vse, k a r je v teh  obm ejnih k ra jih  moglo 
u trjeva ti narodno -zavest prebivalstva.

Zlasti aktivno je sodeloval v sokolski 
organizaciji in to ne le kot njen starosta, 
m arveč tudi kot inštruk to r p ri telovadnih 
nastopih. P ri javnih nastopih je skupaj z

Železarna R avne —  L ivarji — m artinarji — globinska peč leta  1911. Sedijo od leve: Jakob  
Kokal, neznan, neznan, neznan, M ak Gregor, M ihael Bido, Jakob Tasotto, A ndreas K ert, B laž  
P lesnik , Blaž K okal; stojijo — prva vrsta: neznan, neznan, Ivan šisernik, neznan, A nton Skrivar- 
nik, Franc Petrič, Gašper Cegovnik, neznan, neznan, neznan, A lbin Marko, Ivan Slanič; stojijo —  
druga vrsta: Gregor Scbissernig, Ferdo N averschnig , Ivan Schissernig, neznan, Florjan G o
stenčnik, neznan, Johann Ladinek, neznana; stojijo  —  tretja  vrsta: A nton Sterčko, Florjan  
Sperdin, Franc C apelnik, Gašper G revol, neznan , Urban Sadovnik, stojijo  —  četrta vrsta: n e 
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Dr. M aks Obersnel

drugim i člani nas!opal s prostim i vajami, 
na orodju in v lahki atletiki.

Navedeno udejstvovanje je  trajalo  do 
1. ju lija  1922, ko je  v  Guštanju prejel de
k re t o nam estitvi za generalnega tajn ika 
K ranjske industrijske družbe na Jeseni
cah. Tako se je dne 3. ju lija 1922 poslovil 
od vodstva in  sodelavcev, posebno od de
lavskih zaupnikov, ki so še za naprej ra 
čunali na njegovo sodelovanje, in od čla
nov sokolskega društva, ki so želeli, da 
ostane njihov starosta vsaj do velikega 
vsesokolskega zleta, ki naj bi bil konec 
ju lija  1922 v Ljubljani. S tem dnem se je 
končala njegova zaposlitev v  jeklarni in 
pričela p ri K ranjski industrijsk i družbi na 
Jesenicah, ki jo je nastopil z velikim  upa
njem, ne sluteč, kako .se bo končala leta 
1941.

Ravnatelj David Lorberau

David Lorberau se je rodil 29. decem
bra 1881 v Sekkau na gornjem  Š tajer
skem. Poročil se je 1911. leta z M arijo 
Prebil, rojeno 30. novem bra 1885 v M ari
boru. Imela sta tri hčerke, in sicer: Hil
degard, roj. 1914, Herto, roj. 1916. in M ari
jo, roj. 1918. Službo je nastopil 17. okto
bra 1917 in jo (razen nekaj prekinitve) 
obdržal do upokojitve, dne 31. 5. 1941.

Zaradi Beguševe nesposobnosti in zara
di intrig proti inž. G oehryju so se odločili, 
da ponovno nam estijo Davida Lorberaua, 
ki je prišel v tovarno leta 1917 kot asi
sten t in  so mu bili poverjeni kalkulacijski 
posli. Lorberau je  sicer pred jugoslovan
skimi zasedbenimi oblastmi pobegnil, a je 
držal zvezo s tak ra t pretežno social-demo- 
kratsko orientiranim  delavstvom. Oblju
bil je  — če bo prišel nazaj kot d irektor — 
vse mogoče beneficije in najboljše delov
ne pogoje, nakar je delavstvo zbiralo zanj 
podpise in posredovalo pri slovenskih na
cionalistih, da se je  vrnil v tovarno. Lor- 
berauu, ki je opravil drugi izpit na mon- 
tanistični visoki šoli v Leobnu, in  ki je  pri

prvi firm i (Steirische Gusstahlwerke) nad
ziral sam ogeneratorske naprave ter po
tem  na Ravnah opravljal kalkulacij ske 
posle, je manjkalo vse potrebno znanje o 
jeklarstvu in železarstvu. O proizvodnji 
jekla je  imel prav tako malo pojma ka
kor njegov predhodnik Beguš. Zaradi te
ga sta proizvodnja in predelava jekla, ki 
sta bili povsem odvisni od delavstva (nem
ški m ojstri — strokovnjaki so bili medtem 
odstranjeni) popolnoma propadli. Proizvo
de so vračali kot povsem zanič (v nič da
janje Lorberaua gre naprej — op. preva
jalca). Rezultat je bil 18 milijonov dolga 
in zapora denarja.

Dr. Henrik Luckmann, rojen 1. oktobra 
1873 na gradu Jauerburg  na gornjem 
Kranjskem , se je šolal na gimnaziji v 
Št. Pavlu v Labotski dolini in  v L jublja
ni, končal je prostovoljno leto pri topni
štvu v  Gradcu, študiral dalje na višjih šo
lah (univerzah) v Berlinu, Miinchnu, P a
rizu in Dunaju, k jer je opravil pravne iz
pite in  1896 je bil prom oviran za doktor
ja  obeh pravnih ved. Obiskoval je  dalje 
rudarsko akadem ijo (kasneje m ontani- 
stično višjo šolo) v Leobnu, na kateri je
1899 opravil državni izpit za topilniškega 
inženirja.

Kot zastopnik Trgovske zbornice v L ju
bljani je na trgovskem kongresu v »Phila- 
delphiji« spoznal vodilne nemške industrij- 
ce. Po študijskem  potovanju po največjih 
am eriških železarnah je bil kot inženir 
nastavljen pri Ver. Konigs und L aurahut- 
te v  Konigshutte, Gorna — Šlezija. Leta 
1904 je prišel v vodilnem položaju k cen
tra li češke Montangesellschaft, pozneje k 
P rager Eisenindustrie Gesellschaft na Du
naj. 1905. je bil nastavljen kot direktor 
K ranjske [industrijske družbe, vendar še 
pred selitvijo na K ranjsko imenovan za 
direktorja Osterr. Berg — und Hiitten- 
werks Gesellschaft s sedežem na Dunaju. 
Pozneje je bil izvoljen v uprave cele v r 
ste delniških družb v montanistični indu
striji, cementni industriji in kemični in
dustriji, katerih  središče je bilo na Duna
ju. Po razpadu avstro-ogrske m onarhije je 
m oral svoje delovanje deliti na države — 
Jugoslavijo, Avstrijo in Češko. Predvsem 
se lahko omenijo naslednja podjetja, pri 
katerih  je sodeloval v upravi:

v Jugoslaviji: Ju rija  grofa Thurnskega 
— jeklarna na  Ravnah d. d., Novikromar
d. d. Zagreb; M etalokemika d. d. za kemič
ne in m etalurške proizv. v Beogradu idr.

v Avstrija: Paukerw erk vorm. Erste 
Briinner M aschinenfabrik A. G.; Siid- 
bahnvverke A. G.; Dolainski & Co A. G.; 
Rothm uller Mavra M etallw arenfabriken 
idr.

v Češkoslovaški: A. G. vorm. Coburg 
Werk und Hiittenvverke Petersvvalder 
Zinkfarbenfabrik Gebr. Thun u. Cons

v Romuniji: Goroana v B ukarešti
Poleg delavnosti v vrsti industrijskih 

podjetij je  vodil dr. H enrik Luckmann 
skozi desetletja vrhovno nadzorstvo nad 
veliko gozdarsko imovino v Jugoslaviji, 
na Koroškem in Češkem.

Dr. H enrik Luckmann se je  17. aprila
1900 oženil z Marijo, roj. Endres, hčerko 
svoječasnega predsednika Rudarske t r 
govske zbornice, Franca Endresa v Leob
nu. V družini sta prišla na svet sin H er
bert in hčerka lise. Leta 1908 si je prido

bil dr. Henrik Luckm ann na Bledu (Vel- 
des) vilo Ilsenheim, k jer je prebival večji 
del leta.

Direktor Andreasch  
(do leta 1877)

N ajstarejši direktor podjetja, ki ga 
omenjajo, je bil

Andreasch
Kdaj je  bil rojen In od kod je prišel 

te r kdaj je  nastopil službo, ni n ik jer zapi
sano. Omenjeno pa je, da je šel v pokoj 
leta 1877. D irektor Andreasch je bil bolj 
veseljak kot strokovnjak; torej bolj dru
žaben človek. P etje  je ljubil nad vse. Ce 
je imel denar pri sebi, pa čeprav je bil 
v gostilni, je delavcu, ki je potreboval de
nar, le tega dal kot predujem . Seveda 
mu ga je  pozneje tud i odtegnil od plače. 
Ob rednem  mesečnem izplačilu je delav
cem njihovo plačo oziroma denar metal 
k ar v klobuk; kuverte za to ni potrebo
val.

To je pravzaprav vse, kar .se ve o tein 
direktorju.

Direktor višji rudarski svetnik  
A dolf Marischlcr

(1877— 1908)
Takoj po upokojitvi d irektorja A n d re a -  

scha, je nastopil mesto d irektorja pri pod
je tju  višji rudarski svetnik

P rvi g lavn i delavsk i zaupnik le ta  1919 štor 
M ihael



A dolf M arischler — direktor podjetja od leta  
1877—1908

A dolf Marischler

Kot strokovnjak se je ob svojem priho
du navdušeno lotil dela za dvig podjetja, 
predvsem izdelovanja plem enitih jekel. 
Tovarna mu je  bila vse. Večkrat je zaspal 
kar v laboratoriju, ali pa je prišel ob vsa
ki u ri ponoči v  tovarno. Naučil se je vsa
kega dela, da je točno vedel, koliko de
lavec fizično ali duševno trp i pri svojem 
delu. Na podlagi teh  izsledkov je določil 
ustrezno plačo. Nekdanji topilec p ri glo
binskih pečeh — Blaž Pečnik — je znal 
povedati, da so pri preizkušanju neke v r
ste plemenitega jekla dodali v vsak lonec 
tudi konjske odpadke. Tovarna se je za
čela večati, delavce so m ojstri kar na ce
sti ali v gostilni nagovarjali, naj pridejo 
delat v tovarno. K er ni bilo stanovanj, so 
bili ti  seveda večinoma iz okolice. Vzgojil 
je  sam najboljši kader, kvaliteta jekla se 
je  vidno izboljšala.

Postopoma si je tovarna osvojila svetov
ni trg. Ne samo industrijsko zaostale d r
žave, ampak tudi industrijsko razvite so 
naročale jeklo v tovarni na Ravnah. To
varna je začela izdelovati tud i granate 
30,5 cm in več v rst šrapnelov. Leta 1908 je 
bila v P u lju  tekm a med Skodovo tovarno 
iz Plzna, Kapfeinbergom in Ravnami, ka
tera izdeluje najboljše granate — in Rav
ne so na tem tekm ovanju zasedle prvo 
mesto.

M arischler je  b il že prej povišan v ru 
darskega nadsvetmika in postal je  tudi 
član »Herrenhausa« rna Dunaju. V izdelo
vanju  plem enitih jekel je  bil eden prvih 
strokovnjakov v Evropi. K ar pa je zade
valo občino Guštanj, je imel vedno prvo 
besedo.

Bil je daleč čez meje Avstro-Ogrske 
znan jeklarski strokovnjak, ki je bil od ta 
k ra tne vlade za izredne zasluge ponovno 
odlikovan. Poleg pudlarskega obrata, ki je 
že obstajal, je ustanovil m artinarno te r za
čel pridobivati jeklo v loncih, kar je  bila 
posebna ravenska m arka. Proizvodnjo
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orodnega jekla je spravil na višek. Pod 
njegovim vodstvom je bila jek larna prva 
v avstro-ogrski m onarhiji, k i je  namesto 
litoželeznih profilov uvedla jeklene. V po
koj je stopil v poletju 1908.

M arija Stopar
Rodila se je 31. 5. 1884 v Pliberku, 

um rla je 18. 3. 1972 na Ravnah. Kot hčer
ka revnih staršev je m orala že v zgodnji 
mladosti, to je  s 14 leti, v službo. P rvi 
službi sta bili p ri Kertu, nato pa pri uči
telju  Bobmu. Leta 1898 je  nastopila kot 
kuharska učenka in pozneje kot kuharica 
pri znanem ravenskem  direktorju  M arisch
ler ju, k jer je ostala do svoje poroke. Po
ročila se je 4. 7. 1909 z Vincencem Stopar
jem, strugarjem  in znanim guštanjskim  
godbenikom.

P ri d irektorju  M arischler ju  so v tistem 
času imeli zaposleno sledeče osebje: kuha
rici, pomožno kuharico, sobarico, v rtn ar
ja, kočij aža, perico in likarico. Torej kar 
mnogoštevilno osebje. D irektor je stano-

VVilhelm Schm idham m er

val v nekdanji vili poleg upravnega po
slopja, pozneje so tu  stanovali grofje von 
Thurn, kadar so bili na obisku na Ravnah. 
D irektor M arischler je bil poročen z m or
da 20 le t mlajšo ženo, hčerko direktorja 
prevaljske železarne. Omeniti moram, da 
zakon ni bil srečen. Direktor, velik žele
zarski strokovnjak, se je zanimal samo za 
železarno. Le malo je imel časa za svojo 
ženo. In še kadar sta šla na sprehod, je 
govoril samo o železu in jeklu, kar ženo 
vsekakor ni zanimalo. Po takšnem  spreho
du je večkrat kuharici S toparjevi tožila, 
da bi bilo veliko bolje, če bi ostala doma, 
kakor pa da je šla z njim. Doma bi se 
vsaj pogovarjali o tem, kar bi njo zani
malo. Želela si je  otrok, vendar teh  ni 
bilo, saj je že im ela tri splave, nakar ji je 
zdravnik prepovedal, da bi še rodila. Isto
časno jo je poslal na daljše zdravljenje v 
Dunajsko Novo mesto, k jer je  ostala zelo 
dolgo. Tu je potem rodila sina, ki pa ga 
mož M arischler ni hotel pripoznati za svo
jega. Zato je tudi dobil ime matere, ki ga
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je imela še kot samska. Pozneje je  doma 
rodila še dve deklici, iin sicer Frido in  Ma
rijo. Pa tud i tu  ni šlo po sreči. Ko sta od
rasli, sta bili zelo lepi. F rida se je  zalju
bila v nekega oficirja, čemur pa so starši 
nasprotovali. Posledica je bila ta, da se je 
Fridi omračil um in so jo m orali da ti v 
umobolnico, k jer je pozneje um rla za 
pljučnico. Druga hčerka M arija pa se je 
poročila z mnogo starejšim  grofom E rn
stom, bratom  lastnika gradu Ravne Joha
na Duglasa Thurna. Pa tudi tej mladi 
ženi ni bila naklonjena sreča. Zanosila je, 
njen mož, poklicni oficir, je  m oral ob iz
b ruhu vojne leta 1914 na fronto, k jer je 
leta 1915 tudi padel. Zena M arija je bila 
tedaj že osem mesecev noseča, pa se je  od 
same žalosti ustrelila. Z ju traj na dan svo
je poroke je mami povedala: »Mama, se
daj vem, kje bom pokopana.« Vedela je, 
kje je  grobnica grofov Thurn v P liberku  in 
je m orda že nekaj slutila. Res je, da je  po
kopana v tej grobnici v P liberku kot gro
fica M arija von Thurn, roj. M arischler. Ta
ko piše na spomeniku. Po njeni sm rti so 
grofje Thurn zahtevali vso lastnino, ki je 
bila nekoč last grofov, od M arijinih sta r
šev nazaj. Za tis te  čase je bila to precej 
mučna zadeva.

Njen sin je  zelo dolgo študiral pravo. 
D irektor M arischler se je  po svoji upoko
jitv i preselil z ženo na Dunaj, k jer je  p ri
bližno leta 1918 tudi umrl. Njegovo ženo 
je pozneje zadela kap, bila je hrom a in 
so jo  m orali voziti z vozičkom. Um rla je 
nekako leta 1924. Vsa njegova slava ni nič 
pomagala, v družini ni imel sreče.

Direktor inž. Schmidhammer 
(1908—1914)

Inž. Wilhelm Schm idham mer je bil ro
jen 28. oktobra 1858. leta v Nagy-Banya 
— Madžarska. Poročil se je z Ano Moti, 
rojeno 6. ju lija  1870 v Resicza — M adžar
ska. Službo direktorja p ri podjetju je na
stopil 15. novembra 1908. leta. P red tem  je 
bil zaposlen pri S tahl—Eisenvverke — Frei- 
stadt v Sleziji.

D irektor ing. G oehry Ernst
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Razen plačilnega seznama, k jer piše, da 
je bil direktor, o njem  ni nobenih d ru 
gih podatkov.

Ve se le to, da je bil nadut človek ter 
da delavec pri njem sploh ni bil človek. 
Delo je potekalo po utrjenem  sistemu, imel 
je praktično le naslov direktorja, strokov
njak pa sploh ni bil.

Direktor inž. Ernst Goehry 
(1916—30. 6. 1919)

Rodil se je 28. decembra 1866 v Gradcu. 
Poročil se je s Sofijo Ruckgaber, rojeno
19. jun ija  1871 v Celovcu. Imela sta hčer
ko M argareto, roj. 21. aprila 1900, in sina

Ing. D avid  Lorberau

Ob njegovem nastopu pa je tak ra tn i 
lastnik podjetja grof Vincenc T hum  prido
bil dr. inž. H enrika Luckm anna kot vodil
nega upravnega svetnika p ri podjetju, ka
terem u je poveril vrhovno vodstvo tovar
ne in gozdarskih obratov. Vsa poročila o 
podjetju so m orala od tistega časa dalje 
iti preko dr. H. Luckmanna, le ta  jih  je 
potem po svoje posredoval grofu. D irek
to r Schimidhammer, ki je že tak ra t spo
znal, da m orajo obrate modernizirati, če 
hočejo ostati konkurenčni naprej, je  pred
ložil svoj načrt dr. Luckm annu in  grofu. 
Medtem pa je dr. Luckm ann zaradi nera
zum evanja in da bi lastniku prihran il iz
datke, označil direktorjeve predloge za ne
potrebne. Posledica tega je bila, da je  iz
redno sposobni, dalekovidni in korektni di
rek tor inž. Schm idham mer tovarno 1. jan. 
1914 zapustil. Iz solidarnosti do njega in 
njegovih zasnov je km alu za njim  šel tudi 
komercialni direktor Geiger. Za Geigerjem 
je prevzel komercialno vodstvo kom. dir. 
L iernberger, ki pa je tudi km alu spoznal, 
da je  dr. Luokmannovo delovanje prej 
škodljivo kot koristno in da v bistvu ni 
nič drugega kot parazit, ki brez vsakršne
ga dela vleče samo m asten zaslužek. Liern- 
bergerju  je uspelo o tem prepričati grofa, 
ki je nato tudi dr. Luckm anna odstranil.

Grof Vincenc Thurn je  dne 8. februarja 
1909 izdal za d irektorja W ilhelma Schmid- 
ham m erja pooblastilo, da n i samo direk
tor podjetja, ampak tudi polnomočni za
stopnik grofa za premogovnike Hom, Me
žica in Libuče. Ta odločba je  bila dne 8. 
februarja  1909 podpisana pred notarjem  
na Dunaju pod številko G. Zl. 14573.

Direktor Herman Pospischil 
(od 1. 1. Ia l4  ao konca junija 1916)

Naslednji d irektor podjetja je bil H er
man Pospischil, rojen 20. februarja  1874 na 
Dunaju. Poročil se je z Berto Reiorz, ro
jeno 18. aprila 1879 v Kapfenbergu. V tem 
zakonu sta se rodila sin Heinrich (4. 3. 1903 
v Donawitzu) te r hčerka Fridolina 
(3. 3. 1907 v Plznu).

Dr. H einrich Luckm an

Ernsta, roj. 27. aprila 1908. Službo obrato- 
vodje p ri podjetju je nastopil 4. avgusta 
1904. leta. Njegova tedanja plača (letna) je 
znašala 5000 Kr., ostali dodatki pa so zna
šali 2360 Kr. D irektor je postal po odhodu 
Herm ana Pospischila, leta 1916. Bil je  tudi 
tehnični direktor. Na tem položaju je ostal 
do 30. jun ija  1919.

Ti podatki so vzeti iz njegove osebne 
kartoteke pri podjetju.

V zvezi s prevratom  leta 1918 pa slede
če: tak ra tn i tovarniški d irektor inž. E rnst 
Goehry — dolgoletni M arischerjev uče
nec in sposoben železarski strokovnjak, 
ki bi bil edini sposoben nadaljevati sve
tovno znano produkcijo ravenskih je
kel, je bil p rije t od jugoslovanskih zased
benih sil ter in terniran  v Ljubljani, od 
koder je  bil potem izgnan v Avstrijo.

Bil je navdušen nemški nacionalist, mo
ral si nemško govoriti z njim. Veselilo pa 
ga je, če si ga prosil za delovno mesto 
zato, da bi se kaj naučil ter da hočeš na
predovati. V takem  prim eru je delavcu šel 
na roke. Kakor M arischler je tudi on do
bro poznal vsakega posameznega delavca 
ter njegove sposobnosti. Delavci so se ga 
bali. Če je slučajno zalotil kakega mlado
letnega fan ta pri kajenju, mu je prisolil 
klofuto.

»Rekorder« dela. Puh Jurij 5 6  l e t ,  5  m e s e c e v  
in  20 dni

Njegova zadnja letna plača je znašala 
12.666.66 Kr.

Direktor inž. Franc Beguš 
(7.— 12. 1919)

O njem  ni na razpolago skoraj nobenih 
podatkov. Mesto d irektorja je nastopil P° 
odhodu inž. E rnsta Goehryja, to je  v za
četku ju lija  1919. leta. Na tem  d e l o v n e r n  
mestu je bil le  kra tek  čas, saj je  m oral ze 
konec leta  1919 tajno zapustiti tovarno 
(koroški rojak).

Kot fabrikant koles inž. Franc Beguš ni 
imel o jek larstvu  nobenega pojma, zato Je 
povzročil tovarni veliko škodo (glej oplS 
dr. M. Obersnela).

Ko je  vse  prazno
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Dr. M arija Makarovič

STROJNA IN STROJANCI
Tokrat objavljamo krajši članek dr. Ma

rije Makarovič, ki ponovno raziskuje naše 
brege. P isanje noče biti strokovno, le u tri
nek znanstvenice na doživetja, zapis o 
tem, da jo naše strmine, naši ljudje in n ji
hove misli sprem ljajo tudi takrat, ko ne 
Utegne na teren.

Ce kjerkoli v Mežiški dolini omeniš, da 
raziskuješ način življenja Strojancev — 
Posebej, če to poveš njihovim  sosedom 
Šentanelcem in Šelemperžanom — bo to 
vsakdo sprejel s povednim nasmeškom, ki 
vedno sprem lja domačine, kadar govorijo 
o Strojancih.

upujejo v zimskem času, ko gazijo po sne
gu do Stavdekarja, k jer jih  čaka avtobus. 
Zato se Strojanci, z redkim i izjemami, ve
činoma vzdržujejo z dohodkom od km etij
stva, ki daje poglavitno hrano za dom, in 
predvsem gozdarstva, ki prinaša denar za 
ostale potrebe, 'to je obleko, gospodinjske 
potrebščine, šolanje itn. Mogoče je prav ta, 
še vedno pretežno agrarna struk tu ra  stro- 
janskih domačij vzrok, da — v prim erjavi 
z drugim i polagrarnim i naselji na Koro
škem in drugod — življenje na S trojni po
teka nekako m irneje in naravnano v tra 
dicijo. Zapišemo lahko izrabljeno frazo: 
Stroj ancev še ni zajela potrošniška m rzli
ca v taki meri, da bi se očitno svetlikala 
s prenovljenih domov in gospodarskih po
slopij, skratka, v vseh oblikah njihovega 
načina življenja.

Pa saj bi po stroj anskih strm inah, kot 
zatrjujejo Stroj anci, »s hilanjem« nič ne 
opravil. Tudi trak to rji in kosilnice si sem 
kaj, k jer je treba v največjih strm inah ko
siti na roke s koso ali pa celo kleče na 
enem kolenu, le počasi ali pa sploh ne mo
rejo u tre ti poti.

Stroj anske družine, vsaj od Žirovnika 
navzdol proti Zabrniku in Novaku, mimo 
Železnika in Močnika, so še močne d ru 
žine. Družine s petim i otroki, k jer tudi do- 
raščajoči fantje in dekleta poslušno upo
števajo zahteve staršev, predvsem  očeta. 
In k jer otroci 10, 12 le t iz dneva v dan 
enakovredno pomagajo staršem  tudi pri 
najtežjih delih. Tudi dediji in  bice, če so 
le še pri močeh, so polno vključeni v vsak
danje delo, slabotnejši pa varujejo vnuke 
in jim  izkazujejo vse tiste drobne nežno
sti, ki jih  'tudi stroj anske m atere ne uteg
nejo izkazovati svojim otrokom.

Na teh sam otnih km etijah  so stiki s so
sedi redkejši, zato pa tudi možnosti za p re
pire med njim i kar najm anjše. Zato pa se 
ob nedeljah, ko se v  skupinicah vračajo od 
nedeljske maše, prijateljsko in dolgotraj
no pom enkujejo na križpotjih, moški po
sebej, ženske posebej, otroci posebej.

Kot povsod na Koroškem, imajo tudi 
S trojanci svojo »lepo nedeljo«. In o njej 
govorijo že sključeni starci in starke s po
sebnim, zavidanja vrednim  ognjem v očeh. 
Tako kot o s tel j era ji govorijo m lajši ljud
je. Urhovo lepo nedeljo in steljerajo je tre 
ba doživeti. Ko ju  doživiš, pa ne najdeš 
dovolj lepih besed, da bi ju  opisal. Pa saj 
je  to m ojstrsko naslikal Prežihov Voranc 
v Jamnici!

Kot po drugih naseljih Koroškega, so 
tudi S trojanci že pred prvo vojno, pa če so 
dušni pastirji še tako grm eli z lece, osvo
jili »seksualno revolucijo«. Veliko število 
nezakonskih otrok je  ponehalo šele v zad
njih  letih. In tudi še danes starejše ženi
ce, ki so jim  leta ovila glavo s spoštljivo 
gloriolo, s posebnim — prav  za Korošice 
značilnim nasmeškom priznavajo: »Tri
sem imela z možem, dva pa sem si prisluž- 
va.« Mi p rihaja  na misel ob povedanem 
podobna izjava južnoam eriške m atere za 
svojega nezakonskega otroka: »Nao pai, he 
filha da fortuna.« (Nima očeta, otrok sre
če je.)

In če se Strojanci le stežka odpravijo k 
zdravniku, niso krive samo strm ine in sla
be poti, tudi tradicija. S tarejše ženske še 
vedno pridno nabirajo zdravilne rože: po
la j, šentjanževke in rm an, ki so »čudno 
dobre« za vse bolezni. Tu in tam  pa za lju 
di in posebej za živino še »dou modlijo«.

Ali je  potem kaj čudnega, če smo prav 
na S trojni zasledili p ri Zirovnikovi bici 
knjižico zagovorov, pa naj lepše ljubezen
sko pismo izpred prve svetovne vojne in 
»skrivno abecedo«, ki jo je  uporabljal de
di, da ne bi otroci prebrali vseh skrivnosti.

Pri dediju je  najbolj varno

V Krajevnem  leksikonu piše, da je 
Strojna naselje samotnih kmetij, k jer se 
prebivalci pretežno ukvarjajo s km etij
stvom. Premalo, da bi človek dobil določ
nejše predstave o Strojancih, o njihovem 
načinu življenja. Zato si je treba vzeti ne
kaj več časa, da obiščeš vse njihove, veči
noma pod bregove stisnjene domačije od 
Stolnika do Žvaba in od Novaka do Šopka.

Začetek raziskovanj načina življenja na 
Strojni v preteklosti in danes — tudi na 
tem mestu naj se zahvalim K ulturni skup
nosti Ravne na Koroškem, ki je  razisko
vanje omogočila — sega v prve dni julija 
letošnjega leta. Poglavitna spoznanja o na
činu življenja Stroj ancev bomo napisali v 
naslednjih letih. Iz začetnega gradiva, to 
je ustnega izročila in lastnih opazovanj, 
podajamo le nekaj spoznanj.

Strojna je z 22 km etijam i še vedno p re
težno agrarno naselje. Predvsem  zaradi 
slabih cest, ki jih odnašajo in tako rekoč 
prekoljejo na dvoje večji nalivi, se le malo 
Stroj ancev odloča za zaposlitev v dolini. 
Tudi tisti, ki hodijo na delo na Ravne, ob- M očnikovi
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in odkritje spomenika so tekle h  koncu in 
bolj ko so tekle h koncu, bolj se je  ka
zalo, da bomo m orali praznik k ra ja  Šen
tanela preložiti na pozneje. Pavri so že 
spekli k ruh in poklali živino, da bi ja  čim
bolj e lahko postregli pričakovanim  go
stom. Toda k ljub  vedno številnejšim  de
lavcem, ki so obnavljali zgradbe in p lani
rali te r  obzidavali prostor za spomenik, je 
bilo jasno, da del do dogovorjenega roka 
17. sept. ne bo mogoče zaključiti, torej 
preostane le še naslednji term in teden dni 
pozneje.

K akor smo bili slabe volje v začetku 
tedna, pa smo bili od srca hvaležni zamud
nikom v soboto in nedeljo, ko je  lilo kot 
iz škafa. Če bi izvajalci del naredili vse 
v dogovorjenem roku, bi nam vreme vse 
pokvarilo. Tako pa je  bulo vrem e narav
nost naklonjeno naslednjo soboto in še 
bolj v nedeljo.

Hiše so dobile novo obleko, nove fasade 
in čudovito lepe ganke, ki so jih  načrto
vali kar Šentanelci sami in jih  tudi izde
lali tako m ojstrsko, da so obiskovalci z za
vistjo pogledovali nanje. Riflovo hišo, ki 
je bila mešanica trdn jave in polstolpnice, 
so rešili ljubljanski arh itek ti tako, da so 
jo izdatno zaplankali z lesom. Neverjeten 
učinek! K ar naenkrat se je  znižala in se, 
kolikor je  sploh mogoče, ulegla med d ru 
ge sta re  in nove bajte. S tara Riflova hiša

Tako je  zaenkrat na Strojni. Koliko po
govorov, koliko zapiskov, koliko opazovanj 
bo še potrebnih, da se bo izoblikovala po
doba načina življenja Strojancev, podoba 
ene izmed številnih neraziskanih sloven
skih vasi.

Tako kot dedi tudi sin vse  naredi sam

je čez noč izginila, zato pa zrasla druga, 
k jer je  trgovina. Pokopališki zid je  dobil 
nov klobuk iz lesa, stara Branikov a bajta 
z edino še preživelo dimnico je postala 
pravljična hišica v svetu pravljic, nova šit- 
lerska streha jo bo varovala še dolga deset
letja. Tudi m ežnarijo so polakirali, K ra- 
kovčeva kašta je dobila novo ograjo, skozi 
vas pa se je ulegel nujno potrebni asfalt in 
na koncu vasi stoji lep hrastov spomenik, 
delo kiparja A. Grošlja.

Šentanelsk i spom enik

Pričelo se je pri kapelici, k jer je  stalo 
kakih 25 stojnic s kmečkimi dobrotami. 
Celo črničevec je zadišal in gnil sir. Gozd
na uprava je zares vzorno uredila prostor 
pri kapelici. Tam je  bila v soboto otvori
tev cest, se pravi vseh cest, ki so bile 
zgrajene na koroškem področju v režiji 
gozdne uprave ali kakorkoli se je že ime
novala ta  institucija, ki jo prizadevno vodi 
Logarjev Pepi. Ne bi verjeli, da je teh 
cest kar okoli 600 kilometrov. Za slovesno 
držo dneva so poskrbeli godbeniki iz P er
nic — neke vrste  »Šentanelski pavri« iz 
Pernic, le da ti niso peli, temveč godli, pa 
tako pristno in z vsem srcem in po domače, 
da si n i bilo mogoče m isliti prim ernejšega 
ansambla.

Popoldan in ves večer so P lanšarji godli, 
pavri pa prodajali. Zvečer je bilo kresova
nje. Pavri in zamejski zbor naj bi nastopi
li; pavri so odpeli, zamejcev pa žal nismo 
dočakali. Mladina je poskrbela, da je vsak 
gost lahko dobil značko Šentanel 1977. Ga
silci so skrbeli za red in cestno prom etno

varnost, skupaj z organi LM in ob kresu, 
v katerem  je  do k raja  pogorela zapuščina 
stare Riflove hiše, kot da je zgorela mučna 
preteklost in se porodila svetla bodočnost, 
so se pari v rte li pozno v noč in v dobro 
založenih kmečkih gostilnah do jutra.

P revaljska godba je že ob šestih zbudi
la u tru jene Šentanelce, potem pa se je v 
čudovitem sončnem ju tru  pričela zbirati 
mnogotisočglava množica k odkritju  spo
m enika padlim  v NOB. Slovesnost se je 
pričela ob napovedanem času, ob 10. uri. 
Vresovci so peli kot nekoč fantje pod lipo, 
tisto, ki je  davno ni več, na njenem  me
stu pa stoji hrastov spom enik padlim m 
govori: »Svoja življenja smo dali za vaso 
svobodo — padli partizani svojim sino
vom«, in sinovi odgovarjajo: »Vaša žrtev 
bo naša prisega zvestobe domovini«. S ču
dovito recitaoijo »Kri v plamenih« in S 
prisrčnim i točkami šentanelskih šolarjev 
so »Šentanelski pavri« po odkritju  spome
nika, polaganju vencev in častni salvi z 
ubrano pesmijo zaključili slovesnost. Za
ključili so jo za dopoldan, popoldan pa se 
je razplam tela pri kapelici in ob veselih 
zvokih »Štirih kovačev« plam enela do poz
ne noči.

Tak je bil zunanji videz Šentanela v teh 
dveh prazničnih dneh. V srcih Šentanelcev 
pa se je m arsikaj spremenilo, kar na zu
naj n i bilo mogoče opaziti in kar ni mini
lo v teh dveh dneh.

Šentanel je stopil na novo pot. Iz zaosta
le kmečke, težko pristopne vasi je  nastala 
»turistična vas«. To iime pomeni marsikaj 
pa tud i mnoge nove dolžnosti nosi v Šenta
nel. K rajevna skupnost in gozdno gospo
darstvo pa vsakdo v občini je  na določen 
način prispeval, da je v Šentanel stekla 
nova asfaltirana cesta, pa hiše so dobila 
m ikaven zunanji videz, vse to pa ni do
volj, da opraviči svoje ime »turistično«’ 
Kmečki turizem, ki je v Šentanelu pognal 
globoke korenine, ne pomeni, da se bodo 
sedaj km etije spremenile v gostilne. Če so 
se že prenekatere gostilne spremenile v 
farme, če bodo taki km etje imeli edmi 
cilj bogateti, bo turizm a km alu konec. P°" 
leg domačih specialitet po dostopnih cenah 
bodo hoteli gostje imeti tudi pravo kmečko 
počutje, udobje in kulturno (ne razvajeno) 
postrežbo in mir, ki ga v hotelu zaman 
iščejo.

Seveda pa tudi to ni dovolj, na  vasi mora 
biti tud i pristno vaško življenje. Sedaj bo
do Šentanelci še bolj poklicani, da bodo le
po zapeli domače pesmi, ki jih  n i mogoče 
slišati po televiziji, prebuditi se bodo mo
rali igralski talenti, ki so bili nekoč v Šen
tanelu vsakdanjost. Izgovor, da n i prosto
ra , ne drži več. Rifla ga im a na pretek, 
pri kapelici je  pa najlepše naravno gleda
lišče na prostem. K ulturna pomlad v  Šen
tanelu je  najm anj tako nujna kot kmečke 
specialitete v gostiščih, če ne še bolj. P°" 
moč bo potrebna od vsepovsod, največ pa 
je odvisno od Šentanelcev samih, nihče jim 
ne bo mogel pomagati, če sam i ne bodo 
hoteli.
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Z astave vihrajo

Nekdo je prišel z zamislijo, da bi p ri ka
pelici lahko bila vsako leto ponovitev tega 
praznika, s pristnim  kulturnim  programom 
in pristnim i domačimi specialitetami, še 
bolj pristnim i kot letos, saj npr. navaden 
Štokov šnops niti dva dni ni zdržal svoje 
kvalitete, ker se je na koncu sprem injal 
že v črničevec. No, enkrat v dvajsetih  le
tih je  tak čudež že mogoč, vsako leto 
pa ne!

Sedaj še skromna knjižnica v Šentane
lu se bo razrasla. Turist v taki idili prav 
rad prebere tudi kaj lepega, seveda le, če 
mu ni treba  nositi kovček knjig s seboj, 
temveč jih  lahko dobi v vaški knjižnici. T ja 
spadajo ne samo knjige, tud i tonski in 
filmski posnetki redkih starih šeg in  obi
čajev k ra ja  pa tudi kaka pristna m aketa 
iz kmečke zgodovine. Če Šentanelski pa- 
vni med tednom niso dosegljivi in  poleti 
zares niso, pa njihovo pesem lahko čuje 
tu rist na knjižničnem  magnetofonu ali pa 
presnete na kasete, ki bi jih  bilo mogoče 
v knjižnici kupiti.

Vse, samo kača ne! H kiču pa spada tudi

Ajnžik

Ob letošnjem  velikem dvodnevnem praz
novanju p ri »Kapelici« na luškem  hribčku 
nad vasjo Šentanel, sem se spet živo spom
nil nekega dogodka, ki ga itak  nisem ni
koli pozabil.

N ajprej se ustavim o p ri limenu. Že od 
nekdaj pravijo domačini tem u kra ju  p ri 
»Kapelici«, pač zato, ker tam  stoji kapelica. 
Zdaj bi radi nekateri to ime spremenili. P ri 
»Lipah«, naj bi se reklo po novem. Čas je 
že, da nehamo vsiljevati drugačna imena 
krajev, posebno tam, k jer staro ime zveni 
slovensko! Če bodo Šentanelci vztrajni, bo
do obdržali staro im e prav tako, kot so 
pred leti dobili nazaj im e za svojo vas. č e

motel z avtom atskim  kegljiščem in pokri
tim  bazenom pri kapelici, kot ga je  nekdo 
hotel graditi. Mesto njega lepa in funkcio
nalna šola v Šentanelu, k jer se bodo Šen
tanelci naučili spoštovati in ceniti vse na
ravne dobrine, s katerim i so v  tako obilni 
m eri obdarjeni in pa spoznavati zgodovi
no svojega kraja, ki sicer mi slavna, je pa 
spoštovanja vredna.

Vsem, ki so gradili Šentanel, iskrena 
hvala! Teh pa mi malo. Pridne roke Šenta
nelcev pa ogromni napori krajevne skup
nosti P revalje in še predvsem  in vedno 
prisrčna pomoč gozdnega gospodarstva in 
njegovih vodilnih, so spravili v resničnost, 
kar so bile še nedavno le sanje.

Naj vam ne bo žal truda, Logarjev Pe- 
pi iin Čuk im Boštjan pa Godcev Franc in 
Marinov Pepi, pa  občinski možje in šenta- 
nelska m ladina in še vsi drugi, ki niso tu  
omenjeni, pa so kakorkoli pomagali, da je 
Šentanel dobil nov videz, novo ime in 
predvsem novo bodočnost. Šentanelci zna
mo biti tudi hvaležni, če ne mi, pa prav 
gotovo naši potomci.

ne, se bo lepega dne še znašel kdo, ki bo 
Šentanelce na novo m am vat u č i l . . .

Legenda pripoveduje, da si je na tem  
kra ju  nekoč hotela sv. Uršula postaviti svoj 
hram. Na kraju , k jer stoji kapelica, si je 
večkrat zarisala krog, a jii ga je vsakokrat 
zabrisala Gornikova gospodinja. Nekateri 
vedo celo povedati, da se jli je  v ta  krog 
posrala. Pravega seveda nihče ne ve, vsi so 
pa edini v tem, da je sv. Uršulo to ujezilo; 
pobasala je svojih dvanajst tavžent devic 
in šla z njim i na Goro. To je bilo pred 
davnim i leti in jaz mislim, da bi se zdaj ta  
stvar drugače iztekla. Če bi zdaj kdo sv. 
Uršulli nasprotoval pri gradnji, bi si lahko

na črno zgradila tam, k jer bi sama hotela. 
Tako pravi legenda, kdor ji hoče verjeti. 
Jaz nam reč rajši verjam em  ustnem u izro
čilu. Rajni Gornikov oče, znani m ojster 
bukovih hlač, so vedeli povedati, da je  bila 
sredi devetnajstega stoletja farna cerkev 
v popravilu. Da ne bi bili farani, ki so bili 
tak ra t veliko boil j pobožni kot zdaj, brez 
nedeljskega opravila, so si na hitro  posta
vili kapelico. Lipove sadike pa je  prinesel 
nekdo izpod Pece. K er so bili Gornikov oče 
v tej kapelici m inistrant, jim  lahko to še 
toliko bolj verjamemo.

Če je res nekoč sv. Uršulla s svojim je 
znoritim  dejanjem  tem u k ra ju  odjedla ve
liko romarsko pot, bodo pa Šentanelci p ri
šli zdaj na svoj račun. Na to lepo razgledno 
točko iz dneva v dan bolj pritiskajo mo
derni rom arji, ki pa ne prihajajo  v kakrš
nikoli duševni stiski, am pak so potrebni le 
m iru :in čistega zraka, ki si ga v dolini sami 
zasmrajajo. Seveda p ri tej duševni hrani 
ne pozabljamo tudi na telesno: valjajo po 
ognju koščke mesa, ali pa smodijo tiste ne
mogoče pasje kupčke.

Na tem  k ra ju  torej je  bila tudi pred  šti
rim i desetletji velika proslava. P rav  kakor 
letos oba dneva, je  tudi tak ra t ta  hribček 
kar migal od ljudi.

Billa je otvoritev »višinske sadne dreves
nice«. Glavni pobudnik in organizator je 
bil Dvornikov Miha, velik kulturnoprosvet- 
ni delavec v Šentanelu. Bil je prepričan, da 
bodo sadna drevesa, vzgojena na tej višini, 
bolje prenašala klimo. Vzgajal je  tudi tep
ke. Leta dvainštirideset sem juh jaz dobil 
deset, od katerih  imamo še dve. Letos sta 
dobro obrodili, iin če je kdo te, nekdaj ta 
ko hvaljene, a zdaj že zavržene pijače — 
tepkovca — spet vževčen, naj se pozimi 
kdaj oglasi p ri nas. Gotovo sem med red
kimi, ki im ajo mošt od drevja iz te  dreves
nice. Med redkimi, pravim o zato, ker je dre
vesnica obstajala le pet let. P ropadla je za
to, ker je  Dvornikov Miha, ta  delavni, 
skrom ni in ponižni možej, postal za Veliko 
Nemčijo prenevaren in  je bil eno poleno 
več za dachauski krem atorij.

Za to svečano otvoritev so dali Šentanel
ci vse od sebe. N aštudirali so zgodovinsko 
igro Miklova Zala, zapeli so, predvsem  pa 
je nastopilo veliko govornikov.

Jaz sem bil tak ra t še mlad, komaj šol
skim klopem sem odrastel in  še danes se mi 
čudno zdi, da sem se te proslave lahko ude
ležil, ka jti mladino so im eli tak ra t še bolj 
na kratko privezano.

Živo so mi še v spominu dogodki tistega 
dne. Medtem ko so vsi govorniki — nasto
pili so tudi čisto preprosti ljud je  — jam rali 
in kritizirali, so nas zastopniki kraljeve 
banske uprave troštali in dajali obljube. 
Govorniki so imeli kaj jam rati in kritizi
rati, kajti razm ere so bile tak ra t, posebno 
za kmete, čudno težke. Mi stare jši se tega 
še dobro zavedamo, m ladina nam  pa naj to 
m irno verjame!

Posebno pozornost je  vzbudil govornik, 
ki je z živo domačo besedo tako lepo opi
sal položaj km eta in kritiziral oblast, da 
smo poslušalci strm eli. (Nimam kaj skriva
ti: ra jn i Lubas je bil.) V duhu ga še vidim, 
kako se je ves zaripel v obraz s polnimi 
pljuči zadrl: »OD DRAVOGRADA DO PE
CE JE  VSAKA BAJTA ZARUBLJENA!«

Štirideset le t pozneje. Hribček spet poln 
ljudi, nastopajo govorniki. Vendar nobeden 
ne jam ra ali kritizira, tud i zastopniki druž

Od Dravograda do Pece
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benopolitičnih organizacij, ali predstavniki 
JLA, ničesar ne obljubljajo ali troštajo, 
am pak se vsi skupaj z nam i vred veselijo 
naše velike delovne zmage.

K velikim proslavam, ki so se letos v r
stile po vsej domovini za jubileje tovariša 
Tita in  KP, se je  pridružil tud i obrat za 
kooperacijo Gozdarstva Ravne. Vendar se 
tem  slovesnostim obrat ni pridružil praz
nih rok. P rispeval je veliko delovno zmago: 
šeststo kilom etrov gozdnokamionskih cest! 
Od prvega do drugega praznovanja pri 
Kapelici so se razm ere na km etih neslute- 
no spremenile. Tudi do nas je segel duh po 
bencinu in nafti, ropot poljedelskih din km e
tijskih strojev se razlega po našem, doslej 
m irnem  ozračju, k ar nas nič ne moti, saj 
vemo, da nam  to briše potno čelo. Nevidna 
moč v strunah, k i so napete preko naših 
polj, nam  sveti, nas greje, nam  hladi lin po
ganja veliko strojev. Sosed se k sosedu pe
lje z avtom!

Jasno je, da je  bil glavni pogoj za ta 
ogromni napredek naša sam oupravna soci
alistična družbena ureditev. Vendar bi pa 
tudi naša družbena ureditev ne hasnilla, če 
bi mi sami držali roke križem.

Km etje smo organizirani v dveh organi
zacijah: v koroški km etijski zadrugi Slo
venj gradeč, tem eljna zadružna enota P re
valje in  v  Gozdnem gospodarstvu Lesna 
Slovenj gradeč, obrat za kooperacijo, Goz
darstvo Ravne.

V teh dveh organizacijah lahko km etje z 
uveljavljanjem  sam oupravnih pravic na
stopamo kot tržni proizvajalci, kar seveda 
ugodno vpliva na celotno gospodarstvo. S 
tem, ko km etje preusm erjam o proizvodnjo, 
se nam  dviga življenjska raven.

Priznati moramo, da je  tem u napredku 
na naših hribovitih  in  odročnih terenih 
botrovala dobra in gosta cestna povezava.

Gospodarjenje z gozdovi je organizirano 
po Gozdnih gospodarstvih, katerih  je  v 
Sloveniji štirinajst. Največ gozdnokamion
skih cest ima zgrajenih Gozdno gospodar
stvo Lesna Slovenj gradeč. V Lesni pa 
prednjači obrat za kooperacijo Ravne, ki se

lahko ponaša, da im a zgrajenih šeststo km 
cest, k i povezujejo domala vse km ete v ob
čini. Na področju obrata Ravne pa ima naj
bolj gosto cestno povezavo Šentanel. Ni na
ključje, da je bila proslava prav  v tem  k ra
ju. Seveda ne moremo, (ne smemo) biti za 
to Šentanelcem favš, rajši se po njih  zgle
dujmo! Vsi tisti, ki so imeli opravka z o r
ganizacijo gradnje cest, vedo povedati, da 
je  bilo v tem  kra ju  najbolj prijetno delati, 
ker so bili km etje složni in edini te r niso 
nagajali drug drugemu. P rav  je  tudi zaradi 
tega, da vidijo naše uspehe tis ti onstran 
hriba, ki so se radi norčevali, češ, da se pri 
nas ne moremo »na nuje postajit«.

Spričo vseh pogojev, ki nam  jih  nudi na
ša družba, poleg pridnih  rok in prizadeva
nja nas samih, je za take uspehe nujno po
trebna tudi sloga med ljudmi, razum evanje 
med sosedi. Vsi tisti, ki so im eli opravka z 
organizacijo gradnje cest, vedo o teh rečeh 
veliko povedati. Kaj vse laihko butne na 
dan, če m ora cesta čez njivo ali travnik, če 
pade sadno drevo zato, da se more cesta 
speljati do soseda! Na srečo ni bilo to pov
sod, toda k jer je  bilo, so se dogajale toliko 
hujše reči. Padale so kletve, grožnje, p ri
vlekle so se na dan malenkosti, že davno 
pozabljene stvari. N ekateri so bili p rip rav
ljeni pritožiti se na kabinet predsednika re
publike, prej pa so seveda obredli že vse 
instance. P rav  gotovo je boleče za vsakega, 
ki mu gre cesta čez njivo, travnik, ali če 
pade rodno sadno drevo. To je  pač nujno, s 
tem  se je  sprijazniti, kajti ceste ne m ore
mo zgraditi po zraku. Vsem takim  sebične- 
žem zapišem: nihče nim a toliko zemlje, da 
bi lahko zmeraj po svojem  hodil! Drži, da 
je  po naših zakonih privatna lastnina stro
go zaščitena, vendar če gre za interese šir
še skupnosti, moramo biti uvidevni in  po
pustiti. M arsikje se je  izkazalo, da taka žr
tev le ni bila tako huda, kot se je  prej ko
mu zdelo.

Praznovali smo zaključek gradnje gozd
nokamionskih cest. Vendar so na žalost 
še predeli, k je r km etje niso povezani s ce
sto. Nejveč je  tem u krivo nesoglasje med 
sosedi, nevoščljivost, zastarela miselnost in

Jože Logar, direktor Obrata za k o o p e r a c i jo  je  
kriv, da im am o to l ik o  cest

ne vem  kaj še vse. P ri tem  se lahko vpra- 
šaimo, kje je  na svetu še dežela, k je r bi ce
sto ljudem  takorekoč vsiljevali, kot je bil 
to p ri nas že m arsikje prim er?

Do so ceste velikega vsestranskega P ° ' 
mena, o tem  ni potrebno izgubljati besed. 
S cestno povezavo se tudi hriboviti, odroč
ni k ra ji otresejo zaostalosti. Tujci se čudi
jo, ko vidijo na naših hribovskih km etijah 
prenovljena ali nova gospodarska poslopja, 
ob katerih  stoje silosi, gnojne jame. PraV  
gotovo bi preusm eritev km etij, ki jo us
pešno vodi pospeševalna služba naše kme
tijske zadruge, ne bila n a  taki višini, če 
km etije ne bi bile povezane z dolino. P1”1 
vsem tem  je  na vtidiku še nekaj drugega, 
zelo razveseljivega. Opaža se že m anjše od
seljevanje prebivalstva v  dolino. Če konvu 
ne kaže drugače, da se zaposli, nič hudega, 
samo da ostane na zemlji ali pa si tu  g°rl 
na novo ustvari dom: samo da ostanejo na
ši hriboviti k ra ji naseljeni!

Ob tej priložnosti naj zapišem tudi, da 
imamo pni te j gosti m reži cest določene te
žave.

Prvo je  vzdrževanje, ki spet leži na ra 
menih kmeta, oziroma na kubiku lesa. Ve
lika žrtev je  bila za kmetov žep gradnja, 
zdaj pa nas žuli še vzdrževanje cest. Zav
zemamo se za to, da nam  pri tem  priskoči 
na pomoč šiirša družba, kajti cest ne upo
rabljam o samo kmetje!

Problem  so tista zemljišča, po katerih  so 
speljane ceste. Te površine so zdaj za kme
te neplodne odpisane mu pa še niso iu 
km etje menijo, da za to zemljo niso dolžm 
plačevati davkov. Tu je  obrat v zadregi. 
da vse trase izm eriti, bi to  stalo okoli tristoPrve ceste so škarpirall še ročno
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milijonov, za kar hi pa spet m orali brem e
niti kmeta.

Sam oupravno smo določili, da je  enaka 
odkupna cena franko kam ionska cesta, kar 
je zelo solidarno do višinskih kmetov. K er 
imamo urejene ceste in da bi bili prevozni 
stroški minimalni, vozijo les veliki kamio
ni, ki naložijo tudi do 18 m3 lesne mase. 
Seveda je tak  tovor tudi visok in  zgodi se, 
da tu  in tam  odklesne vejo sadnega drevja. 
So bili prim eri, ko lastn ik i obcestnega 
drevja niso bili uvidevni in so zahtevali 
odškodnino. Pni vsaki prijavi m ora šofer k 
sodniku za prekrške, k jer mu ne uide de
narna kazen. Vsi se moramo zavedati, da 
mora biti cesta dovolj prostorna tudi v vi
šino, zato ne gnjavim o šoferjev, kajti le-ti 
se bodo naveličali plačevati globe!

Naj se s tem i skrom nim i vrsticam i v 
imenu vseh kmetov prav  lepo zahvalim 
vsem, ki im ajo zasluge pri naših cestah.

Zahvaljujem o se gradbenem u obratu 
Lesne, kajti v pretežni m eri so gradbena 
dela izvedli gradbinci tega obrata. Posebej 
omenjam inženirja gozdarstva tovariša Du
šana Dretniika, ki je  pionir; on je prv i začel 
graditi gozdno kamionske ceste.

Nadalje se zahvaljujem o predsedstvu in  
izvršnemu svetu SO Ravne. D ostikrat bi se 
gradnja ne mogla začeti ali pa bi preneha
la, če nam  ti organi ne bi šflii na roko.

Hvala kom unalni interesni skupnosti 
Ravne, vsem KS te r železarni. Vsi ti so 
Skrbeli za ure jan je  cest četrtega reda, brez 
teh nam  tudi naše ceste ne bi hasnile.

Posebna zahvala enotam  JLA, ki so nam  
pomagale zgraditi veliko kilom etrov cest. 
Takšno sodelovanje med arm ado in  ljud 
stvom bi težko našli še kje.

Največ zahvale pa  smo dolžni obratu  za 
kooperacijo Ravne, k jer je bil največja go
nilna sila direktor obrata. Obenem z zah
valo, ki mu jo na tem  m estu izrekamo, se 
mu tud i opravičujemo za vse, kar ni bilo 
kdaj prav. Vemo, da je m oral velikokrat 
poslušati našo kritiko, včasih bolj, največ
k ra t pa neupravičeno. D ostikrat jih  je čul 
zaradi tega, ker nii delal ceste vsem naen
krat, ker ni delal ceste kje po zraku, am 
pak jo je  zarezali v  kakšno njivo, travnik, 
posekal sadno drevo, — niti se m u ni zdelo 
škoda kakšne sto let stare tepke. Kaj vse 
je m oral požreti, ve le on sam. Po domače 
rečeno, čudno trdo kožo je  m oral imeti, da 
je mogel vse to m im o prenašati. P rav  go
tovo -se je tolažil s tem, da je na pravi poti. 
K m etje si želimo, da bi bil še naprej tako 
delaven in kmetom naklonjen, njem u pa 
želimo, ko bo v penziji, da bi se lahko še 
dolgo po teh svojih cestah zdrav vozil!

Očitali mi boste, da sem dolgovezen. Naj 
bo, saj so tudi naše ceste dolge. V zadnji 
številki »Fužinarja« sem naredil napako, 
ko sem navedel premalo kilometrov. Vseh 
cest, ki povezujejo kmete, je  v naši občini 
za šestkratno razdaljo med Ravnami in  
Mariborom!

Kako smo proslavili našo delovno zma
go?

Poleg gostov iz skupnih služb »Lesne« 
in vseh obratov, kmetov delegatov je obrat 
povabil tudi zastopnike družbenopolitičnih 
organizacij, predstavnike slovenskih žele
zarn in JLA. Najel je tudi kmečko godbo 
na pihala s Pernic.

V soboto, 23. septembra, ob devetih je 
bilo zbirno mesto pred NAMO. Kolona av-

Pcrničani so godli, da se  je  tresel hrib

tomobiiov z več ko sto gosti je  odpeljala 
po nieški cesti čez Selenperg mimo Troto
vega križa na Strojno. Spet je  prišla v Štih 
starinska Janeževa hiša, k je r je  bila m ala 
južina. Ko gostje niso bili več tešč, se je 
kolona odpelj<ala naprej mimo strojnske 
cerkve in  Žirovnikovega križa h  Korošu, 
k jer je  bil k ratek  postanek, č a s  je že p ri
ganjal, zato je  bilo treba najprej h Kape
lici, k jer je  bilo zbranih že veliko ljudi. 
Pemičand so godli, da se je  tresel hrib. Na
stopili so govorniki, ki pa so bili kratki, za
peli so pevci »Poljana«. Da bi bilo vse bolj 
domače, so za jesti poskrbeli šentanelski 
pavri. Bilo je postavljenih deset štantov in 
tukaj si lahko dobil vse: o d . . .  do črai- 
čevca. Za goste je  bila p rip rav ljena izdatna 
južina v  novem gostišču pri Riflu.

Velika dvorana je bila polna veselo raz
položenih gostov. Takšnega razpoloženja 
prav gotovo ni nobeden pričakoval. P em i- 
čani so jo še naprej nažigali, vsa dvorana 
je  Pela -in Kolmanov Tevži je  presenečeno 
vzdihnil: »Vse zna peti.« Gotovo bi se to 
razpoloženje sprevrglo v pravo gavdo, ki 
bi se zavlekla pozno v noč, če se ne bi ne
katerim  gostom, predvsem  predstavnikom  
JLA, mudilo še na nadaljn ji ogled ceste 
pro ti Lomu. P ri kapelici so medtem začeli 
gavdo. »Veseli planšarjii« in  obiskovalci so 
se veselili pozno v noč.

Veselilo nas je, da so naš praznik s svo
jim  obiskom počastili tako ugledni gostje 
kot načelnik štaba ljubljanskega arm adne
ga območja, general-podpoilkovnik Jože 
Ožbolt, generalni direktor slovenskih žele
zarn, glavni direktor železarne in drugii. 
Počastili so nas s svojim obiskom tudi taki, 
ki čutijo z našim kmečkim človekom. Naj
lepša hvala vsem!

Prepričan sem, da je bilo to  za vsakega 
nepozabno doživetje.

P rav  srečen sem bil jaz, ker sem lahko 
ponovil tiste zgodovinske besede, ki jih  je 
pred štiridesetim i leti ravno na tem  kraju  
izrekel ra jn i Lubas, seveda v prenesenem 
smislu, in  m edtem  ko je  Lubas ogorčeno, 
sem jaz lahko z veselim srcem  zaklical:
»OD DRAVOGRADA DO PECE — JE  DO 
VSAKE BAJTE SPELJANA CESTA!«

Jernej Krof

O lm ečki k ta l )
Ko sem jaz pri km etih delal, 
sem užival km ečki kruh.
Zdaj bom malo ga opeval, 
bil večkrat svež je, tudi suh.

Kako sem s kruhom  imel veselje, 
mi je  dišala prav ta  jed; 
v spominu imam vse dobre želje, 
za dober tek res bil sem vnet.

Če misli kdo, da sem imel 
kdaj kruha v izobilju — 
dve vojski sem že preživel, 
pom anjkanja — ne po svojem cilju.

Spoštovanje zmeraj sem imel 
do kruha, jed  kot tako; 
drobtinice vse skupaj zbral, 
do k ra ja  užival vsako.

Po cestah kruh  še najde se, 
po poljih in gozdovih, 
v bližini šol — gimnazije 
in kje še po — vrtovih.

Dajmo to pobrati skup, 
da konca tam  ne vzame; 
k jer imajo svinje še, 
zanje bo — dosti hrane.

Koliko kruha zmeče se 
dandanes v smetišča.
Bojim se — odgovornost je 
podpirajte zavetišča.

So m ale že učili nas:
»Imejte spoštovanje.«
Če komu kruh  je  padel z rok, 
s poljubom ga pobral je.

K ar so učili nas v mladosti, 
to še vemo mi sedaj, 
držimo se mi kreposti 
drugim  v zgled na vekomaj!
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E rvin Wlodyga

Pol stoletja reševalne službe na Ravnah
Letos 8. decembra poteče 50 let, odkar 

je bila na Ravnah na pobudo Rdečega k ri
ža ustanovljena reševalna postaja. Rdeči 
križ je bil sicer ustanovljen že nekaj let 
prej, vendar so prvi reševalni avtomobil 
kupili šele 8 . decembra 1927. leta. Ta da
tum  šteje reševalna postaja Ravne kot 
ustanovitveni datum. Tedanje društvo pod 
vodstvom dr. Boštjana E rata  in  tajn ika 
R ajka K otnika te r  vseh ostalih članov 
RK in prostovoljnih šoferjev, od katerih  
danes živi še samo K arel Bevc, je  bilo ze
lo delavno in pridno, posebno prvih  15 
let. Nekako leta 1939 pa se je  odbor neko
liko spremenil, ostal je  sicer predsednik 
dr. Erat, tajniško mesto je  zavzel učitelj 
Jože Jordan, blagajniško Ervin Wlodyga, 
medtem ko je postal gospodar Miloš Ko
nečnik, njegov nam estnik pa Pavel H ar- 
nold; vsi so bili zaposleni v železarni Rav
ne. Leto prej pa so postali društveni šo- 
ferji-prostovoljoi Miloš Konečnik, Ivan in 
Adolf Legner, Stanko Štor ter E rvin Wlo- 
dyga. Vsi ti podatki so vzeti iz skrbno 
zbranih dokum entov RK Guštanj. Vso zgo
dovino in  delo Rdečega križa Guštanj je 
Koroški fužinar podrobno opisal v nasled
n jih  številkah: 1952/7-9, 1954/1-2, 1956/4-6, 
7-9, 10-12, 1957/7-9 te r 1972/4.

Ko so Nemci leta 1941 zasedli Jugosla
vijo, je bila njihova skrb tud i ta, da po
berejo vso dokumentacijo. Tudi to so iska
li, pa razen knjige Občnih zborov niso na
šli ničesar, ker smo pred njihovim  priho
dom vse zapise skrili na podstrešje gasil
skega doma, k jer so dolga leta samevali, 
ja, še nekaj let po končani vojni. Celo miši 
so jih  že načele, pa vendar je dokum enta
cija ostala ohranjena in smo jo po tem e
ljiti ureditvi in obdelavi oddali v Š tudij
sko knjižnico, k jer je  še danes. Zal za 
knjigo občnih zborov nismo nikoli zvedeli. 
Mnogo o delu Rdečega križa Guštanj pa 
nam  je še leta 1956 povedal tedanji (razen 
za čas, ko je  bil zaprt — oziroma med 
vojno) predsednik dr. Boštjan Erat.

K ljub temu, da je bilo že veliko napisa
no o delu te službe, bi rad  omenil še ne
katere važne datum e in neobjavljene stva
ri. 2 e  12. jun ija  1924 se je pod predsed
stvom dr. E ra ta  sestal širši odbor, ki si 
je zadal nalogo kupiti reševalni avtomo
bil. Mnogo truda in dela so vložili, pošilja
li so nabiralne pole, organizirali razne na
stope, cvetlične dneve, tombole, da bi čim- 
prej zbrali denar, vendar so morali več 
kot tri leta čakati na  trenutek, ko je v te
danji Guštanj pripeljal prvi reševalni av
tomobil. Veliko veselje za kraj in seveda 
tudi pridobitev, poln trg  gasilcev, godbe
nikov, vod vojske iz Celja te r mnogošte
vilni gledalci, ki so do zadnjega kotička 
napolnili guštanj ski trg , še blagoslovitev 
avtomobila, nakar se je končal ta slavnost
ni dan. Sicer je bil prvi reševalni avtomo
bil — k ljub  temu, da je  bil proti današ
njim  zelo skrom en — zelo drag, saj so mo
rali zanj odšteti več, kot je  tedaj stala eno
nadstropna hiša. Za prevoženi km so raču
nali 6 dinarjev. Nastale so tudi težave, v 
glavnem  finančne, ki jih  je skušal odbor

odpraviti, kakor je vedel in znal. Avtomo
bil je postajal vsak dan slabši, popravila 
pa dražja. Meseca ju lija  1939 so ga za 
3000 dinarjev prodali Francu Drobniču iz 
Doliča. Dve leti pred tem (26. 9. 1937) so 
kupili pri Slavku Ceriču v M ariboru za 
15.400 dinarjev rabljeni osebni avtomobil 
S teyr XX. Za predelavo so plačali 2500 di
narjev. Ob prihodu tega avtomobila v Gu
štanj je bil sprejem  mnogo, mnogo bolj 
skromen, kot pri prvem.

U stanovitelj ravenske reševalne postaje —  
dr. Erat Boštjan

Med okupacijo se je m arsikaj spreme
nilo. Takoj po prihodu Nemcev, sta reše
valno službo pod okriljem  nemškega RK 
prevzela dentist Rookauf in  G rašer iz Ve
likovca. Tedanji reševalni avtomobil so 
odpeljali v Velikovec, zato pa so na večer 
pred proslavljanjem  zmage, dne 9. oktob
ra 1941, dostavili lep, izvirno izdelan re 
ševalni avtomobil Ford, ki pa so ga v Gu- 
štanju  pustili le nekaj časa (politična pro
paganda), nakar so ga odpeljali. Namesto 
tega pa so poslali še kar lepo izdelan sa
nitetn i avtomobil Phanomen. Zal pa je to 
vozilo leta 1943 prišlo na železniškem 
prehodu v Slovenj Gradcu pod tovorni 
vlak. Šofiral ga je Miloš Konečnik, sprem 
ljevalec pa je bil njegov bratranec Avgust 
Kuhar. Sreča v nesreči je bila, da se no
benemu ni nič zgodilo, m edtem  ko je  bil 
avtomobil popolnoma uničen. Pa tudi lo
komotiva je  bila pokvarjena, da so jo mo
rali odvleči. Namesto tega vozila so potem 
dodelili vojaško sanitetno vozilo Opel

Blitz, ki je že stalo v Salzburgu priprav
ljeno za fronto v Afriki, ker pa so Nemci 
med tem  časom vojno tam  že izgubili, so 
vsa ta sanitetna vozila dodelili civilnemu 
RK. Med vojno je  zelo prim anjkovalo ben
cina, zato so vozilo predelali na plin. Pa 
tudi tega je bilo zelo malo. V Celovcu so 
v mestnem prom etu obešali reševalne av
tomobile kar k tram vaju. Zelo č u d n o  m 
vendar resnično. Ko so proti koncu vojne 
neke noči reševaloi prevzem ali v Celovcu 
predelan osebni avtomobil, nam enjen za 
sanitetno službo, so p ri razbijanju klju
čavnice na volanu (ključa ni bilo) trije 
šoferji prav krepko preklin jali in sloven
sko govorili. To je okoli .stanujoče tako 
prestrašilo, da so prišli vprašat, če parti
zani že zasedajo Celovec.

Po vojni, ko je prišel iz zapora, je pred
sedniško mesto RK zopet prevzel dr. Erat, 
tajn ik  je bil M arjan Juvane, vodstvo re
ševalne službe pa je prevzel E rvin Wlody' 
ga. Velike težave so bile v tem  času zara
di pom anjkanja denarja, rezervnih delov, 
goriva te r avtom obilskih plaščev. Iz nek
danje grofove garaže se je m orala reševal
na služba preseliti v nekdanjo Legnerjevo 
garažo, kar pa je pomenilo samo začasno 
rešitev.

Reševalna postaja se je 11. februarja 
1947 z odcepitvijo od RK osamosvojila- 
Km alu za tem pa je nastalo zaradi raz
nih težav in  pom anjkanj, nemogoče sta
nje. Celoten odbor je  odstopil, Ravne Pa 
so ostale skoro pol leta brez reševalne 
službe. Na pritisk OLO Slovenj Gradec in 
železarne Ravne so 23. novem bra 1950 to 
Službo zopet ustanovili. Iz Ljubljane s° 
poslali dobro ohranjen reševalni avtomo
bil Ford. Takoj po prevzem u tega avtomo
bila je  reševalna postaja dne 1. decembra 
1950 zaposlila prvega poklicnega šoferja 
Franca Pačnika. Ta služba zanj ni bda 
lahka, saj je  stanoval v skoraj 2 km od
daljenem  Dobjem dvoru, od koder je mo
ral vedno pešačiti do garaže, kadar je bil° 
treba koga prepeljati v bolnico. Pa tudi 
telefona n i imel doma. Nekoliko bolje j e 
bilo, ko je  dobil stanovanje v per.sonalu 
nad šolo, k jer je ostal do vselitve v stav
bo reševalne postaje. Od začetka je moral 
tudi vse sam opravljati. Z nastavitvijo p ° ' 
klicnega šoferja so šoferji prostovoljci ne
hali opravljati to  službo.

O krajni ljudski odbor v Slovenj Grad
cu je 10. oktobra 1952 razglasil postajo za 
predračunsko ustanovo. Železarna Ravne 
pa je 18. decembra 1953 kupila postaji nov 
reševalni avtomobil VW. V lastno stavbo 
se je postaja preselila 15. decembra. Za 
predsednika v prvem  upravnem  odboru 
1954. leta je  bil izvoljen Pavle Harnold- 
Reševalni postaji Ravne in Crna sta se 
združili 1. januarja  1945. Zaradi te  zdru
žitve je  postala stavba reševalne postaje 
prem ajhna, tako da so jo m orali povečati, 
dne 10. 12. 1961 pa so jo predali svojemu 
namenu. De nekaj let pozneje, in to 1966, 
so dobili reševalni avtomobili prvo brez
žično zvezo (UKV).
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Reševalna postaja se je 1. oktobra 1967 
pripojila k zdravstvenem u domu Ravne, ki 
se je pozneje preim enoval v koroški 
zdravstveni dom Ravne. Po združitvi v 
koroški zdravstveni dom se je  stanje pri 
reševalni službi zelo spremenilo. Vodstvo 
KZD im a razum evanje za to službo, saj 
skrbi, da se stalno izpolnjuje in opremlja, 
da je služba vedno udarna in priprav lje
na, kar se od nje tudi zahteva. Vloženega 
je bilo takoj po združitvi ogromno truda 
in denarnih sredstev, da se je  služba še 
bolj modernizirala, opremila je vse avto
mobile z brezžično zvezo ter izboljšala 
vozni park. Centrala postaje je v stalni 
brezžični zvezi z vsemi avtomobili na te
renu, z bolnico v Slovenj Gradcu, sede
žema reševalne službe v Slovenj Gradcu 
ter Radljah. Vsi šoferji so morali obiskati 
poseben 80-urni tečaj iz prve pomoči. Po 
več ko 40 letih  službe je odšel prvi vodja 
reševalne postaje Ervin Wlodyga, dne 
31. 12. 1972 v pokoj. Kot prostovoljni šo
fer, blagajnik, po vojni kot vodja je sode
loval v tej službi 35 let. Le zadnjih 20 let 
je poklicno vodil to službo, pred tem pa 
je bil 30 let zaposlen v železarni Ravne. 
Za novega tehničnega vodjo reševalne 
službe je Koroški zdravstveni dom določil 
Antona Krivograda.

Ob ustanovitvi reševalne službe so reše
valci prevozili na leto 3 do 4 tisoč km. Le
tos do 20. septem bra pa je združena reše
valna postaja (Ravne—Slovenj Gradec-—■ 
Radlje) prevozila že blizu 500.000 km.

Iz statističnih podatkov je razvidno, da 
je bilo od začetka pa do 20. septem bra le
tos prepeljanih 141.294 oseb. Od teh je bi
lo poškodb 27.286, porodnic 12.310, nalez
ljivih bolezni 2323 te r raznih drugih bo
lezni 99.375 primerov. V tem obdobju je 
bilo prevoženih 6,236.840 km. Vsak reše
valni avtomobil mora prevoziti najm anj 
200.000 km, preden ga izločijo iz prom eta 
kot sanitetno vozilo. Vsako leto pa ta 
služba kupi 2 do 3 nove reševalne avto
mobile. Za zveze uporabljajo dve fiksni 
(eno v centrali reševalne postaje te r eno

na Uršlji gori) ter 15 avtomobilskih brez
žičnih postaj (UKV). Skupaj je 15 reševal
nih avtomobilov, od tega 6 na Ravnah, 5 
v Slovenj Gradcu ter 4 v Radljah. Posta
ja  zaposluje 27 ljudi, in sicer 15 šoferjev, 
(R-6, S. G. 5, R. 4) vodjo te r 11 ostalih 
(telefonisti, mehaniki, adm inistracija, či
stilka). Reševalci ise pritožujejo, da imajo 
težave pri nakupu kvalitetnih reševalnih 
avtomobilov. Letos se jim  je sicer posre
čilo, da so dobili Volvo za 225.000 din, za 
več pa ne dobijo uvoznega dovoljenja, ker 
merodajni sodijo, da so domača vozila do
volj kvalitetna. Domača vozila IMV so 
silabo vzmetena, slabo tesnjena te.r imajo 
neudobne šoferske kabine. Teh avtomobi
lov imajo nam reč največ. Nekoliko boljši 
je 125 P, vendar je prem ajhen, izkušenj z 
njimi še nimajo, ker so jih  šele pred k ra t
kim dobili. Še vedno nimajo zaposlenih 
bolničarjev — spremljevalcev. Skoraj za 
polovico avtomobilov nimajo garaž, tako 
da m orajo stalno stati n a  prostem. Načr
tujejo sicer, da se bo to stanje prihodnje 
leto izboljšalo.

Reševalna služba Ravne na Koroškem 
je sprejela svoj statu t dne 18. 12. 1973. 
Sam oupravni sporazum o medsebojnih 
razm erjih delavcev v združenem delu te
m eljne organizacije združenega dela Reše
valne službe Ravne na Koroškem so skle
nili dne 13. 3. 1974. Oba akta je podpisal 
predsednik Štefan Tompa. Ko so v Gu- 
štanj pred 50 leti pripeljali p rv i reševalni 
avtomobil, je bil to praznik ne samo za 
kraj, ampak tudi za daljno okolico, spre
jem drugega je bil le bleda slika prvega, 
vsi nadaljn ji avtomobili pa so morali priti, 
ker je bilo to pač potrebno. Morda le še 
»ikrst« s steklenico vina, ki jo plača šofer, 
ko prevzame novi avtomobil.

Služba reševalca je naporna in odgo
vorna, pa se lahko kdaj tudi nehote p ri
peti kakšna nepravilnost, pri tolikih pre
vozih in  prevoženih kilometrih. V petde
setih letih je ta  služba naredila mnogo do
brega in koristnega ne le za ožjo, ampak 
tudi za daljno okolico. Naistala je iz po-

Tako je izglcdal prvi reševaln i avtom obil. 
Slikan pred grofovo v ilo  1928—29

trebe in ne bo nikoli več ukinjena. Reše
valni postaji za jubilej čestitamo z iskre
no željo, da bi še naprej neutrudno in po
žrtvovalno opravljala svojo dolžnost in 
poslanstvo.

Erwin Wlodyga

A N E K D O T E
Dr. Novak

V času, ko je  še dr. E rat služboval, je 
prišel na Ravne dr. Novak. Seveda ni bil 
navajen šeg, ki so jih ljudje uporabljali 
pri dr. Eratu. Neko nedeljsko ju tro  sem 
govoril z dr. Novakom pred gostilno Mi- 
lonik (sedaj Uršlja) zaradi prevoza z reše
valnim  avtomobilom. Pa pride neki km et 
izpod gore, pa reče: »Glih prav, g. dr., da 
sem vas srečal.« Zdravnik vpraša, kaj je. 
Km et mu pa potoži, kje ga vse boli. Zdrav
nik ga nekaj časa posluša, pa reče: »Slečite 
se!« Km et ga debelo gleda, zdravnik pa po
novi: »Ja, slečite se!« Tedaj pa reče kmet: 
»Buti,« se obrne te r gre.

Šoferska
Ko je bila garaža za reševalni avtomobil 

še na sejmišču v sklopu gasilskega doma, 
sem nekoč m oral peljati neke bolne otroke 
z Leš v bolnico. Bilo je  že blizu polnoči. Ob 
povratku sem avtomobil pri Jagru  ustavil 
te r rekel, naj svojci, ki so sprem ljali bol
ne otroke, izstopijo. V tem i nisem dobro 
videl, kdo je  šel iz avtomobila. Avto spra
vim v garažo, pa sem odšel domov spat. 
Nekako ob peti u ri z ju traj pa me pride 
nekdo klicati, naj takoj grem  odklenit ga
ražna vrata, češ, neka ženska čisto obupa
na trk a  na okno v garaži. Seveda sem ta 
koj s ključem  tekel te r odprl garažo. Iz ga
raže je  prišla ženska, m ati dveh otrok, ki 
smo ju  ponoči peljali v bolnico. K er pa že 
dve noči zaradi bolezni otrok ni spala, je 
na nosilkah tako sladko in trdno zaspala, 
da sploh ni slišala, ko sem ustavil avtomo
bil, n iti da naj grejo vsi ven, am pak je kar 
spala naprej do ju tra . Rekla je  samo: »Do-

V odja reševalne službe R avne na Koroškem  A nton K rivograd z letos nabavljenim  reševaln im  ^ro> se n ' sem zbudila ponoči, ker bi me
avtom obilom  V olvo (1977) bilo v tem ni garaži strah.«
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Dipl. inž. M itja Šipek

Človek, delo, k u ltu ra 4 4

Lanska akcija »teden komunista« pod 
naslovom »človek, delo, kultura«, je moč
no odjeknila po vsej dolini pa tudi po še 
tako sk ritih  vaseh.

Včasih si mislimo, da so take akcije, ki 
imajo svoje korenine še v partizanskih mi
tingih, le m uhe enodnevnice. Zares ene so, 
druge pa ne. Lanska že ni bila taka, ko se 
je  v tednu dni zvrstilo kar lepo število kul
tu rn ih  prireditev  v občini, sadovi te  setve 
pa so obrodili tudi letos in tega smo si naj
bolj želeli.

Lani smo v zaključke akcije zapisali med 
drugim  tudi to, da naj bi se tovarniški sin
dikat zavzemal tud i za ku ltu rne dobrine 
svojih varovancev — delavcev in ne samo 
za telesne. To smo zapisali skoraj s kanč
kom očitka in le s šibko vero, da bo kaj do
sti zaleglo. Pa je! S indikat je  vzel zadevo v

roke in pričel iskati načine kulturnega so
delovanja med posameznimi delovnimi or
ganizacijami tako v sestavu združenega 
podjetja slovenskih železarn kot tudi zunaj 
njih. Tako je  prišlo tudi do gostovanja slo
venjebistriške dram ske družine na Ravnah 
s komedijo »Peter in Pavel«. Organizacijo 
je  imel v celoti v rokah sindikat, pa velik 
del stroškov je  pokril — no, ti so bili pač 
oni najnajnujnejši — prevoz kulis in skupi
ne te r večerja.

Kamenikova komedija »Peter in Pavel« 
je  bila pravo poživilo v naši ku lturn i dram 
ski sedanjosti. Izviren domač tekst na do
mačo zgodovinsko temo, obarvan z rom an
tičnim  prizvokom srednjeveških potujočih 
gledališč, je  opozorilo na svojo vrednost, 
posebno v drugi polovici. Zgodba sama po 
sebi ni nič novega. Znana Trdinova povest 
o P etru  in Pavlu je  dobila le novo obleko.

Zgodilo pa se je  tako:
Zdolgočaseni graščak Erger Berger si 

zaželi spremembe na gradu, zato mu silno

prav pride obisk potujočih igralcev, ki mu 
ročno odigrajo igrico »En dan graščak«. 
Ta igrica prikazuje zapitega Petra, ki si 
želi le to, da bi postal graščak. To željo mu 
izpolni graščak, ko ga da do nezavesti upi
janiti in ga prinesti na grad, k jer ga pre
oblečejo v graščaka, mu dajo služinčad, 
celo lepo ženo, skratka, ko se prebudi iz 
pijanosti, se znajde v grajskih nebesih. 
Prej je  kot tlačan vedno udrihal po ne
človeškem grofu, sedaj pa, ko je sam po
stal graščak, je  dal tlačanom take nečlove
ške ukaze, da se je grof s svojimi m etoda
mi lahko daleč skril pred njim. V tej pi
jani nadutosti se je  strašno zameril svojim 
sosedom in celo ženi. Ko se je  ponovno do 
nezavesti napil, ga je  služinčad preoblekla 
in ga dostavila v vas po enem dnevu gra- 
ščakovanja. Kakšen je  bil sprejem  zapite

ga Petra, igralci pokažejo na  koncu igri
ce.

Graščak, navdušen nad igrico, se sam 
loti režije podobne komedije, da bi tako 
ponižal upornega podložnika Pavla Potoč
nika in pa, da bi nevoščljivim vrstnikom  
pokazal svojo brihto. Za pomoč je  najel 
kar komedijante, posebno še prebrisanega 
notariusa, ki je  celo komedijo režiral do 
vseh potankosti in zapletel vso grajsko 
družino in kom edijante v tako zmešnjavo, 
da je nazadnje že dobila videz krim inalke. 
No, Pavel se ni dal in je  nadm odril pre
tkanega notariusa te r tlačanom  v  enem 
dnevu vladanja vrnil vse svoboščine.

Komedija, ki je  prehajala iz nekoliko 
dolgočasnega zapleta v  prvi tretjin i, se je 
naenkrat prelom ila v zanimivo in skriv
nostno pripoved v drugem  delu, k jer smo 
vsi napeto čakali, kaj se bo izcimilo na
zadnje.

A vtor je  naši radovednosti ugodil v tre 
tjem  delu, ko je  zapletel n iti zarote zoper

Pavla na eni stran i in zoper notariusa na 
drugi tako dosledno, da bi se še Kojak iz* 
gubil med njimi. No, nazadnje se vse lepo 
izteče, kom edija pa izgubi svoj komični 
obraz in preide v pravo dramo s srečnim 
koncem — tako tud i m ora biti.

Komedija, ki po tem atiki ni prinesla nič 
bistveno novega, pa je  svojo komičnost 
izžarevala v glavnem  skozi igralce, neka
teri od njih  so bili naravnost dodelani, 
npr. notarius. Tekst ne vsebuje kaj dosti 
smešnic in to je  njegovo vrednost še po- 
večalo, prizm a režije, ki j:o je  vodil avtor 
sam, in vrsta  scenskih prijem ov ter zares 
m ojstrsko obvladanje prostora, pa so dali 
p rireditv i prave zdrave in klene domače 
komedije, ki je bistveno pom ladila že tako 
izrabljeni in povečini tuj repertoar ama
terskih dram skih gledališč, posebno še ko
medij.

Slovenjebistriškem u ansam blu čestita
mo!

Seveda ni šlo brez spodrsljajev, ali Pa 
m orda bolje rečeno — brez pom anjklji' 
vosti. K ot ne gre v nobenem gledališču. 
Tako na prim er, jim  ne bi nič zamerili, če 
bi inventar ob prehodu iz ene slike v dru
go prem ikali kar p ri luči, tem a itak ni 
bila popolna. Tudi zvočniki bi lahko zares 
domiselno glasbo iz srednjega veka p ri' 
nesli iz ozadja odra, songe bi pa prepustili 
le dobrim  pevcem, drugim  bi pa prizanesli- 
Sedaj je pa poteza p ri nas. Gostovanje jim 
bomo vrnili, kdaj in s čim, to se že dogo
varjam o. Vsekakor pa m ora taka akcija 
teči dalje, m enda bo tak  način še najboljša 
oblika.

Tekmovalna oblika vsakoletnih srečanj 
dram skih družin očitno izgublja svojo pri
vlačnost, taka oblika — ne tekm ovalna — 
pa vendar v  določeni m eri prepojena z 
željo biti čim boljši pa očitno kaže na svo
jo življenjsko moč.

Akcija sindikata ŽR, ki je  uspešna, naj 
bo za vzgled tudi sindikatom  v drugih de
lovnih organizacijah. Teden kom unista ni 
veljal le za železarno, temveč za vse!

Franc Kamnik

OB 8. OBLETNICI 
PEVSKEGA ZBORA 

FUŽINAR
Vsaka obletnica nosi nekaj v sebi — ne

kaj doživetega, kar je  lahko lepo, uspešno 
ali pa tudi grenko, nedokončano in zamu
jeno. Ko smo ob naši peti obletnici napra
vili pregled m inulega dela, smo videli, da 
je  naš pevski zbor dosegel lepe uspehe 
navzlic številnim  začetnim težavam. Pro
fesor Leskovar je  tedaj zapisal, da je po
sebej razveseljivo dejstvo, da v  zboru pre
peva veliko delavcev. Čeprav imajo ti ma
lo prostega časa, vendar najdejo čas tudi 
za pevske vaje in edino plačilo za vse ure 
prostega časa, ki jih  žrtvujejo za zbor, jim 
je aplavz poslušalcev te r notran je zado
voljstvo, ki ga ob tem  občutijo. Ta mesec 
praznuje pevski zbor Fužinar svojo osmo 
obletnico. V tej dobi smo premagovali 
mnoge ovire, sprejem ali udarce in morda 
smo zaustavili korak za hip, da smo lahko

Vsi so na odru (iz igre P eter in P avel)
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M oški pevsk i zbor »FUŽINAR« na 8. slovenskem

zbrali novih moči in se zagnali naprej v 
novo rast, da bi še z večjo voljo peli in se 
učili.

K nam  so pristopali (in še pristopajo) 
novi člani, ki so čutili veselje do zborov
skega petja, a jim  je  bilo delo v zboru še 
nepoznano. Veliko truda je potrebno, da 
tak pevec postane uvežban. Potrebna je 
velika potrpežljivost novinca in zborovod
je, pa tudi celotnega zbora.

Kdo pravzaprav prepeva v moškem zbo
ru  Fužinar? V njem  so zbrani pretežno de
lavci iz železarne — dvaintrideset mož in 
fantov. Po poklicu smo kvalificirani in vi
soko kvalificirani delavci — topilci, livar
ji, valjarji, kovači, s trugarji itd. V zboru 
prepevata tudi dva upokojena železarja 
in avtoprevoznik, ki je  predsednik pevske
ga zbora.

P ri nastopih in na proslavah si prizade
vamo peti kar najbolje — slovenske na
rodne, predvsem Koroške in um etne pe
smi. Vedno skušamo z našo zborovsko de
javnostjo dati celovitejšo podobo v k u ltu r
nem ustvarjan ju  naših občanov. Prikazati 
želimo umetniško rast te r  idejno in estet
sko usmerjenost.

Razveseljivo je, da nas p ri našem delu 
podpirata matično društvo KPD Prežihov 
Voranc in sindikat železarne Ravne, sled
n ji nam  je  omogočil tudi udeležbo na 
osmem slovenskem pevskem taboru v 
Šentvidu pri Stični.

Da bi dobili celovitejšo sliko o delu na
šega odbora in pevskega zbora, smo zasta
vili tajn iku KPD Prežihov Voranc Binetu 
Bevcu dvoje vprašanj:

1. Kako ocenjujete dosedanje delo in 
vlogo pevskega zbora Fužinar v okviru 
kulturno prosvetnega društva Prežihov 
Voranc Ravne?

Dejavnost moškega pevskega zbora Fu
žinar sodi med tisto zvrst ku lturn ih  akcij, 
s katerim i skuša kulturno prosvetno d ru 
štvo Prežihov Voranc zadovoljevati kul
tu rne potrebe krajanov. Čeprav deluje na

pevskem  taboru v  Šentvidu pri Stični 4 .7 .1977

Ravnah več pevskih skupin, od otroških do 
odraslih, je  pomen in vloga tega zbora 
predvsem  v tem, da s svojim petjem  goji 
ljudsko umetno pesem, da v svoje progra
me vnaša delavsko in borbeno pesem.

Sprem ljajoč delo te pevske skupine, ki 
jo odlikuje ne samo to, da jo sestavljajo 
izključno delavci iz železarne, temveč da 
vključuje večje število mladih, da je to 
združba domoljubov, ki jo odlikuje tova
rištvo, požrtvovalnost, nesebičnost in ko
lektivnost, lahko smelo ugotovimo, da je 
na dobri poti k doseganju lepih rezultatov. 
Ko ocenjujemo delo tega zbora, lahko da
mo pevcem, zborovodji Moniki P lestenja
kovi in prizadevnim  članom odbora vse 
priznanje za nenehno skrb in zavzetost za 
napredek zborovskega petja.

2. Ali mislite, da je dosedanja usm erje
nost pevskega zbora Fužinar glede na n je
gov sestav pravilna? Kot veste, je  zbor se
stavljen iz delavcev iz proizvodnih enot 
železarne Ravne. Med njim i jih  dela kar 
22 na izmenskem delu. Kaj menite, da bi 
bilo potrebno v  prihodnje izboljšati ali 
spremeniti?

2e prej sem omenil, da je  sestav zbora 
povsem pravilen, saj kako pa bi naj d ru 
gače opravičeval svoj naslov — moški 
pevski zbor Fužinar. Prizadevati bi si mo
rali, da bi se zbor še pomnožil, da bi v 
njem  našli mesto mnogi ljubitelji zborov
skega petja, tudi mladi proizvajalci, in to 
ne samo kot pevci, m arveč predvsem  kot 
simpatizerji, navdušenci ali m entorji.

Prepričan sem, in to tudi praksa doka
zuje, da je  velik interes železarne, da goji 
pevsko kulturo  svojih delavcev, zlasti še, 
ker je  zborovsko ljubiteljstvo nekaj več, 
predvsem  najbolj množična in razširjena 
osnovna glasbena vzgoja, ki je  ne more 
nadom estiti noben sodoben akustični ali 
optični medij. Za mnoge je  to edina oblika 
stika z resno glasbeno umetnostjo.

P rav  gotovo je  velika ovira za normalno 
delo tako  zavzetega pevskega zbora iz
mensko delo članov zbora. Verjetno se te
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mu ne bo dalo izogniti. Pač pa bo potreb
no poizkusiti z novo organizacijo pevskih 
vaj.

Če bi zbor številčno okrepili, bi lahko 
imeli vaje tudi ločeno in čas vadbenih u r 
prilagojen možnostim, to je  prostem u času 
pevcev. Kako bi naj sicer drugače omogo
čili njihovo sodelovanje.

Veliko pripomorejo h kvalitetni rasti 
zbora tudi ločene vaje po glasovih in 
skupne intenzivne vaje. Seveda je  potreb
no k takem u delu pritegniti v pomoč zbo
rovodji novega strokovnega sodelavca — 
korepetitorja.

Tudi če bi zborovodkinji uredili delo v 
dopoldanski izmeni, bi to pomenilo velik 
korak k nepretrganem u delu zbora. Ali si 
m ar zavzet ku ltu rn i delavec, ki razdaja 
svoje moči za tisto najelem entarnejšo, to
likokrat proklam irano pevsko kulturo, te r 
za kulturno ustvarjalnost neposrednih 
proizvajalcev, ne zasluži večje pozornosti?

Za uspešno vodenje zbora se m i zdi, da 
bi bilo prav, ko bi v upravni odbor p ri
tegnili večje število zunanjih članov. To 
bi naj bili predvsem  za ku lturo  zavzeti 
ljudje iz železarne in iz krajevne skupno
sti, k je r ima zbor svoj domicil. To menim 
predvsem  zaradi tega, ker vaš zbor z ozi
rom na sestav potrebuje večjo pozornost in 
pomoč, večjo in širšo oporo.

In  ne nazadnje, še bolj kot doslej bi bi
lo treba gojiti duh dobrega medsebojnega 
sodelovanja med različnimi pevskim i sku
pinami, u trjeva ti vezi s prijateljskim i 
zbori, iskati pobratim skih poti z zamejski
mi zbori in med člani krepiti duha pripad
nosti C ankarjevim  idejam, da bi kultura 
postala svobodna last svobodnega ljudstva. 
Od vas pričakujemo, še bolj kot doslej, vse 
tisto, kar lahko kot organizirana skupina 
prispevate k  uresničevanjem  cilja zveze 
ku lturn ih  organizacij Slovenije, k zvišanju 
ku ltu rne ravni delovnih ljudi, da se borite 
za to, da bi vse pomembnejše človeške sto
ritve postale dostopne vsem ljudem, da bi 
se delavci iz svoje zaostalosti dvignili v 
kulturi, a da bi se hk ra ti tudi ku ltu ra  iz 
svoje odtujenosti povrnila k  človeku.

A N E K D O T A
Šoferska

Nekdanji grofov in  pozneje tovarniški 
šofer Filip Tola je  tud i prevažal bolnike z 
reševalnim  avtomobilom. Tedaj še avto
mobili niso bili tako oprem ljeni kot da
nes, posebno ne za porodnice. P a  se je  zgo
dilo, da mu je neka žena rodila v avtomo
bilu. Tola je  sicer ustavil avtomobil; na
mesto da bi pomagal porodnici, se je  od
pravil peš do prve ob cesti stoječe hiše, da 
je pogledal, kakšna je  hišna številka. Mo
ra l je  pač vpisati, k je se je porod izvršil.

IZREKI
Zame sta samo dve vrsti žensk — bo

ginje in vratarice.
Pablo PICASSO

Zenske mislijo kakor kralji, da jim  vse 
dolgujemo.

BALZAC
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Miroslav Osojnik

Knjiga išče bralca, bralec knjigo
Pet sto let je že oid tega, ko so bile 

v Evropi natisnjene prve knjige. Več kot 
štiri sto let je za nami, odkar je  izšla 
BIBLIA, temelj slovenskega knjižnega je 
zika. Več kot stoletje in četrt že počiva 
pesnik Sonetnega venca, — njegova be
seda je  še danes živa: Njegova roka je 
začrtala v svetovno literaturo  usodo slo
venstva.

In še danes živi slovenska beseda v 
knjigi, morda bolj kot kdajkoli. P rev iha
rila je vsa burna obdobja, uporna in po
duhovljena preskočila zlom stoletij. Doka
zala je, prepričljivo in zgovorno, da se 
človek zaveda sebe, da živi in hoče živeti!

Knjiga je zakladnica človeškega znanja. 
Na njenih potiskanih straneh živi kultivi
rana dediščina vsake družbe; um etnost in 
znanost si segata v roke, da bralca spon
tano obveščata in osveščata, mu vlivata 
svojo specifično voljo, iz katere lahko čr
pa duhovno moč in postane enakopraven 
član družbe: nazorsko pokončen, moralno 
neoporečen, osveščen in duhovno bister 
posameznik.

Knjiga je naša učiteljica, knjiga je  tu 
di šola lepega m aterinega jezika, podlaga 
za ljubezen do njega in močan vzgib za 
vero v lepo in plemenito človečnost. Nje
no poslanstvo je žlahtno, najsi ga ocenju
jemo z očmi posameznika, določene druž
bene skupnosti ali družbe kot celote.

Vendar pa knjiga nima haska, dokler 
zgolj leži na polici. T akrat je m rtva in ne
uporabna stvar. Le prah  se z leti nalaga 
nanjo; potem se seli na podstrešje, nagri- 
zejo jo miši — taka je sedaj vsa njena 
komunikativnost! . . .  K njiga je živa, ka
dar jo vzame bralec v roke in jo  zavzeto, 
zbrano prebere. T akrat je  svoje veliko po
slanstvo že izpolnila. In tako se dogaja ne
nehno. Knjiga—bralec, bralec—knjiga.
Neprekinjen krog učinkovanj: KNJIGA

IŠČE BRALCA, BRALEC KNJIGO. Pod 
tem geslom se je odvijalo tudi v dneh od
29. septem bra do 1. oktobra 1977 strokov
no posvetovanje slovenskih knjižničarjev 
v Otočcu, združeno s 23. občnim zborom 
D ruštva bibliotekarjev Slovenije. Sklep 
udeležencev je bil soglasen: — Knjiga in 
knjižničarstvo pri nas nim ata take druž
bene veljave, kot bi jo m orala imeti. Očit
no je, da na relacijah knjiga—bralec, kn ji
ga—družba, knjižničar—družba in bralec 
—knjižničar prihaja še vedno in povsod do 
velikih nesoglasij. Enostavno rečeno: Vse 
prepogosto se enostavno ne razumemo.

Pot let je že tega, odkar je bil predlo
žen na konferenci IFLE v Budimpešti 
UNESCOV manifest o javnih knjižnicah. 
Ta s svojo vsebino zgovorno priča, kakš
ne so (naj bodo!) osnovne funkcije vsake 
javne knjižnice: Vsaka knjižnica, ki jo 
krasi pridevek »javna«, mora biti osnovni 
in glavni posrednik, s pomočjo katerega 
naj postanejo zapisi človekovih misli, na
zorov in čustvovanj, rezultati njegove 
ustvarjalne domišljije in talenta dostopni 
vsakomur, odraslim  in otrokom. Ljudje 
m arajo biti povezani s svojo dobo, neneh
no se morajo vzgajati, učiti in privzga
jati, da lahko linearno z razvojem današ
njega sodobnega sveta sprem ljajo njegova 
dognanja na vseh področjih znanosti in 
umetnosti.

Zato moramo skleniti kompromis: Knjiž
nice se morajo obvezati, da bodo nenehno 
preverjale in dopolnjevale svoje fonde, 
da bodo živi, privlačni, bogati in vedno 
aktualni! Bralec-uporabnik pa bo moral 
potrkati na svojo vest in se vprašati: — 
Ali sem res sam tisti, ki me nekaj neneh
no spodbuja in priganja, da odkrijem  vse 
te, meni še neznane razsežnosti, ki sta jih 
ustvarili s svojo magično močjo sodobna 
znanost in umetnost?

Tiskana beseda je že dolga stoletja naj
bolj priznan posredovalec in hranitelj vse
ga človeškega znanja, idej in informacij, 
torej še vedno ostajajo knjige, časopisi m 
časniki skoraj edino, gotovo pa najpo
membnejše delovno sredstvo vsake javne 
knjižnice.

Brailec je del žive družbe, s katero živi 
in se oplaja z njenim i dosežki. Zato mora 
biti radoveden, vedoželjen. Tudi knjižni
čar je sestavni del družbe. Družba ga je 
usposobila za to, da s svojim strokovnim 
znanjem  in po svojiih najboljših močeh 
pomaga vsakemu bralcu, ki je  dovolj ve* 
doželjen in radoveden, da ga privabijo 
»speči zakladi« tiskane besede, ki so ne
izčrpen vir informacij iz vseh obdobij m 
vej človeškega nehanja. Če pride na rela
cijah knjiga—bralec in bralec—knjižničar 
.do kratkega stika, se ta  stik nadaljuje na 
vseh relacijah in težko je potem najti iz
hod iz zagate, v kateri se znajdemo. S 
polovičarstvom se ne smemo in ne more
mo zadovoljiti. Preveč občutljivo, v a ž n o  
in osnovno področje družbe bi zanema
rili!

Resda se je z akcijo »Človek — delo 
kultura« prebudil in dokončno oživel in
teres našega družbenega izobraževanja sa
moupravljavcev, vendar pa statistični re
zultati, ki jih skrbno zbiramo in analizira
mo, kažejo, da:

— ali še ne poznamo dovolj zahtev, p ° ' 
treb in interesov bralcev;

— ali pa bralci ne kažejo raznovrstnih 
širših interesov — (če izvzamemo že prej 
omenjene uspehe družbenega izobraževa
nja in ožje, izrazito individualne želje in 
potrebe posameznikov).

To so ključna vprašanja, ki se postav
ljajo knjižničarjem  kot izvajalcem nalog 
posebnega družbenega pomena in bralcem 
kot uporabnikom  teh  ku ltu rn ih  dobrin- 
Nobena stran  pri sooblikovanju in  dokonč
nem opredm etenju izobraževalnega pro
cesa ne bi smela stati neprizadeto ob stra
ni. O dtujitve in osamitve ne prenese no
bena sodobna in zdrava družba. Odtujitve 
in osamitve delovnih sredstev, ki so v na
šem prim eru knjiga, časnik in časopis, pa 
sploh ne!

Morda je  bilo to pisanje zaradi pro
blemske naravnanosti zastavljeno nekoli
ko preveč črnogledo! Želelo je pač osvet
liti problem z obeh plati in nakazati spod
budne rešitve, ki so odvisne od obeh stra
ni družbe, od izvajalcev in uporabnikov. 
S tvarna statistika niti ni tako črna. Lahko 
pa bi bila še mnogo boljša, če bi se ideal
no izpolnili vsi prej našteti pogoji in mož
nosti.

S tudijska knjižnica na Ravnah spada 
med m anjše osrednje m atične knjižnice 
v Sloveniji. Tudi krog prebivalstva, ki ga 
zaobjema, ni tako širok, kot se lahko Z 
njimi pohvalijo druge m atične knjižnice, 
ki so bliže centru. Številčno precej šib
ka delovna skupnost knjižnice si zastav
lja za svojo kadrovsko strukturo  večino
ma skoraj preobsežne naloge, toda izvaja 
jih  s srcem in voljo, z željo, da pritegne 
v svoje bralnice čimveč občanov-uporab- 
nikov. Od 1. oktobra 1977 je  v ta namen 
kljub maloštevilni zasedbi uvedla dvojno 
popoldansko dežurstvo. Vsak dan ob delav
nikih od ponedeljka do petka sta od 7. do 
19. ure odprta za bralce dva oddelka knjiz-Šentanel



Ivan Modrej

B o m  o g la r ja  v z e la ,  b o m  
to la r je  š t e l a . . .

Šentanelska cerkev

ni.ee: študijski in družboslovni (marksistič
na bralnica). Zavedamo se, da moramo 
poživiti odprtost takrat, ko je delovni člo
vek prost službenih obvez in si lahko u tr
ga tisti del svojega prostega časa, ki ga 
je nam enil za izobraževanje in inform ira
nje, za obisk naše knjižnice. V rata našega 
»hrama učenosti« so široko odprta za vsa
kogar. Vsakdo si lahko ogleda stalno raz
stavo novosti naših in tu jih  založb v veli
kem salonu knjižnice. Skupinskim  obiskom 
smo vedno pripravljeni ustreči z vod
stvom in razlago, prim erno stopnji in za
nim anju obiskov. Vsak obiskovalec ima 
prost dostop tudi do katalogov, ki so vodi
či v svet inventarja knjižnice. Ob katalo
gih se bralec (s knjižničarjevo pomočjo!) 
hitro navadi samostojnosti in se m u svet 
do skrivnosti knjižnih fondov še veliko 
širše odpre.

Ob mesecu knjige in drugih pomemb
nih dogodkih in obletnicah bomo kot vsa
ko leto organizirali zanimive in poučne 
razstave in prireditve, na katere bomo va
bili in opozarjali z letaki in vabili — vse 
z namenom, da pridobimo čim več novih 
bralcev. Vsakemu obiskovalcu je na voljo 
vodič po knjižnici. Osvetlil mu bo še m ar
sikatero podrobnost iz skoraj 30-letne zgo
dovin e naše knjižnice, ki je  morda še ne 
pozna! Še bi lahko naštevali, pa končajmo 
z vabilom:

Pridite, samoupravljavci, oglejte si knjiž
ne zaklade v ravenskem  gradu, študijsko 
knjižnico, marksistično knjižnico, potujo
čo knjižnico. Radi vas bomo postregli po 
vaših željah in potrebah. K ajti le tako bo 
do k ra ja  izpolnjen namen in cilj naše de
javnosti: KNJIGA BO NAŠLA BRALCA 
IN BRALEC KNJIGO.

In s tem bomo spet za korak bliže na
šemu skupnemu cilju: V naši družbi bo 
še več osveščenih posameznikov. Žlahtno 
poslanstvo knjige pa bo še za odtenek 
žlahtnejše.

(Zapisano po pripovedi starega oglarja)
V m inulih časih prejšnjih  stoletij, ko so 

še bile fužine v Balosu, v Monšeniku, k jer 
je  danes žaga, je  bila pa tovarna za žico, 
tedaj je bila naša Črna še pretežno žele
zarska naselbina. Ta nekdanja železarska 
industrija  je rabila mnogo oglja, enako so 
rabile oglje tudi m ale topilnice svinca na 
Pečnikovem v Starem  Šmelcu, v Žerjavu 
na »Fijavževem«, na Pristavi, k jer stanuje 
danes Filip Sušel, naj večja pa je bila na 
Poleni, v stavbi, ki so jo imenovali »Pu
har«; sedaj je že podrta.

V tistih  časih so prihajali v naše kraje 
sezonski delavci — »oglarji« ali » padar
ji«. Bili so doma iz Furlanije v Italiji. 
Med seboj so govorili le v italijanskem  je 
ziku. Slovensko so po daljšem bivanju v 
naših krajih  govorili zelo pomanjkljivo.

Prišli so zgodaj spomladi te r odšli poz
no jeseni, ko se je po naših gorah že po
jav lja l sneg. S seboj so imeli nekateri kar 
celo družino, ženo in otroke. Med letom 
so sekali d rva te r nalagali in kuhali oglje.

V gozdu so si postavili leseno kočo, po
krito z lubjem, enako so bile tudi stene 
obložene s temi »skorjami« ali lubjem. V 
tej leseni koči, ki je  bila zavarovana le 
pred dežjem in  delno tudi pred vetrovi, so 
si kuhali na  ognjišču, ob steni so bili pa 
pogradi za ležanje.

Na prim ernem  kraju, k jer je bilo v  bli
žini mnogo listnatega drevja, prim ernega 
za posek, so zravnali zemljo, da so dobi
li ravno površino za nalaganje kope. Ta 
kopišča so bila vedno v bližini potokov ali 
studencev. P ri sekanju in  spravilu drv na 
določeno mesto so tem oglarjem  pomaga
le žene in otroci. K er kope niso kuhali ob 
prom etnih cestah, ampak tam, k jer je  bi
lo dovolj drevja, prim ernega za oglje, so 
si m orali kopati široke steze in ceste za 
spravilo oglja do večjih prom etnih cest. 
Po teh strm ih stezah in nadelanih cestah 
so ga vozili s sanmi, ki so imele le k ratke 
krivine, na teh kriv inah so bile za podalj
šek p rib ite  zavite palice, da ni bil preveč 
sključen, ko je vlekel po strm ini navzdol. 
Za prevoz oglja so uporabljali velike vre
če, ki so imele zgoraj p ritrjene  velike že
lezne »rinke«. Te so bile priročne p ri na
kladanju ali razkladanju.

Tem sanem za spravilo oglja so naši 
krajani še dolgo pravili »laške sani«. Spo
daj na »sanici« pa niso bile okovane s 
»šmarni«, ampak so imele z lesenimi »cve- 
ki« pribito prepolovljeno leskovo palico. 
Ko so se te  »leskove šine« obrabile, so jih  
zamenjali z novimi palicami.

Nekdaj je bil Smrekovec bolj zaraščen 
z raznim  listnatim  drevjem, zato je bilo 
največ teh oglarjev — »padarjev« v 
Smrekovcu, k jer so sekali drva te r nala
gali in kuhali oglje. S tem, ko so sekali 
listnato drevje, se je razširila smreka. Saj 
pravijo stari gozdarji, da je bukev m ati 
sm rekovih gozdov. In ti nekdanji oglarji 
so tudi naredili cesto od sedla K ram arce 
čez Inomanovo planino do sedanje planin

ske koče na Smrekovcu. To cesto so sta
rejši ljudje še do nedavnega imenovali 
»laška cesta«.

Na planjavi te r na pobočju Smrekovca 
so sekali drva in kuhali oglje, tam  so tu 
di prebivali. K er jim  je zelo ugajalo so 
imenovali v rh  in planjavo pod njim  »Ro
ma«, po njihovem  glavnem  mestu. To ime 
se je  ohranilo do naših časov. Ob nede
ljah  pa so tisti, ki niso bili zaposleni pri 
kuhanju  oglja, prišli v Črno k maši. Po- 
cerkvenem opravilu so si nakupili v trgo
vinah življenjske potrebščine, ki pa so bi
le zelo skromne. Kupovali so le koruzno 
moko, m ast in  sir. Po teh  nakupih so se 
oglasili tudi po gostilnah, ki jih  je bilo 
nekdaj več kot pa danes — kar devet je 
bilo teh vinskih hramov, k jer je »Bog ro
ko ven molil«. Bil je velik živžav po go
stilnah z oglarsko italijanščino. Na večer 
so se pa podali v brezm ejne gozdove te r 
tam  živeli brez stika z domačim prebival
stvom. V Robnikovem gozdu v Zg. Javor
ju  sta živeli dve družini teh oglarjev. P ri 
eni je  um rla desetletna deklica Urška. 
Moj oče je bil ravno tedaj v  »taverhu« v 
župnišču v Javorju. Pa prisopiha oče te 
um rle deklice v župnišče te r žalosten in ob
jokan pove v pom anjkljivi slovenščini: 
»Bingale, bongale, jam o kopat, Urša kre- 
pa!« (Zvoniti, zvoniti, jam o kopat, Urša je 
umrla.)

Vsi ti oglarji — »padarji«  so kuhali 
oglje večinoma v gozdovih grofa Thurna, 
ki je z nakupom  kmetij pridobil velike 
gozdne površine. Največ oglja so porabili 
v grofovih fužinah v Balosu p ri Mušeni- 
ku, nekaj ga je  pa prodal tedanjim  last
nikom m alih svinčevih topilnic.

V Balosu, k jer je  bila velika fužina s 
kovačnicami, so imeli ob cesti veliko stav
bo za oglje, imenovano »kolprna«. Poru
šili so jo pred  leti, ko so razširjali cesto.

Nekdaj je  imela vsaka kovačnica p re
cej veliko stavbo za shranjevanje oglja. 
Rakeževa »kolprna« je  bila nad »Bognar- 
jevo rido«, F lorjančeva pa pod Obistovimi 
skalami.

Ko se je  proti koncu prejšnjega stoletja 
fužinarski obrat iz Balosa preselil na Rav
ne in so tudi p ri topilnicah svinca začeli 
uporabljati premog, se je  kuhanje oglja v 
naših k ra jih  v večjem obsegu prenehalo. 
V m anjših količinah so ga še rabili doma
či kovači te r rudniške kovačnice.

Tudi m arsikateri domačin se je ukvar
ja l s kuhanjem  oglja, na prim er Tovžlakov 
Zep, ki je  m enda imel v zakonu toliko 
otrok, kakor bi hruško otresel. Po mnogih 
letih drvarjen ja  v K arpatih  in po rom un
skih gozdovih se je  v domačem k ra ju  po
svetil oglarjenju.

Ženi in otrokom je  prinašal ob koncu 
meseca dolžni znesek svojega zaslužka. Se
bi pa je po laškem  zgledu nakupil iz p re
ostanka koruzno moko, slanine in  sira za 
prehrano  ob napornem  delu.

Ko je nekoč ob začetku meseca ves za
mazan od oglja te r zaraščene črne brade,



64 K O R O Š K I  F D Ž I N A R

sprem ljan od kopice svojih otrok, p rihajal 
nakupovat v Črno k bogatemu trgovcu, so 
ga vsi, razen njegovih, gledali nekako s 
strahom. V trgovini je  postavil koš na tla. 
Kopica njegovih otrok se je  ustavila za 
njim  v hlačkah in prem erjenih krilih.

Ko ga je  nekoč trgovec opazil črnega 
ko sam ega vraga, se je  hudomušno na
smehnil in odhitel v skladišče, od koder 
je  prinesel ogledalo in ga postavil p re
denj. »Dober dan, Zep! Tu je nekaj nove
ga za te! Kaj vidiš?« Zep, izkušen drvar 
in oglar, se je  malo nam rdnil in dejal, ko 
je gledal v ogledalo: »Vidim hudiča — 
otroci moji -— bojte se ga! Vidim, kako tr 
govčevo kožo nateguje in nanjo njegove 
grehe zapisuje.«

Spominjam se še, ko so v Monšeniku 
p ri žagi na »holeplacu« kuhali oglje iz le
snih odpadkov. Zmeraj se je kadilo iz 
dveh ali treh  kop.

Dandanes pa v naših k ra jih  ni več teh 
oglarjev, ki bi kuhali oglje. Tudi rabi se 
skoraj nič, ker so se fužine ali železarne 
preusm erile na elektriko in tekoča goriva. 
Nekdanje stare  kovačnice pa so zam enja
le m ehanične delavnice, ki popravljajo in 
zdravijo železne konje, ki danes dirkajo 
po cestah.

K er je  danes m ladim nepoznano, kako 
se dela kopa in kuhanje oglja, bom opi
sal to delo.

Sestaviti tako kopo ni malenkost. Saj 
gre v eno samo kopo, ki ima kake 4 ali 
5 m  prem era, in sega 2 do 3 m  v višino, 
nič manij kot 100 do 120 m 3 drv. Naj važ- 
najše je, da je pravilno sestavljena »sredi
ca«. Tu se m orajo drva nalagati tako, da 
nastane v sredini kope navpičen preduh. 
V ta preduh  se izmenoma nalagajo treske 
in na drobno nacepljena drva. Okrog te 
sredice se nato gradi kopa in zlagajo drva 
navpik, in to tako, da je vmes čim manj 
zračnega prostora.

Kopa mora imeti obliko stožca, ki se na 
vrhu splošči. Ko je kopa zgrajena, jo je 
treba obložiti z zemljo. Zem lja se navlaži 
in iz nje se napravi okrog 10 cm debel sloj 
čez celo kopo.

Ta zemeljski oklep m ora biti trdno 
sphan, da postane neprodušen. G raditev 
kope zahteva 12 do 14 dni napornega in 
skrbnega dela. Ko je vse to narejeno, se 
kopa prižge. Ne prižiga pa se p ri vznož
ju, ampak z vrha, tako da ogenj ne gre 
od spodaj navzgor, m arveč narobe — od 
zgoraj navzdol.

Ko se kopa prižge, se napravijo  pri 
vznožju z drogom približno 3 do 5 cm ši
roke luknje, da lahko kopa »diha«. In 
prav s temi luknjam i oglar uravnava 
ogenj v kopi, da gre od vrha navzdol. P re
malo takih lukenj bi ogenj zadušilo, p re
več in na nepravem  m estu pa bi imelo za 
posledico, da bi se ogenj v kopi razplam 
tel in bi drva zgorela, ne pa zoglenela. Za
to mora biti oglar stalno na preži. Noč in 
dan mora bedeti, uravnavati ogenj in 
skrbeti, da zemeljski oklep ne razpoka. 
Vsako uro ga mora navlažiti z vodo in 
gladiti ter popravljati z lopato.

Celih 21 dni tra ja  to delo. V tem času 
oglar nima pravega spanja. Če gre vse v 
redu, lahko tu  pa tam  za kake če trt ali 
pol ure zadremlje, trdno zaspati ne sme 
nikdar.

Hudo pa je, če je dolgotrajno deževje 
ali huda nevihta, da se zemeljski oklep 
razmoči in odplavi. T akrat je treba z vse
mi štirim i delati, da se škoda sproti po
pravi in ne pride do katastrofe. K ajti če 
se vname, bi šel po zlu ne samo vloženi 
les, m arveč tudi zaslužek.

Ko je  kopa skuhana, se ohladi 4 do 5 
dni, tak ra t se oglar naspi za nazaj in za 
naprej. Oglarji niso bili plačani po uri, 
ampak po učinku. To se pravi, kolikor 
oglja skuhaš, toliko dobiš plačano. Takšna 
precej volika kopa je dala Okoli 7000 kg 
oglja. Oglarski posel je bil težak in  odgo
voren, povrh pa še zelo tvegan. K uhanje 
oglja ni bilo tako enostavna stvar. Kaj 
vse mora oglar znati in vedeti. Le m ajhna 
neprevidnost ali malom arnost in vsa kopa 
gre k vragu. Z njo pa tudi večtedenski 
trud  in zaslužek.

»Oglje, kupite oglje, lepo oglje, bukovo 
oglje!« Tako nekako so kričali po ulicah in

dvoriščih v m estu tako imenovani m estni 
oglarji, ki so kupili oglje od pravih oglar- 
jev. Ponujali so gospodinjam svojo robo 
v času, ko še niso poznale električnih h" 
kalnikov. Ti m estni »oglarji« so z napred
kom tehnike izginili v  pozabo kot nekda
n ji kočij aži in podobni poklici. Izpodrini
la jih  je  m oderna tehnika. Toda kakor so 
izumrli tisti »mestni oglarji«, tako so izU" 
m rli tudi rodovi prav ih  oglarjev, to je ti
stih, ki oglje kuhajo.

Še dandanes so po naših gozdovih lepo 
vidne te m ajhne ravnice v bližini poto
kov ali studencev, ki so bile nekoč prostor 
za nalaganje in kuhanje kope. Danes so 
pa že zaraščene z debelim i smrekami.

Vidijo se tudi sledovi nekdanjih  o z k ih  
cest te r širokih stez po hribih, koder so z 
»laškimi sanmi« vlačili oglje do v e č j ih  
prom etnih cest.

Na te nekdanje oglarje — »padarje« Je 
ostal le spomin pri starejših  ljudeh in sle- 
dovi nekdanjih  »kopišč« po gozdovih.

Nekaj teh oglarjev se je  tudi p o r o č i l o  z 
našimi domačinkami te r so ostali v  n a š i h  

krajih.
Potomci teh nekdanjih  oglarjev pa se 

danes živijo med nami.

Mici Kotnikova

ŽENA Z ZLATIM 
SRCEM

K je so tiste stezice, ki so včasih bile, 
so že davno preorane, so ’z n jih  bele ceste-

Po zeleni m ehkobi travne steze 
ne prihaja več Tončka — dekle spod gore-

Je  v ženičko odrasla, z njo so rasle s k r b i  
za brate, za sestre, da srečni bi bli.

Ob kra ju  jase pred cerkvijo sv. Barba
re — tam  ob gozdičku — so navadno P°' 
stavili k ram arji svoje »štante« ob belih 
nedeljah, ko je bila m aša za dekleta; prej 
so bili tu »štanti« na velikonočni ponede
ljek, ko je  bil »ofer« za fante.

Bogato so bili obloženi ti »štanti« z 
vsakovrstnim  blagom — od sladkarij do 
gospodinjskih potrebščin. Z robov so vise' 
le raznobarvne vezalke, naramnice, paSO' 
vi, copati, coklje, klobuki, škrutiji, grčke 
za mošt, verig za živino — ja tako razlic'  
ne potrebščine, da je  bilo veselje pogledati- 
Tudi »ouikrpekarjev« je prihajalo vež 
hkrati. Dobro obiskovan je  bil »štant« do' 
m ačina Kotnika — doma je  bil p ri Krde- 
vu. To je  stavba onstran vode ob Š trek ' 
ljavi hiši v Brančurnikovem  grabnu. 2 e 
pred leti si je v njej uredil dom njegov 
sin Toni.

Ob robu jase so bile gruče fantov. Vse 
polno se jih  je prerivalo okrog kram ar
jev. N akupljene darove so imeli s p r a v l j e 
ne v žepih.

Darovi so bili izbrani pač za različne 
namene. Vonj po oigaretih je  prihaja l P° 
zasenčeni strm i gozdni stezici, ki vodi mi
mo Šešljeve hišice — preurejenega OfoV' 
škega m lina, kam or so zelo radi zahajal1 
otroci. Tu so prešali olje in v m linu s° 
delili k rh lje  nalom ljenih hlebov poticeStaro in novo
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orehove, makove, bučeve — ripsove, sonč
nične, lanene, totrove, solatne.

M linarji so se šolarjev najlaže otresli z 
izgovorom, .da prešajo le ripsovo olje — 
joj — ta potica pa otrokom ni šla v tek!

Vonj tobaka iz pip in cigaret je  opozo
ril prihajajoča dekleta, da so fantje že 
zbrani zgoraj p ri cerkvici. Na sk riti stezi
ci so poiskale Obretanova dekleta Tonč
ka, Micka in Urška drobno zrcalce v roč
ni torbici. Poravnale so si drobno kodra
ste lase proti kitam, ki so jih  nosile zvite 
na tilniku. Poravnale so si bluze in dolga 
krila. Morebitno iglico, odpadlo z gozdne
ga drevja, so druga drugi pobrale z ra 
men. U m irjen je bil njihov korak, ko so 
prišle na ravnico pred  cerkvijo.

Poznale so ahraze ljudi okrog kram ar
jev. Tu gori so srečale Ocvirkovega očeta 
Boštija in  sina Francija, skromno ob stra
ni je stal Kavsov Miha; v bolj gosti g ru 
či je bil zgovoren Godčev Folt-Krakolinik. 
Tih sramežljiv je  bil moj ata — K rvav- 
čev Franc. Macigojev Flori je  bil še čisto 
mlad. Mlada sta bila Predovski Johan in 
Franci, prav tako Jak i in Luka od K aj- 
žerja. Vagoječa fanta Toni in Lojze sta 
rada govorila, zato so okrog n jiju  radi po
stali tudi drugi, ki niso bili preveč po
gumni. Ravnijakov Tevžej je domače p ri
peljal s kolesljem.

Med fanti sta  stala mladi Šebovnik — 
Podhovski Korli — pa Apohalj Johan.

Pa P eter in Pepi iz Š teharja — Arnol
dova dva sita bila tu, pa  Rogački oče — 
muzikant, ki je  učil fante igrati na vse 
mogoče instrum ente pihalne godbe. Blizu 
so stali kogovski Peter in Tičej pa Anzi 
in Franc od Žagarja. M akijevi oče so p ri
peljali še čisto m ajhne sinove. Jugov 
Franci s sestro Urško, Rogački H ajnrih  z 
Maksom, Večkov oče F lorjan  z nečakom 
Krištanovim  Lukijem, pa Žiboči oče z 
Lojzetom so dopolnili venec moškega zbo
ra ob kram ah pri Barbari. Seveda je bila 
ob kram ah še množica drugih. Na Kotni
kovem pultu  je  čakalo kdo ve koliko ko
njičkov iz lecta, pužik, pa lectovih src, ve
likih in m ajhnih pa škatlic z bonboni. 
»Cikerli« so bili v m ikavnih škatlicah, čez 
nje pa trakec z napisom  »ljubim te«, ali 
pa kaj hudomušnega, kaj skrivnostnega, 
ali pa kaj samo za »potracati«.

Ob pozdravu z dekleti, ob stisku rok, ali 
pa ko so se vračale domov je  poromalo 
darilo v dekliško torbico ali v skriti žep 
dolgega košatega krila.

Zadržani in  sramežljivi so bili ljudje po 
hribovskih domačijah. Skromnost in de
lavnost je bila njihova odlika.

Mlajša sestra Urška se je poročila k Va- 
gojetu. P ri starših  so ostali še Tončka in 
Micka in b ra tje  z malo Nežiko.

Bila je  zgodnja vigred. V tem ni noči
30. m arca so Tončkina mati prišli na po
moč neizkušeni mladi m ateri — moji m a
mi. Blage tolažilne besede v težkih urah  
so bodrile izčrpano mlado m ater. Tončki
ni m ati so pomagali na svet bra tu  F ran
ciju.

K leseni bajti na Krvavčevi samoti je 
pritekla Obretanova Micka, ko je  bilo 
bratcu le en dan, in spet so k mami p ri
šli mati. Tisti mati, ki so kljub planinske
mu življenju, kljub oddaljenosti od nase
lij — znali podati toliko lepega v srca 
svojim otrokom že v najbolj nežni m la
dosti.

Milina Gbretanove m atere se odraža v 
dejanjih teh, po katerih  se pretaka kri 
Poditoiškov.

Ta nagnjenja opazimo pri priljudni 
Mickinii hčerki Veroniki — trgovki v nek
danjem  prevaljskem  »črnem lodnu«; pri 
Milki: ko odide z njivskega dela, vzame 
človeku iz rok otroka in ti ga ponese sko
raj do doma. Obretanovi vrhovi ždijo v 
polkrogu nad našo domačijo, Milka odha
ja, otrok na u tru jen ih  rokah spi. Vem, 
Milka, v tvojih žilah u trip lje čut Podlin- 
škov. Otrok po sm rti naše mame oboli za 
pljučnico. š te fi se odtrga od krom pirjeve 
setve, četudi so prišli pom agat drugi, on 
p rileti z avtom, da bi pomagal bolnemu 
otroku. Čez nekaj u r pride v ravensko 
ambulanto, čeprav bi m oral biti p ri plugu, 
pri konjih. Bog lonaj, Štefi, tako tudi 
Franciju, Foltiju in Adiju — iskrena hva
la vam — šoferjem.

Z Obretanove domačije so se Podlin- 
škovi preselili k Logajetu na Kot k hčer
ki Urški. Tu so um rli oče. Po poroki naj- 
mlajše sestre Nežke je te ta  Tončka odšla 
z Nežko in m aterjo k Jugu v Kotu. Tu so 
um rli Obretanova mati — Tončkini mam. 
Bilo je km alu po letu  1932. Razburljivih 
dogodkov se človek spominja že od četr
tega leta starosti.

Še vedno dobro vem, da so me prebudili 
Ocvirkovi, ki so pozno zvečer prišli po 
mamo. Franci je  šel z njimi, ker so mu 
bili »babica«. Jokala sem, ker nisem smela 
z n jim i k Jugu »Francijeva babica so« so 
se me otresali, da naj lepo k atu ležem, so 
mi naročali. V joku sem zaspala.

Nežkini otroai so rasli na Tončkinih ro
kah. Veliko dela je biilo na Jugovem grun
tu. Precej polja je zamočvirjenega. Skisa
na zemlja slabo rodi. Hlev in delo v 
njem, njive in travnik i so izpili Tončki
no moč. Po svobodi so se selili na Pečni
kovo. Tu so Tončkino naročje zasedli 
otroci nečakinj Milke, Majde, Gelke, km a
lu nato tudi š tefijeva dekleta. Kot štruč
ke so romale iz rok v roke, k tetk i Tonč
ki in spet od kraja.

Ob porOkah in krstih  so domača vedeli, 
ne da bi prosili: drobne rezance bodo na

pravile Tončkine roke. Ko so nečakinje 
zbolele in so morale v bolnico, so domači 
vedeli: Tončka bo skrbela za dom, za vso 
hišo tako dolgo, da se bolezen umakne.

Ko je  v ju tran jih  urah  zalivala svojim 
ljubljenkam  — lončnicam na Pečnikovih 
oknih in postala na ganku, je rada poveda
la kaj iz svojega mladostnega življenja 
p ri Obretanu. Gank p ri Pečniku jo je  
spominjal na Gbretanovo domačijo. Na 
tisti leseni gank, s katerega je s sestram i 
in brati opazovala lepoto Mežiške doline — 
očarljivo lepoto vseh letnih časov, ki jim  
m lada čustva še popestrijo vrednost.

P rijetno je bilo Tončki ob m ateri. Dol
go življenje z n jo  jo je obvarovalo po
kvarjenosti. Ostala je trdna, zanesljiva, 
delovna, dobra, čuteča, blaga, m aterinska, 
ustrežljiva, razumevajoča, vdana, potrpež
ljiva te tka že vdrugič.

Triinosemdeset le t je  poteklo, kar je 
Tončka ugledala luč sveta ob starših Pod- 
liinšek v črnskih hrib ih  nekje na Krom a- 
rioi. Kot grofovski najem niki so se veliko 
selili.

Tončka je  od O bretana prihaja la  k Lo
gajetu. »Dobra O bretanova tetka«, so jo 
klicali.

Zaradi prevelike oddaljenosti ni obisko
vala šole. Njene roke niso napisale lju 
bezenskega pisma, kot ga napiše roka za
ljubljenega dekleta. Zabav, gostiln, kina 
in podobnega ni nikoli obiskovala.

Volnena preja, tanka — gladka nit je 
bila njen konjiček. K uhanje — pran je  — 
postrežba domačim, jo je veselila. Biti — 
pom arnvati z njo je človeka čudno pomi
rilo.

Iz doma sestre Nežke je odšlo 11 fantov.
Na Tončkinih rokah so odrasli. Solze 

joka in smeha so sušili na bluzah tetke 
Tončke. Toplota in mehkoba drobnih ličk 
se je stiskala k tetki: »Moj — moj, p ri
den — priden,« je Tončka ujčkala fantke, 
ki so ji nevede nadomeščali prazno, bole
čo mesto neizpolnjenega m aterinstva.

Nudili pa so domači z lepim sožitjem 
tetk i prijeten  dom; ob kram ljanju  s so
rodniki ji je  potekla jesen življenja, ob

Na T olsti vrh
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žebljanju deklic, fantkov, sestre, bratov 
— dobrih sosedov v hiši.

Spet so se zbrali pri B arbari sosedi, so
rodniki, vsi Tončkini — dekleta in fan t
je  — štirinajst po vrsti iz Nežkinega do
ma. Kam bi segle vrvice pleničk — oble
kic, rjuhic, ki so jih  brez stro ja oprale 
Tončkine roke — razpokane — hvaležne 
za smehljaj, za bližino sorodnikov.

V senci gozda pa ni bilo kram arjev  — 
ni bilo fantov z darovi. Tončko sta preži
vela le dva njena letnika: Ravnjakov Tev- 
žej in Šteharski Pepi, znanca njenega in 
našega Brančurnikovega grabna.

Na jasi ni bilo znanca K otnika s ko
njički in srčki. Deset let že počiva za 
ograjo v bližini našega ata. Tončkini let
niki so utihnili. Umirili so se. Zadrega 
mladeničev z darovi je ostala le v spomi
nu otrok. Ljubezenska čustva so mnogi 
prednam ci iz skromnosti zatajili. Iskrene 
so bile redke izpovedi. Skrom nost jih  je 
osrečevala. Vračanje od »ofra« je  sramež
ljivim  dekletom pognala k ri v lica. Na 
ovinkih barbarskega polja, koder so se 
vili sprevodi ob pranganju, so se bolj po
drobno ogledali par za parom. Lepo je 
mlademu človeku, polnemu nad. Zakaj je 
vse to minljivo?

Franoi Kamnik

Malo pozno je  prišlo obvestilo, da gre
mo 11. septem bra na shod slovenskih pla
nincev v Prekm urje. Zvenelo je  nekoliko 
čudno, kajti P rekm urje že dobro pozna
mo in vemo, da tam  ni planinskih vrhov 
kot p ri nas, da je tam  le ravnina z rodo
vitnim i polji, pašniki in sadovnjaki. Pa 
vendar imajo tudi Prekm urci svoje »pla
nine« in  te so valoviti, gričevnati predeli 
Goričkega. Nad slemeni se dvigajo višje 
vzpetine: Serdiški breg (418 m) je  najvišji 
v Pom urju; sledijo Srebrni breg (404 m) 
blizu trom eje te r Kamenek (391 m) in Be
nedikt (357 m). Letos so priredili deveti 
shod slovenskih planincev v Zgornjih Pe- 
trovcih, turističnem  kraju, približno 
25 km oddaljenem od M urske Sobote. Isti 
dan so si izbrali za pohod na Triglav tudi 
slovenski železarji in marsikdo je bil v di
lemi, na  katero planinsko prireditev  naj 
gre. K ar precej se nas je  odločilo za P rek 
m urje, kar za poln avtobus.

Ravenska skupina je čakala na odhod 
na domači avtobusni postaji že ob šestih 
zju traj, vendar pa je kazalec ure lezel že 
proti sedmi, ko smo zapuščali Ravne. Sre
čanje s prevaljskim i planinci v avtobusu 
je  bilo prisrčno kot vedno, saj smo si po
stali dobri znanci že na prejšnjih  izletih. 
Do M aribora je  vožnja m inila v vedrem  
razpoloženju. Vodič in »duhovni vodja« 
izleta je bil tovariš Emil, prekaljen  orga
nizator in vnet planinec. »Hišni« red v 
avtobusu mu je pomagal vzdrževati tova
riš Pavle, ki m u noben izlet »ne uide«. Za 
to priliko je  bil napisan tudi zelo nazo-

Znanec Kotnik — slaščičar — leži ob 
stezi, koder se je  nekoč vil sprevod. Tam 
m irujejo njegove roke, ki so zamesile te
sto za tisoč in tisoč srčk.

K jer se je nekoč vetrič lovil v k rila  in 
bluze Obretanovim dekletom — Tončki — 
Micki — Urški ob pranganju, k jer se je 
mešal vonj pražnjih oblek z vonjem ka
dila od mize, kam or so na lepe nedelje 
radi pohiteli naši starši — sosedje — fa
rani, čez to polje sv. B arbare so popeljali 
Obretanovo Tončko — Pečnikovo Tetko.

Enajst mladeničev — delavcev iz fabri- 
ke je šlo za tetkino krsto. Šli so v itk i — 
visoki. Skozi ožilje — skozi prekate jim 
valovi kri Podlinškov — Petkov — B urja- 
kov — Gadcev.

Na oknih Pečnikove domačije rasejo 
rože s stoterim i cvetovi: belimi — rdeči
mi rožnatimi, velikimi — m ajhnim i — di
šečimi. Kdo pozna govorico rož.

Včasih pripovedujejo o sreči, včasih o 
bolečini, včasih o želji, ki bi se naj izpol
nila. Eno pa rože govorijo zagotovo.

Tetka Tončka je bila neusahljiv zaklad 
ljubezni, zato se je mogla tako vdano in 
zvesto žrtvovati. Bila je  slovensko dekle 
— žena — z zlatim  srcem.

ren »turistični vodič skozi M aribor in Po
murje«, ki sta ga po zvočnikih obelodani
la vodiča.

V M ariboru se nismo ustavili — vožnja 
se je nadaljevala skozi Slovenske gorice,

ki jih  je  začela barvati jesen. P ri Raden
cih smo dohiteli Muro te r  vstopili v idi
lični svet Pom urja — idilični svet pisate
ljev in  pesnikov: Ingoliča, Kocbeka, Godi
ne, Krefta, Kranjca, G olarja in Kozarja. 
Naj omenim misli, ki jih  je napisal nas 
pisatelj Miško K ranjec popotnikom, ki 
prihajajo v te  kraje: Ti pa, popotnik, ki 
prideš v to našo pokrajino toplic in slatin, 
štajerskih  vin in poleti nekoliko zadušne
ga ravninskega zraka, si vzemi še nekaj 
časa, da se ozreš tud i po tisti lepoti, ki Je 
potrebna za dušno pašo, ki se je ohranila 
v starodavnosti fresk in življenja, in da 
se predaš nekoliko otožnemu razpolože
nju, ki ga dihajo žitna polja, pozabljena 
jezera z lokvanji in  divjimi racam i na Mu- 
ri, in da se sprehodiš med trto  dn zidani
cami P rleških in Lendavskih goric, po bo
rovih gozdovih po Goričkem, k jer boš P°" 
vsod odkril kakšno drobnarijo, kos lepote, 
ki pojde s teboj na daljno pot.

K raj Radenci, ki leži ob m rtv ih  rokavih 
Mure, se ima zahvaliti za svoj vzpon zdra
vilnim vrelcem, kopelim in izvirom slati
ne. Danes so tukaj moderne zdravilišcne 
zgradbe in lepo negovani parki. Kopališče 
(ki je tukaj že od leta 1882) ima še so
doben pokrit plavalni bazen z vsemi 
ustreznim i rekreacijskim i napravam i. Za
nimiv je  tudi podatek, da je  bil kraj Ra'  
denci povezan z Ljutomerom  z železnico 
že leta 1890. Od tukaj pa do M urske So
bote so nas sprem ljala širna polja, polože
na v ravninski svet. Skoraj neopazno sm° 
se znašli v prekm urskem  upravnem  jn 
kulturnem  središču — M urski Soboti. Me
sto ima panonski značaj. V obrobnih pre'  
delih stoje hiše med vrtovi in nasadi, °k 
njih pa nastajajo  a trijska naselja, ki spre
minjajo nekdanji kmečki videz podežel
skega mesta. Urbanizacija m esta je vidna 
na vsakem koraku — nastajajo nove če
trti, industrija pa se seli izven mesta- 
M urska Sobota im a mnogo znamenitosti, 
npr. stolnico, zgrajeno v  modernem  » a'

P laninski pohod

Slovenske gore se začenjajo pri 
morju in segajo do prekmurskih

ravnic
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džarsko-romanskem slogu po načrtih 
prekmurskega rojaka arh itek ta  Takassa. 
V prezbiteriju  so lepe freske iz 14. stole
tja, delo slikarja  Janeza Aquile iz Radgo
ne. Baročni grad, last nekdanjih  plemičev 
Szeohyjev in Szapanyjev, je  edina zna
menita stavba posvetne baročne arhitek
ture v Prekm urju; v  njem  je pokrajinski 
muzej (narodopisna, arheološka, krajev- 
no-zgodovinska, NOB in stalna likovna 
zbirka, kopije cerkvenih fresk). Murska 
Sobota je bila tud i središče oboroženega 
odpora proti m adžarskim  okupatorjem  le
ta 1941. O rganizator vstaje je bil narodni 
heroj Stefan Kovač. Mesto je bilo osvobo
jeno 3. aprila 1945. V središču m esta so v 
spomin na  ta  dogodek postavili veličasten 
spomenik osvoboditeljem.

Nekaj kilom etrov iz m esta stoji motel 
Čarda, znano gostišče, ki im a vedno p ri
pravljene prekm urske specialitete. Tukaj 
smo se ustavili za pol u re in popili kavi
co za boljše počutje. Vreme je bilo lepo 
in prijetno, kar je  še posebej dvignilo 
razpoloženje izletnikov.

Mimo Mačkovcev in še nekaj m ajhnih 
naselij nas je  po lepi asfaltirani cesta naš 
avtobus končno pripeljal do Petrovcev. 
Tu je bilo park iran ih  že mnogo avtobu
sov in osebnih avtomobilov — kraj je  bil 
okrašen s slavoloki in zastavami. Do slav
nostnega prostora pri planinskem  domu 
na Pindži — 300 m  visokem hribu — je 
bilo slabe pol ure hoda. Po čudoviti peš
poti smo prispeli na »vrh«, od koder je  bil 
lep razgled po Gorički krajini. Iz vse Slo
venije so prišli ljub itelji p lanin in narave 
na tradicionalno prireditev  planinske zve
ze Slovenije — približno pet tisoč. Pome
šali smo se med udeležence slavja, vsak 
pa je po svoje doživljal to zares lepo ne
deljo na Pindži. Med številnim i uglednimi 
gosti sta bila tudi dr. M arijan Brecelj, in 
dr. Tone Bole. Predsednik planinske zveze 
Slovenije, dr. Miha Potočnik — pred k ra t
kim je obhajal 70-letnico — je v svojem 
govoru ocenil letošnje leto za uspešno pri 
obnavljanju planinskih postojank in hoji 
po planinskih poteh. Povedal je, da se slo
venske gore pričenjajo pri m orju in se
gajo do prekm urske ravnine. K ulturni 
program  je bil zelo pester in  poln folklo- 
rita. Izvajalci so bili znane am aterske 
skupine iz P rekm urja, povezoval pa jih  je 
»pozvačin« v tradicionalni noši in prek
murskem  narečju. Zelo zanimivo je  bilo 
gledati prikazovanje ljudskih običajev in 
šeg (predice, tkalke, pletilke doužnjekov 
itd.).

Po končanem program u je več tisoč- 
glava množica preplavila številna gosti
šča, ki so bila dobro založena s prekm ur
skimi specialitetami. Najbolj oddaljeni iz
letniki so se vračali v »dolino«, njih  je 
nam reč čakala še dolga pot na Primorsko, 
Gorenjsko, Dolenjsko itd. Vzorno je bilo 
Urejeno prodajanje značk in pisem s spo
minskim žigom; sploh je bilo mogoče ku
piti vsakovrstno planinsko literaturo  in 
razglednice.

Ob treh  popoldan smo imeli napovedan 
odhod iz Petrovcev. Disciplina je bila 
vzorna — Ob napovedani u ri smo bili 
zbrani p ri avtobusu. Seveda je bilo vmes 
še fotografiranje, kajti zgoraj na vrhu  je 
bilo to nemogoče, šele tukaj p ri avtobusu 
smo ujeli ta važen trenutek  za spominski 
posnetek. K er smo imeli še nekaj časa v

»dobrem«, smo se odločili, da obiščemo še 
Moravske toplice. Po polurni vožnji smo 
bili tam, ustavili ismo se na novem veli
kem parkirišču pred restavracijo. K er smo 
bili že pozni obiskovalci, nam  ni bilo tre 
ba plačati vstopnine. Večina nas je odšla 
med bazene, ki pa so bili skoraj brez ko
palcev, kajti popoldan se je že nagibal v 
večer in postajalo je hladno. V restavraci
ji je igrala godba, ki je pritegnila večino 
naših k plesu in poslušanju. Tukaj smo 
srečali tovariša Vinka, prevaljskega znan
ca, k i je to k ra t izlet zamenjal za drugo 
zvrst rekreacije.

Za tiste, ki so jim  Moravske toplice še 
malo znane, naj povem, da so toplično vo
do razglasili za naravno zdravilno sred
stvo že leta 1964 na podlagi številnih ana
liz doma in v tujini. V toplicah se zdravi-

Marko Pogorelčnik

V rahlem  svitu hitimo čez melišča pod 
Civetto. P red nam i se vijuga ozka steza, 
shojena zaradi številnih alpinistov, ki p ri
hajajo sem preizkušat svojo moč in uži
vat nepozabne trenutke, ki jih  pozna le 
tisti, ki je že kdaj plezal.

Enakom eren ritem  nog zmotijo le sne
žišča, ki so v ju tran jem  m raku podobna 
ogromnim belim jezikom, segajočim iz 
ust večglavega zmaja, ki čepi na naši le
vi. Milan, Franc, jaz in še en Milan. Z 
negotovimi koraki stopamo po snegu, ki 
je sedaj še bolj zbit in gladek kot včeraj, 
ko smo ogledovali steno. Malo globlje di
hanje, rOka na gladkem snegu zaman ti
pa za oprimkom in že smo čez. Zopet ka
m enje in pesek, malo večja skala, grapa, 
pa zopet kamen, skrom na rastlina, hi se 
bori za življenje.

Melišče kot toliko drugih, pa vendar raz
lično, kot smo si različni ljudje — na po
gled vsi onaki: roke, glava, tru p  . ..

jo naslednje bolezni: neakutna revm atič
na obolenja lokomotornega aparata, de
generativna obolenja sklepov, vegetativne 
nevroze, bolezni presnove, posebno giht 
in kožne bolezni te r okvare po poškod
bah. Na voljo so štirje  odprti bazeni, po
krito kopališče, 40 kopalnih kabin  in fizio
terapija. Toplice imajo na voljo mnogo 
prenočišč v bungalovih in pri zasebnikih. 
Kraj je  tudi drugače zanimiv, tukaj raste
jo narcise in  močvirski tulipani, na dim
nikih pa gnezdijo štorklje.

Čas postanka je  minil, nad Moravske 
toplice se je že spuščal m rak in nad rav
nico se je prebujala meglica, ki je  kot paj
čolan ovijala trudno prekm ursko zemljo. 
Za nami so se zapirala vhodna vrata, m i 
pa smo se polni lepih vtisov odpeljali 
proti domu.

Za trenu tek  postanemo, si oddahnemo 
in se zazremo v ostenja nad sabo. Skoraj 
poln dan je že. Prej nejasni grebeni in  
kaminti postajajo vedno bolj vidni in 
ostri. Z očmi sledimo svoji smeri, iščemo 
prehode in ocenjujemo težavnost. Nihče 
ne spregovori besede, vse je podobno 
skrivnostnem u obredu, s katerim  dajem o 
priznanje svojemu nasprotniku, hk ra ti pa 
ga rotimo, naj bo milosten z nami. Ravno 
tako so naši predniki prosili svoje bogo
ve za dež, častili so jih  za obilno žetev, 
bogat lov.

Kako m ajhen je človek proti naravi in 
njenim  silam. Edino kitajski zid kot delo 
človeških rok so opazili vesoljci na svojih 
poletih okoli zemlje. Vse ostale s tvaritve 
in prizadevanja tisočev človeških rodov pa 
so ostala skrita na takšno daljavo.

Poslovimo se. Milana kreneta na levo, 
s Francem  — za prija telje  je  Fižola — 
se vzpneva še za nekaj m etrov in nato

Na paši

- *
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Lepota Ivarčkcga jezera

vstopiva po ozki polici v steno. Sprva gre 
lahko in napredujeva nenavezana.

Km alu prideva na ploščad, k jer mora 
vrv iz nahrbtnika. Na glavo natakneva če
ladi in se ovesiva z opremo. Nahrbtnika, 
sedaj dosti lažja, zopet rom ata na rame. 
F rancu kot bolj izkušenemu pripada prvi 
raztežaj. Vrv mi enakomerno drsi skozi 
roke. Približno na polovici se ustavi in sli
šim, kako piha v prem rle prste. Zopet gre 
dalje: »Še pet metrov!« »Še dva!« »Konec!« 
Čez nekaj m inut prileti od zgoraj njegov: 
»Varujem!«

Odpravim se za njiim. Vrv pred mano 
se kot rdeča n it zvija sem ter tja  in mi 
kaže smer. Tudi sam  počivam in si gre
jem  roke, kajti skala v prvih žarkih son
ca ni prav  nič topla. Kmalu sem pri njem. 
Pove mi, da je našel stojdščni klin in da 
sva v pravi smeri. Naslednji raztežaj je 
moj. Malo je lažji od prvega in tud i se
g ret sem že. Najdem klin, in k ljub  temu, 
da je spodaj še nekaj m etrov vrvi, nare
dim stojišče, kajti tako gre h itreje kot pa 
više zabijati in izbijati svoj klin.

Raztežaj sledi raztežaju. Sprva jih  šte
jem, si jih  poizkušam zapomniti, ohraniti 
v spominu. Pozneje pa ostanejo samo tisti 
najlepši in najtežji, ravno tako kot dogod
ki v  življenju.

Ves čas slediva stojiščnim klinom, v ka
terih  najdeva zanke iz pomožnih vrvic 
kot sledove spuščanja ob vrvi. Naletiva 
tudi na dva karabinca, ki sta ostala v kli
nih kot znak premožnosti plezalcev pred 
nama, ali pa sta glasnika stiske predhod
nikov, ki so morali bežati iz objem a ste
ne. Vzameva ju  s seboj. Še kako prav  na
ma prideta. Kos opreme več in večji ob
čutek varnosti, če bova m orala obrniti kje 
pod vrhom ter sestopati po isti poti.

Približno na sredini stene je snežišče, 
dolgo nekako tr i raztežaje. Od daleč je vi
deti kot kos papirja, prilepljenega na sivo 
podlogo. Zaradi pozno poletnega sonca se 
sneg topi in voda curkoma teče skozi g ra
pe in previse nižje v steni. P lezanje v teh

slapovih je ključna točka smeri. O tem se 
km alu prepričava.

Varujem  na lepem stojišču s trem i že za
bitim i klimi. P red nam a se pričenja kamin, 
ne preveč strm, vendar je poln vode, ki 
zaliva oprimke, sproti zmrzuje, ter ga 
sprem inja v ledono drsalnico.

Gledam Franca, kako z rokami zaman 
išče čvrst prijem, gvozdi se med ledeni 
steni. Opira se na nahrbtnik, pomaga si z 
ramenom, samo da se dvigne za nekaj 
centimetrov. Zgoraj pa čez previs vztra j
no teče curek, se v zraku razprši v tisoč 
kapljic, ki spominjajo na obrnjen bezgov 
cvet. Le da imava namesto omamnega bez
govega vonja — vodo, ki sili za rokave, 
hoče pod srajco, moči nahrbtnik.

Vem, da moram za prijateljem , če ho
čeva izplezati. Zdrsne mi na stopu. Franc 
me obdrži na vrvi. Vleče me navzgor, da 
ostanem .suh in varujem  moči. Zam enjava 
se na stojišču. Premočena obleka sproti 
zmrzuje in m raz se zajeda v telo. Čaka 
naju še prečka, ne predolga, vendar čeznjo 
teče slap. Kot bi odprl h id ran t in stopil 
pod curek. To počenjava p ri ledeno mrzli 
vodi in največ petih stopinjah nad ničlo. 
Klinov ni, za zabijanje pa n i časa, kajti 
treba je  čimprej iz tega slapa, ki jem lje 
sapo in hrom i ude. V napetem  pričakova
nju opazujem Franca. Vsak njegov gib 
sledim z očmi in nagonsko stisnem vrv  v 
trenu tku  negotovosti.

»Pridi! Varujem!« Povelji, ki pomenita, 
da je soplezalec zopet za dolžino vrvi više, 
da je  zopet prem agan še en del stene.

Na stojišču izm enjava nekaj besed o 
m razu in  mokroti in že moram dalje, k a j
ti še vedno prši po nama. Priplezam  na 
polico, dovolj široko, da zmečeva s sebe 
mokro obleko in se preoblečeva. Malo še 
stojiva, da se telo ogreje, in zopet zaple
zam proti vrhu.

Ko priplezam čez rob, naju  na snežišču 
prijetno pozdravi sonce. P redajava se n je
govim žarkom in se baševa s keksi. P rete
govanja na soncu je km alu konec in gre
va dalje. Čez sneg nam a gre počasi. Seka
va stopinje, ker nim ava derez. Po poldrugi 
uri sva zopet v kopni skali. M enjava se v 
vodstvu in dobro napredujeva.

Stojiva na polici pod grebenom snega 
izmed stolpov, ki se s svojim zadnjim  de
lom naslanjajo na steno. Veličastni stebri 
podpirajo svod gotske katedrale, je zapi
sal Svetina v svoji Steni.

Vso pot nad snežiščem nisva našla niti 
enega klina ali kakšnega drugega dokaza 
o človeku, m orda odvrženo konzervo, po
zabljen tetrapak, žal velikokrat znamenje, 
da si v pravi smeri.

Preudarjava, ali bi šla levo, ali bo m or
da lažje v desno. Steber morava obiti, če
zenj ni mogoče, preveč je krušljiv  in pre
visen. »Poizkusiva desno«, reče Franc. Od
ločiva se čisto po nagonu. Z desno jemo, 
po desni vozimo, desna je častna.

Počasi se pričnem  pom ikati po polici, pa 
malo navzgor, zopet prečka. Zabijem  klin, 
da se počutim bolj varnega. 2e sem ob 
strani stebra. Še nekaj m etrov krušljive 
prečnice, ki se končuje v ledenem žlebu, 
segajočem pod vrh  stene.

Konec vrvi. Zabijem  tri kline, ki vsi le
po primejo. P red nam a je res težak raz
težaj, saj bo treba skozi ves žleb nasekati 
stopinje.

G aranje v ledu čaka Franca. S krepki
mi zamahi vihti kladivo in si utira pol 
navzgor. Napreduje prav  po polžje. Po ne
kaj m etrih  zabije v skalo, ki se dviga ob 
Strani, klin in  se vpne vanj. Izgine mi iz
pred oči. Vrv mi v sunkih drsi skozi ro
ke. P rijatelj v žlebu glasno sopiha, po le- 
du se p ri vsakem udarcu vsujejo odkru
ški, padajo čez previse, brusijo se na ska
lah in se um irijo na kakšni polici, ali Pa 
nekje na dnu stene. Zopet zabija klin, spet 
je  za nekaj m etrov više.

Po poldrugi uri trdega dela mi končno 
zakliče, naj pridem  za njim. Ni težko, iz
sekane imam udobne stopinje, poberem 
kline in sem km alu skozi žleb. Varuje v 
luknji za veliko skalo.

Žleb se nadalju je v previsni kamin, ki 
je sicer kopen, je pa močno krušljiv. Edi
na možnost so gladke plošče na levi. Pre" 
ko vseh teže razpoka poševno navzgor. Iz 
nahrb tn ika vzamem lestvice in zabije® 
prvi klin. Lepo poje. Za alpinista verjetno 
najlepša glasba na svetu. Vpnem se vanj 
in zataknem  lestvico. Počasi se dvigam ® 
prečke v prečko. Najdem  prim em o razpo
ko, spet klin in že sem dober m eter vise- 
Vedno bližje sem razpoki, ki m e bo pope
ljala na vrh. Vendar me čaka razočaranje- 
Ze od daleč vidim, da je precej široka ® 
ko poizkušam zabiti največji U klin, kar 
jih  imava, ga brez težav z roko porine® 
v razpoko prav do ušesa. Da bi se obešal 
po njem, sploh ni misliti. Oziram se na
okoli, vendar n ik jer ne vidim kaj boljšega-

Franc mi deli nasvete, a z n jim i si ne 
morem pomagati. Prestopam  z noge na no
go. Od napora se m i tresejo mišice, čim
prej m oram  nazaj, dolgo ne bom vzdržal-

Sestopam in pobiram  kline. Poizkusi® 
v kaminu. Uspe se mi dvigniti za nekaj 
metrov, nato pa postane preveč previsno, 
zopet pripravim  lestvico, razpoka požre 
klin. Počasi ga obremenim. Pod težo se 
povesi. Še nekaj udarcev in iz razpoke 
gleda le še v rh  ušesa. Z nogo stopim v 
prečko, vendar klinu ne zaupam popolno
ma. Z levo roko se še vedno držim za do
ber oprimek. Težo prenesem  na nogo, S 
katero  stojim  v  lestvici.

P replavlja m e občutek zadovoljstva, se 
m eter in pol, pa bom v lažjem svetu. Ro
ka, s katero sem se držal za klin, mi nena
doma zdrsne navzdol, v trenu tku  me zavr
ti in zaniham nad globino. Z največjo te
žavo se obdržim z levo roko. Ob steno se 
oprem tudi z nogo. Pod sabo slišim zven- 
ketanje klina, v katerega sem imel vpeto 
lestvico. Sedaj se nekje spodaj odbija od 
stene. Z njim  vred  leti navzdol tudi ka
menje, ki se je odtrgalo od stene. Čez ne
kaj trenutkov se vse skupaj umiri, v ste® 
zavlada moreča tišina.

Z zadnjim i močmi se potegnem na
vzgor, z desnico otipam stop. Spuščam se 
navzdol. Na varnem  v žlebu, se nasloni® 
na skalo in zaprem  oči. Precej časa po
trebujem , da prem agam  razburjenje.

Sonce se je  spustilo že nizko nad ob
zorje, sence so vedno daljše. M orala bova 
spati v steni. Samo kje? Tu v žlebu, p° 
katerem  leti kam enje izpod vrha, že ne- 
Morala bova navzdol. Ritensko stopam  v 
stopinje, ki isva jih  prej izsekala s takšno 
muko.

Varujem  Franca, ki je  še posebej pre
viden. Ve, da ne sme zdrsniti, kajti žleb 
se malo nižje lomi v strm  prag in  če ga



odnese čez, ga bom težko obdržal. Po mi
nutah, ki so bile dolge kot večnost, je  pri 
meni. Še pol raztežaja in sva na polici, 
kjer sva se pred nekaj uram i odločala, 
kod bova šla.

Ju tri  bova m orala poizkusiti v levo. V 
soju čelnih svetilk si urejava bivak. Večje 
kamne zmečeva navzdol, razgrneva peleri
no in dava nanjo vrv. Zabijeva kline, se 
pripneva in obesiva opremo. Nase navleče
va vso suho obleko, ki je še v nahrbtniku. 
P ripraviva si večerjo.

Iz doline mežikajo luči mesteca ob jeze
ru. Tam doli ljudje živijo svoje vsakdanje 
življenje, sedijo v gostilnah, sprehajajo se, 
gredo v kino. Žive s svojimi problemi in 
težavami, s poštenostjo in spletkami, s 
hlastanjem  za denarjem, ki prinaša p ri
znanje in ugled v zlagani meščanski 
družbi.

Zatopljena v svoje misli molče večerja
va. Za priboljšek si privoščiva kompot, na
to pa potisneva noge v nahrbtnik  in se po
skušava čim udobneje namestiti. Pol tiho 
se pogovarjava, v ude se plazi utrujenost 
in Franc kljub neudobnemu položaju km a
lu zaspi.

Nekaj časa še opazujem na nočnem ne
bu priostrene silhuete sosednjih vrhov, po 
glavi se mi motajo najrazličnejše misli. 
Postaj am vedno bolj otopel in misli so ved
no počasnejše. Km alu v polsnu znova ple
zam raztežaje, ki sva jiih zlezla ta  dan.

Ponoči se nekajk rat zbudim, vendar se 
s prijateljem  prebujava izmenično. Med
tem ko eden spi, drugi bedi in se jezi na 
prvega. Končno se okoli četrte zju traj u ja
meta najini frekvenci bedenja in  spanja. 
Spregovoriva nekaj besed in zopet posku
siva zaspati. Okoli sedme, ko popusti naj
hujši mraz, otrpla prilezeva iz svoje luk
nje in pričneva pospravljati opremo.

P rv i m etri so še težji zaradi m raza in 
otrdelih sklepov. Šla sva levo in po dveh 
raztežajih sva pri žlebu, ki tudi na tej 
strani oklepa steber. Na drugi strani je 
stena videti prehodna, zato prečiva led in 
zopet sem na vrsti, da vodim nov raztežaj 
proti vrhu. Skala se vedno bolj spreminja. 
Na dnu je  bila siva in kompaktna, tu  pa 
je podobna čokoladi, najdeva krpe zemlje 
kot posledice preperevanja. Vse je močno 
krušljivo in na stojiščih zabijava tr i kli
ne, ki komaj držijo za enega poštenega.

Tik pod vrhom naju ustavi m ajhen p re
vis, kot zadnja barikada, ki nama jo je 
postavila nasproti stena. Nad njim  se že 
vidi v rh  in zajeda, k jer bova izstopila. 
Vse je na dosegu roke, vera, da bova p ri
šla na vrh, da bo to eden izmed naj lep
ših spominov, najina najdaljša smer.

»Fižola« si pomaga s klinam , ki ga za
bije visoko nad sabo. Z nogami išče drob
ne stope, opre se ob sosednjo steno, z ro
ko na vrhu otipa dober oprimek. Obesi se 
nanj in počasi potegne navzgor. Še pol 
raztežaja po udobni polici bogato oblože
ni s kamenjem in prstjo. Izgine za robom 
stene in  km alu m u lahko sledim.

Na izstopu me pozdravi sonce, ki sva ga 
Pogrešala ves čas plezanja. Po snegu se 
pridrsam  do prijatelja, krepko si stisneva 
roke, nato pa zmečeva s sebe opremo.

Otopela in brez volje, z občutkom veli
kega olajšanja se predajava toplim žar
kom. Nenadoma začutim v sebi praznino, 
kot zmeraj, kadar dosežeš cilj, za katere
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ga si zastavil vse svoje močii in  prizade
vanja.

V elikokrat sanjariš, kako boš praznoval 
in delil veselje s prijatelji, ko boš zlezel 
to smer, opravil ta iz p it . . .  Ko pa ailj do
sežeš, izpolniš svojo željo, se ne zgodi nič 
takšnega. Nekje na dnu se že porajajo no
ve želje, rišejo se novi načrti, še višji, še 
težji.

Takšni smo ljudje. Teženje za novim, 
neznanim, je osnovno gibalo človeštva, 
vzrok človekovega razvoja in napredka. 
Zaradi tega se človek podaja v vesolje,

Triglav ni gora,
Triglav je kraljestvo

Kugy

Ležim na postelji, doma, iz tranzistorja 
se širi glasba, ob meni leži odprta knjiga. 
Toplo mi je in skozi okno, za zelenimi ve
jam i vidim del Uršlje, kako se brati z vi
harnimi, belimi meglicami. Pogled se mi 
zazre v omaro, tam  leži vrv, kup klinov; 
od okna do omare imam napeto vrvico, na 
kateri vise m okri prusiiki, lestvice, čela
da, m okre zan k e . . .  že se ozrem v sliko 
Triglava na zidu in v trenutku  se v m i
slih preselim  v stvarnost včerajšnjega ju 
tra, nekam pod vršni greben zahodnega 
dela stene.

Stojiva na polici, vsa premočena, trepe
tajoča v ju tran jem  mrazu. Polica, po ka
teri sva se sinoči, v dežju z baterijo pri-
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raziskuje morske globine in ledene pušča
ve. Brez podajanja v neznano bi bil člo
vek tam kot pred m ilijoni let. Plazil bi se 
po štirih, goltal surovo hrano, pred na
sprotniki bi se skrival v jam e ali se za
tekal na drevesa.

Na dnu melišč skupina planincev preči 
snežišče. Oprtava si nahrb tn ika in se po
časi odpraviva za njimi.

Smer H aupt—Lombel v severni steni Ci- 
vette. Dolžina 1200 m, ocena IV—V. Pleza
la 14.— 16. septem bra 1977 Franc Pušnik 
in Marko Pogorelčnik (oba AO Ravne).

tipala do sem, se nekaj m etrov naprej 
konča nad prepadom, lepo razčlenjen svet 
nad nama pa vzbuja veselje in upanje, da 
bova km alu dosegla rob stene. P ri najinih 
nogah ležijo m okra bivak vreča, nahrb t
nika in gmota dveh vrvi, vpetih v nekaj 
zanesljivih klinov. Rok nenadoma zavriska, 
da v meni vzbudi silno voljo, ki privabi 
na dan nekaj trepetajočih glasov.

Dolina je pokrita z meglo, dež ne~pada 
več, daleč nad Mojstrano pa se svetita dve 
rdeči krpi vzhoda. Cmisova stena je  kot 
kos kamna, plavajočega v razburkanih  
valovih, zeleni travniki sredi S tenarja so 
kot idila. Tišino moti le oddaljeno šum e
nje slapov.

Z velikimi upi sva z Rokom prišla pod 
to steno, n iti deževje tega dne najinega 
miselnega zaleta ni moglo ustaviti. Že ko 
sem štopal proti Ljubljani, se je  nebo ja-

G ospodinjski tečaj le ta  1930—1931 na Ravnah. Sedijo od leve  proti desni: M icka Pratneker, 
Rozka Petrič, župnik, Rehar, nepoznan, Zofka K onečnik, dr. Erat, nepoznan, Valčka Fink, 
A ngela  Pipan; druga vrsta: M arija Razgoršek, M arija Petrič, A nica G lavar, M atilda Kreps, 
nepoznana, Š tefka Janef, L enčka M etarnik, T ončka Razgoršek, F anika Konečnik, L izika V eč- 
ko, tretja  vrsta: P aula K am nik, Rozka D olinšek , P aula M ezner, M arija Vošank, L enčka V uš- 

nik, T inika Hartm an, Fanika L ipovnik, nepoznana, P aula Gruber

Milan Vošank

D e ž e v n i  b iv a k  v  tr ig la v s k i
s te n i
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Značkar

snilo, dokler se niso razpršili zadnji obla
ki in je ozračje žarelo v soju sonca. P ri 
K ranju  pa se je obrnilo, dežne kaplje so 
bile vse gostejše, nebo temnejše, v  V rata 
sem prišel v najhujšem  nalivu. Spet se je 
začelo obračati, naliv je prenehal, s p rija
teljem  sva plezala na skalah m alega Tri
glava, oblaki so se trgali, spet se je prika
zalo modro nebo, velika m okra stena — 
te r velike plezalske ideje.

Noč je bila m irna, ležala sva na pod
strešju  stare bajte in poslušala šumenje 
dreves, čakajoč ju tra . Ju tro  pa je zopet 
prineslo deževje, spet so podeče se megle 
zakrile ostenja, ter podaljšale nemirno 
poležavanje.

Proti steni sva s plezalno opremo v na
hrbtnikih  odšla nekako sredi dopoldneva. 
Megla je odkrivala mračno steno, dežne 
kaplje so postajale vse redkejše. P ri spo
m eniku plezalcem se ustaviva, dolgo m otri
va to ogromno ostenje, razsekano, polno 
stebrov, polic in m račnih globač. Obujajo 
se spomini na doživetja tam  gori, kujejo 
se načrti. Mimo naju hite skupine planin
cev, na nasprotni strani sonce obsije gre
bene Rokavov, nebo na začetku doline pa 
je že čisto modro.

Nameniva se proti zahodnemu delu ste
ne, proti smeri, ki sta jo v  spomin na p re
m inulega plezalca Sandija Veezjaka pred 
drugo vojno preplezala dva, tak ra t znana 
alpinista. Stezo m ed grmovjem skoraj 
pretečeva, preklinjava vetrovni dežek, ki 
naju  za nekaj m inut nažene pod previsno 
skalo, pa spet naprej, po strm em  melišču 
do snežišča.

Kolona planincev na stezi naju po
zdravi z vriski. Naveževa se in ovesiva 
nase vso plezalno kramo, pojeva nekaj, 
vmes pa se ves čas ozirava v steno. Dob
ro je  viden spodnji del najine smeri, na 
eni strani previsi, na drugi stran i grapa, 
vmes pa strm a, prehodna vesina.

Skozi Luknjo veter z vso ihto podi me
glice proti S tenarju, niegov zategli zvok 
prodira do naju. Po snežnem jeziku pride
va do vstopa, k jer naletiva na s ta r klin.

Začnem plezati, k ljub rahli m okroti je ple
zanje lepo, skala trdna, kar omogoča hitro 
napredovanje. Mimo m ene prijatelj spleza 
v nekakšen kamin, videti je k a r težaven, 
na srečo je  poln klinov. Počasi prodre če
zenj in izgine nekam nazaj.

Dolina spodaj postaja vedno svetlejša, 
odkrijejo se strm ine Omisa, le vršno po
bočje Begunjskega vrha ostaja skrivnost 
v megli.

Zajeda res mi bila lahka, zato pa nasled
nji razstežaj ravno pravšnji, da lahko re
čem, uživanj sko plezanje. Na stojišču me 
spet pričaka klin. Sedaj bi m orala po opisu 
prečiti v desno, pravega prehoda pa ni vi
deti, skala navzgor se kaže še lepo razčle
njena. Soplezalec pleza naprej, rahlo v 
desno, iščoč prim eren prehod.

Megla, ki nenadoma pnivrši čez steno, 
prinese s sabo tudi rahel dež. N ajprej na
ju  sploh ne moti, sploh ga nočeva opaziti, 
postaja pa vedno močnejši, da na nekakš
ni gredini le navlečeva naše dežne plašče. 
Da bi se vračala, nisva hotela misliti. Za 
robom, levo od naju, slutiva ogromno gra
po, kamin, tam  še ne bo, m orava narav
nost navzgor. Rok se nam esti na udobni 
polici. Zagledam se v m okre p lati nad sa
bo, končujejo se pod ogromnim previsom, 
le kje bi se dalo izplezati. Splezam na oz
ko poličko, levo vidim  možnost izhoda na 
nekakšen greben, toda, kaj je  za njim?

Dež postaja vedno močnejši, vliva se 
mi za rokave, moči hlače in teče za čev
lje, sila neugodni občutki so to za toplo 
telo. Po polički prečim v desno, nekje mo
ram  preko nje. Zabijem  klin, čez nekaj m e
trov še enega, ga počasi obremenim, ho
čem splezati na gredino zgoraj. Slap, ki ne
nadoma p rid rv i izza previsov, me v tre 
nutku na m estih premoči do kože, pa še 
nelepo m i zdrsne. Opustim misel na pre
hod na gredino, grem še kar naprej v de
sno.

Lepa, navpična zajeda mi tako pade v 
oči, da pod njo kar varujem . Rok je hitro 
pri meni, skuša po zajedi, ne zdi se mu 
prim erna, ra je  se vrne in  po polički na
daljuje nekam za rob. N aenkrat zaslišim 
njegov vrišk in besede, da je  svet navzgor 
od njega zelo prim eren za plezanje, se mi 
zde vedno lepše, n a  vso moč hitim  proti 
njem u in brundam  neko pesem.

Megle se razkade, le prozorna, siva tan 
čica, še b ran i pogledu prodreti v  osrčje 
doline. Naliv se sprevrže v rahlo pršenje, 
nekje se oglaša zategli zvok vetra. K ar 
dobre volje sva, smejiva se, saj je  nad na
ma skalovje tako lepo razčlenjeno, čisto 
drugačno od onih p lat nad gredino. Da je 
vse mokro, kar pozabim, le korak je bolj 
oprezen in plezanje počasnejše.

Nadaljujeva, nekaj lažjih razstežajev 
naju privede pod ogromne, orne previse, 
v megli, ki se zopet prikrade, se zde še 
strašnejši. Toda tudi v opisu je omenjena 
nekakšna črna zapora, ki se ji um akneš s 
prečko v levo. Skeptična sva ob pogledu 
navzgor, vendar bo že moralo držati. Rok 
spleza do nekakšnih plati, razvlečenih do 
previsa in po sredi presekanih z razdra
pano zajedo. In tam  levo od plati je  ne
kakšna vdolbena luknja, seveda tam  čez 
bova morala.

Počivava, baševa se s čokolado, nam o
čeno v med, te r pijeva grenko deževnico. 
Ta čas se megla okrog naju snet zgosti. 
Nekje nad previsi naj bi bile police, ki vo

dijo na rob stene in nekje za robom naj 
bi bila steza, ki vodi v dolino in  v dolini 
je koča, v koči pa je  suho, toplo, tam je 
veliko hrane.

Plezanje po razdrapani zajedi se mi zdi 
z vsakim m etrom  lepše, že sem tik pod 
previsi, aha, tam  je  prečnica. Polno, s Pre'  
nesenim občutkom varnosti, zadani pesem 
klina, tleskne karabinec. M ajhni stopi m 
oprimki v prečki bi bili ob lepem  vremenu 
mnogo boljši, sedaj pa ,se s previsov na
me vlivajo slapovi vode in m i zmočijo se 
zadnje dele suhe obleke. Pod luknjo zabi
jem  še en klin, se močno izvesim in že sem 
na zajetni, peščeni ploščadi.

V m egleni tančici opazujem Roka, ved
no bliže m i je, se jezi na mokroto, pre
klinja težavno izbijanje klina.

Naprej dolgo ne najdeva prave poti, na
zadnje prijatelj le spleza na ozko polico, 
zabije klin, ,si ogleduje presekan previs, 
vendar ra je  ne po njem, v m okroti je vse 
preveč tvegano. Gledam ga, kako izginja v 
megli, gledam njegove gibe, nazadnje ga le 
še slutim  in potem  njegovo temno postavo 
Skrije vase siva morena. Skoraj se mi za
zdi, da sem sam, kako grozen občutek! 
Am pak tu  je  vrv, ki počasi drsi, naju ve
že, spaja v eno, združuje v elementu. Se 
močneje istisnem ti mokri, raznobarvni de- 
vetmiilimetrovki.

Na koncu poličke Rok spet odkrije lep, 
lahek prehod. Pozabim na premočeno ob
leko, samo plezam. Varujem  sredi nekakš
nega sistema polic, pa ja  niso to  tiste, ki 
vodijo na rob stene. O, ko bi le bile. Hitro 
vlečem vrv, skupaj nato ugotoviva, da mo
rava še naprej, police ne vodijo nikamor.

Sva pod navpično steno, pogled nanjo 
da vedeti, da ne bo lahko. Rok zabije dva 
klina, z gledanjem  ne prideva nikam or, za
podim se v navpičnost.

Megla je vedno gostejša, močnejša, kma
lu bo noč, ne veva, koliko je ura, kje je 
rob stene, le dež rahlo udarja  ob skalovje-

Zaustavi m e m ajhen previs, nobene 
razpoke za klin ni, skušam n a  več mestih, 
dokler le ne najdem  šibko točko skalovja 
in m eter težav je  ostalo pod mano. Bole 
me blazinice prstov, razjedene od vode ter 
apnenca, skušam  pozabiti na to  neprijet
nost. Počasi plezam kvišku, zdi se mi, kot 
da bi hodil po ogromnih palicah. Spet se 
mi postavi po robu previs, to k ra t mi uspe 
zabiti klin, stegnem se visoko naprej 111 
že sem preko.

Obstanem na razsežni, zeleni polici. 
ogromno črno streho zabijem v razpoko 
velik klin. Tema je  vse bližja, Rok hiti na 
vso moč. In ta polica bo verjetno kar pra
va za izhod na rob stene. Začujem zvoke 
izbijanja klina, km alu ugledam sivo ka
puco, izpod katere gleda bela čelada 111 
pod čelado rahlo razgret obraz. Spet sva 
skupaj.

Polica se vleče naprej, vrv mi izredno 
hitro drsi skozi roke in že hitim  za nji®- 
Rok prosi dan, naj tra ja  vsaj še eno uro- 
Po lahko prehodnem  svetu tako prehodi
va nekaj razstežajev, potem pa je  vsega 
konec. Tema. Zadnje m etre do soplezalče- 
vega stojišča preplezam tipaje. Iz nahrb t
nikov privlečeva čelne baterije, le medlo 
pronica njihova svetloba v gosto tern°> 
polno megle. Posvetim  navzdol, prepad, 
še dobro, da  je megla, vsaj ne veva, kje 
hodiva. Tudi pogled navzgor odkrije sa®e 
previse.
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Počasi se pomikam naprej, posvetim na 
vsak stop in prijem , vse je  mastno in glad
ko, čute previdnosti napnem  do skrajnih 
moči. Rok vpije, naj zabijam, toda kam. 
Ugasne svojo baterijo, sploh ne vem več 
kje je, sprašujem  ga, če me vidi, njegove 
besede tako ohrabrujoče vplivajo na m e
ne. Znajdem  se na nekakšnem  vogalu, tu 
di za njim  osvetlim polico, veliko širša je, 
napredujem  hitreje. Na precej širokem 
prostoru zm anjka vrvi, zabijem štiri kli
ne, vsi dobro pojejo. Ugasnem baterijo in 
vlečem vrv. Vsega mi je dovolj, tu  bova 
bivakirala, mogoče sva blizu roba stene, 
mogoče še daleč vstran, globoko v steni, 
vendar, tako plezanje v m okrem  svetu je 
preveč tvegano, bo že nekako, kljub mo
kroti.

Soj baterije prodre do mene, Rok si 
ogleduje, kako bi napredoval, nazadnje se 
le skupno odločiva, da bova ostala. To bo 
najino prvo zaresno prenočevanje v steni, 
mnogo sem slišal gornike govoriti o tem, 
bral sem njihove zapise, vse je bilo m en
da tako dolgo. Nočem m isliti na to.

V peščena tla izkopljeva s kladivi ra 
ven prostor, delava počasi, nikam or se ne 
mudi. Na izravnana tla  položiva nah rb t
nike, dežne plašče in vrvi, čez vse napne- 
va bivak vrečo, nad njo pa še ogromen 
polivinil. Rok se koj spravi v zavetje, meni 
se ne mudi, na mokro obleko si navle
čem še m okre vetrovne hlače in  vetrovko, 
š e  enkrat pogledam, če sva dobro prive
zana na kline.

Stena je ovita v meglo, iz luknje se sli
ši šum enje vetra, nekje v dolini se na tre 
nutke oglaša šum potoka. Dež pada ved
no močneje.

Pod bivak vrečo sezujeva čevlje, neka
ko zmotava noge .drug na drugega, sku
šava se nam estiti čim udobneje. Pojeva 
zadnje kose čokolade in  bonbonov, ko bi 
bila vsaj za silo sita. Sveče nama kaj hi
tro ugasnejo, premalo kisika, še svetiva z 
baterijam i v kaplje na vreči, nato ugasne
va tudi te. Pogovor nam a počasi zamre, le 
dež enakomerno udarja  v noč. S previsa 
nad nam a se zdaj pa zdaj u lije cel slap 
vode. V telo pa vedno hitreje prodirajo 
prvi znaki mraza, Rok že trepeta.

Skušam zaspati, nočem misliti na dolgo 
noč, nočem m isliti na mokroto, ki jo ču
tim po celem telesu, skušam s prem išlje
vanjem  pregnati mraz. Spanca ni, le ra 
hla, mimobežna dremavost, pa spet drget. 
Kaj le počno domači, seveda, oče in  mati 
gledata televizijo, nocoj je verjetno na 
sporedu film. Ležita v postelji in govorita, 
m orda se spom nita name, kaj porečeta, ko 
zvesta, kje sem presta ja l to noč. Prvi bivak 
v steni, no ja, pod steno, na prostem  sem 
že večkrat spal, v steni, to je pa čisto ne
kaj drugega, zdi se mi povsem normalno, 
pričakoval sem, da bom nekoč doživel tu 
di to.

Čas pa le beži, glasno trepetava, od 
strani naju  bode kamenje, zdi se mi, da 
podplate držim  v vodi. Nenadoma me Rok 
vpraša, koliko je ura. Okrog polnoči bo, 
sklepam in ob štirih  bo svetlo, bo že mini
lo, saj mora. Nehote se spomnim na bese
dilo pesmi, vse mine, tudi moje bolečine in 
misli se mi zapode v Ljubljano, v študent
sko življenje. Ples na brucovanju nenado
ma zaživi pred mano. Kako smo bili veseli, 
ra z ig ran i. . .  prva spogledovanja . . .  prvi 
zarodki prenekatere sim patije . . .

Mraz me prisili, da začnem potiho sto
kati, vse me boli, moram se obrniti. V no
ge me izmenično grabijo krči, zdi se mi, da 
prstov ne čutim več, vse je otrplo. Rok vse 
pogosteje zliva na tla vodo, ki se zbira v 
vdolbini vreče. Nenadoma se m u zazdi, da 
nekdo vpije, bil je  prisluh, ampak ko bi 
kdo blizu naju resnično zavpil, bi koj ver
jela v čudeže.

Nekje sredi trepeta se je vrinila misel, 
ko pridem  iz tega domov, bom samo le
žal, se grel, nikam or več ne grem. Ta m i
sel pa je  pritepeno zbežala pred vse gla
snejšo zavestjo: na tako okruten način la- 
žeš sam sebi, gore ti pomenijo preveč, že 
naslednjo nedeljo boš zopet obstal z ne
kom pod steno, da jo preplezaš. Ne, ne, se 
je  še branila poteptana misel, nikamor, 
potem pa je dokončno izginila in slika go
re v siju zahajajočega sonca je prekrila vse 
dvome, povzdignila vse upe do neskonč
nosti, orisala stene kot ideje neprecenlji
vega hrepenenja; in  tudi ta bivak je del 
gorniškega življenja, ki se z vsakim dnem 
bolj odpira pred mano, razširja svoja 
ogromna nedrja te r  vabi v objem  neizko- 
reninjene ljubezni.

Skrb, kako bova zju traj izplezala, je 
vse pogostejša. P rija telj je  prepričan, da 
sva tik pod robom, njegovo prepričanje se 
poloti tudi mene. Začneva govoriti o do
brotah v koči, včeraj sva pojedla le nekaj 
sladkarij, za moč so že dobre, želodec pa 
je prazen. Najprej čaj, nato vsak dvojni 
pasulj in zraven vso slanino te r klobaso, 
ki ju  im ava spodaj. Pa še kekse imava, 
napolitanke, so k . . .  ob mislih na take 
stvari najin  pogovor počasi zamre. Izme
nično trepetava in stokava v vse hujšem 
mrazu. Dež je  ponehal.

Počasi so se le pokazali prvi znaki sve
tlobe, najprej sem ugledal rahel obris svo
jih kolen, nato zaznal njih modro barvo. 
Obema naenkrat je  sedaj uspelo zaspati, 
tr i m inute, sva kasneje sklepala. Še ne
kaj časa sva ležala, nato pa sva se skoba
cala iz vreče. Vsa trda  sva govorila trepe
tajoče besede, celo vriskati sva poskušala, 
ob tem pa sva se smejala drug drugemu.

Dolina je bila zalita z gosto, mirno me
glo, v megli pa so se skrivali tudi vrhovi 
gora. Okrog Cmisa se je vse nekam  po
dilo, razgrajalo in se lovilo.

Hitro sva se razmigala, zm etala v na
hrbtnike mokro opremo, pojedla zadnje 
jabolko ter polizala ostanke medu. Rok je 
pričel plezati, sprva počasi, neokretno, na
to pa vedno hitreje. Upal sem, da je  na
šel izhodno polico.

Sila nerodno sem izbijal kline, plezanje 
pa me je kaj hitro  ogrelo. P rišla  sva na 
razsežno polico, vseeno sva hodila naprej 
z varovanjem.

Iz doline se je dvigovala megla, nekje 
so peli ptiči. Na vzhodu sta bili razpoteg
njeni dve rdeči krpi. Prišel sem na rob 
police in ozirajoč se naokrog za preho
dom, ugledam spodaj m arkacije. Kaj bo 
res konec, seveda, res je, niso prividi. 
Začnem vriskati, peti, hitro sporočim Ro
ku veselo novico. Po travnati vesini se 
kair oba zapodiva na stezo, tako blizu nje 
sva bivakirala, toda, kdo bi v deževni no
či to vedel.

Tovariš mi poda roko, stisk, smeh, p ri
jateljstvo . . .  V dolini T rente so šumeli 
potoki in se razširjali gozdovi.

Oprezno sestopava po stezi proti Luk
nji, se loviva na zabitih klinih. Na več
jem  prostoru zvijeva vrvi in pospraviva 
opremo, čelade pa, ki jih  im ava na glavi 
že od včerajšnjega vstopa, obdrživa.

Dolina V rat je  vsa zapolnjena z meglo. 
T renta pa je čista, megla se je tu poteg
nila pod vrhove. Pojeva, vriskava, vpije
va, vesela sva, mrzel, moker bivak, se na
ma zdi le še kot oddaljen spomin, mokro 
plezanje pa razburljivo doživetje.

Po melišču se zapodiva proti stezi za 
kočo. Ozirava se v steno, noče se poka
zati, vsa je zavita v meglo, tako skrivnost
na je.

Veter v S tenarju  ustvarja  zvoke, polne 
domišljije, polne nečesa neznanega, srh 
ljivega in divjega.

Sprejm e naju  steza, sedaj tako lepa, 
vabljiva, vodi proti pričakovanemu.

Nedeljsko jutro, glasno poje Rok.
Sedaj sem doma, na  toplem, poln misli, 

poln nemira. Sem srečen, sem lahko sre
čen? V prašanje se razblinja v ozračju, se 
vrača, odgovora pa ni, le nekaj je v meni, 
kar me dela duševno bogatejšega, me še 
bolj uklepa v gorniško prijateljstvo . . .  
Za nam a je avantura, dejanje v  veliki 
steni, dejanje, ki ga spomin ne bo izbri
sal, ne sme ga, preveč težko je  bilo. Sem 
sedaj drugačen? Na zunaj ne, kvečjemu da 
me bole blazinice prstov, am pak moja no
tran jost je  polnejša, moja dejavnost v ste
nah je dobila novo izkušnjo, novo razsež
nost veličine, pripadnosti goram, pripad
nosti lepoti, mogočnosti stene, pred kate
ro klone korak in se ustavi beseda. Goro 
sva doživela na drugačen način, pokazala 
se nam a je v svoji najbolj odbijajoči ob
liki, zahtevala je od naju  skrajne sile, 
vendar, spoštovala sva vse to in  izpustila 
naju je nazaj med svoje.

Danes bi m oral študirati, toda samo le
žim in berem  in poslušam glasbo, igram  
kitaro dn mislim, mislim, m islim . . .  Za 
okni pa v bledem soncu žare skale Uršlje. 
(Triglav: zahodni del severne stene; Spo
minska sm er Sandija Veezjaka; ocena V 
do VI; višina stene 700 m; 20. in 21. av
gusta 1977, z vmesnim bivakom, plezala 
Rok Kolar (AS Prevalje) in Milan Vošank 
(AO Ravne)

Jernej Krof

Oh kako si že želimo mraza, 
da cene bi zamrznile:

Povem vam to od svoj‘ga jaza, 
da bi se več ne zvišale!

IZREKI
Obraz žene, naj bo kolikor že nadar

jena, je vedno zapreka ali pomoč v pove
sti njenega življenja.

Mme de Stael

Če bi bilo vse slabo, kar je  bilo izreče
nega o ženah, resnično, bi bile blizu dovr
šenosti.

PUBLIJ SIR
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Krešim ir Petrovič

SLOVENCI O AKTUALNEM TRENUTKU TELESNE 
KULTURE

Junija  je  izšla  pri Inštitu tu  za kineziologijo  
raziskava »Športno-rekrcativna dejavnost 
Slovencev  77«. P rva tovrstna raziskava je  bila  
narejena 1. 1974 v  sodelovanju  Centra^ za 
raziskovanje javnega  m nenja in  m nožičnih  
kom unikacij F SPN  in Inštitu ta  za k inezio
logijo VŠTK. V vprašalnik, ki ga je  izdelal 
om enjeni center F SPN  o tem , kakšna so sta 
lišča  in m nenja polnoletn ih  občanov v  SR  
Sloven iji o aktualnih in  tem eljn ih  družbenih  
vprašanjih , so b ila  uvrščena tudi nekatera  
vprašanja s področja telesne kulture. Odgo
vore na  ta  vprašanja so z v id ika spola, sta 
rosti, izobrazbe in  dohodka anketirancev ob
delali sodelavci In štitu ta  za kineziologijo  
VSTK pod vodstvom  prof. dr. K rešim irja  
Petroviča. K er je  štud ija  izšla  v  om enjenem  
štev ilu  izvodov, je  nosilec raziskave za bralce 
naše revije pripravil krajši povzetek po
m em bnejših  rezultatov. O bjavljam o jih, ker 
m enim o, da bodo zanim ivi za vse, ki jih  tako  
ali drugače zadeva politika na področju te 
lesne kulture in  njeno uresničevanje, saj so 
podatki, dobljeni na reprezentativnem  vzorcu  
odraslih S loven cev  —  starejših  od 18 let, dra
goceno gradivo za razm išljanje, oceno in  
akcijo.

A nketa »Slovensko javno m nenje 76« 
(kratko SJM 76) je  šesta sistem atična raz
iskava stališč in m nenj polnoletnih obča
nov SR Slovenije o aktualnih  in tem eljnih 
družbenih vprašanjih. Take ankete oprav
lja že več let C enter za raziskovanje javne
ga m nenja in množičnih komunikacij Fa
kultete za sociologijo, politologijo in novi
narstvo Univerze v Ljubljani. Vzorec an
ketirancev je izbran tako, da glede na do
ločene statistične m eje predstavlja m nenja 
in stališča vseh občanov Slovenije, s ta re j
ših od 18 let. V vzorcu za leto 1976 je  bilo 
zajetih 2059 anketirancev obeh spolov iz 
več kot 250 kra jev  Slovenije.

Že drugič (prvič v anketi 1973), so bila 
v vprašalnik Slovenskega javnega m nenja 
v letu  1976 zajeta nekatera vprašanja s po
dročja telesne kulture.

Obravnavana so bila tale vprašanja:
— o prednostni razvrstitv i športov (gle

de financiranja z družbenim i sredstvi) na 
področju vrhunskega športa

— o prednostni razvrstitv i športov (gle
de financiranja z družbenim i sredstvi) na 
področju športne rekreacije

— o oblikah in načinu telesno-kulturne- 
ga delovanja anketirancev

— o športnih panogah, s katerim i se an
ketiranci ukvarjajo  (ne glede na način, 
obliko in intenzivnost).

Večina vprašanj je bila obdelana glede 
na spol, starost, izobrazbo in dohodek go
spodinjstva anketirancev.

O prednostni razvrstitvi v vrhunskem  
športu

V letih 1975/76 je  bila v Sloveniji široka 
javna razprava (ki je  kljub sprejetim  skle
pom ali pa prav  zaradi njih, v nekaterih  
okoljih še vedno živa) o tem, katere športe 
je  treba še posebej podpirati z združenimi 
sredstvi iz osebnih dohodkov občanov, da 
bi slovenski tekm ovalci dosegli več v rhun
skih, m ednarodno ovrednotenih rezultatov.

N ekateri so to razpravo in njene sm otre 
zavedno ali nezavedno zožili, ali pa so jo 
razum eli kot razpravo o prednosti (ali kot 
se je v tem  času udomačilo »prioriteti«) 
športov. In vendar: zakaj potem nikoli niso 
bili športi tako vrednoteni, da bi lahko v 
strokovnem pomenu šteli enega za več 
vrednega kot drugega.
Doslej v svetu še nimajo resne raziskave o 
kakršnemkoli (raz)vrednotenju kake pano
ge v primerjavi z drugo, ki bi vzdržala naj
preprostejše nasprotne dokaze. Sploh pa 
telesni kulturi nikdar ni šlo za kaj takega, 
saj je njen smoter tako kot smoter drugih 
zvrsti kultur: doseči bogastvo pojavnih ob
lik, dostopnih čim širšemu krogu ljudi.

V javni razpravi je  torej šlo le za odlo
čitev, katerim  športnim  panogam bolj po
m agati z združenimi sredstvi in tako 
ustvariti slovenskim tekmovalcem možno
sti za doseganje vrhunskih storitev. Tu pa 
je bilo treba upoštevati več elementov: tra 
dicijo, razvitost in organiziranost panoge v 
svetu (zlasti v našem, imenujmo ga gravi
tacijskem  območju), naravne in druge mož
nosti, kadre, dosedanje rezultate itd. Sled
njič, čeprav ne nazadnje, je bilo treba upo
števati tudi zanim anje občanov, ne samo 
tistih, ki se ukvarjajo s posamezno panogo, 
temveč tudi tistih, ki združujejo sredstva 
iz svojih osebnih dohodkov in tako finan
cirajo vrhunski šport. Ena izmed oblik za 
možnost upoštevanja je  bilo tudi uvrstitev  
ustreznega vprašanja v vprašalnik »Slo
vensko javno m nenje 76«.

Glede odnosa do vrhunskih športnih do
sežkov slovenskih športnikov, k ar je  pred
m et raziskave, je bilo v anketi 1976 zastav
ljeno tole vprašanje:

»Katere tekm ovalne športne panoge bi 
kazalo v prihodnje bolj izdatno podpreti

(z denarjem in strokovno), da bi s l o v e n s k i  

tekm ovalci dosegli vidnejše uspehe tudi v 
mednarodnem merilu? Izberite največ štiri 
panoge in jih razvrstite po pomenu na pr* 
vo, drugo, tretje in četrto mesto!

Prikazali bomo dve tabeli odgovorov, ki 
se zdita za ta  povzetek najprikladnejši m 
sicer:

1. Vrstni red športov kakor so jih  anke
tiranci uvrstili na prvo od štirih  možnih 
mest (tabela in grafikon).

2. Skupno razvrstitev  športov, če sešte
jemo »glasove« anketirancev potem, ko so 
razvrstili športe na 1., 2., 3. in  4. mesto

VRSTNI RED ŠPORTOV, KI SO JIH 
ANKETIRANCI POSTAVILI NA

rket)
iket)

1. MESTO
1. sm učanje 15% (319
2. nogomet 13% (269
3. košarka 13% (268
4. hokej na ledu 6 % (128
5. atletika 5 % (106
6. plavanje 3 % (58
7. gim nastika 3 % (45
8. rokomet 1 % (27
9. drsanje 1 % (25

10. avtomoto šport 1 % (14
11. alpinizem 1 % (13
12. tenis 1% (13
13. veslanje 1 % (H
14. odbojka 1 % (H

Vsi drugi športi so dobili m anj kot 
glasov.

5 %  anketirancev meni, da ni treba i 
pirati nobene panoge.

27 °/o (546) se jih  ni opredelilo do ' 
vprašanja.

VRSTNI RED ŠPORTOV, KI SO JIH ANKETIRANCI POSTAVILI NA 1. MESTO

nogom e!

a l p i n i z e m  1 %

g i m n a s t i k a  3 %

z o p e r  p o d p ira n je  5%

neopredeljeni 27%

s m u č a n je  15%

vsi o s ta li Športi

k o ša rk a  1 3 % ^ .

h o k e j  n a  l e d u  6 %

 ̂ o d b o j k a  1%  

v e s l a n j e  1%

t e n i s  1%

d r s a n j e  1%

r o k o m e t  1%

p l a v a n j e  

a t l e t i k a  5 %

a v t o m o t o  1 %
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Po končani TRIM hoji

Če skušamo narediti seznam tekm oval
nih športnih panog tako, da pomnožimo 
število glasov, ki jih  je  dobila posamezna 
športna panoga z nasprotnim  vrstnim  re
dom m esta (tj. glas za prvo mesto pomno
žimo s 4 točkami, za drugo mesto s 3 toč
kami, za tre tje  mesto z 2 točkama in četrto 
mesto z 1 točko), in jih  seštejemo, dobimo 
tale vrstn i red prvih desetih:

točk (=  točke X
štev. anketiranci

1. košarka 2269
2. sm učanje 2224
3. nogomet 1675
4. hokej na ledu 1528
5. atletika 930
6. plavanje 699
7. gim nastika 619
8. rokom et 417
9. drsanje 325

10. alpinizem 245

Ob tem  moramo še posebej ugotoviti, da 
je bilo le 5 %  (109 anketirancev) proti 
podpiranju vrhunskega športa. To je prav 
gotovo ponovna potrditev, da se v Sloveni
ji zavzemamo za tako ureditev vrhunskega 
športa, da bomo v m ednarodni areni bolj 
uspešni, kot smo bili doslej.

Dobljeni rezultati ponovno potrjujejo 
misel, ki je  bila že večkrat poudarjena v 
družbenopolitičnih organih, nekaterih  stro
kovnih zvezah in v javni razpravi: Nismo 
tako bogata družba, da bi lahko podpirali 
z družbenim  denarjem  neskončno število 
Športov (danes okoli 50).
Tudi ta rezultat torej kaže, da imajo v 
Sloveniji občani dokaj jasno predstavo o 
tem, da moramo zožiti krog potencialnih 
panog, če hočemo doseči vrhunske rezul
tate.

Pregled tabel je dovolj zgovoren. Eni 
bodo z njim  bolj zadovoljni drugi manj.
Prednostna razvrstitev športnih panog z 
vidika pomembnosti za športno rekreacijo

Razprave in sklepe zadnjih let je mogo
če strn iti v globalno oceno: Doslej je  bilo 
posvečeno premalo pozornosti telesni kul
tu ri otrok, m ladini in občanov, ki bi jo lah
ko imenovali športno-rekreativna in mno
žična. Ugotovljeno je  bilo, da sicer že več 
let obstajajo resolucije o pomembnosti te
ga področja in sklepi o tem, da je nujno 
sprem eniti politiko do tega področja, kljub 
temu pa je  skladnost med sprejetim i stali
šči in prakso relativno vzeto vsak dan 
manjša. Povedano nekoliko poenostavljeno: 
M arsikje in m arsikdaj smo ostali zgolj pri 
resolucijah, sklepih in priporočilih in ne
katerih  akcijah, k jer se je  rekreativni in 
množični vidik v telesni ku lturi meril zgolj 
s številom udeležencev v taki akciji. K ljub 
poskusom na različnih ravneh ni bil izde
lan program  razvoja športne rekreacije, 
niso bili določeni nosilci in opredeljeni fi
nančni viri. Na tem  področju so še največ 
naredili sindikati, Partizan in planinske 
organizacije. Resnica, da so to področje 
vse očitneje »zavzemale« gostinske in tu ri
stične organizacije, kaže, da telesnokultur
ni dejavniki niso bili pričujoči.

Tudi potrebe in interesi ljudi za športno 
rekreacijo niso bili dovolj proučevani in 
zato tudi ne jasno opredeljeni. P ri kritični 
oceni preteklosti pa vendarle ne moremo

mimo uspehov nekaterih  telesnokulturnih 
dejavnikov pri iskanju novih oblik in na
čina uveljavljanja. Izjemno uspešno je bi
lo zavzeto sodelovanje p ri akcijah s skup
nim  naslovom TRIM. Ta zvrst se je, kot je 
pokazala tudi naša raziskava, že dokaj glo
boko zakoreninila pri nas; ljudje jo imajo 
za pomembno rekreativno dejavnost.

Sprejete odločitve o razvoju telesne kul
tu re  v SR Sloveniji so vendarle dale nove 
možnosti za resničen razm ah športne re
kreacije, ki bi bila bolj kot doslej usklaje
na z interesi in  potrebam i občanov.

Zato je logično, da je bilo v obdobju iska
n ja  ustreznih organizacijskih in drugih re 
šitev ob proučevanju javnega m nenja po
stavljeno tudi vprašanje o športni rek re
aciji. V prašanje se je  glasilo:

»Katere od športnih in rekreacijskih ak
tivnosti se vam zdijo za telesno kulturo in 
rekreacijo Slovencev tako pomembne, da 
bi jih morale telesnokulturne skupnosti 
čimbolj izdatno (z denarjem in strokovno) 
podpreti. Izberite največ štiri panoge in jih  
razvrstite po pomenu!

Čeprav vprašanje ni bilo najbolj posre
čeno postavljeno, pa je  vendarle dalo za
nimive ugotovitve, ki bi jih  bilo treba upo
števati pri načrtovanju politike na tem  
področju.

V naslednji tabeli prikazujem o skupno 
razvrstitev rekreacijskih športnih panog, 
izračunano po enakem  postopku kot za v r
hunski šport:

1. plavanje 2131
2. smučanje 1733
3. košarka 1378
4. nogomet 1258
5. atletika 1079
6. trim 857
7. planinarjenje 812
8. kolesarstvo 744
9. gim nastika 706

10. hokej na ledu 527

Najprej postanemo pozorni na to, kako 
visoko sta se v  tej lestvici uvrstila trim in 
kolesarjenje. Ne glede na to ali vzamemo

trim  zgolj kot dejavnost ljudi na stezah za 
trim  ali pa kot gibanje pod tem  imenom — 
z izpolnjevanjem  kartončkov in različnimi 
dejavnostmi, je očitno, da se je  ta  dejav
nost pri nas v kratkem  času že dodobra 
zakoreninila.

K olesarjenje kot rekreativna dejavnost 
se je  v zadnjih letih  v  svetu izredno raz
vilo. V ta nam en urejajo  ali p reurejajo  po
sebne kolesarske steze. Tako kot sedaj pri 
nas prtljažn ik i za smuči niso več posebnost, 
se v tu jin i vse bolj uveljavljajo tudi po
sebni prtljažniki za kolesa. Naši strokov
njaki, ki se ukvarjajo  s kolesarjenjem , opo
zarjajo, da nas bo »čas prehitel«, če ne bo
mo pravočasno uredili kolesarskih stez in 
tudi na področju rekreativnega kolesarje
nja bolj načrtno in strokovno načrtovali 
kot doslej.

Glede izbire športov prednostna razvrsti
tev na področju športne rekreacije ne od
stopa veliko od prednostne razvrstitve na 
področju vrhunskega športa. Odgovori an
ketirancev kažejo, da lahko govorimo v SR 
Sloveniji največ o 15 športih, ki bi po m ne
n ju  odraslih Slovencev zaslužili, da jih raz
vijemo s samoupravno združenimi sredstvi.

V rstni red športov, ki naj bi jih  razvijali, 
se delno sprem inja glede na spol, starost, 
izobrazbo in dohodek gospodinjstva, plava
nje, smučanje, kolesarjenje, planinstvo in 
trim  pa zavzemajo v vseh navedenih kate
gorijah podobna mesta. Zato lahko rečemo, 
da so akcije na področju množičnosti v  te
lesni kulturi —  od tako im enovanega te- 
lesnokulturnega minimuma, akcije »nauči
mo se plavati«, trima pa do akcij planin
skih organizacij —  usklajene s stališči an
ketirancev.

Oblike in način telesno-kulturnega  
delovanja

V prim erjavi s podatki iz »Slovenskega 
javnega mnenja« ugotovimo izjemno pove
čanje števila športno-rekreativnih občanov, 
saj se kar 45 °/o občanov tako ali drugače 
ukvarja s telesno kulturo. To pa je odsto
tek, ki bi ga nam zavidali tudi narodi, pri 
katerih sta šport in  rekreacija zelo razvita.
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Spom ini na poletje

To je še posebno zanimivo zato, ker v tej 
raziskavi ni upoštevana mladina do 18. le
ta starosti. Doslej so nam  različni podatki 
pokazali, da se v Sloveniji ukvarja  z različ
nim i oblikami športa in rekreacije od 25 do 
35 %  občanov (večina neorganizirano in 
občasno).

Ne glede na razm erom a visok odstotek 
telesno-kulturno aktivnih občanov pa se
veda (kljub vsemu) ne moremo biti (preveč) 
zadovoljni z rezultati. Zakaj? Smoter zapi
san v družbenih dokum entih, je: ORGANI
ZIRANA, REDNA pa tudi vsakodnevna 
vadba. Res, da je ta  sm oter dolgoročen, 
vendar tudi tok ra t ne smemo pozabiti, da 
imamo danes kljub vsemu cele kategorije 
občanov — m ladine in odraslih, ki se sploh 
ne ukvarjajo s telesno vadbo, pa bi jo za
radi mnogih razlogov (zdravja, norm alne 
rasti in razvoja do zaviranja procesov sta
ranja) nujno potrebovali. Kot bomo videli, 
sta neosveščenost in revščina še vedno pre
veliki oviri na poti do redne telesne vadbe.

P rav  tako ne moremo biti zadovoljni s 
podatkom, da se z neorganizirano — občas
no rekreacijo (v prostih dneh, na dopustu) 
ukvarja 25 "/« vseh anketirancev. Pripom 
nimo naj, da v športno razvitejših deželah 
takega vprašanja sploh ne zastavljajo. 
Zadnje, k ar npr. na Švedskem še priznajo 
za rekreativno delovanje, je 2 do 3-krat 
tedenska, bodisi organizirana bodisi neor
ganizirana vadba. P rav  gotovo bomo v p ri
hodnosti tudi p ri nas občasno rekreacijo 
črtali iz razvida. Danes je za kaj takega 
očitno še prezgodaj, saj se je komaj dodo
bra začel proces preobrazbe organizirano
sti in oblik dejavnosti v telesni kulturi, ki 
se vse bolj prilagaja novim družbenoeko
nomskim odnosom in sam oupravljanju.

Če k navedenim  25 %> anketirancev doda
mo še 9 %  tistih, ki se redno (enkrat ali 
dvakrat tedensko) ukvarjajo  z rekreacijo, 
ne da bi bili včlanjeni v katero od športno- 
rekreativnih  organizacij, dobimo podatek, 
da se 34 °/o občanov NEORGANIZIRANO  
ukvarja s telesno vadbo. To pa je  odstotek, 
ki mora pobuditi resna razm išljanja vseh, 
ki delajo na tako imenovanem področju po
nudbe telesne kulture. Sprem enjeno v p ri
bližne številke pomeni, da se pri nas ukvar

ja s športno rekreativnim i dejavnostmi 
okoli 600.000 ljudi zunaj zvez in telesno  
kulturo. Če k tem u dodamo, da je  pravilo
ma neorganizirana telesna vadba dražja od 
organizirane, in če vemo, da je nam en vsa
kega družbenega sistema zajeti ljudi v si
stemsko organizirane dejavnosti, tako za
radi vzgojnih učinkov kot zato, da bi jim  
lahko dali vsaj nekakšno strokovno vod
stvo (izkušnje iz drugih držav, k jer so tudi 
doživeli telesno-kulturni »boom« kažejo, 
kako nevarna je  lahko nenadzorovana te
lesna vadba, posebno za starejše kategorije 
občanov) potem je  več kot očitno, kako na 
področju ponudbe zaostajamo za vedno 
večjimi potrebam i občanov. Napori, ki smo 
jim  priča sedaj na področju športne rekre
acije (čeprav pomenijo napredek v prim er
javi s prejšnjim i leti), bodo ob sedanjih 
vsebinskih in organizacijskih prem ikih 
verjetno nenehno in vedno bolj zaostajali 
za razvijajočimi se potrebam i občanov. Zdi 
se, da je na tem področju, kljub prizadeva
nju, še vedno preveč togosti, m orda nedo- 
miselnosti, premalo širokopoteznosti, mo
derne organizacije in pristopa do ljudi. Šte
vilke te raziskave podpirajo uspešne delav
ce na tem področju, saj so nov dokaz za 
njihovo delo, telesno-kulturne dejavnike 
pa opozarjajo, da je sprejeto politiko na 
tem področju treba še bolj dosledno iz
peljati.

P rva povezava, ki smo jo iskali med obli
kami in načini športnega sodelovanja, je 
bila povezana s spolom anketirancev.
61,2 Vo aktivnih moških proti 29,4 %> žensk 
je podatek, ki ponazarja položaj ženskega 
športa. Čeprav v  absolutnem  številu šte
vilo telesno-kulturno aktivnih žensk nara
šča, pa je trend  naraščanja aktivnih mo
ških neprim erno večji. Zenska telesna kul
tu ra  nim a često ustreznega m esta n iti v 
pristojnih družbenih dokumentih, kaj šele 
v telesnokulturni praksi. Če bomo še na
dalje (razen častnih izjem) prepuščali žen
sko športno-rekreativno dejavnost zgolj 
zakonom naključja in spontanega razvoja, 
potem utegne biti izenačenje spolov v 
športnih dejavnostih (pre)dolgotrajen pro
ces. V obdobju, ko si družba tako zelo p ri
zadeva doseči enakopravnost žensk, bi mo

ralo tudi področje telesne kulture prispe
vati k tem u več kot doslej.

V povezavi starost — oblike in  načini te- 
lesno-kulturnega sodelovanja je viden na
predek, čeprav sta opazni dve »stopnici« 
25. leto in 50. leto. Po obeh aktivnost znat
neje upada. Zdi se, da je še posebno zane
m arjeno področje telesne ku lture upoko
jencev, čeprav zasluži ta  kategorija tako 
zaradi zaviranja involutivnih procesov kot 
iz socialno-psiholoških razlogov večjo druž
beno pozornost.

Povezanost med izobrazbo te r oblikami 
in načini športno-rekreativnega delovanja 
smo glede na izkušnje in dosedanje raziska
ve tudi pričakovali. Delno optimističen je 
podatek, da se veča število aktivnih obča
nov najnižjih  izobrazbenih stru k tu r (če
prav zelo počasi, posebno v  prim erjavi S 
tistim i z višjo izobrazbo). Preseneča pa to, 
da je  celo med tistim i z najvišjo izobrazbo 
razm erje med neorganizirano, občasno, re
kreativno vadbo in drugim i oblikami veli
ko. (Npr. v kategoriji z najvišjo izobrazbo 
je  53,2 °/o takih, ki se neorganizirano, ob
časno ukvarjajo  s športno rekreacjo,
19,3 %  takih, ki se ukvarjajo neorganizira
no — redno, 18,3 %> organizirano z rekre
acijo in 3,7 °/o s tekm ovalnim  športom). Ce 
pri tem  ugotovimo, da jih  je  med nižjimi 
izobrazbenimi skupinam i izjemno malo 
organiziranih, je več kot očitno, da so prav 
neposredni proizvajalci bolj kot drugi pre'  
puščeni lastni telesnokulturni pobudi.

Rezultati raziskave tudi kažejo, da p ° ' 
vezanost dohodka z oblikami in načinom 
športnega sodelovanja raste od tekmoval- 
nega-organiziranega športa, k je r je z v e z a  
naj nižja, do neorganizirane, občasne rekre
acije, k jer je najvišja.

Telesno-kul turna dejavnost Slovencev  
po posameznih panogah

Menimo, da je  treba izmed rezultatov 
tega poglavja raziskave najprej prikazati 
razvrstitev športov, s katerim i so se Slo
venci ukvarjali 1. 1973 in s katerim i se 
ukvarjajo  po anketi leta 1976.

1973
1.—2. plavanje 9,7 Vo
1.—2. planinstvo 9,7 Vo
3. sm učanje 8,2 Vo
4. šah 6,5 °/o
5 .-7 . kolesarjenje 3,7 Vo
5 .-7 . nam izni tenis 3,7 Vo
5 .-7 . strelstvo 3,7 °/o
8. ribolov 3,5 Vo
9. nogomet 3,3 °/o

10. drsanje 2,1 Vo

1976
1. plavanje 16 Vo
2. planinarjenje 14 Vo
3. smučanje 10 Vo
4 .-5 . šah 8 Vo
4 .-5 . kolesarjenje 8 %
6. trim 7 Vo
7 .-8 . strelstvo 6 °/o
7 .-8 . nogomet 6 Vo
9. nam izni tenis 5 %

10. odbojka 4 °/o

Med dobljenimi podatki, ki so glede n3
sedanje ukvarjan je  s posameznimi športi 
skoraj identični s športi iz ankete »Sloven
sko javno m nenje 1973« najbolj izstop3 
trim , ki se je  s 7 Vo uvrstil zelo visoko.
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Cilj je bil pri Šteharniku

Bistveno, kar lahko ugotovimo iz doblje
nih podatkov, je:

— Telesno-kulturna dejavnost občanov 
zelo hitro narašča, zlasti v nekaterih  pano
gah. Čeprav z rezultati še zdaleč ne m ore
mo biti zadovoljni, je trend  več kot očiten;

— družbena akcija bo na nekaterih  »sta
rih«, predvsem pa »novih« področjih n u j
na, če hočemo slediti željam in interesom 
občanov. Če nam reč prim erjam o rezultate 
raziskave »kaj razvijati«, iz tega poglavja, 
ki kaže, s »čim se anketiranci ukvarjajo«, 
vidimo, da nekaterih  panog, kot so atletika, 
košarka itd., ni. Anketiranci žele, da bi jih 
razvijali, bodisi zanje, bodisi za mladino.

Tabela, ki jo objavljamo, bo nem ara po
dala najjasnejšo sliko o tem, s katerim i 
športnim i panogami se ženske številneje 
ukvarjajo, in o tem, ali obstajajo med naj
množičnejšimi (gledano z vidika te ankete) 
izrazito moški ali ženski športi (izpuščeni 
so športi kot ženska ritm ična gimnastika, 
boks ipd.):

Pregled podatkov pokaže, da so PLAVA
NJE, PLANINSTVO, KOLESARJENJE, 
SMUČANJE in TRIM tiste dejavnosti, pri 
katerih ženske nekoliko bolj sodelujejo kot 
v drugih panogah. To nazorno kaže razli
ka med TRIMOM kot dejavnostjo, uvršče
no na peto mesto (5,9%) in drsanjem  
(2,6 %), ki je na šestem mestu.

Ni dvoma, da je pet panog zelo malo in 
da ne moremo govoriti o kaki izrazito »žen
ski« panogi, saj so v vseh panogah moški 
neprim erno številneje zastopani.

Nemara bi bilo treba opozoriti še na te
le podatke:

— Z vidika splošnega ljudskega odpora 
prav gotovo ni ugodno, da se s strelstvom  
ukvarja 11,4%  moških (kar je sicer tudi 
premalo) in le 0,9 %  žensk.

— KOLESARJENJE in TRIM sta prav 
gotovo svojevrstni dejavnosti. Tu se števi
lo aktivnih moških skorajda ne razlikuje 
od števila žensk. Gre za dejavnosti, k i sta 
zlasti v zadnjih letih osvojili sodobne indu
strijske družbe. Očitno sta navdušili oba 
spola, pa tudi ženskam dajeta večjo mož
nost za sodelovanje v športu in rekreaciji, 
in sicer v družinskem krogu. P rav  to pa je, 
kot kažejo druge raziskave, zelo pomemb
no, saj sc želijo zlasti ženske športno-rc- 
kreativno uveljavljati predvsem v  družini.

Moški
1. plavanje 18,6 %
2. planinstvo 16,9 %
3. šah 15,3 %
4. smučanje 13,9 %
5,-—6. nogomet 11,4%
5,-—6. strelstvo 11,4 %
7. nam izni tenis 9,3 %
8. kolesarstvo 8,8 %
9. trim 8,4 %

10. ribolov 6,9 %
11. odbojka 5,6 %
12. lov 5,3 %
13. košarka 3,9 %
14. drsanje 3,5 %
15. atletika 3,4 %

Ženske
1. plavanje 13,6 %
2. planinstvo 10,5 %
3. kolesarstvo 8,3 %
4. smučanje 7,0 %
5. trim 5,9 %
6,-—7. drsanje 2,6 %

6.—7. šah 2,6 %
8. odbojka 2,0 %
9. gim nastika 1,8 %

10. nam izni tenis 1,7 %
11. atletika 1,2%
12. alpinizem 1,1 %

Niso vpisane športne panoge izpod 1,0 %.

Delno veljajo navedbe o KOLESARJE
NJU in TRIMU za plavanje, planinarjenje 
in smučanje, p ri tem  pa je  treba opozoriti, 
da gre za panoge z dolgoletno »moško tra 
dicijo« in je treba iskati večje razlike med 
moškimi in ženskami nem ara prav v tem.

Tako kot podobne dosedanje raziskave 
potrju je tudi naša raziskava ugotovitev, da 
je starost izprašancev pravilom a v nega
tivni soodvisnosti s športno dejavnostjo. 
Pravilo: čim starejši so ljudje, tem manj so 
telcsno-kulturno dejavni, se je tudi tokrat 
potrdilo. Upadanje je  še posebno vidno po 
50. letu  starosti. Znano je, da se lahko sta
rejši ljudje zmerno ukvarjajo  skoraj z vse
mi športi, še posebno s tistimi, ki bodisi ni
majo izrazite tekm ovalne komponete (trim, 
lov, ribolov, planinarjenje, tek v naravi 
ipd.), ali pa se lahko ta  kom ponenta zane
mari (npr. plavanje, sm učanje tako alpsko 
kot turno). K ljub tem u pa kažejo rezultati, 
da se tudi s tem i panogami ukvarjajo veli
ko bolj m lajši do 25 ali 30 let starosti.

Upadanje športno rekreativne dejavno
sti v odvisnosti od starostnega obdobja je 
tako socialno psihološki (osebni) kot socio
loški (družben) problem. Socialistična sa
m oupravna družba, družba razvitega hu
manizma, ne m ore biti nezainteresirana za 
telesno-kulturno dejavnost starejših  obča
nov, saj sodobna gerontološka spoznanja 
kažejo njen pomen za vzdrževanje funkcio
nalnih sposobnosti, energetske, telesne in 
duševne zmogljivosti. Na tem  področju 
kljub napredku ni dosti narejenega, čeprav 
število starejših  občanov p ri nas vsako le
to raste, saj se življenjska doba podaljšuje. 
Tudi sestavljalci ankete niso dovolj mislili 
na starejše občane, saj niso v popis športno 
rekreativnih panog posebej uvrstili, npr. 
balinanja in kegljanja, s katerim a se prav  
gotovo ukvarja  precej starejših  občanov.

Če bi skušali med panogami (predvsem 
tistimi, ki so med anketiranci kolikor toli
ko pogoste) izbrati tiste, s katerim i se vsaj 
nekoliko ukvarjajo ljudje vse življenje, po 
tem bi dobili tak seznam:

PLAVANJE
PLANINARJENJE

KOLESARJENJE
TRIM
ŠAH
LOV
RIBOLOV
ATLETIKA (verjetno tek v naravi)
STRELSTVO
NAMIZNI TENIS

Poleg teh panog se pojavljajo še tenis, 
gimnastika, odbojka, alpinizem. Iz popisa 
športov je več kot jasno, da gre za dejav
nosti, k i jih  je možno brez sodelovanja 
strokovnjakov »dozirati« po občutku (če
prav je to zelo varljivo, saj podatki, zlasti 
iz tu jine kažejo, da nenadzorovana vadba v 
starejših  letih  ni sama po sebi »eliksir« 
mladosti. Nasprotno: če ljudje z njo p re ti
ravajo ali pa če se s športnim i dejavnostm i 
ukvarjajo brez poprejšnjega tem eljitega 
zdravniškega pregleda), je lahko celo ne
varna. To velja tudi za športe, ki imajo do
ločeno tradicijo, k jer je tudi napor izkust
veno ugotovljen in je  rezultat izmenjave 
medsebojnih izkušenj.

Iz prakse in dosedanjih raziskav v  svetu 
in pri nas je  znano, da sta stopnja izobraz
be in sodelovanje v športu v večini športov 
v dokaj visoki povezavi. OSVEŠČENOST, 
ZGLED SOCIALNEGA OKOLJA, pa tudi 
povezanost izobrazbe z višino dohodkov so 
prav gotovo še vedno razlogi za ta  pojav. 
Upoštevati moramo, da prinašata  industrij
ska in znanstveno-tehnološka revolucija 
poleg zvišane življenjske ravni in obsežnej
šega prostega časa tud i nove slabosti, kot 
so:

— razdrobljeno, monotono, enolično delo
— vedno iste delovne postopke
— delo z m ajhnim i in parcialnim i mišič

nimi naprezanji, brez dinam ičnih obreme
nitev v sedečem ali stoječem položaju

— povečevanje živčne napetosti
— delo v hrupu, vplivu vibracij, toplote, 

plinov, dima in drugih kemičnih in fizikal
nih škodljivih dejavnikov

— onesnaženo mestno ozračje ipd.
Vse to opozarja, da civilizacija hkra ti 

p reti in obljublja, statistike pa kažejo, da 
povzroča tudi obolenja dihalnih organov, 
srčno-žilna in živčna obolenja.

Jasno je torej, da je  treba še posebno za 
ljudi z nižjo izobrazbo, ki jih vse, kar smo 
navedli, še posebno prizadene, dati več kot 
doslej. To mora biti humano poslanstvo te
lesne kulture v socialistični samoupravni 
družbi. In čeprav sta IZOBRAZBA in DO
HODEK pomembni stratifikacijski katego
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riji ju  je danes v telesni ku ltu ri mogoče 
bolj kot doslej nadzorovati in s tem  zm anj
ševati sicer v mnogočem objektivne učin
ke socialnega razlikovanja. Le tako bo mo
goče telesno kulturo  bolj kot doslej pribli
žati delavskem u razredu.

Glede na dobljene rezultate še posebno 
zaskrbljuje to, da je  med športi, ki so v 
posebno visoki zvezi s stopnjo izobrazbe, 
vse preveč tistih, ki so posebno prim erni za 
rekreativno dejavnost. Med njim i je mnogo 
takih, s katerim i bi se po splošnem m nenju 
m orali ukvarja ti tako rekoč vsi občani, 
predvsem  zaradi pomena teh  panog za raz
voj in vzdrževanje funkcionalnih sposob
nosti.

Vzemimo za primer plavanje, smučanje, 
planinarjenje in trim.

Kot vemo se ukvarja  s tem i panogami 
p ri nas največ občanov. U kvarjajo se tudi 
tisti z nižjo izobrazbo in to bolj kot z d ru 
gimi športi, pa vendar — kakšne razlike!?

Jože Šater

Panoge Izobrazba od najnižje do najvišje 
1 2 3 4 5

plavanje 2,7°/o 7,2% 20,5% 37,5% 43,1<%
smučanje 1,1% 4,6% 14,2% 22,1% 29,4%
planinar
jenje 2,7% 7,0% 18,3% 29,2% 29,4%
trim  1,1% 2,5% 8,0% 17,6% 25,7%

Športno srečanje Slovencev
ob meji

1. in 2. oktobra letos je bilo na Ravnah 
prvo srečanje slovenskih športnikov ob
m ejnih dežel. Srečanja so se udeležili 
predstavniki združenja slovenskih šport
nih društev iz Italije, Slovenske fizkultur- 
ne zveze iz A vstrije in Železne Županije 
iz Madžarske, domačine pa je zastopala 
reprezentanca vseh štirih  občin koroške 
regije pod imenom Koroške. Ravenčani so 
se na to srečanje tem eljito pripravljali, 
saj srečanje ni pomenilo samo športno te
km ovanje v odbojki, nogometu, namiznem 
tenisu in šahu, ampak je pomenilo tudi 
vabilo na prvi zbor vseh slovenskih šport
nikov, ki živijo na tej ali oni stran i na
še meje.

Prav zaradi prim erjave smo izbrali pa
noge, s katerim i se, kot smo napisali, 
ukvarja največ Slovencev z najnižjo iz
obrazbo. Če pri tem  upoštevamo, da sta ka
tegoriji 1 in 2 (4 razrede osnovne šole, kon
čana osemletka) najštevilnejši tako v an
keti kot med prebivalstvom  v SR Sloveni
ji, potem je  kom entar odveč. Zato nas ne 
sme presenetiti dejstvo, da je cela vrsta 
športnih panog, s katerim i se ukvarjajo 
praktično le ljud je  iz 4. in 5. izobrazbene 
kategorije (končana srednja šola in višja 
ali visoka izobrazba).

Ze v dokum entih RK SZDL je  bilo opo
zorjeno na vpliv socialnih razlik v telesno- 
ku ltu rn i dejavnosti občanov, III. seja CK 
ZKS pa je posebej poudarila, da socialnih 
razlik v doseženem stan ju  proizvajalnih sil 
in družbenoekonomskih odnosov ne gre več 
povečevati, pač pa postopno zmanjševati. 
Zal podatki te  raziskave plastično kažejo, 
da kljub nespornim  naporom in določene
m u napredku na tem  področju še nismo na
redili dovolj. Se vedno lahko ponovimo 
ugotovitev ankete »Slovensko javno m ne
nje 1973«, da praktično ni športne panoge, 
ki bi bila neodvisna od dohodkovne moči 
subjekta ali njegovega gospodinjstva.
Misel za konec

Teorija in  politika se razgrneta in veri
ficirata v praksi. »Slovensko javno m nenje 
76« opozarja na prakso, ki dobiva v dina
mičnem, včasih tudi protislovnem  razvoju 
tiste poteze, ki so začrtane v  naših znanih 
družbenih dokum entih. To je  njihova po
trd itev  in spodbuda vsem, ki delajo na 
področju telesne kulture.

Opom ba uredništva:
A vtorju  dr. K rešu Petroviču se najlepše  

zahvaljujem o za dovoljenje, da lahko njegov  
aktualni prispevek  objavim o v  celoti v  naši 
reviji.

U rednik

predsedniku izvršnega sveta občine v štu
dijski knjižnici v soboto zvečer, kjer sta 
se nam  predstavila tudi oktet Poljana m 
inž. Sipek v povsem novem okolju s Svet- 
nečim Gašperjem, je  p rireditev  dvignil 
nad telesnovzgojne okvire in ji dal močan 
pečat skupnega telesnokulturnega in kul
turnega dela. Zapišemo lahko, da bi nek a j 
m anjkalo in da bi prired itev  prazno iz
zvenela, če ne bi bilo tega kulturnega ve
čera, ki je  bil organiziran le za predstav
nike posameznih ekip in goste. Drugič hi 
bilo ob taki priložnosti treba poiskati več
ji prostor.

V nedeljo je bila zaključena prireditev 
v NAMI. VRES je  čudovito, kot samo on 
zna, zapel nekaj pesmi, govorila sta pred
sednik zveze telesinokulturnih organizacij 
in generalni direktor slovenskih železarn, 
nakar so Zelezarji zaigrali nekaj viž m 
prireditev je m inila v prijaznem  in prija
teljskem  vzdušju.

Ne gre pozabiti tudi Šentanela, ki so ga 
nekateri naši rojaki obiskali, ne gre poza
biti vseh novih prijateljstev, ki so bila v 
teh dveh dneh sklenjena, najprej bomo 
najbrž pozabili rezultate, ki tokrat, pa če
prav je  bila to tudi športna prireditev, 
sploh niso prišli do izraza in pravzaprav 
niso imeli nobene teže.

Ravenski grb je  sprem ljal to prireditev 
tako na plakatih, na lično izdelanem bil
tenu, na ovitku za rezultate in na prvih 
»olimpijskih« kolajnah in ta  grb kot sim
bol našega m esta je prvič v zgodovini 
združil slovenske športnike obmejnih de
žel. P rav  zato je ta  prireditev tako uspela, 
saj na koncu nismo rekli srečno, ampak na 
svidenje. Taka srečanja pač morajo posta
ti tradicionalna.

ZSŠDI

Prireditveni odbor, ki je imel v števil
nih organizacijah in posameznikih veliko 
pomoč p ri načrtovanju in izvedbi vseh 
nalog v zvezi s to prireditvijo, je p rip ra
vil res pravo prijateljsko srečanje, ki bo 
tako našim  dragim rojakom z onstran m e
je kot našim športnikom  na tej stran i 
ostalo še dolgo v prijetnem  spominu.

Pokrovitelji tega srečanja so bili Zveza 
telesno kulturn ih  organizacij Slovenije, 
Telesno kulturna skupnost Ravne na Ko
roškem, Izvršni svet skupščine občine 
Ravne, železarna Ravne, rudnik  Mežica, 
Gradis Ravne in NAMA Ravne. K uspešni 
izvedbi organizacije pa so prispevala tudi 
ostala podjetja v koroški regiji. Organiza
cijo tekm ovanja je  prevzela Zveza tele
sno kulturn ih  organizacij naše občine, s 
prireditvijo  pa je  dihalo naše malo žele
zarsko mesto, saj so bile Ravne v teh  dveh 
dneh ovite v zastave. Sprejem  vseh šport
nikov in njihov zbor na stadionu pa je 
sprem ljala godba na pihala. Sprejem  pri Ž elezna Županija



SFZ

V pozdravnem govoru je  predsednik 
ZTKO tovariš Jože Zunec med drugim de
jal — »Zelo smo počaščeni, da nam je bila 
zaupana tako prijetna dolžnost, kot je or
ganizacija prvega športnega srečanja za
mejskih Slovencev iz Italije, Avstrije in 
Madžarske,« in dodal: »ko se bomo danes 
in ju tri srečali na športnih terenih, nam 
ne bo edini sm oter .doseganje tekm ovalnih 
rezultatov, temveč bomo iskali višjo vred
noto, ki se mora pokazati v spoznanju, da 
smo ena družina, ki živi samo, da je svo
bodna med svobodnimi ljudmi.« In res je 
tako.

združenje
slovenskih
športnih
društev v  italiji

Spošt. tov.
JOŽE ŠATER
Predsednik Izvršnega odbora 
TKS Ravne na Koroškem

62390 RAVNE NA KOROŠKEM  
J U G O S L A V I J A

Prot. št. 214/77

Predmet: Zahvala
34132 Trst 

6. oktobra 1977 
ul. S. Francesco 20 

tel. 767304

Zahvaljujemo se vam  za izredno topel 
sprejem, ki smo ga bili deležni na Ravnah 
na Koroškem ob priliki 1. srečanja slo
venskih športnikov iz obmejnih dežel. Vsi 
naši tekm ovalci in športni delavci bodo 
ohranili v  trajnem spominu občutek brat
ske solidarnosti in iskrenega gostoljubja.

V pričakovanju ponovnega snidenja Vas 
športno pozdravljamo

PREDSEDNIK  
(Vojko Kocman)

Pripis: Pismo z enako vsebino sta dobila 
tudi predsednik ZTKO in predsednik IO 
ŠD Fužinar Jože Zunec in Rado Pšenič
nik.
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Milena Zagernik

Tekmujmo za športno značko
Republiška telesnokulturna skupnost in 

zveza telesnokultum ih organizacij SR 
Slovenije uvajata tekm ovanje za ŠZ. Tek
movanje pričenjajo predšolski otroci, po
stopoma pa bo zajelo še pet starostnih 
kategorij. Razen za predšolske otroke sta 
v vsaki kategoriji predvideni še dve stop
nji, včasih pa tudi tri.

Za vsako kategorijo in stopnjo so pred
pisane naloge, ki jih  m orajo udeleženci 
tekm ovanja uspešno opraviti. Če naloge 
uspešno opravijo, prejm ejo ustrezno znač
ko.

šp o rtn a  značka je za vse starostne ka
tegorije enaka, loči se le po drugačni 
osnovni barvi. Gre torej za zbirko 15 
značk, ki jih  lahko nekdo osvoji, če začne 
tekm ovati že v predšolski dobi in potem 
nadalju je tekm ovanje vse življenje.

Poglavitni namen športne značke je 
m otivirati in pridobiti kar največ otrok, 
mladine in odraslih za redno in sistematič
no telesno vadbo od 5. leta starosti na
prej.

Tekmovanje za športno značko vsebuje 
torej vzgojnoizobraževalne, zdravstvene, 
razvedrilne, športno-tekm ovalne in ob
ram bne naloge. Program  za 1. starostno 
skupino (5—7 let) vsebuje 6 nalog; za vsa
ko prejm e otrok nalepko, ko jo je  pravil
no opravil. Te naloge so:

1. Izleti: 8 izletov (trije jeseni, eden 
v zimskem času, štirje spomladi).

2. Plavanje: drsenje na vodi z rokami 
naprej nad glavo in vztrajnosti v tem po
ložaju najm anj pet sekund.

3. K otalkanje ali drsanje: spretnostna 
vožnja, ki vsebuje: vožnjo naprej, lastov
ko, slalom med štirim i keglji, počep pod 
50—60 cm visoko prečko in  spet vožnjo 
naprej.

4. Smučanje: v stopničastem koraku se 
s smučmi povzpeti na snežni kup, ki je  vi
sok vsaj en m eter in se nato spustiti po 
nagibu. Naklonski pot strm ine je  15—20°.

5. Vožnja s kolesom: trije  otroci prosto 
vozijo dve m inuti po prostoru 20 X 20 me
trov. Med vožnjo se m orajo spretno um i
kati drug drugemu, ne smejo stopiti na 
tla in ne zapeljati iz predpisanega prostora.

6. Spretnost z žogo: voditi (udarjati v 
tla) žogo z eno roko na relaciji 10 m, z vo
denjem  obkrožiti oviro in vreči žogo z raz
dalje treh  m etrov v koš, ki je privezan 
na stolu.

Za pravilno opravljene naloge dobi 
o trok nalepko, seveda mora vložiti dosti 
truda, predvsem pa volje, preden lahko 
dela »izpit« iz določene naloge. V naši ob
čini smo tekm ovanju za športno značko že 
od začetka posvetili veliko pozornosti in s 
financiranjem  odbora za izvedbo športne 
značke dali tej dejavnosti potreben pou
darek. V odbor smo imenovali po eno 
vzgojiteljico iz vsakega vrtca v občini, dve 
učiteljici iz osnovnih šol, tajniške posle 
odbora in celotno strokovno vodenje in 
koordiniranje dela te r p reverjan je znanja 
opravlja profesionalni strokovni sodela

vec TKS Milena Zagernik. Podpredsednik 
odbora je direktorica vseh vrtcev v obči
ni tovarišica Milka Pogačar, za predsedni
ka odbora je bil izvoljen predsednik IO 
TKS tovariš Jože Šater, za častnega pred
sednika odbora pa sek retar občinskega 
kom iteja ZKS Ravne, tovariš Edo Pogo
revc.

Ta odbor je na svoji 1. seji dal potre
ben poudarek začetnemu delu p ri uvaja
nju  športne značke v občini Ravne na 
Koroškem. Dogovorili smo se, da je  naša 
osnovna naloga, da pride športna značka 
do slehernega otroka in smo prav zaradi 
tega to delo načrtovali v  vrtcih, ker tam  
Skozi malo šolo gredo praktično vsi otro
ci. Zato je odbor tudi tako sestavljen, bo
mo ga pa za vsako nadaljnjo kategorijo 
dopolnjevali.

V naši občini torej tekm ujejo za šport
no značko vsi otroci, ki obiskujejo malo 
šolo, in sicer je  to celotna populacija 
otrok od 6 do 7 let.

Petletni otroci v vrtcih  vadijo posamez
ne panoge, vendar za nalepko ne tekm u
jejo. Letos smo vso pozornost posvetili 
m alim  šolarjem, od katerih  je  nekaj ta 
kih, ki so osvojili po tr i nalepke. Nekate
ri od teh  otrok so ostali še v mali šoli in 
lahko tekm ujejo naprej, nekateri so pa 
ostali brez diplome in  zlate značke, čeprav 
bi vse to lahko osvojili, če bi imeli vsaj 
4 nalepke, saj že s štirim i opravljenim i n a
logami otrok osvoji značko in  diplomo.

V šolskem letu 1976/77 je torej osvoji
lo zlato športno značko in diplomo dobre
ga športnika:

1. iz vrtca Črna na Koroškem 36 otrok,
2. iz v rtca Mežica 42 otrok,
3. iz v rtca P revalje 54 otrok,
4. iz vrtca Solzice in M arjetka Ravne 

147 otrok.

Torej je osvojilo zlato športno značko v 
občini 279 otrok. V vrtcih  je  ostalo še ne
kaj otrok, ki so osvojili po 4, 5 in celo 6 
nalepk in niso dobili značke, ker bodo še 
letošnje leto delali z ostalimi m alimi šolar-

K oroška
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ji. P ri tekm ovanju velja izredno poudariti 
pripravljenost vodstva in vseh vzgojiteljic 
za to delo, saj irazen sm učanja in plavanja 
vodijo vse vaje popolnoma samostojno. Ta
ko je vrtec kupil potrebno opremo, kot so 
kolesa in  kotalke, sofinancirali bodo tudi 
nakup smučarske opreme.

Program  za športno značko je  treba  to
rej razum eti kot telesno in športno vzgo
jo. Bodisi v vzgojnovarstvenem zavodu, 
šoli ali športni organizaoiji ga pojmujemo 
kot sestavni del vsestranskega oblikova
n ja  m ladega človeka, kot vzgojno področ
je, s katerim  je mogoče vplivati na pozi
tiven razvoj človekove osebnosti. Omeniti 
velja M akarenkovo misel: pravilna vzgo
ja, naša srečna bodočnost, slaba vzgoja, 
naše bodoče zlo, naše bodoče solze, naša 
krivda proti drugim ljudem, proti naši do
movini!

Tudi vam, dragi starši, bi rada nekaj 
napisala v zvezi is tekm ovanjem  za šport
no značko, saj si gotovo želite, da bi bil 
vaš otrok zdrav in  lepo razvit, da bi pre
življal srečno in  radostno otroštvo in da 
bo kasneje sam v prostem  času našel pa
metno razvedrilo. Zato omogočite otroku 
in pom agajte m u pri prem agovanju začet
nih težav in obvladovanju veščin, saj bo 
tako vaš otrok pripravljen  na prem agova
nje življenjskih težav, oborožen z zna
njem  osnovnih telesnih veščin in dovolj 
samozavesten, ker je z vztrajnostjo pri 
lastnem  delu in učenjem  že dosegel prve 
uspehe — priboril si je športno značko.

Spomnim se veselja in  težkega pričako
vanja ob podeljevanju športne značke ter 
pri ogledu film a o športni znački, k jer so 
bili prav vaši otroci glavni igralci. Ne mo
rem opisati tega enkratnega dogodka, te  
razigrane in žareče obraze je potrebno vi
deti. Vas, dragi starši, vabimo, da skupaj 
z vašimi otroki prisostvujete podelitvi in 
da se sami prepričate, kakšen trenutek  je 
za atrdka osvojitev zlate športne značke, 
ki si jo je s trudom  zaslužil. Danes otroci 
že brez kakršnega kdli truda dobijo m ar
sikaj bolj dragocenega, k ar pa verjetno 
ne znajo tako ceniti kot pa nekaj, za kar 
so se morali boriti.

K O R O Š K I  F U Z I N A R

Franc Rotar

SILata p&t&kcL zak&nce&
d 7 ekci&cnik

V toplem in sončnem septem bru sta si 
na m atičnem  uradu na P revaljah  ponov
no rekla »DA« in si izm enjala poročna p r
stana ob 50-letnici zakonske zveze zakon
ca M arija in M artin Sekavčnik s Prevalj. 
Naj zapišemo, da se je tistega dne pri 
zgradbi matičnega urada na Prevaljah  
zbralo precej Prevalj čanov, ki so hoteli na 
tak način čestitati zlatoporočencema.

M artina se je rodil 30. 10. 1904. leta v 
Starem  trgu  p ri Slovenj Gradcu, k jer je 
tudi obiskoval osnovno šolo te r  se izučil 
tesarstva. Po učnii dobi, ki je  bila dokaj 
težka, saj so tak ra tn i m ojstri izkoriščali 
svoje vajence, je M artin postal vešč svo
jega poklica. Leta 1921 se je zaposlil v 
rudniku Mežica, k jer je delal vse do le
ta 1958, ko se je upokojil. Tudi njem u voj
na leta  niso prizanesla. Gestapo ga je 
km alu po prihodu v Mežiško dolino za 
nekaj mesecev dal zapreti kot zavednega 
Slovenca-borca za osvoboditev domovine. 
Vsa ostala vojna leta pa  je  hodil v ru 
darske rove v Mežico, k jer mu je bil pov
sod za petam i gestapo. Sicer pa je M ar
tin med Prevaljčani znan po dobrem pev
skem glasu. Ze več kot 40 let prepeva v 
pevskih zborih, za kar je pred  nedavnim  
preje l zlato Gallusovo priznanje. Kljub 
temu, da je pred le ti zelo težko zbolel, saj 
si mora danes p ri hoji pom agati s pali
co, rad  zahaja med svoje pevske tovariše 
in člane upokojenskega društva, ki prav 
ta čas zaključujejo dela na novem domu. 
Kot pravi M artin danes, si zelo želi dneva, 
ko bodo prevaljski upokojenci imeli svoj 
dom, v katerem  se bodo sestajali in 
kram ljali.

M arija Ladinik se je  rodila 26. 3. 1906. 
leta v Podpeci, kot druga hči kovaškega 
m ojstra Ladinika. V osnovno šolo je hodi
la v Podpeci, k jer je danes ni več. Tudi 
ona je m orala že zelo mlada, ko ji je bi
lo komaj 15 let, poprijeti za težko delo v 
mežiškem rudniku, k jer je na  roke drobi
la svinčeno rudo v žerjavski zbiralnici vse 
do leta  1927, ko se je poročila z Martinom.

M artinu in M ariji Sekavčnik s Prevalj 
so se v zakonu rodili trije  otroci. Danes 
pa im ata 5 vnukov in pravnuka.

Pred dnevi, ko smo oba obiskali na P re
valjah, k jer živita v skupnem gospodinj
stvu s hčerko Zoro, sta nam  zaupala, da si 
najbolj želita obilo dobrega zdravja. M ar
tin pa je dodal, da bi rad  nadalje prepeval 
lepe domače koroške pesmi. M arija je po
vedala, da se še sedaj prav dobro spominja 
nekaterih  vlog, ki jih  je odigrala kot ama
terska igralka v Podpeci.

Na m atičnem  uradu na Prevaljah  je 
zlatoporočenca ponovno poročil predsed
nik občinske skupščine Rudi Vrčkovnik, 
ki jim a je tole povedal:

SPOŠTOVANA SLAVLJENCA!
Današnji dan je pomemben m ejnik va

jine skupne življenjske poti, kajti odloči
la sta se, da  na svečan način proslavimo

50-letnico vajinega zakonskega življenja. 
Častitljiv m ejnik skupnih življenjskih dni 
v zakonski zvezi s ta  doživljala vsako leto. 
Vsako obdobje je  zapustilo v vam a spomi
ne n a  skupne življenjske radosti, težave 
in tegobe, na vse, k a r vaju je lepega in 
grenkega sprem ljalo na  življenjski pob- 
Veliko sta doživela v skupnih dneh, pret
kanih  s  prizadevanjem, delom in skrbjo za 
družino. Ob delu in družini pa sta našla 
čas za kulturno in duševno življenje. Ta
ko sta  bogatila svojo osebnost, ko sta se 
razdajala na odrskih deskah, k jer sta so
delovala na igrah in pevskih koncertih. 
Mož je še danes aktiven član pevskega 
zbora in družbeni delavec v društvu upo
kojencev. Za sodelovanje v pevskih zbo
rih  je  prejel visoko priznanje — zlato 
Gallusovo značko. Tudi sedaj, v jeseni 
življenja ®i prizadevata, da bi bila kar 
najbolj koristna in ustvarjalna, še sedaj 
vidita sm oter svojega življenja v krogu 
družine, vajinih dragih, v delu in v 
ustvarjanju.

Vajino življenje in delo je bilo trdno 
povezano in navezano na knapovsko tova
rišijo. Dolge in naporne so bile vajine pob 
na šiht, dolg in naporen je b il vajin  de
lavnik, ženi v izbiralndci, možu v nedrih 
Pece, v rovih mežiškega rudnika. Mož je 
bil zvest knapovskemu poklicu polnih 38 
let. Šele zaslužena pokojnina ga je ločila 
od tesarske sekire in rudarskega krampa- 
V rudniku pa ni bil samo knap, pač pa 
tudi zaveden družbenopolitični delavec -— 
samoupravljavec, ki ni pom agal samo pri-

Zakonca Sekavčnik



dobivati rudno bogastvo, pač pa je  pom a
gal bogatiti tudi zavest našega rudarja, jo 
oblikovati v duhu delavskih interesov, v 
duhu sam oupravljanja. Svojo razredno 
zavest, svojo vero v delo in  oblast delov
nega človeka je pridobil že zelo zgodaj, 
saj je  že kot mlad knap sodeloval v na
prednih vrstah  delavcev. Kot naprednjak 
je bil nevaren tak ra tn i buržoazni oblasti 
in bil na seznamu sovražnikov kapitaliz
ma in  fašizma. Zato mu okupator ni p ri
zanesel. Tako kot premnogi napredni in 
svobodoljubni patrioti je tudi on občutil 
divjanje fašizma, ki je z vso krutostjo fa
šističnih metod v zaporih in taboriščih 
skušal zlomiti in uničiti, kar je  bilo na
sprotnikov njihovim  blodnjam  o velikem 
rajhu. Veliko je pretrpel in se srečno v r
nil iz zloglasne Begunjske mučilnice. D ru
žina, ki je ostala brez skrbnika, je doživ
ljala težke dni in  skrbna m ati je morala 
prevzeti še očetove skrbi.

Ljudje, ki so doživeli vojne grozote in 
divjanje fašizma — tako kot vidva — po
stanejo živ in uporen nasprotnik vojne in 
neomajni borci za m ir in svobodo ljudi

K O R O Š K I  F U Ž I N A R

te r vsega sveta. Za vajino razredno za
vest, za vajino delovanje n a  kulturnem  
področju, v d ruštv ih  in organizacijah in 
za vse, kar sta storila za našo samo
upravno socialistično družbo, se vama v 
imenu skupščine in družbenopolitičnih 
organizacij iskreno in toplo zahvaljujem.

Želimo vama še mnogo življenjskih ra 
dosti ob vajinih otrocih, vnukih in p ra 
vnukih, želimo, da bi bila še mnogo let či
la in zdrava, in da bi bila vajina jesen 
življenja zdravja polna in srečna.

Prepričani smo, da bosta znala tudi se
daj, tako kot sta znala v življenju doslej, 
najti svoje intim ne in človeške življenjske 
radosti te r smotre, ki vaju vežejo na vaji
ne drage, na kraj, na domovino, na nas 
— vajine sokrajane. Vajino življenje naj 
vama še mnogo let razveseljuje mladostna 
radost in vrisk vajinih potomcev. Skupno 
z vama bomo veseli, če bosta srečna in za
dovoljna v naši sam oupravni skupnosti, ki 
jo še sedaj pomagata soustvarjati in  so
oblikovati.

Zlatoporočencema čestita tudi naše 
uredništvo.

Franc Rotar

££Lata p&c&ka
(Ram&ak

Tudi zakonca Ramšak sta imela na dan 
zlate poroke lepo in sončno vreme, ko sta 
odhajala s svojega skromnega doma proti 
matičnemu uradu na Prevaljah, k jer sta 
si ponovno izmenjala poročna prstana ob 
50-letnici zakonske zveze.

Elgddij se je  rodil 18. 8. 1902. leta na 
Paškem Kozjaku kot sin m ajhnega kmeta. 
Vsa leta je m oral trdo delati na kmetiji, 
saj v  tistih  časih očetu ni bilo lahko p re
življati sedem lačnih otroških ust. Leta 
1964 se je s svojo ženo M arijo in otroki 
preselil na Koroško, na Poljano, k jer živi
ta še danes. Na Prevaljah  se je zaposlil 
p ri Stavbeniku, k jer je  delal 10 let. Leta 
1974 pa se je občinsko upokojil, saj zaradi 
dela na očetovi in svoji km etiji ni imel 
dovolj let za starostno upokojitev.

M arija (rojena Panhner) se je rodila
6. 5. 1905. leta v Zgornjem Doliču. Tudi 
ona je m orala vsa m lada leta delati na 
očetovi in pozneje na moževi kmetiji, ki 
jo  je dobil kot dete.

M ariji in Elgidiju se je v zakonu rodi
lo 9 otrok. Im ata pa že 22 vnukov in  10 
pravnukov.

Slavljenca smo obiskali na Poljani in z 
njim a malo pokramljali. Predvsem  nas je 
zanimalo, kaj sta si ob zlatem jubileju  za
želela. Kot eden sta odgovorila, da si naj
bolj želita zdravja, saj ga oba zelo potre
bujeta. Predvsem  pa si danes še želita, da 
bi vnuki in pravnuki radi prihajali k n ji
ma, saj jih im ata nadvse rada.

Na m atičnem  uradu na Prevaljah, k jer 
je bila zlata poroka zakoncev Ramšak, je 
imel slavnostni govor Rudi Vrčkovnik, 
predsednik občinske skupščine.

SPOŠTOVANA SLAVLJENCA!
Pred nekaj dnevi se je  izteklo petde

set let, odkar sta si kot m lada zakonca

obljubila zakonsko zvestobo in krenila 
skupni prihodnosti naproti. Vajin zlati ju 
bilej je lep praznik za vaju in vse tiste va
jine idrage, ki vama v starosti stojijo ob 
strani, vam a pomagajo in vaju imajo radi.

Vajinih skupnih petdeset let zakonske
ga življenja je  — tako kot vajino otro
štvo in m ladostna leta — potekalo ob delu 
in skozi premnoge garaške delavnike, ki so 
se vlekli od zore do m raka, prevzela jih  je 
vajina velika roditeljska skrb za družino. 
Nič vama ni bilo prenaporno, ne prehudo, 
kadar je  šlo za vajine otroke. Z rojstvom 
vsakega so rasle vajine skrbi in  dolžnosti. 
Niste bili bogati, borno posestvo in mno
go dela in znoja na njivah in travnik ih  je 
preteklo, mnogo žuljev je krvavelo na va
jinih rokah, da sta prigarala za vaše 
skromno življenje. Nista jim  mogla nuditi 
mnogo, dala pa sta jim  vse, kar sta p re
mogla; skromno je bilo, a bilo je vajino, 
dano iz srca in oplemeniteno z očetovo in 
m aterino ljubeznijo. Težka in nepopisna 
bolečina se je zajedla v vajini srci, ko sta 
izgubila svoja dva nebogljena otročička. 
Bolečino je bilo treba skriti v srcu, usta 
zapreti v  vzdihljajih in se spopadati z živ
ljenjem  naprej, kajti človek mora znati v 
življenju prenašati njegove tegobe in  te
žave in m ora znati ceniti in  sprejem ati 
njegove radosti. Otroci, ki so ob vama do- 
raščali, so vama bili v tolažbo in v pomoč, 
pomagali so vama, se osamosvajali te r se 
drug za drugim ločevali od vaju. Po pet
desetih letih  vajinega zakona vaju še ob
daja šest otrok in 22 vnukov in  pravnu
kov. Naraslo je vajino potomstvo v  vajin 
ponos. Iskreno pa želim in verjamem, da 
tudi v vajino pomoč, ki jo potrebujeta.

Skrom na sredstva, ki jih  dobivata za 
preživljanje na stare dni ne odtehtajo de-
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la, ki sta  ga opravila v  življenju. Zaslužila 
sta mnogo več, kot dobivata, v vajino 
skromno preživnino niso všteta vsa leta 
dela na km etiji in  še prej pri starših. Tudi 
sedaj nim ata veliko, pa sta vseeno zado
voljna, ker sta celo življenje navajena 
skromnosti in znata tako kot le redki biti 
ob njej zadovoljna in srečna.

Spoštovana slavljenca, želimo vama, da 
bi se na Poljani, k jer je sedaj vajin  dom, 
kar najprijetneje počutila. Da bi preživela 
skupaj in ob svojih potomcih še mnogo 
let. Želimo vama še mnogo življenjskih 
radosti, ki naj zatem nijo senčne stran i 
življenja v starosti. Tudi starost je lahko 
lepa, tudi ta življenjski čas, ki ga doživ
lja ta  sedaj, je lep! Še na mnoga zdrava 
in srečna leta!

K čestitki ob zlatem jubileju  zakoncev 
Ramšak se pridružuje tudi naše uredni
štvo.

Francka Cimperman

Ravne v očeh nekdanje 
Vorančeve sekretarke

V dobra dva dni trajajočem  obisku več, 
ali m anj uradnega značaja sem si lahko 
bežno ogledala našo severno deželo, ki se 
z bliskovito naglico razvija in  že danes 
presega vse m eje pričakovanja, saj je bila v 
»predaprilski« Jugoslaviji, odm aknjena in 
prikrajšana za vsak napredek. In prav v 
tej idilični Mežiški dolini je bila poleg ko
vačnice svetlečega jekla tudi kovačnica 
napredne revolucionarne miselnosti. Izpod 
Uršlje gore je zavihral veter, ki je  dajal 
tam kajšnjem u m alem u km etu — bajtarju  
in težkemu delavcu v železarni — toliko 
poguma, da je  učakal današnji dan v svo
bodi.

Ko smo sedeli v restavracijskih prosto
rih  veleblagovnice NAME, mi je ves čas 
uhajal pogled skozi velika okna, do koder 
se je  širil čudovit razgled daleč naokoli, 
k jer so zrastla prava delavska naselja, 
k jer so zrastle visoke stolpnice, v katerih  
uživajo danes delavci velike železarne gi
ganta, človeka dostojno življenje!

Železarna, ki je  bila last posameznika, je 
sedaj v lasti vsega delovnega kolektiva, ki 
tako vse laže prenaša naporno delo v  to
varni, saj ve, zakaj trp i. Danes ima zago
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tovljene lepše življenjske razm ere kot 
kdajkoli poprej.

Km alu po vojni, ko me je  še pokojni 
Voranc popeljal skozi trg  Guštanj — da
nes mesto Ravne, je  bila slika k ra ja  še 
drugačna — uboga! Toda p rav  naš ljudski 
poslanec in ljudski pisatelj mi je  zagotav
ljal, da ne bo dolgo, ko se bo G uštanj raz
vil v velik industrijski center prelepe Ko
roške dežele. Le škoda, da te  uresničitve 
naš pionir te  današnje stvarnosti — ni do
čakal. Hudobivška Meta in Radmanca n i
m ata več sorodne sotrpinke, »pankrti«, ki 
so se rojevali po hubah, imajo sedaj nove 
nazive: cicibančki, pionirčki in Titova mla
dina, to so sedaj njihova im ena in vsak 
ima danes kar dva topla in p rije tna  do
mova. Dom pri starših  in dom v vrtcih  in 
šolah. P rav  tako jih varu je ta  dom in druž
ba, oziroma družbene ustanove, k jer se v 
prije tn i in topli okolici spoprijem ajo z 
abecedo in  vso drugo modrostjo, ki jim  jo 
danes posredujejo odlični pedagogi in ne 
več nazadnjaški »šolmoštri« in razni drugi 
s staro miselnostjo prežeti elementi, ki so 
begali mlado bitje, da n i vedelo, kaj je 
resnica in kaj ni!

Veliko ste storili, pionirji revolucije, za
to vam  gre vsa pohvala. Le škoda, da vse
ga tega napredka niso deležni naši bra tje  
in sestre onkraj meje, saj ti še vedno do
življajo huda ponižanja, preganjanja in 
ustrahovanja, da jim  postaja življenje že 
neznosno! So brezpravna raja, brez člove
čanskih pravic. In človek se nehote vpra
šuje, ali je to kultura, ku ltura konca 20. 
stoletja — ali je  to barbarstvo srednjega 
veka? Z združenimi močmi jim  pom agaj
mo, da pridejo do svojih osnovnih pravic, 
le tedaj bo ta  predel naše severne dežele 
zadovoljen in srečen.

Še mnogo bi napisala o tem  in onem, 
kar sem pri vas zapazila, toda to prepu
ščam prihodnosti, ko bom Koroško morda 
globlje spoznala.

Franc Golob

AMALIJA SREBRE — 
80 LET

Sosedje, domačini in  znanci jo kličemo 
kar Obretanova mama, kljub temu, da že 
dolga leta živi v Zagradu pri Prevaljah, 
p. d. v š teh arju . Rodila se je 7. julija 
1897. leta pri km etu Osojniku v Solčavi. 
V družini se je rodilo pet otrok, od kate
rih  živi še samo njena sestra M arija. T ri
je b ra tje  — Janez, Toni in Franc — pa 
so že umrli.

Am alija Srebre je 10. ju lija  1977 v 
družbi šestih hčerk, desetih vnukov, še
stih pravnukov in  zetov praznovala svoj 
80. rojstni dan. K ljub visoki starosti je še 
vedno dobre volje in  nasmejana. Ta dan je 
bila še posebno dobre volje, saj so se 
zbrali p ri njej doma vsi njeni sorodniki, 
kot še nikoli poprej. K ljub veselemu raz
položenju in  številni družbi, ki je  bila 
zbrana okrog nje, so Obretanovi mami 
stopile solze v oči in je  dejala: »Ne mo
rem  razumeti, kako da sem si lahko uča
kala 80. rojstni idan, ko pa sem m orala 
preživeti toliko gorja.«

Ze z 12. leti je m orala zapustiti svoje 
starše in  iti služit lastni kos črnega kruha.
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Oče in m ati s svojim delom nista zasluži
la toliko, da bi lahko preživljala sebe in 
pet otrok, saj je bilo v času, ko je dora- 
ščala, težko dobiti delo in še to samo za 
hrano in borno obleko te r obutev. Leta 
1922 se je poročila s Hlevnikovim sinom 
iz Javorja. Skupno življenje sta si z mo
žem Ivanom uredila pri Obretanu pod 
Uršljo goro. Mož je bil zaposlen pri gro
fu Thurnu, ona pa je gospodinjila in 
opravljala vsa potrebna kmečka dela. Ro
dilo se jim a je devet hčera. Z možem sta 
m orala trdo in  pridno delati, da sta lahko 
prehranila tako številno družino, saj je 
domačija, na kateri sta živela, visoko na 
pobočju Uršlje gore. Jesenske pridelke je 
večkrat zapadel sneg in so jih  pospravlja
li izpod snega.

A m alija Srebre

Starejše hčerke so doraščale in bile že 
v veliko pomoč pri domačem delu, pa se 
je  pričela druga svetovna vojna. O breta
novi m am i ni prizanesla. Obretanova ma
ma se je z družino že jeseni 1942. leta 
vključila v delo OF in je vztrajala vse do 
osvoboditve 1945. leta. K er je Obretanova 
domačija visoko na pobočju Uršlje gore, 
so se tu  zelo pogosto zadrževali politični 
aktivisti in borci NOV od m anjših skupin 
do večjih enot. V neposredni bližini Obre- 
tanove domačije je bil tud i partizanski lo- 
gor, v katerem  so se predvsem 1943. leta 
in v prvi polovici 1944. leta velikokrat za
drževale posamezne partizanske enote. Od 
tod so hodile na razne akcije v  dolino, tu 
di tretjo  nedeljo v oktobru, leta 1943, ko 
so bile Kotlje en dan osvobojene. O breta- 
novo domačijo smo številni borci NOV 
med vojno poznali pod ilegalnim imenom 
pri Mokrem jopiču. To ilegalno ime je ta 
domačija dobila zgodaj spomladi 1943. le
ta, ko nas je skupina partizanov prišla k  
O bretanu od snega in dežja do kože p re
močenih in smo se na topli kmečki peči 
dobro ogreli in obleko posušili te r  se 
okrepčali. T akrat in zato je dobila Obre
tanova domačija ilegalno ime p ri Mo
krem  jopiču.

Za Obretanovo mamo je  bil najbolj 
strašen in žalosten dan v življenju 7. de
cember 1943. leta, ko se je k domačiji p ri
klatilo okoli 100 do zob oboroženih nem 
ških vojakov in policistov. Tega dne so 
aretirali njenega moža Ivana te r hčerki 
Ivanko in Štefko te r  jih odgnali v celov
ške zapore. Čez nekaj dn i pa so zopet p ri
šli in odgnali še hčerki Lenčko in  Pavlo,

ker Lenčke ob prvi aretaciji ni bilo doma. 
Mož je bil odpeljan v zloglasno taborišče 
Dachau, vse štiri hčerke pa v koncentra
cijsko taborišče Rawensbriidk, od koder 
so se po osvoboditvi vrnile, vendar je 
Štefka km alu po vrnitvi um rla za posle
dicami taborišča. Mož pa je leta 1944 sto
ril sm rt v taborišču Dachau. Tako j s 
Obretanova mama 7. decembra 1943. leta 
ostala sama doma s petim i hčerkam i m 
vnukom, starim i od 5 do 15 let.

Tudi to Obretanove m am e ni zlomilo- 
Še z večjim prezirom  in  m ržnjo do oku
patorja je  pomagala in nudila partizanomi 
kar je bilo v njeni moči. Iz tega razloga, 
in ker m ati ni prenehala z delom za na
rodnoosvobodilno vojno, so ji jeseni 1944. 
leta Nemci požgali domačijo, tako da je 
s preostalo družino ostala brez lastne 
strehe. Tudi po preselitvi v dolino je na
daljevala z začetim delom vse do osvobo
ditve.

P rva leta v svobodi za Obretanovo ma
mo ni bilo lahko. Ostala je brez moža in 
si je m orala sam a z otroki urediti življe
nje za prihodnost. K ljub visoki starosti in 
bolezni, ki jo je večkrat prebolela v sred
njih le tih  življenja, je še danes pravi ko
renjak. Opravlja še skoraj vsa kmečka de
la. Dela najra jši na polju. Rada potuje, 
udeležuje se vseh izletov, ki jih  za svoje 
člane prirejajo  posamezne družbenopoli
tične organizacije. Še zelo veliko hodi- 
Obretanova m ama zelo rada čita in ima 
urejeno zbirko knjig. Bere dnevno časo
pisje in je na tekočem z vsemi dogajanji 
doma in v svetu. Še vedno dela v  organi
zaciji ZB NOV Prevalje. Sama večkrat 
pravi, da si je 80. rojstni dan učakala za
to, ker je m orala vedno trdo delati in j e 
imela skozi vse življenje polno skrbi m 
težav, skozi katere se je prebijala. Ima Se 
polno načrtov za prihodnost, zato ji ob vi
sokem življenjskem jubileju  želimo še 
mnogo zdravih, m irnih, uspešnih let.

Ivan Modrej

Punt ali rebelijon 
v Koprivni in Solčavi

(od 18. decembra 1851 do 9. januarja  1852)

Po Koprivni in sosednji Solčavi se je ti
ste čase skrivalo veliko fantov, ki so bili 
obvezni (sposobni) nositi vojaško suknjo- 
Imenovali so jih  »flihtingerji«. Pribežali 
so v koprivske in solčavske planine od 
vseh vetrov: iz Koroške, zelene Štajerske, 
da, celo iz K ranjske in sončne Goriške. 
Razen >teh »flihtingerjev« je  bilo v teh pla
ninskih k rajih  tudi veliko »dezerterjev« 
vojaških beguncev. Da so imeli najprej bi
riči in  pozneje orožniki z njim i dosti po
sla in m uje, se razume. »Flihtingerji« in 
»dezerterji« so bili med seboj dobri p rija
telji.

Popivali so vedno skupaj, imeli so po ' 
sebno sobo pri km etu in gostilničarju Me
žnarju pri sv. Jakobu v  Koprivni. Soba je 
bila zgoraj pod streho, odkoder so lahko, 
ako je bila sila, neopaženi poskakali na 
trato  in  pobegnili v bližnji tem ni gozd 
pred divjim i biriči in orožniki.

Omeniti moramo tudi, da »flihtingerji 
in dezerterji« nikdar niso napajali d e k l e t  
ali se z njim i družili, ker so vedeli, da
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ženske ne znajo molčati in bi jih  mogle 
izdati. Bili so najra je  vedno sami v samo
svoji družbi.

V tistem času je bila gostilna ali hiša, 
k jer »bog roko ven moli« tudi še p ri Li- 
poldu v Koprivni. Lipoldovo natakarico, 
ki je  bila menda Nemka in je gostom ra 
da postregla, je  zelo jezilo, da ji ti be
gunci ne zaupajo, ker v to gostilno niso 
zahajali. Iz m aščevanja in jeze je  tožila 
fante upornike orožnikom in biričem, ki 
so se na svojih pohodih večkrat ustavili 
pri njej. Vsako m alenkost je napihnila, da 
je postala veliko hujša, kot je  bila v res
nici in tako se je zgodilo, da je iz »ko
marja« nastal slon.

Sredi decembra 1851 so prišli tr ije  »mož
je postave« iz Železne Kaple skozi Ko
privno h km etu Bukovniku, naj višjemu 
km etu v  Sloveniji. Ta domačija sam uje 
1328 m nad morjem. Ko so prišli oborože
ni žandarjii, je bila družina ravno zbrana 
pri jedi. Po kratkem  zaslišanju so takoj 
zgrabili in ublenili »ubežnika«, ki je bil 
pri tej km etiji za hlapca. Veseli te zmage 
in plena so ga gnali v Solčavo, k jer so se 
v Smetnikovi gostilni okrepčali. Med tem 
je šel kot blisk glas na vse strani, da so 
prišli lovci na »dezerterje in fldhtingarje«. 
Tem lovcem so pravili tudi »klešarji«.

Bolj boječi skrivači so se porazgubili v 
varnejša zavetja, pogumnejše pa je zbral 
Bosromanov Anže od sv. Duha nad Solča
vo in jih  oborožil s koli, kosami in  cepi
ni. Sklenili so, da rešijo svojega sotrpina, 
ki je uklenjen vzdihoval v gostilniški kle
ti. Orožniki so se do noči krepčali v go
stilni in so se že v temi vračali na Koro
ško. K er pa niso dobro poznali pota in 
krepčanje v Solčavi se je tudi poznalo, so 
pri km etu Rogarju prenočili. Tu so ukle- 
nili še dva »flihtingarja«, ki sta pribežala 
iz Koprivne. V zgodnjem ju tru  so nada
ljevali pot proti Sentlenarškem u vrhu in 
gnali pred seboj tr i  uklenjene ujetnike. 
P ri Rogarjevem hlevu v  planini pa jih  je 
čakala zaseda. Fantje so jih obkolili, toda
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orožniki so bili hitrejši. Voditelja uporni
kov Anžeta so napadli z bajoneti in ga 
podrli v sneg. Ko ga je  na tleh ležečega 
orožnik začel daviti, ga je ubranil drug 
ubežnik na ta način, da je  s cepinom one
sposobil orožnika. Med tem so pun tarji ob
vladali drugega orožnika s koli. T re tji orož
nik je uporabil puško in  zadel enega iz
med fantov v veliko žepno uro, toda krog
la se je odbila in ga le malo ranila. Km a
lu so imeli fantje tud i tretjega orožnika 
na tleh in boja je bilo konec. Tri uklenje
ne ujetnike, svoje tovariše, so nato opro
stili železnih vezi, v Železno Kaplo pa so 
po nekem beraču poslali obvestilo županu, 
bogatemu Kompošu, naj pride po prem a
gane orožnike, ki ležijo na Šentlenarškem  
vrhu.

Ta upor se je  torej končal brez sm rtnih 
žrtev. Vendar so tak ra tn i nem ški časopi
si od Gradca do Berlina pisali o njem  in 
mu pripisovali poseben pomen. Slikali so 
ga kot »ljudsko vstajo« v slovenskih go
rah, kot revolucijo podivjanih gorjancev. 
Solčavo in Koprivno so imenovali »Trudz- 
burg« slovenskih puntarjev.

Po takem  vznem irjenju se je zganila 
tudi oblast. Bogati župan Kompoš iz Želez
ne Kaple je zahteval cel polk (regiment) 
vojakov. Res so poslali vojake iz L jublja
ne, Celja in Celovca, bili so večinoma H r
vati. M iroljubne Koprivce in Solčavane je 
prevzel preplah. Nikoli še ndiso videli to
liko oboroženega vojaštva v njihovih k ra 
jih.

To vojaštvo so nastanili kar po kmečkih 
hišah. Morali so jim  dajati hrano in pija
čo te r prenašati njihove surovosti. Ti vo
jaki so prišli tudi k M ežnarju v Koprivni, 
vdrli najprej v  kuhinjo in pojedli vse m e
so, k ar ga je bilo v »črni kuhinji« na gli
stah, bilo je meso ene krave in treh  p ra
šičev. Nato so vdrli v klet in pili vino, 
ostalo pa pustili teči po tleh.

Ker v Koprivni niso našli puntarjev, jo 
je del vojaštva m ahnil v Solčavo. Takoj 
prvi dan so vojaki segnali skupaj vse pre
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bivalstvo te gorske in nekoč od ostalega 
sveta odmaknjene vasice.

S tari gostoljubni župnik Janez Janc, ki 
so ga obdolžili, da drži z uporniki, je mo
ral vpričo vseh prevesti v slovenščino vo
jaški razglas o obsednem stan ju  nad vso 
Solčavo, enako so tudi v Koprivni razgla
sili »standrecht«.

Ta razglas je grozil s sm rtjo  tistim , ki 
skrivajo uporne pun tarje  in ki bi ovirali 
vojake pri njihovem iskanju in poizvedo
vanju. Bolj sum ljive so zvezane odgnali v 
Železno Kaplo pred orožnike, ki so bili na
padeni in pretepeni, da bi ti sami prepo
znali v n jih  svoje napadalce. Dvajset dni 
je traja lo  obsedno stanje, vendar od upor
nikov in ostalih ubežnikov niiso našli niti 
enega. Vojaštvo je  le bolj shram be in ka
šče plenilo. Pred sodišče je  m oral tudi žup
nik Janez Janc, m oral se je zagovarjati, 
ker so ga osumili, da je pun tarje  obveščal 
o nevarnostih in  jih  opozarjal k previdno
sti. Ta župnik je prvi začel pisati v slo
venščini mrliške in rojstne knjige te r  kro
niko župnije M arije Snežne v Solčavi.

Izpričalo se je, da je m oral župan Že
lezne Kaple Kompoš plačati vojaški obla
sti del stroškov te vojaške zasedbe Solča
ve in Koprivne, ker je preveč razbobnal 
spopad med begunci in orožniki.

O tem obsednem stan ju  v Koprivni in 
Solčavi nam  poroča slovenska listina, ki 
se je našla 1. 1911 v Solčavi, in  sicer v ja 
bolku na cerkvenem stolpu, ko so ga pre
krivali. H ranili so jo tedaj v župnišču. Li
stina je pisana dne 15. avgusta 1857.

Najvažnejši in  naj zanim ivejši del listine 
se je glasil: »Temu listku je  perdjana četrt 
raztrganega papirnatega dnarja, kakoršen 
je leta 1851. velal, da naši nasledniki zve
do, kako so si ljudje naših dni od papirna
tega dnarja drobiž delali. Tudi se še tukaj 
pove, da  h koncu leta 1851, ravno za bo
žične praznike, o kako žalostni so bili, je 
bila Solčava in sosedna K oprivna zavoljo 
tepeža treh  žandarjev na koroški meji 
enaindvajset dni v soldaški oblega, to je: 
.Belagerung m it Standrecht'.«

Na oknu v kuhinji župnišča v Solčavi 
je  bil v steklo urezan napis: 18. decembra 
1851. je  bila Solčava v obsednem stanju; 
in v sobi, k jer stanuje župnik, je  bil v 
okensko steklo urezan napis: od 18. de
cembra 1851. do 9. januarja  1852. je  bila 
Solčava vojaško zasedena.

Ti napisi v  okensko steklo so bili vidni 
še pred zadnjo vojno septem bra 1939.

Kako je tedaj vojaštvo trdo postopalo 
s prebivalci Solčave, nam  pove tudi pe
sem:
Solčavci, kaj ste naredili?
Žandarm a ste ubili!
Gorje naj vam bo, 
zdaj smo že što.
Kanoni nastavljeni so, 
vse bomo polovili 
trdno uklonili 
gnali v Gornji Grad 
naj bo star ali mlad!

Po tej vojaški zasedbi se je  zopet na
selil m ir v  ta  m irni koroški kraj in so
sednjo Solčavo.

Vojaški begunci pa so še naprej zaha
jali v Koprivno in Solčavo in našli tam  
svoje zatočišče.
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Da so bili domačim n a  njihovi strani, 
nam  kaže naslednja anekdota, v kateri je 
mogoče tudi nekaj resnice. Neko nedeljo 
so se lovci na ubežnike ali »klešarji« po
javili p ri cerkvenih vra tih  p ri sv. Jakobu 
v Koprivni in hoteli ubežnike poloviti, ko 
bodo šli po končani maši skozi vrata. Žen
ske pa so v cerkvi slekle vrhnja oblačila, 
v katera so se oblekli ubežniki in  se po
mešali med ostali ženski svet. Ko so žen
ske odšle iz cerkve, je  ostala cerkev 
prazna.

Vojaščina je bila nekdaj najtežje b re
me preprostega ljudstva. Ta služba je  tra 
jala prvotno celo življenje. O tem  pa, kdo 
je m oral služiti, je  odločala graščinska go
sposka, ker tedaj še ni bilo splošne voja
ške dolžnosti. Da bi strah  p red  to službo 
zmanjšali, so ob koncu 18. stoletja dolo
čili rok vojaške službe p ri pehoti na  10, 
p ri konjenici na 12, p ri topništvu na 14 
let. Pozneje so to službo še skrajšali na 
osem let. K ljub temu pa so se fantje voja
ščine bali in so uhajali pred nabornim i 
komisijami. Odm aknjeni in težko dostop
ni k ra ji so bili za take ubežnike najpri
m ernejše zatočišče, saj je  »oko postave« 
redkokdaj pogledalo v take kraje. Solča
va in Koprivna, zapeti od ostalega sveta, 
sta postali njihovo pribežališče. Domačini 
so jih  rad i imeli, ker so bili delavni in 
poslušni, dela pa je bilo dovolj v gozdo-

Mici Kotnikova

M artin Brom an — Čakijev Tinij je bil
2. otrok m alega hribovskega kmetiča.

P riljudna m ati je  bila hčerka z Večko- 
ve domačije, doma je  skrbno gospodinjila 
in skrbela za družino. Oba fantka — F ran 
cij in Tinij — dn dekletce Micka so odra
ščali v strogi, a vendar ljubezni polni 
vzgoji. Micka je  šla k sosedu Komesu. 
Franaij pa je ostal na domu. Mlado go
spodinjo je  pripeljal od Skočidovnika. Lep 
del Zagrada je  bil tista  davna leta Čaki
jev — samo sorodstvo, tako kot je danes 
precejšnji del Zagrada Temeljev — sama 
žlahta. Spet so Čakijeva m ati vodili s se
boj dvoje otročkov — Francija in Micko 
— vnučka — fantka je  povila Skočidov- 
ska Lenčka, dekletce pa Micka — Kome- 
sova mlada. Ob lepih nedeljah smo sre
čavali zgovorno čafcijevo m ater s tem a 
dvema bratrančkom a. Skrbno so ju  vo
dili. — Lep je ostal ta  spomin.

Tinij pa je odšel na šiht. Ni b il vojak, 
ker mu je od malega ostala m anjša hiba 
na hrbtenici. Pa je  to  težavo tako vdano 
sprejel. Nikoli n i potarnal zaradi tega. Ko 
da je  ne bi bilo. Poročil se je z Lečnikovo 
Francko z Dobri j.

Spominjam se neke male gospojnice. 
Bilo je le ta  1954. T akrat m u je ženo povo
zil avto. Nekje ob s ta ri prevaljski šoli. 
Gruča ljud i ob cesti je nakazovala kraj 
nesreče. Letos že pokojna Trinkauzova 
M arta je povedala v gruči pričujočih:

vih in na polju. Za njihove potrebe so 
skrbeli kmečki gospodarji, p ri katerih  so 
se udinjali v službo.

Ubežnikom, ki so poleti pasli živino po 
planini, so pravili »pastuhi«, pozimi, ko so 
krm ili živino, pa »krmuhi«.

Ta nekdanji duh svobode v naših k ra
jih  je oživel tudi med zadnjo vojno. Nem
ci Solčavanom in Koprivcem niso zaupa
li; kakor drugod, so tudi tukaj km alu po 
prihodu uvedli pravo nasilje. Mnogi doma
čini so bili odgnani v ječe in razna tabori
šča, nekateri se niso več vrnili, drugi so 
se pridružili partizanom.

V drugi polovici oktobra 1944 so Nem
ci z večjim številom vojaštva ponovno za
vzeli to oporišče svobode in  Solčavo 24. 
oktobra požgali. Zgorelo je z okolico vred 
310 poslopij, odgnali so vso živino in 139 
ljudi, m ed njim i 56 otrok.

Ni mnogo kra jev  v naši domovini, ki bi 
v zadnjem vojnem div jan ju  toliko trpeli 
kakor Solčava. Enako je  bila tudi Kopriv
na ves čas vojne »Banditengebit«, k je r so 
našli partizani vedno odprta v ra ta  na kme
tijah, ki so bile vse zavzete za veliko stvar 
naše osvobodilne borbe.

Ta zapis naj bo m ajhen spomin na nek
danje čase in na vojaške »flihtingerje« ter 
ubežnike »dezerterje«.

Viri: K oledarji M ohorjeve družbe 1913— 
1954.

»Zenska je  izgubila prisotnost duha. V n a
pačno sm er je  odskočila, ko se je  avto 
bližal.« T akrat še prom etne nesreče niso 
terja le  tako številnih žrtev kot danes. Še 
vidim kako so odstopili vaščani od pokoj
nice na cesti, ko se je s kolesom pripeljal 
mož Tinij s šihta sredi dopoldneva. V fa- 
briko mu je bil nekdo sporočil o ženini ne
sreči. S klobukom v roki je nemo pristo
pil k pokriti ženi. V bližini je ležalo ne
kaj debdlih paradižnikov in  čevelj pone- 
srečenke, ki je bila nam enjena k sestri 
na Zenovčevo v  Zagradu. Veter je  m ajal 
lepenko na pokojničinem trup lu  — Tinij 
pa je  stal nem  in bled ob m rtvi ženi.

Čez zimo se je  odločil, da ne bo zdržal 
sam. Brez skrbne ženske roke, katere p rid
nost se je povsod poznala, brez n je ne bo 
šlo. Bil je vajen reda in čistoče in kram 
ljanja. Kamor je davno prej šel b ra t F ran 
cij, je zdaj vdovi Tinij šel tudi sam  iskat 
ženo, gospodinjo. P ripeljal je na dom Ro
ziko od Skočidovnika.

Tiha so bila pri nas povojna leta. B rat 
Francij se n i več vrnil. Nihče n i vriskal, 
nihče ni zapel. Mamina bolečina je  legla 
na nas. Delo na  polju je  teklo v tišini. 
Le dvakrat ali tr ik ra t na leto je naša me
ja  oživela. Tinijeva druga žena Rozika je 
sestra Ocvirkove babice, tako je  začel Ti- 
mij p rihaja ti z ženo in m arljivo Gradišni
kovo Nežko na Kat. 22 let je  prihaja l ob 
krom pirjevi setvi, ob čiščenju travnikov,

pa spet ob izkopu krom pirja. Razigran 
smeh z Ocvirkovih njiv  je  razkrival pri
jetne Tinijeve domislice. Bil je  iskren, na 
prije ten  način je  znal povedati resnico 
v obraz.

Doživetja v fabriki lin soseski je  povedal 
z bogatim humorjem, da je  še tako boleč 
h rbe t ali križ postal ob prijetnem  smehu 
in  kram ljan ju  znosnejši. Za vsako delo je 
prije l in rad  pomagal, pa naj je bilo mo
ško ali tudi ne.

Po strm ini od Ravnjakovega m lina smo 
jih  ugledali p rihaja ti ob kakih pol osmih 
zju traj. Vedela sem, da  bo ta  dan prije
ten, da bo prešeren smeh z Ocvirkove 
njive prešel tudi name, same na  njivi po 
atovi sm rti, pa ob dolgoletni m amini bo
lezni. S spodnjih njiv  se je razigranost 
slišala n a  mamino bolniško posteljo. Vča
sih so mama sedeli in me poklicali, k° 
sem se v rn ila  s polja: »Al, k ’k jim  je vuš- 
no, zdrav čvovek k ’ne čuje, če je ghh 
zm atran, ja, ko bi jes m ova še kada po
konci bit«.

In  spet je  tisti edini dan bil lep °h 
krom pirjevi setvi, ko tud i m ame več m 
hilo.

Tanek Nežkin smeh je  pričal o kaki 
novi Tonijevi šali, ali dogodku v f a b r ik i -

Potem  je b il upokojen. Videla sem, ka
ko ise je srečeval na  P revaljah  s sodelav
ci — upokojenoi. Radi so ga imeli. Tako 
veliko volje je imel in bogat je  bil v svoji 
skromnosti.

Prvom ajski prazniki bodo, spet bo v no
ve brazde treba vložiti krom pir p ri Ocvir
ku, a Tinij ne napolni več svoje košare, 
niti komu drugemu je ne nabaše. P ri Bar
bari so m u izkopali gredo takrat, ko je 
nam eraval p riti k  Ocvirku pred letom 
dni, le  po kruh in mleko je  še stopil, a se 
ni vrnil do doma.

Drugi so ženi Roziki prinesli nakuplje
no, Tiniij pa je  ostal na cesti. Sredi načr
tov, sredi lepih namenov, komu bi poma
gal, je  kakih 150 m etrov od kraja, kjer 
m u je prvo ženo povozil avto — um rl tu 
di sam. Tako čudna je usoda. Po srcu ta
ko bogatemu človeku je v najtežjih  minu
tah bil prašn i asfalt blazina umirajočemu-

Šlo je v troje.
Nekdanji Čakijev gospodar — TinijeV 

b ra t — se je  p riprav lja l na veselo pot, na 
ovset sosedove hčerke Dihpolove Pepke- 
Ni segel nevesti v roko. Še prej, da je bil 
opravljen za svaka, je  z m islijo na odhod 
od doma — odšel. P rita jen i zvoki godbe 
so prihajali do Čakijeve hiše, k jer je sva
tovsko opravljeni Francij bil položen na 
»pare«.

Na poti je  um rla Tinijeva žena.
Na poti je  um rl Tinij.
Spet razvažajo gnoj, priprav lja jo  se so

sedovi na  krom pirjevo setev, — spomin na 
Tinij a oživi, oživi ob tistih poljskih delih-

Lep — prijeten  je  ta  spomin.
Dobra volja in  smeh, ki ju  je  sprožil 

Tiniij, me je  poživila v  mnogih težkih 
dneh, ko je  bilo p ri nas vse tako boleče 
tiho. Ko so odšli tud i naši za zmerom . • •

Zena Rozika, ki je  v mladosti odkloni
la Tiniijevo prošnjo za roko — prihaja  na 
gredico. S šopka na  grobu odleti drobna 
čebelica, spomin na njegove skrom ne in 
lepe nam ene . . .

v

Cakijevemu Tini ju ob obletnici 
njegove smrti
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Zorko Kotnik

P O S L A N I C A
d o k t o r j u  F r a n c e tu  K o tn ik u  o b  n jeg o v i  7 0 - le tn ic i

Letos poteče 25 let, odkar je  dr. F ran
ce K otnik obhajal svojo 70-letnico. Ob 
tej priliki m u je tedanji odbor Mohorjeve 
družbe predal znamenito poslanico, ki še 
do danes ni bila n ik jer objavljena. Ker pa 
naša ravenska študijska knjižnica želi, da 
se objavi vse, kar je  napisanega v naših 
listih te r zbira s prizadevnostjo vse, kar 
je koroška ku ltu rna dediščina, zato vsebi
no poslanice priobčim v našem Koroškem 
fužinarju, ker je le-ta  po svoji vsebini res 
vredna objave. Poslanica je  v moji lasti, 
je  pravo umetniško delo. Delavci Celjske 
tiskarne so se res potrudili, da je  v vsa
kem pogledu prvovrsten vrhunski izdelek. 
Obsega 12 listov, ki so po en m ilim eter 
debeli. N atisnjena je na posebnem papir
ju  bledo rum enkaste barve. Tiskana je  s 
črkami črne barve, le pri posameznih od
stavkih je  vsaka prva črka tiskana z rde
čo barvo v velikosti dveh centimetrov, po
samezne besede, ki im ajo poseben pouda
rek in pomen, pa so tudi rdeče tiskane. 
Vezana pa je s posebnim črnim  usnjem 
ter vložena v rjav  etui.

POSLANICA
doktorju Francetu K otniku ob njegovi 

70-letnici

Dragi prijatelj in sodelavec, nepregled
na je  vrsta mohorSkih sej, a že dolgo ni 
med njim i nobene, ki bi ne imela na 
dnevnem redu Tvojega poročila o Družbi, 
danes — ob Tvojem sedemdesetem živ
ljenjskem  prazniku — pa naj namesto Te
be spregovorimo mi, in sicer o Tebi in  o 
Tvojem dvajsetletnem  blagajniškem  in 
štiridesetletnem  odborniškemu delu, spre
govorimo o kamenčku iz mozaika sloven
ske občestvenosti, ki se mu pravi Zupan
čev Franc z Dobrij.

Ze ime sicer pove, da v Dobri j ah ni nič 
slabega, toda kotnii vogelni kam en in žu
pan je bil Dobrčanom Tvoj oče Dominik, 
ki se je zvest svojemu imenu kot gospo
dar nastanil n a  izročilo dedov o m aterin
skem jeziku in pribojeval vaščanom slo
venski pouk, svojim sinovom pa s požrtvo
valno pomočjo plem enite Tvoje matere 
Helene omogočil šolanje, da bi bili kdaj 
od naroda.

In kakor v Tvojih bratih  tudi v Tebi 
starši niso zidali na pesek. Tuje okolje Te 
ni zbegalo kakor izgubljenega sinu, tem 
več Te je še bolj priklenilo na ožji dobrij- 
ski in širši slovenski dom.

Že v nižji gimnaziji si zapisoval narod
no blago in tej ljubezni si ostal zvest, le 
da si jo širil in poglabljal, pri čemer so Ti 
bili zgled in pobuda koroški rojaki od J a r 
nika, Janežiča in Einspielerja pa do Šoj- 
ttika in Šketa, ker — če le česa — tega 
se živo zavedaš, da si Korošec, in si to res 
z dušo in telesom kot simbol neomajne 
zvestobe naših severnih bratov.

Ali je zato kaj tako čudnega, če si m la
dost razdajal kot profesor slavist v Celov
cu in Velikovcu, ali je zato kaj čudne
ga, če si znanje in prosti čas porabljal za 
afirmacijo slovenske samobitnosti na Ko

roškem, ali je  — končno — zato kaj čud
nega, če si bil zaradi svojih lastnosti in od
lik še prav  posebej poklican za odborni
ka v tedaj še celovški Mohorjevi, kjer si 
bil razgledan pomočnik p ri sestavljanju 
program a in pridobivanju sodelavcev.

Ko je po prvi svetovni vojni krivična 
m eja razkosala slovensko zemljo, si nam 
zlasti Ti — kar je  mogoče Tvoja največ
ja  zasluga iz tistih bridkih dni — rešil Mo
horjevo, ki Ti je bila kot žarišče sloven
ske ljudske omike posebno p ri srcu. Ob 
selitvi Družbe na P revalje si se iz Celja 
preselil tudi sam in si v starodavnem  Ptu
ju našel dvojno ljubezen in  svoj drugi 
dom.

Toda ne Tvojih ne Mohorjeve selitve še 
ni bilo konec. Ti si iz P tu ja  odšel v Ma
ribor in pozneje v Ljubljano, M ohorjeva 
pa v Celje, kam or si km alu prišel za njo 
tudi Ti, a ne več samo kot n jen odbornik, 
temveč kot njen ravnatelj in upravnik.

Če si se dotlej oklepal Mohorjeve zlasti 
s srcem koroškega rodoljuba, jo spoštoval 
zaradi njenega dela za narod in  »slovenji« 
jezik in bil desna roka tajniku, si postal 
zdaj njen stvarni steber in stažer, ko si s 
tenkim  čutom prisluškoval utripom  in že
ljam  poverjenikov in udov in vse to s spo
sobnostjo vestnega gospodarja spravljal v 
sklad s stvarnim i možnostmi. Koliko je 
bilo za to treba podrobnega dela, razuma 
in srca, veš najbolje Ti sam, in če bi ti 
skušali o tem naštevati kaj več, bi se nam 
moral le dobrohotno nasmehniti.

Izbruhnila je  druga svetovna vojna, 
hujša od prve. M ohorjeva je bila ob vse 
in Ti sam si se komaj rešil v Ljubljano, 
k jer si potem  v živ narodnostni memento 
izdal slovenske starosvetnosti, ki so ob 
Tvojih štorijah izvrstna ljudska čitanka in 
še danes edini tovrstni strokovni svetnik.

Po drugi svetovni vojni si se vrnil v Ce
lje, na svoj tre tji dom, a si prišel na po
gorišče slovenske omike. Vandalski oku
pator je  uničil mohorsko knjigo, zato je 
bilo treba začeti znova. In začel si in na
daljuješ in uspehi so vidni.

P rav  to  pa je  ena izmed Tvojih zna
čilnih koroških lastnosti: ne govoriš veli
ko — za človeka, ki Te ne pozna, mogo
če celo premalo — toda si kakor dober 
stroj, ki teče tiho in neopazno, a dela brez 
zastoja, solidno in varno. Si za Murkom 
in Štrekljem  najvidnejši slovenski naro- 
dopisec, m arljiv  zbiratelj in dober pozna
valec naše snovne in očestvene kulture, 
k jer si zlasti odkril koroškega kmečkega 
L inharta in postavil na realna tla dotlej 
preveč romantično pojmovane običaje, a 
p ri tem nisi suh znanstvenik, temveč ka
kor dobra knjiga poljuden, domač in z vso 
ljubeznijo vdan vsaki najm anjši drobtini
ci iz življenja naroda, saj si ravno Ti v 
naši kulturni zgodovini močno uveljavil 
celotno panogo ljudske ustvarjalnosti.

Odveč bi bilo poudarjati vse Tvoje šte
vilne zasluge, ki jih  imaš kot šolnik, ko si 
vzgojil toliko in toliko m ladine in ji vce
pil ljubezni do znanja, do naroda in do 
človeka, odveč poudarjati Tvoj pionirski

in znanstveno strokovni pomen na pod
ročju slovenskega narodopisja, ko kot 
Skopuh v sveti strasti zbiraš »blago« in 
pokladaš kamen do kamna, toda ne v svo
je bogastvo in ne za svojo hišo, temveč 
za veličastno stavbo in čim popolnejšo po
dobo slovenske etnične samoraslosti, ne 
moremo pa — kot odborniki Mohorjeve 
— mimo Tvojega štiridesetletnega dela 
pri Družbi, k i si jii bil hrbtenica in opora, 
socialno čuteč — ravnatelj, vesten blagaj
nik in skrben lek tor rokopisov, zmerom 
ves s srcem pri še tako preprostem  sotrud- 
niku, p ri tem  pa iznajdljiv in upoštevan 
svetovalec, saj je nekatera 'knjiga ne le 
prišla v mohorski program , temveč tudi 
nastala prav po Tvoji zamisli in pobudi.

Ko končujemo to pismo, tudi ne sme
mo mimo Tebe kot človeka, ki se dobro 
počutiš ob p rija telju  in si sam zaželen p ri
jatelj in tovariš, ne smemo mimo tega, kar 
si doslej pri svojih — sicer vestnih — po
ročilih o Družbi prezrl, in je  zato naša 
dolžnost, da opozorimo n ate  kot na naš 
vogalni kam en in  močno postavko naše 
bilance, ki že leta in leta prispeva k po
zitivnemu saldu celotnega mohorskega 
delovanja. To ni obračun, je m arveč stva
ren proračunski pregled no tran jih  zalog 
in zdravil življenjskih moči, ki jih  trošiš 
za Družbo, ko zanjo ves živiš.

Srečevali se bomo še in še, pri sejah in 
izven njih, vselej pa v plem eniti skrbi za 
ljudstvo, zato Ti v svojem in vseh rnohor- 
janov imenu iz srca želimo, da  bi krepko 
zdravje še naprej ostalo zvesto Tebi, Ti pa 
naši Mohorjevi in po nji in ob n ji v po
nos vsemu slovenstvu.

V Celju, dne 20. novem bra 1952.

Predsednik:
dr. Cukala Franc

Tajnik:
Stanko Cajnikar

Podpredsednik:
Dr. Stele

Odborniki:
P fajfa r Tone

M unda M atija
Beno Kotnik 

Finžgar 
Dr. Anton Trstenjak

Sodelavci:
Janko Moder

Slike za to številko so prispevali:
Angela Kraiger, Ivan Modrej, Franc Ro

tar, TKS Ravne, Jakob Svetina, Franc Go
lob, Rado Vončina, ki je prispeval tudi fo
tografijo za naslovno stran, Ervin Wlodyga, 
Bogdan Žolnir, Ajnžik, Silva Breznik, Franc 
Kamnik, Mojca Potočnik, Marija Makaro
vič, Karlo Krevh, fotokrožek Šolskega cen
tra, fotokrožek ravenske Gimnazije in fo- 
toarhiv uredništva KF.



84 K O R O Š K I  F U  Z I N  A  R

Rok Gorensek

MLATEJEVA MICKA
Le malo manj 'kot 66 le t je  minilo od 

dneva, ko je  bilo na stnmih, sončnih B r- 
d in jah  ro jena deklica, po ro jstn i hiši pri 
svojih hotuljskih rojakih znana kot »Mla- 
tejeva Micka«, p ri vseh ostalih, ki ste jo 
poznali, jo  im eli radi a li jo srečevali v 
življenju, pa  je  bila bolj poznana kot Ma
rija  Svetina, po imenu, ki si ga je  prido
bila s poroko in s katerim  je  prehodila 
večino svoje ne ravno lahke življenjske 
poti.

Usode naših ljudi, ro jenih  proti koncu 
prejšnjega in v prv ih  desetletjih sedanje
ga stoletja, ljudi, ki nas v  teh  le tih  zapu
ščajo in odhajajo od nas za vedno, im a
jo nekaj skupnega. Odlikujejo se, polne so 
prestanega gorja, trp ljenja, sirom aštva in 
pom anjkanja, bolezni, vojnih grozot, s tra 
hu in  hudega vseh vrst. In taka  je  bila tu 
di življenjska pot ra jnke  M latejeve Mic
ke.

M latejeva M icka

Rojena je  bila v brdinjskih bregeh in je 
že čiisto m lada v polni m eri spoznala de
lo, garanje in pom anjkanje. Komaj 6-let- 
na je izgubila očeta, ki je  padel na  av- 
strijisko-litalijamSki fronti 1917. leta. Leta 
1939 se je poročila z Jakobom  Svetino, so
sedovim Jankovim  najstarejšim  sinom. Ta 
se je še istega leta  zaposlil v železarni na 
Ravnah. Pričela sta na svoje. Kupila sta 
staro Kamndkovo hišo v  dolini ob Dulščici 
te r jo  s skupnim  delom obnovila. V zako
nu se jim a je  rodilo 5 otrok.

Prišla je  Okupacija in boj za svobodo. 
Oba sta  se povezala in  sodelovala s p a rti
zani že od pomladi le ta  1943. Mož je  od
šel jun ija  le ta  1944 v partizane v  I. Ko
roški bataljon, sam a pa je ostala in  sk r
bela za družino. Skrbela pa je  tud i za par
tizane. Vstajala je  ponoči, jim  kazala pot. 
Kdorkoli je  prišel, je dobil jesti, prenoči
šče in  karkoli je  bilo mogoče. Sodelovala 
je, kolikor je  mogla in  k jer je  mogla. Vsa 
njena družina je bila v  taborišču. M ati ji 
je um rla v  celovških zaporih. B rat ji je 
padel v nem ški vojski prisilno mobiliziran.

Moževo m ater — staro Jankinjo  so obe
sili v gestapovskih zaporih v Dravogradu. 
N avkljub vsemu trp ljen ju  in  vsem p re
izkušnjam  pa je  ostala ra jna  Micka pošte
na in  zavedna Slovenka in  sta ra  Hotulj- 
ka, ki je k ljub temu, da je  zadnja le ta  ži
vela na Prevaljah, bila s srcem v K otljah 
na svojih Brdinjah.

Po voj Ski sta  z možem nam reč prodala 
hišo ob potoku v Brdinjah, k i je  bila v 
nevarnosti zaradi pogostih poplav, in  kupi
la staro hišo na  Prevaljah. Tudi to  sta ob
novila in  si ponovno uredila življenje. 
Toda preizkušnje so se že k ar vrstile. Za-

V soboto 22. oktobra smo na B arbari po
ložili k  poslednjem u počitku sodelavca že
lezarne Ravne in člana moškega pevskega 
zbora Fužinar pri KPD Prežihov Voranc 
Ravne na Koroškem — Feliksa Vrhovni
ka. Veliko število sodelavcev, prijateljev  
in  znancev ga je  pospremilo na zadnji po
ti  — dokaz, kako je  bil priljub ljen  kot de
lavec, pevec in tovariš. P ri krsti m u je 
predsednik pevskega zbora govoril nasled
nje besede:

Ko se v sicer lepem, a za nas pevske to
variše žalostnem 22. oktobru poslavljamo 
od tebe, se nam odpirajo v ra ta  spominov 
na našo skupno prehojeno pot v delovnem 
kolektivu, p ri pevskih akcijah in v tova
riški družbi.

Rojen v prijaznih  Selah p ri Slovenj 
Gradcu si prinesel s seboj na svet tudi na
ravni d a r — veselje do petja. Že kot fan
tič si pri kmečkem delu in na  paši znal 
prepevati mnoge pesmi, da si kot fant lah
ko sodeloval pri podoknicah te r kasneje 
kot pevec p ri selškem pevskem zboru. Ko 
je  na Ravnah po razpustitvi mešanega 
pevskega zbora nastala praznina in so le
ta 1969 pod okriljem  društva upokojencev 
ustanovili nov moški pevski zbor, si bil 
med prvimi, ki so se včlanili vanj. S svo
jim  lepim  glasom in temperamentom, ki 
je bil značilen za selški okoliš, si kaj hi
tro  pridobil sim patije pevcev in zborovod
ja. Ob peti obletnici obstoja pevskega 
Zbora Fužinar si prejel srebrno GALLU
SOVO priznanje za nesebično in plodno 
delo v pevskem zboru. Sodeloval si na šte
vilnih zborovskih nastopih, tekm ovanjih 
in  proslavah, z nam i pa si bil lani in le
tos, čeprav že bolan, na  največji slovenski 
pevski p rireditv i v Šentvidu pri Stični in 
verjetno si na tihem  želel dočakati deseto 
obletnico našega zbora.

Vedeli smo, da bolehaš in da težko p ri
hajaš na vaje, vendar smo s teboj vred 
živeli v upanju, da se bolezen unese in boš 
zopet naš.

h rb tna  bolezen ji  je  vzela sina, nato dva 
b ra ta  in  nazadnje je  neusm iljeno zgrabi
la še njo in ji mnogo prezgodaj uničila 
življenje.

Vedno je  bila zavedna Slovenka, bori
la se je  za svobodo, dokaz je  tudi odliko
vanje »medalja zasluge za narod«. Dobra 
m ati in  žena je  bila, toda m i vsi, ki smo jo 
poznali, si bomo za zm eraj zapomnili nje
no prijaznost, gostoljubnost in  družabnost. 
Vsakemu je  postregla po svojih močeh. 
To p a  je  lastnost, ki zraste le ob lastnem 
trp ljen ju  in pom anjkanju. Lastnost, k i ra
ste s človekom že iz njegove m ladosti in 
njegovega okolja, k jer se je  rodil in od 
koder izhaja.

Hvala ju za vse, kar je  storila dobrega 
v življenju. Njen spomin bo še dolgo ži
vel v naših srcih.

Vse je m inljivo — tudi mnoge pesmi to 
govorijo in za slovesom ostanejo vedno le 
bolečine in  žalost. Tudi v našem pevskem 
zboru bomo čutili tvojo odsotnost!

Izdaja odbor za in fo rm iran je  in ku ltu rno  dejavnost 
2elezarne Ravne. U reja  uredn išk i odbor: dipl. inž. 
Jože B orštner, prof. Silva B reznik, inž. Jožko K ert, 
M arjan  Kolar, F rančiška Korošec, Jože Sater, dipl. 
inž. M itja Sipek, inž. S tefan  Vovk, M ilan Zafošnik. 
L ek tor: M arija Potočnik. Odgovorni u red n ik : Jože 
Sater. Telefon 86 031, in te rn i 497. T iska CGP M ari
borski tisk, M aribor.
Glasilo je  po 7. točki prvega odstavka 36. člena za
kona o obdavčenju  proizvodov in sto ritev  v prom e
tu  (Ur. lis t SFRJ, št. 33/72) in m nenju  sek re ta ria ta  za 
inform acije  SRS, št. 421/72) prosto  p lačila p rom etne
ga davka.

Franc Kamnik

Pevcu Feliksu Vrhovniku
v slovo

Partizanski spom enik v  K otljah


